

### ပိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်းနှင့် အိုးဝေညိုမြ

နှစ် (၇၀)ပြည့် အာဇာနည်နေ့ဂုဏ်ပြုဆောင်းပါး

စာမျက်နှာ - ၆

ဂျပန်နိုင်ငံမှ နှလုံးအထူးကုဆရာဝန်ကြီးများနှင့် ပူးပေါင်း၍ နှလုံးသွေးကြောကျဉ်းရောဂါဝေဒနာရှင်များအား ဇေယျသီရိဆေးရုံ၌ ကုသပေး

စာမျက်နှာ - ၁၁

# နေချင်စဖွယ် မြို့ပြပတ်ဝန်းကျင်ဖန်တီးနိုင်ရန်နှင့် ရေရှည်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ပြီး ဘေးဒဏ်ခံနိုင်သည့်မြို့အဖြစ် ပေါ်ပေါက်စေရန် ရွှေ့နံ့သာတန်ဖိုးမျှတအိမ်ရာဖွင့်လှစ်

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၅

ရွှေ့နံ့သာတန်ဖိုးမျှတအိမ်ရာဖွင့်လှစ်ပွဲအခမ်းအနားကို ယနေ့ နံနက် ၈ နာရီတွင် နေပြည်တော် ဥက္ကရသီရိမြို့နယ် ရွှေ့နံ့သာ ရပ်ကွက်ရှိ ရွှေ့နံ့သာအိမ်ရာ စီမံကိန်းအတွင်း ကျင်းပရာ ဒုတိယ သမ္မတ ဦးဟင်နရီဗန်ထီးယူ တက်ရောက်ချီးမြှင့်သည်။

အခမ်းအနားသို့ နိုင်ငံတော် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေဆိုင်ရာ ခုံရုံး ဥက္ကဋ္ဌ ဦးမျိုးညွန့်၊ ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင် ဥက္ကဋ္ဌ ဦးလှသိန်း၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဦးအုန်းဝင်း၊ ဒေါက်တာ သန်းမြင့်၊ ဦးဝင်းခိုင်၊ ဦးအုန်းမောင်နှင့် နိုင်ငံသက်လွင်၊ ပြည်ထောင်စု စာရင်းစစ်ချုပ် ဦးမော်သန်း၊ နေပြည်တော်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာ မျိုးအောင်၊ ဒုတိယဝန်ကြီး ဒေါက်တာထွန်းနိုင်နှင့် ဦးကျော်လင်း၊ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၊ နေပြည်တော်ကောင်စီဝင်များနှင့် တာဝန်ရှိသူများ တက်ရောက်ကြသည်။

ရှေးဦးစွာ ရွှေ့နံ့သာတန်ဖိုးမျှတအိမ်ရာ ဖွင့်ပွဲအခမ်းအနားကို အဆိုပါ အိမ်ရာရှေ့၌ ကျင်းပရာ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဦးဝင်းခိုင်၊ နေပြည်တော်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာမျိုးအောင်နှင့် တာဝန်ရှိသူ များက ဖဲကြိုးဖြတ်ဖွင့်လှစ်ကြသည်။

ထို့နောက် ဒုတိယသမ္မတ ဦးဟင်နရီဗန်ထီးယူက ရွှေ့နံ့သာ တန်ဖိုးမျှတ အိမ်ရာဖွင့်ပွဲအထိမ်းအမှတ် ကမ္ဘာ့မော်ကွန်းကို စက်ခလုတ်နှိပ်ဖွင့်လှစ်ပေးပြီး အမွှေးနံ့သာရည်များ ပတ်ဖျန်းပေး သည်။

စာမျက်နှာ ၃ ကော်လံ ၁ သို့ \*

“ငွေကျပ် သိန်း ၁၁၀ မှ ၁၃၅ သိန်းအထိ စတုရန်းပေ ၄၀ ရှိ အခန်းများကို တန်ဖိုး၏ ၃၀ ရာခိုင်နှုန်း ကနဦးပေးသွင်းပြီး ကျန်ငွေကို နှစ်ရှည်အရစ်ကျပေးချေ စနစ်ဖြင့် ဝယ်ယူနိုင်”



နေပြည်တော် ဥက္ကရသီရိမြို့နယ်ရှိ ရွှေ့နံ့သာတန်ဖိုးမျှတအိမ်ရာကို တွေ့ရစဉ်။

Advertisement for Myanmar Mobile Money. It features a couple looking at a tablet, with text in Burmese and English. The English text says 'Myanmar anywhere anytime anyone MOBILE MONEY'. It also lists service areas like STARMART Nine Mile Shawan and provides contact information.

ကျွန်း

လေ့ကျင့်ပျိုးထောင်မှုနှင့် ကျွမ်းကျင်လုပ်သား

တိုင်းပြည်စီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး ဆောင်ရွက်ရာ၌ အင်ဂျင်နီယာနှင့် ပညာရှင်များ လိုအပ်သကဲ့သို့ ကျွမ်းကျင်လုပ်သားတို့လည်း လိုအပ်ပါသည်။

တိုင်းပြည်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးကို ဦးတည်ကြိုးပမ်းလျက်ရှိသော နိုင်ငံတော်၌ သမားရိုးကျလုပ်ငန်းထုတ်လုပ်မှုကို စက်မှုကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းတို့ အတွက် ကျွမ်းကျင်လုပ်သားတို့ကို လေ့ကျင့်ပျိုးထောင်ပေးရန် လိုအပ်သည်သာမက မကြာမီကာလအတွင်း တိုင်းပြည်၌ဖြစ်ထွန်းပေါ်ပေါက်လာနိုင်သည့် စက်မှုကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းတို့အတွက်လည်း ကျွမ်းကျင်လုပ်သားတို့ကို လေ့ကျင့်ပျိုးထောင်ပေးရန် လိုအပ်ပါသည်။

ဤကဲ့သို့သော အနေအထား၌ ရန်ကုန်မြို့၊ ဗဟန်းမြို့နယ် နတ်မောက်လမ်းတွင် စက်မှုနည်းပညာသင်တန်းကျောင်း (School of Industrial Training and Education-SITE) ပူးပေါင်းဖွင့်လှစ်ရန် နည်းပညာ၊ သက်မွေးပညာနှင့် လေ့ကျင့်ရေးဦးစီးဌာနနှင့် Sea Lion Group တို့ လက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့ခြင်းသည် ကြိုဆိုရမည့် ခြေလှမ်းဖြစ်ပါသည်။

သင်တန်းကျောင်း၏ ရည်ရွယ်ချက်သည် သတ်မှတ်သင်ရိုးညွှန်းတမ်းတို့ကို သင်ကြားပို့ချပြီးစီးသည်နှင့် တစ်ပြိုင်တည်း လုပ်ငန်းခွင်သို့ လက်တွေ့ဝင်ရောက်နိုင်သည့် ကျွမ်းကျင်မှုမျိုးကို လေ့ကျင့်ပျိုးထောင်ပေးရန် ဖြစ်ပါသည်။ သို့ဖြစ်ပါ၍ အဆိုပါ သင်တန်းကျောင်း၌ ဂျာမနီနိုင်ငံနှင့် ဩစတြေးလျနိုင်ငံတို့ကဲ့သို့သော စက်မှုနိုင်ငံကြီးများတွင် သင်ကြားပို့ချသည့် နည်းစနစ်အတိုင်း သင်ကြားပေးသွားမည်ဖြစ်ပြီး သင်ကြားမှုအထောက်အကူပြု စက်ပစ္စည်းကိရိယာများကိုပါ ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့် ထားရှိသင်ကြားပေးသွားမည် ဖြစ်ပါသည်။ နိုင်ငံတော်၏ အမျိုးသားရေးလိုအပ်ချက်တစ်ရပ်ဖြစ်သည့် ကျွမ်းကျင်လုပ်သားတို့ လေ့ကျင့်ပျိုးထောင်နိုင်ရေးအတွက် ပညာရေးဝန်ကြီးဌာနနှင့် ပုဂ္ဂလိကကုမ္ပဏီတို့ ဤကဲ့သို့ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခြင်းကို ဝမ်းမြောက်စွာ ကြိုဆိုကြောင်း တင်ပြအပ်ပါသည်။

ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဦးသိန်းဆွေ မိုးရာသီ စုပေါင်းသစ်ပင်စိုက်ပျိုးပွဲသို့ တက်ရောက်

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၅  
သဘာဝပတ်ဝန်းကျင် ထိန်းသိမ်းရေးနှင့် ရုံးပတ်ဝန်းကျင် စိမ်းလန်းစိုပြည်ရေးတို့အတွက် ရည်ရွယ်၍ အလုပ်သမား၊ လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေးနှင့် ပြည်သူ့အင်အားဝန်ကြီးဌာန၏ မိုးရာသီ စုပေါင်းသစ်ပင်စိုက်ပျိုးပွဲကို ဇူလိုင် ၁၄ ရက် နံနက်ပိုင်းက နေပြည်တော်ရှိ အဆိုပါဝန်ကြီးဌာန ရုံးအမှတ် (၅၁)နှင့် ရုံးအမှတ် (၄၈)ပတ်ဝန်းကျင်များ၌ နှစ်နေရာခွဲ၍ ကျင်းပရာ ရှေးဦးစွာ အလုပ်သမား၊ လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေးနှင့် ပြည်သူ့အင်အားဝန်ကြီးဌာန ရုံးအမှတ် (၅၁) ရှေ့ သတ်မှတ်နေရာ၌ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဦးသိန်းဆွေက မဟော်ဂနီပျိုးပင်ကို စတင်စိုက်ပျိုးပေးပြီး အမြဲတမ်းအတွင်းဝန်နှင့် ဝန်ထမ်းများက သတ်မှတ်နေရာအသီးသီး၌ သစ်ပင်ပျိုးပင်များကိုစိုက်ပျိုးခဲ့ကြသည်။



ယင်းနောက် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးသည် ရုံးအမှတ် (၄၈)သို့ သွားရောက်၍ သတ်မှတ်နေရာ၌ ကံကော်ပျိုးပင်ကိုစိုက်ပျိုးပေးခဲ့ပြီး အမြဲတမ်းအတွင်းဝန်နှင့် ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်များ၊ ဝန်ထမ်းများက သတ်မှတ်နေရာအသီးသီး၌ သစ်ပင်ပျိုးပင်များကို စိုက်ပျိုးကြရာ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးနှင့် တာဝန်ရှိသူများက လှည့်လည်ကြည့်ရှုအားပေးခဲ့ကြသည်။

ကယ်ဆယ်ရေးစခန်းမှ ပြောင်းရွှေ့သွားကြသည့် ကမန်တိုင်းရင်းသားများအား ထောက်ပံ့

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၅  
လူမှုဝန်ထမ်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေးဝန်ကြီးဌာနမှ ဦးဆောင်သော ဒေသတွင်း ပြန်လည်နေရာချထားရေးနှင့် လူမှုစီးပွားဘဝဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး လုပ်ငန်းကော်မတီသည် ကယ်ဆယ်ရေးစခန်းများရှိ ကမန်တိုင်းရင်းသားများအတွက် ထောက်ပံ့ငွေများ ပေးအပ်ခဲ့ကြောင်း သိရသည်။

ကျပ် တစ်သိန်းနှုန်းအပါအဝင် ပြောင်းရွှေ့မှုအတွက် ကုန်ကျငွေစုစုပေါင်း ငွေကျပ် ၄၅၂ ဒသမ ၇၅ သိန်းကို ထောက်ပံ့ပေးခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ ထို့ပြင် ၂၀၁၂ ခုနှစ်က ဖြစ်ပွားခဲ့သော ဖြစ်စဉ်များအတွင်း ၎င်းပြောင်းရွှေ့မိသားစုများ ပျက်စီးဆုံးရှုံးခဲ့သည့် နေအိမ်နှင့်မြေလျော်ကြေးများအား သင့်တင့်သောနှုန်းထားများဖြင့် ထောက်ပံ့နိုင်ရေးအတွက် ရခိုင်ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့နှင့် ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်း၍ မြေယာစွန့်လွှတ် ပြောင်းရွှေ့နေအိမ် ၄၅ လုံးအတွက် မြေတန်ဖိုးကျပ် ၁၀ သိန်းစီဖြင့် ကျပ်သိန်း ၄၅၀၊ အမျိုးအစားအလိုက် နေအိမ် ၄၅ လုံးအတွက် ကျပ် ၃၄၅ သိန်း စုစုပေါင်း မြေနှင့် အိမ်တန်ဖိုး လျော်ကြေးငွေ ထောက်ပံ့ငွေကျပ် ၇၉၅ သိန်းကို ဇူလိုင် ၁၁ ရက်နှင့် ၁၂ ရက်တို့တွင် ရန်ကုန်မြို့၌ ကမန်တိုင်းရင်းသားမိသားစုများနှင့် တွေ့ဆုံထောက်ပံ့ပေးခဲ့ကြောင်း လူမှုဝန်ထမ်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေးဝန်ကြီးဌာနမှ သိရသည်။

ရေဘေးရှောင်ပြည်သူများအား ယာယီနေရာချထားပေး

မင်းဘူး ဇူလိုင် ၁၅  
မကွေးတိုင်းဒေသကြီး မင်းဘူး(စက) မြို့နယ် အထက (၁) ကျောင်းခင်း တောင်ဘက် အားကစားကွင်းတွင် ယနေ့ နံနက် ၇ နာရီခွဲက ရေဘေးရှောင်ပြည်သူများ နေထိုင်မှုအဆင်ပြေစေရန် ယာယီနေရာများ ချထားပေးခဲ့ကြောင်း သိရသည်။ မင်းဘူးမြို့ အမှတ်(၃)ရပ်ကွက်နေ အိမ်ထောင်စု ၂၄ စု အတွက် နေထိုင်မှုအဆင်ပြေစေရန် အထက(၁) ကျောင်း၌ ရဲတပ်ဖွဲ့ဝင်များ၊ မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ဝင်များ၊ သဘာဝဘေးအန္တရာယ် တားဆီးကာကွယ်ရေးကော်မတီမှ တာဝန်ရှိသူများ၊ ဗြဟ္မစိုရ် နာရေးကူညီမှုအသင်း၊ လူမှုရေးအသင်း အဖွဲ့နှင့် ဌာနဆိုင်ရာတာဝန်ရှိသူများက ပူးပေါင်း ကူညီနေရာချထားပေးခဲ့ကြောင်း သိရသည်။ (မျိုးမြတ်)



## ပြည်တွင်းရေးရာ

### မကျော်လွှားနိုင်တဲ့ အခက်အခဲဆိုတာ မရှိနိုင်

ကျွန်ုပ်တို့ ပမာပြည်အကြောင်းကို ပြောကြားတဲ့အခါတိုင်း စည်းလုံးညီညွတ်ပြီး လွတ်လပ်တဲ့ပမာပြည်တစ်ပြည် လုံးကို မျက်စိထဲမှာမြင်ယောင်ပြီး ပြောတာဖြစ်တယ်။ ကျုပ်တို့တစ်ပြည်လုံး စည်းလုံးညီညွတ်ရေးအတွက် ဆောင်ရွက် ရာမှာ ကျွန်ုပ်တို့ နိုင်ငံတွင်းမှာရှိတဲ့ လူမျိုးစုအားလုံးကို ပြင်ပ ပယောဂမပါဘဲ လွတ်လပ်စွာ တွေ့ဆုံဆွေးနွေး ခွင့်ပေးရင် ကျွန်ုပ်တို့ မကျော်လွှားနိုင်တဲ့ အခက်အခဲဆိုတာ ဘာမှရှိမှာမဟုတ်ဘူး။ အားလုံးစည်းလုံးညီညွတ်လာမှာ အမှန်ပါပဲ။

(ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်း၏ ၁၃-၁-၁၉၄၇ ရက်နေ့ လန်ဒန်မြို့တွင် နန်းရင်းဝန် အက်တလီနှင့်တွေ့ဆုံစဉ် ပြောကြားခဲ့သည့် မိတ်ဆက်စကားမှ ကောက်နုတ်ချက်)



\* ရှေ့ဖို့မှ  
ယင်းနောက် ရွှေခုံသတိအိမ်ရာ ဖွင့်ပွဲ အခမ်းအနားကို အစီအစဉ်အတိုင်း ဆက်လက်ကျင်းပရာ ဆောက်လုပ်ရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဦးဝင်းခိုင်က ကြိုဆိုနှုတ်ခွန်းဆက်စကားပြောကြားပြီး ဆောက်လုပ်ရေးဝန်ကြီးဌာန မြို့ပြနှင့်အိမ်ရာဖွံ့ဖြိုးရေး ဦးစီးဌာန ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် ဦးမင်းထိန်က ရွှေခုံသတိ အိမ်ရာနှင့် စပ်လျဉ်းသည့် အကြောင်းအရာများ ကို ရှင်းလင်းတင်ပြသည်။

ထို့နောက် ဒုတိယသမ္မတ ဦးဟင်နရီဖန်ထီးယူနှင့် အဖွဲ့ဝင်များသည် ရွှေခုံသတိအိမ်ရာ တည်ဆောက် ထားမှုကို လှည့်လည်ကြည့်ရှုသည်။

ရွှေခုံသတိအိမ်ရာကို ဆောက်လုပ်ရေး ဝန်ကြီးဌာနက ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဇွန် ၃၀ ရက်က စတင် တည်ဆောက်ခဲ့ပြီး ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဒီဇင်ဘာ ၃၁ ရက်တွင် ပြီးစီးခဲ့သည်။ အဆောက်အအုံမှာ R.C ငါးထပ်နှင့် Steel Structure ငါးထပ်အမျိုးအစားဖြစ်ပြီး အလျားပေ ၁၀၀၊ အနံ ၄၇ ပေစီရှိကြောင်း သိရသည်။ အဆောက်အအုံ တစ်လုံးလျှင် အလျားပေ ၂၀၊ အနံ ပေ ၂၀ ရှိ အခန်း စုစုပေါင်း ၄၀ စီပါဝင်ကြောင်းလည်း သိရသည်။

ရွှေခုံသတိအိမ်ရာစီမံကိန်းတွင် တန်ဖိုးနည်းနှင့် တန်ဖိုး သင့်အိမ်ရာ ၂၂ လုံး ဆောက်လုပ်မည်ဖြစ်ရာ ရှစ်ခန်းတွဲ ငါးထပ်အိမ်ရာ ရှစ်လုံး၊ လေးခန်းတွဲ လေးထပ်အိမ်ရာ ၁၂ လုံးနှင့် ခြောက်ခန်းတွဲ သုံးထပ်အိမ်ရာနှစ်လုံးတို့ကို ဆက်လက် တည်ဆောက်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။

ရွှေခုံသတိအိမ်ရာအဖွဲ့ မြေညီထွက်တစ်ခန်း လျှင် ငွေကျပ် ၁၃၇ သိန်း၊ ပထမထပ်တစ်ခန်းလျှင် ငွေကျပ် ၁၂၅ သိန်း၊ ဒုတိယထပ်တစ်ခန်းလျှင် ငွေကျပ်သိန်း ၁၂၀၊



ရွှေခုံသတိအိမ်ရာ တိုက်ခန်းများအတွင်း ဒုတိယသမ္မတ ဦးဟင်နရီဖန်ထီးယူ လှည့်လည်ကြည့်ရှုစဉ်။

တတိယထပ် တစ်ခန်းလျှင် ငွေကျပ် ၁၅၅ သိန်းနှင့် စတုတ္ထ ထပ်တစ်ခန်းလျှင် ငွေကျပ်သိန်း ၁၁၀ ဖြစ်ပြီး ဝယ်ယူမည့် ဆိုပါက တန်ဖိုး၏ ၃၀ ရာခိုင်နှုန်းကို ကနဦးပေးသွင်းရမည် ဖြစ်ကာ ကျန် ၇၀ ရာခိုင်နှုန်းကို နှစ်ရည်အရစ်ကျပေးချေ စနစ်ဖြင့် ရောင်းချသွားမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။

ဆောက်လုပ်ရေးဝန်ကြီးဌာနအနေဖြင့် အဆိုပါ အိမ်ရာစီမံကိန်းကို မြို့ပြကဏ္ဍ အိမ်ရာဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်စေရန်၊ မြို့ပြပြဿနာများကို ဖြေရှင်းနိုင်ရန်၊ နေချင်စဖွယ်မြို့ပြ ပတ်ဝန်းကျင်ကို ဖန်တီးနိုင်ရန်၊ လူမှုစီးပွားဖွံ့ဖြိုးတိုးတက် ရေးအတွက်သော်လည်းကောင်း၊ ပြည်တွင်းပြည်ပရင်းနှီး မြှုပ်နှံမှုအတွက်သော်လည်းကောင်း အခွင့်အလမ်းများ ဖော်ထုတ်နိုင်ရန်၊ ရေရှည်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ပြီး ဘေးဒဏ်ခံနိုင် သည့် မြို့အဖြစ် ဖြစ်ထွန်းပေါ်ပေါက်စေရန်နှင့် နိုင်ငံသား များအားလုံး လူနေမှုဘဝမြှင့်မားစေမည့် သင့်လျော်သော အိမ်ရာများရရှိစေရန် ရည်မှန်း၍ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။

(သတင်းစဉ်)

### အာဇာနည်နေ့ အဓိဋ္ဌာန်

ဇူလိုင်မိုးစက်၊ ပြီးလျက်မြိုင်မြိုင်စွေ ဆယ်ကိုးရက်နေ့၊ တစ်သက်မမေ့နိုင်ပေ ပြိုဟ်ရိုင်းနှောင့်မှု၊ ကြမ္မာဗေဒဆိုး ခေါင်းဆောင်ကြီးများ၊ ကျဆုံးသွား စိတ်အား နှမ်းငယ်ညှိုးသည်တည့်လေး။ ။

ဇာနည်သွေးမျိုး၊ ရေးထိုးမော်ကွန်းတင် ကိုယ်ကျိုးမဖက်၊ အသက်စွန့်သည်ပင် စိတ်ဓာတ်စံတင်၊ ဆင်ခြင်တွေးရှု နောက်သားနှောင်းလူ၊ အတုယူ ညီတူ အလေးပြုသည်တည့်လေး။ ။

တိုင်းကျိုးပြည်ပြု၊ ရည်ရွယ်ချက်မှာ နယ်ချဲ့သွေးထိုး၊ ဘေးဆိုးကြုံရတာ ထိုသင်ခန်းစာ၊ သူငါထောက်ဆ ဆိုးညစ်မခံ၊ မျိုးချစ်မာန် ထက်သန် ညီညွတ်ကြမည်တည့်လေး။ ။

တွေးတွေးဆဆ၊ ဖေးမစိတ်ညီတူ ညှိညှိနှိုင်းနှိုင်း၊ သိုင်းရိုင်းချစ်ကြည်ဖြူ ဘယ်သို့ရန်မူ၊ ဘယ်သူ့နှောင့်ယှက် ရည်မှန်းရာလမ်း၊ မပျက်တမ်း လျှောက်လှမ်းရှေ့သို့ ဆက်မည်တည့်လေး။ ။

စုစည်းမပျက်၊ ခရီးဆက်မည်ဆို ပိုလ်ချုပ်မှာစကား၊ မှတ်သားကြစေလို ဆယ်ဆပိုမို၊ စွမ်းရည်ကိုဖြည့် ကုန်းရန်းကြိုးစား၊ စိတ်ရိုးသား နိုးကြားအားမာန်၊ ပြည်သည်တည့်လေး။ ။

ခါခါရည်မမေ့ ကမ္ဘာတည်သရွေ့ နိမိတ်သဏ္ဍာန်ထင်၊ စာကဗျာသီရိ အာဇာနည်နေ့ အဓိဋ္ဌာန်ပင်။ ။

မောင်သင်းပုံ (ဂျီဂျီကော်ထော်)

## မုံရွာကလေးစာပေပွဲတော်အတွက် ကော်မတီများ စတင်ဖွဲ့စည်း

မုံရွာ ဇူလိုင် ၁၅  
ကလေးစာပေပွဲတော်ကို မုံရွာတက္ကသိုလ်တွင် ၂၀၁၇ ခုနှစ် ဩဂုတ်လအတွင်း ကျင်းပနိုင်ရန်အတွက် ကလေးစာပေ ပွဲတော် ကျင်းပရေးဦးစီးကော်မတီ၊ လုပ်ငန်းကော်မတီနှင့် ဆက်သွယ်ရေးအဖွဲ့ဖွဲ့စည်း၍ ကြိုတင်ပြင်ဆင်မှုများ ဆောင်ရွက်နေပြီဖြစ်ကြောင်း စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီး ပြန်/ဆက်ဦးစီးမှူး ဦးဝင်းမြိုင်ထံမှ သိရသည်။

“မုံရွာကလေးစာပေပွဲတော်မှာ ကျောင်းသား ကျောင်းသူတွေအတွက် အားကစားတွေ ပါမှာဖြစ်သလို ဝိသေသစာပေလည်းပါပါမယ်။ ဖျော်ဖြေရေးတွေပါမယ်။ ဖျော်ဖြေ ရေးက အထက်တန်းမပါဘူး။ သတ်မှတ်ထားတာက မူလတန်း အောက်ဆင့်အထက်အဆင့်ပေါ့။ နေ့ကလေး ထိန်းတွေပါမယ်။ အားကစားပြိုင်ပွဲမှာ သုံးယောက်ခြေညီ လျှောက်တဲ့ ခြေထောက်သုံးချောင်းကစားနည်း၊ ခွက်ချင်းချ ကစားနည်း၊ စက္ကူအရုပ်ခေါက်ကစားနည်း၊ ကျပန်းပြော ကဗျာရွတ်နဲ့ ပုံပြင်ပြောပြိုင်ပွဲတွေပါပါမယ်။ ဒါ့အပြင် စာပေဟောပြောပွဲနဲ့ စာပေစကားပိုင်းဆွေးနွေးပွဲတွေပါပါ မယ်”ဟု ဦးဝင်းမြိုင်က ကြိုတင်စီစဉ်ထားမှုများကို ပြောပြ သည်။

မုံရွာကလေးစာပေပွဲတော်ကို သုံးရက်ကြာကျင်းပမည် ဖြစ်ရာ စစ်ကိုင်းမြို့မှ စာရေးဆရာကြီးများက စာပေဟော ပြောပွဲနှင့် စာပေစကားပိုင်းဆွေးနွေးပွဲကို တစ်ရက်တာ အချိန်ယူ ကျင်းပမည်ဖြစ်သလို မုံရွာမြို့နှင့် ရွှေဘိုမြို့တို့မှ

စာရေးဆရာ၊ ကဗျာဆရာများက ဟောပြောဆွေးနွေးကြမည် ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ ဟောပြောဆွေးနွေးကြမည့် စာရေး ဆရာကြီးများမှာ မုံရွာမြို့မှ ဦးအောင်ဗိုလ်ဝင်း(ဗိုလ်-မြန်မာ စာ)၊ ဒေါ်မြမြဆွေ(စိတ်ပညာ)၊ ဦးစေသန်း(နေမင်းသန်း)၊ ဦးတင်အောင်(မြို့မဲ့သဲ)၊ ဦးသိုက်စိုးထွန်း(နတ်ရွာ)၊ ထူး(တော်ဝင်)တို့အပြင် စစ်ကိုင်းမြို့မှဦးရဲလွင်(ရဲသမီး)၊ ဦးနောင်ဇော်ဟိန်း(နောင်ဇော်ဟိန်း-ဂစ်တာ)နှင့် ရွှေဘိုမြို့မှ ဒေါက်တာတင်ဝင်းနှင့် ဆရာဘာမထီအောင်တို့က ဆွေးနွေးဟောပြောကြမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။

### အသက်မွေးဝမ်းကျောင်း အထောက်အကူပြုသင်တန်း ဖွင့်လှစ်

ကျိုက်ထို ဇူလိုင် ၁၅  
မွန်ပြည်နယ် ကျေးလက်ဒေသဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးဦးစီးဌာနမှ ပြည်နယ်ဦးစီးမှူးနှင့် သထုံခရိုင်ဦးစီးမှူးတို့သည် ကျိုက်ထို မြို့နယ် ဝင်းကလောကျေးရွာတွင် ဖွင့်လှစ်သော အသက်မွေးဝမ်းကျောင်း အထောက်အကူပြုသင်တန်းဖွင့်ပွဲသို့ တက်ရောက်ဖွင့်လှစ်ပေးခဲ့သည်။

အဆိုပါသင်တန်းတွင် ဆင်ပြာရည်ပြုလုပ်နည်း၊ ခေါင်းလျှော်ရည်ပြုလုပ်နည်း၊ ဆိုင်ကယ်ပြုပြင်ခြင်းများကို ဇူလိုင် ၁၂ ရက်မှ ဩဂုတ် ၁ ရက်အထိ သင်ကြားပို့ချမည်ဖြစ်ပြီး သင်တန်းသား သင်တန်းသူ ၄၀ တက်ရောက်ကြကြောင်း သိရသည်။

ထို့နောက် ပြည်နယ်ဦးစီးမှူးနှင့် တာဝန်ရှိသူများသည် ၎င်းကျေးရွာတွင် ဆောင်ရွက်ထားသော ကျေးရွာဖွံ့ဖြိုးရေး စီမံကိန်းလုပ်ငန်း၊ မြစ်မီးရှောင်ကျေးရွာစီမံကိန်းလုပ်ငန်းများကို လိုက်လံကြည့်ရှုစစ်ဆေးပြီး ကျိုက်ထိုမြို့နယ် ကျေးလက် ဒေသဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးဦးစီးဌာနရုံးသို့ သွားရောက်၍ ရုံးလုပ်ငန်းများ ကဏ္ဍကြီးငါးရပ်အား စစ်ဆေးခဲ့ကြောင်း သိရ သည်။

(ကြေးမုံ)

# အိန္ဒိယနိုင်ငံ အရှေ့မြောက်ပိုင်းတွင် ရေကြီးရေလျှံမှုများကြောင့် လူပေါင်း ၉၀ ကျော်သေဆုံး

နယူးဒေလီ ဇူလိုင် ၁၅

အိန္ဒိယနိုင်ငံ အရှေ့မြောက်ပိုင်းတွင် မိုးသည်းထန်စွာရွာသွန်းပြီး ရေကြီးရေလျှံမှုများကြောင့် နောက်ဆက်တွဲပြဿနာများဖြစ်သည့် မြေပြိုမှုများဖြစ်ပေါ်လျက်ရှိရာ လူပေါင်း ၉၀ ကျော် သေဆုံးခဲ့ကြောင်း ယနေ့သတင်းများအရ သိရသည်။

လွန်ခဲ့သောရက်သတ္တပတ်ကစပြီး မိုးများအဆက်မပြတ်ရွာသွန်းကာ ရေကြီးမှုများနှင့် မြေပြိုမှုများ နေရာအနှံ့အပြားတွင် ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။

ဇူလိုင် ၁၁ ရက်က အာရန်အာချယ် ပရာဒေ့ရှ်ပြည်နယ်တွင် မြေပြိုမှုတစ်ခု ဖြစ်ပွားခဲ့ခြင်းကြောင့် လူနေအိမ်အများအပြားပျက်စီးခဲ့ပြီး လူ ၁၄ ဦးသေဆုံးခဲ့ကြောင်း သိရသည်။

နာဂါလန်ပြည်နယ်တွင် မိုးသည်းထန်စွာရွာသွန်းပြီး တံတားတစ်စင်း ပြိုကျပျက်စီးမှုကြောင့် လူငါးဦးသေဆုံးခဲ့ရသည်။ အိန္ဒိယလေကြောင်းတပ်မတော်က အာရန်အာချယ် ပရာဒေ့ရှ်ပြည်နယ် တွင် ကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်နေသည့် ရဟတ်ယာဉ်တစ်စင်းသည် မိုးသည်းထန်စွာရွာသွန်းမှုကြောင့် အရှိန်မထိန်းနိုင်ဘဲ ပျက်ကျခဲ့ကြောင်း သိရသည်။ ရဟတ်ယာဉ်ပျက်ကျမှုတွင် လူ သုံးဦးသေဆုံးခဲ့သည်။

မိုးရွာသွန်းမှုကြောင့် ဖြစ်ပေါ်လျက်ရှိသော နောက်ဆက်တွဲပြဿနာများကြောင့် လူပေါင်း နှစ်သန်းခန့်ကို ဘေးလွတ်ရာသို့ ပြောင်းရွှေ့ကြရန် ဒေသန္တရအစိုးရက တိုက်တွန်းပြောကြား ထားကြောင်း သိရသည်။ အဆိုပါဒေသရှိ လူနေအိမ်အများအပြားလည်း ရေကြီးရေလျှံမှုကြောင့် ပျက်စီးခဲ့ရသည်။

အိန္ဒိယဝန်ကြီးချုပ် မိုဒီက ရေကြီးမှုဒဏ်ခံနေရသည့် ဒေသများတွင် ကယ်ဆယ်ရေး လုပ်ငန်းများ အင်တိုက်အားတိုက်လုပ်ဆောင်ကြရန် သက်ဆိုင်ရာအာဏာပိုင်များကို တိုက်တွန်း ပြောကြားထားကြောင်း သိရသည်။

အိန္ဒိယနိုင်ငံအရှေ့မြောက်ပိုင်းတွင် လာမည့်ရက်သတ္တပတ်အထိ မိုးကြီးရေလျှံမှုများဖြစ်ပေါ် နိုင်သေးကြောင်း ရာသီဥတုစောင့်ကြည့်ရေးတာဝန်ရှိသူများက ဆိုသည်။ **အင်န်အိတ်ချ်ကော။**



# အီဂျစ်ကမ်းခြေ အပန်းဖြေစခန်းတိုက်ခိုက်ခံရမှုတွင် ဂျာမနီနိုင်ငံသားနှစ်ဦးသေဆုံးဟု အတည်ပြုပြောကြား

ဟဲဒရို ဇူလိုင် ၁၅

အီဂျစ်နိုင်ငံမှ ကမ်းခြေအပန်းဖြေမြို့ ဟွာဟာဒါ၌ ဖြစ်ပွားခဲ့သော အကြမ်းဖက်သမား၏ ဓားဖြင့် ထိုးနှက်တိုက်ခိုက်မှုတွင် ဂျာမနီ နိုင်ငံသား အမျိုးသမီးနှစ်ဦး သေဆုံး ခဲ့ကြောင်း ဂျာမနီနိုင်ငံက ဇူလိုင် ၁၅ ရက်တွင် အတည်ပြုပြောကြား သည်ဟု အီဂျစ်နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီး ဌာနမှထုတ်ပြန်သည့် ကြေညာချက် တွင် ဖော်ပြသည်။



ဟွာဟာဒါအကြမ်းဖက်တိုက်ခိုက် မှုတွင် ဂျာမနီနိုင်ငံသား အမျိုးသမီး ခရီးသွားဧည့်သည်နှစ်ဦး သေဆုံးခဲ့ ကြောင်း၊ မိမိတို့ ဝမ်းနည်းစွာ အတည် ပြုနိုင်ခဲ့ကြောင်း ဂျာမနီနိုင်ငံ၏ ထုတ်ပြန်ချက်တွင် ဖော်ပြသည်။

ယင်းအပန်းဖြေမြို့တွင် အီဂျစ် နိုင်ငံရှိ ဂျာမနီနိုင်ငံသားမှ ဝန်ထမ်း များသည် အဆိုပါတိုက်ခိုက်မှုဖြစ်ပွား နေစဉ်တွင်ရှိနေပြီး ၎င်းတို့က အီဂျစ် အာဏာပိုင်များနှင့် ဆက်သွယ်မှုများ မပြတ်ရှိကြောင်း သတင်းတွင် ဖော်ပြ သည်။

ယင်းအပန်းဖြေမြို့တွင် အီဂျစ် နိုင်ငံရှိ ဂျာမနီနိုင်ငံသားမှ ဝန်ထမ်း များသည် အဆိုပါတိုက်ခိုက်မှုဖြစ်ပွား နေစဉ်တွင်ရှိနေပြီး ၎င်းတို့က အီဂျစ် အာဏာပိုင်များနှင့် ဆက်သွယ်မှုများ မပြတ်ရှိကြောင်း သတင်းတွင် ဖော်ပြ သည်။

တည်ရှိသော ကမ်းခြေအပန်းဖြေစခန်း ပစ်မှတ်ထား လုပ်ဆောင်သည့် ရာဇဝတ်မှုဖြစ်ကြောင်း ဂျာမနီနိုင်ငံက ယုံကြည်ပြီး ဘေးဒုက္ခတွေ့ကြုံရသူများ အတွက် ဝမ်းနည်းကြေကွဲမှုနှင့် အမျက်ဒေါသထွက်ရကြောင်း ဂျာမနီ နိုင်ငံက ထုတ်ပြန်သော ကြေညာချက် တွင် ဖော်ပြသည်။ ဆိုင်နိုင်၊ ကျွန်းဆွယ်ဒေသ၌ ကျော်ကြားသည့် အပန်းဖြေစခန်း လေးခုထဲတွင် တစ်ခုအပါအဝင်ဖြစ် သည်။

# အမေရိကန်တပ်ဖွဲ့များ၏ လေကြောင်းစီးနင်းတိုက်ခိုက်မှုအတွင်း အာပန်နီ အိုင်အက်စ်အထက်တန်းတပ်မှူး သေဆုံးဟု အတည်ပြု

ကဘူး ဇူလိုင် ၁၅

အာပန်နီနီနီနီနီ အရှေ့ပိုင်း ကူနာပြည်နယ်တွင် အမေရိကန်လေတပ်ဖွဲ့များ ၏ စီးနင်းတိုက်ခိုက်မှုအတွင်း ၎င်းနိုင်ငံအတွင်းရှိ အစ္စလာမစ်နိုင်ငံ ထူထောင်ရေးအဖွဲ့ (အိုင်အက်စ်)၏ အထက်တန်းတပ်မှူးတစ်ဦး သေဆုံးသွား ကြောင်း အာပန်နီနီနီနီ အမေရိကန်တပ်ဖွဲ့မှ ထုတ်ပြန်သည့် ကြေညာ ချက်တွင် ဖော်ပြသည်။ အာပန်နီနီနီနီ ခိုရာဆန်ပြည်နယ်အတွင်းရှိ အိုင်အက်စ်စစ်သွေးကြွများ၏ ဌာနချုပ်စခန်းအား အမေရိကန်လေတပ်မှ ဇူလိုင် ၁၁ ရက်တွင် စီးနင်းတိုက်ခိုက်မှုကြောင့် အိုင်အက်စ်အဖွဲ့၏ ထိပ်တန်း တပ်မှူး အီမာအဘူဆေယက်စ်သေဆုံးသွားကြောင်း အာပန်နီနီ အမေရိကန် တပ်ဖွဲ့က အတည်ပြုပြောကြားသည်။

အဆိုပါ ပြည်နယ်တွင်းရှိ အိုင်အက်စ်တို့အား လေကြောင်းမှ စီးနင်း တိုက်ခိုက်မှုကြောင့် အခြားအောင်မြင်မှုများလည်း ရရှိခဲ့ကြောင်း အမေရိကန် တပ်ဖွဲ့က ထုတ်ပြန်သည့်ကြေညာချက်တွင် ဆက်လက်ဖော်ပြသည်။

ယမန်နှစ်ကတည်းက ပြုလုပ်ခဲ့သော လေကြောင်းစစ်ဆင်မှုများအရ ယခုသေဆုံးခဲ့သည့် အိုင်အက်စ်အဖွဲ့မှ အထက်တန်းတပ်မှူး အဘူဆေယက်စ် သည် တတိယမြောက် သေဆုံးခဲ့သည့် အိုင်အက်စ်အထက်တန်းတပ်မှူးတစ်ဦး ဖြစ်ကြောင်း၊ မိမိတို့အနေဖြင့် ၎င်းတို့အား လုံးဝချေမှုန်းတိုက်ခိုက်နိုင်ရေးကို စဉ်ဆက်မပြတ် လုပ်ဆောင်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း အဆိုပါကြေညာချက်တွင် ဖော်ပြသည်။

ယင်းနှင့်တစ်ချိန်တည်းတွင်ပင် အာပန်နီနီနီနီ အစိုးရ လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့ များက နိုင်ငံအရှေ့ပိုင်း နန်ဂါဟာပြည်နယ် ပါချီရာဂရက်ခရိုင်တွင် ထိုးစစ် ဆင်မှုများပြုလုပ်ခဲ့ရာ အိုင်အက်စ်စစ်သွေးကြွ ငါးဦးသေဆုံးပြီး အခြားငါးဦးမှာ ဒဏ်ရာရရှိခဲ့ကြောင်း ယင်းပြည်နယ်အစိုးရ ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ အာတူလာ ခိုဝီရာနီက ဆင်ဟွာသတင်းဌာနသို့ ပြောကြားသည်။

လွန်ခဲ့သည့်နှစ်မှစတင်၍ အာပန်နီနီနီနီ အစိုးရ တပ်ဖွဲ့များနှင့် နေတိုး ညွှန်ပေါင်းတပ်ဖွဲ့များ၏ တိုက်ခိုက်မှုကြောင့် အိုင်အက်စ်စစ်သွေးကြွဦးရေ ရာပေါင်းများစွာနှင့် ၎င်းတို့၏ ထိပ်တန်းတပ်မှူးသုံးဦးတို့ သေဆုံးခဲ့ကြောင်း သတင်းတွင်ဖော်ပြသည်။

ယခုနှစ်ဧပြီလအတွင်း အမေရိကန်တပ်ဖွဲ့များက နန်ဂါဟာပြည်နယ် အတွင်းရှိ အိုင်အက်စ်တို့၏ ဥမင်လိုဏ်ခေါင်းခံတပ် ကွန်ရက်အပေါ် အလွန် ကြီးမားသည့် ငှက်ကြီးတစ်လုံးကို ကြေညာခဲ့ရာ အိုင်အက်စ်တိုက်ခိုက်ရေးသမား ၁၀၀ ကျော် သေဆုံးခဲ့ရသည်။ **ဆင်ဟွာ။**



# အာဏာသိမ်းမှု မအောင်မြင်သောနေ့ကို နိုင်ငံတော်အားလပ်ရက်အဖြစ် တူရကီသတ်မှတ်

အစ္စတန်ဘူလ် ဇူလိုင် ၁၅

တူရကီနိုင်ငံတွင် လွန်ခဲ့သည့်နှစ် ဇူလိုင် ၁၅ ရက်က မအောင်မြင်သည့် အာဏာသိမ်းမှု တစ်ခုဖြစ်သည့်အထိမ်းအမှတ်အခမ်းအနားတစ်ခုကို စနေနေ့က ကျင်းပခဲ့သည်။ တူရကီနိုင်ငံက အဆိုပါနေ့ကို ဒီမိုကရေစီနှင့် စည်းလုံးညီညွတ် သောနေ့အဖြစ်ခေါ်ဆိုပြီး နိုင်ငံတော်အားလပ်ရက်အဖြစ် သတ်မှတ်ခဲ့သည်။



အဆိုပါ အာဏာသိမ်းမှုအတွင်း တူရကီအစိုးရက လူဦးရေ ၅၀၀၀၀ ခန့် ဖမ်းဆီးထိန်းသိမ်းခဲ့ပြီး အစိုးရဝန်ထမ်း ၁၀၀၀၀၀ ကျော်ကို အလုပ်မှ ထုတ်ပယ်ခဲ့သည်။ တူရကီသမ္မတ အာဒိုဂန်က ၎င်း၏ ရာထူးနှင့် အာဏာ တည်မြဲမှုကို ယခုနှစ်အစောပိုင်းတွင်ကျင်းပခဲ့သည့် ပြည်လုံးကျွတ်ဆန္ဒခံယူပွဲ တွင် အနိုင်ရရှိခြင်းဖြင့် သက်သေပြနိုင်ခဲ့သည်။

၂၀၁၆ ခုနှစ် ဇူလိုင်လ ၁၅ ရက်နေ့က တူရကီတွင် ဖြစ်ခဲ့သည့် မအောင်မြင်သည့် အာဏာသိမ်းမှုကြောင့် လူ ၂၆၀ ထက်မနည်း သေဆုံးခဲ့ပြီး လူ ၂၀၀၀ကျော် ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိခဲ့သည်။

အဆိုပါ အာဏာသိမ်းမှုကို အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုတွင် ဆယ်စုနှစ် နှစ်ခုကြာ သွားရောက်နေထိုင်နေသည့် ဘာသာရေးခေါင်းဆောင် ဖက်သူလာ ဂူလန်က ဦးဆောင်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း သမ္မတ အာဒိုဂန်က ပြောကြားခဲ့သည်။ သို့သော် ဂူလန်က သူ့အနေဖြင့် အာဏာသိမ်းမှုတွင် ပါဝင်ပတ်သက်ခြင်း မရှိကြောင်း ငြင်းဆိုခဲ့သည်။

**ဆင်ဟွာ။**

ပြည်တွင်းရေးရာ

ပြည်သူ့စာရင်းကိုင်များ ပျက်ကွက်မှုအက်ဥပဒေကို ရုပ်သိမ်းသည့်ဥပဒေပြဋ္ဌာန်း

ပြည်သူ့စာရင်းကိုင်များ ပျက်ကွက်မှုအက်ဥပဒေကိုရုပ်သိမ်းသည့် ဥပဒေ (၂၀၁၇ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော် ဥပဒေအမှတ် ၁၂)၊ ၁၃၇၉ ခုနှစ်၊ ဝါဆိုလပြည့်ကျော် ၃ ရက် (၂၀၁၇ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁၁ ရက်)

ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်သည် ဤဥပဒေကို ပြဋ္ဌာန်းလိုက်သည်။ ၁။ ဤဥပဒေကို ပြည်သူ့စာရင်းကိုင်များ ပျက်ကွက်မှုအက်ဥပဒေကို ရုပ်သိမ်းသည့်ဥပဒေဟု ခေါ်တွင်စေရမည်။

၂။ The Public Accountants Default Act, 1850 ကို ဤဥပဒေဖြင့် ရုပ်သိမ်းလိုက်သည်။

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ ကျွန်ုပ်လက်မှတ်ရေးထိုးသည်။

(ပုံ)ထင်ကျော် နိုင်ငံတော်သမ္မတ ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်

လေဖိအားနည်းရပ်ဝန်းအားကောင်းလာနိုင်

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၅

ယနေ့ ညနေ ၆ နာရီခွဲအချိန် တိုင်းထွာချက်များအရ ဘင်္ဂလား ပင်လယ်အော်အနောက်မြောက်ပိုင်းနှင့် ယင်းနှင့်ဆက်စပ်လျက်ရှိသော အိန္ဒိယနိုင်ငံ ဩရိသကမ်းခြေနှင့် အနောက်ဘင်္ဂလားကမ်းခြေတို့တွင် ဖြစ်ပေါ်နေသော လေဖိအားနည်းရပ်ဝန်းသည် ဆက်လက်တည်ရှိနေသည်။ အဆိုပါ လေဖိအားနည်းရပ်ဝန်းသည် နောက် ၄၈ နာရီအတွင်း ပိုမို အားကောင်းလာနိုင်ကြောင်း မိုးလေဝသနှင့် ဇလဗေဒဌာနကြားမှူးဦးစီးဌာနက ခန့်မှန်းထားသည်။ (ကြေးမုံ)

တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ပိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင် ဦးဆောင်သောချစ်ကြည်ရေးကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့ အိန္ဒိယနိုင်ငံမှ ပြန်လည်ရောက်ရှိ

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၅

အိန္ဒိယသမ္မတနိုင်ငံ နယူးဒေလီမြို့၌ ချစ်ကြည်ရေး ခရီးရောက်ရှိနေသည့် တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ပိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင်ဦးဆောင်သော မြန်မာ့ တပ်မတော်ချစ်ကြည်ရေး ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့အား ဇူလိုင် ၁၄ ရက်ညပိုင်းတွင် အိန္ဒိယတပ်မတော်(ကြည်း၊ ရေ၊ လေ) ဦးစီးချုပ်များကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ Admiral Sunil Lanba က ၎င်း၏ နေအိမ်၌ ဂုဏ်ပြုညစာဖြင့် တည်ခင်းစဉ်ခံသည်။

ဂုဏ်ပြုညစာမသုံးဆောင်မီနှင့် သုံးဆောင်နေချိန်တွင် အိန္ဒိယတပ်မတော်(ရေ)တိုင်းအဖွဲ့မှ နှစ်နိုင်ငံသိချင်းများကို တီးမှုတ်သီဆိုဖျော်ဖြေကြပြီး တပ်မတော်ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ်နှင့် ဇနီးတို့က အိန္ဒိယတပ်မတော်(ရေ) တိုင်းအဖွဲ့အား အမှတ်တရလက်ဆောင်ပစ္စည်းနှင့် ဂုဏ်ပြုဆုငွေများပေးအပ်သည်။

တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ပိုလ်ချုပ်မှူးကြီး မင်းအောင်လှိုင်နှင့်အဖွဲ့သည် ယနေ့ဒေသစံတော်ချိန် နံနက် ၁၁ နာရီတွင် အိန္ဒိယသမ္မတနိုင်ငံဆိုင်ရာ မြန်မာ နိုင်ငံသံရုံးသို့ရောက်ရှိကြရာ သံအမတ်ကြီး ဦးမောင်ဝေနှင့် ဇနီး၊ သံရုံး၊ စစ်သံရုံးမိသားစုများနှင့် ပညာတော်သင် သင်တန်းသားအရာရှိများက ကြိုဆိုနှုတ်ဆက်ကြသည်။

ထို့နောက် တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်က သံရုံး၊ စစ်သံရုံးမှ မိသားစုဝင်များနှင့် ပညာတော်သင် သင်တန်းသား အရာရှိများကို တွေ့ဆုံအမှာစကားပြောကြားသည်။

ယင်းနောက် တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်က သံရုံး၊ စစ်သံရုံးမိသားစုများနှင့် သင်တန်းသားအရာရှိများ အတွက် စားသောက်ဖွယ်ရာများ၊ လက်ဆောင်ပစ္စည်းများ၊ ချီးမြှင့်ငွေများနှင့် တပ်မတော်အထည်ချုပ်စက်ရုံများမှ ချုပ်လုပ်သည့် အဝတ်အထည်များအားပေးအပ်ရာ သံအမတ်ကြီးနှင့်ဇနီး၊ စစ်သံရုံးနှင့် သံရုံး၊ စစ်သံရုံး မိသားစုများ၊ သင်တန်းသားအရာရှိများက လက်ခံရယူကြ သည်။ ထို့နောက် တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်နှင့် အဖွဲ့ဝင်များအား သံရုံး၊ စစ်သံရုံးမိသားစုများက နေ့လယ်စာဖြင့် တည်ခင်းစဉ်ခံသည်။

တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်နှင့် အဖွဲ့သည် ယနေ့ဒေသစံတော်ချိန် ညနေ ၃ နာရီခွဲတွင် နယူးဒေလီ မြို့မှ လေကြောင်းခရီးဖြင့်ပြန်လည်ထွက်ခွာကြပြီး ညပိုင်းတွင် နေပြည်တော်အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလေဆိပ်သို့ ပြန်လည်ရောက်ရှိရာ ဒုတိယတပ်မတော်ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်(ကြည်း) ဒုတိယပိုလ်ချုပ် မှူးကြီးစိုးဝင်းနှင့်ဇနီး၊ ညှိနှိုင်းကွပ်ကဲရေးမှူး (ကြည်း) ရေ



လေ) ပိုလ်ချုပ်ကြီးမြထွန်းဦးနှင့်ဇနီး၊ ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ်(ရေ) ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်(လေ)နှင့် ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ်ရုံးမှ တပ်မတော်အရာရှိကြီးများနှင့် ဇနီးများ၊

နေပြည်တော်တိုင်းစစ်ဌာနချုပ်တိုင်းမှူး၊ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အိန္ဒိယသမ္မတနိုင်ငံ သံရုံးယာယီတာဝန်ခံနှင့် တာဝန်ရှိသူ များက လေဆိပ်၌ ကြိုဆိုနှုတ်ဆက်ကြသည်။ (သတင်းစဉ်)

ရေကြောင်းကုန်စည်၊ ရေယာဉ်ကိုယ်ထည်နှင့် စက်ကိရိယာအာမခံအကြောင်း မြန်မာအာမခံပညာရှင်နှစ်ဦး ဟောပြော

ရန်ကုန် ဇူလိုင် ၁၅

ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်မှုတွင် အဓိကကျလျက်ရှိသည့် ရေကြောင်းကဏ္ဍတွင် ရေကြောင်းကုန်စည်၊ ရေယာဉ် ကိုယ်ထည်နှင့် စက်ကိရိယာ အာမခံအကြောင်း မြန်မာ လူမျိုး အာမခံပညာရှင်နှစ်ဦးက ဇူလိုင် ၁၄ ရက် နံနက်တွင် ရန်ကုန်မြို့ မြန်မာ့အာမခံရုံး၌ လာရောက်ဟောပြော ခဲ့သည်။

ကုန်သွယ်မှုကဏ္ဍတွင် ရေကြောင်းကဏ္ဍသည် ကုန်ကျ စရိတ်အသက်သာဆုံးနှင့် အထိရောက်ဆုံးဖြစ်ပြီး ကမ္ဘာ့ ကုန်သွယ်မှု၏ ၈၅ ရာခိုင်နှုန်းခန့်မှာ ရေကြောင်းကဏ္ဍကို အသုံးပြုလျက်ရှိသည်။ ယင်းကြောင့် နိုင်ငံစီးပွားဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်ရန်အတွက် ရေကြောင်းကဏ္ဍတိုးတက် ကောင်းမွန်ရန် လိုအပ်သကဲ့သို့ စီးပွားရေးတိုးတက် ကောင်းမွန်မှုနှင့်အတူ ရေကြောင်းကဏ္ဍသည်လည်း ဆက်သွယ်လျက်ရှိရာ ရေကြောင်းကဏ္ဍ၏ အဓိကကျသည့် အာမခံနှင့်ပတ်သက်၍ မြန်မာလူမျိုး ပညာရှင်နှစ်ဦးဖြစ်သူ JPL Loss Adjusters and Surveyors (Myanmar)



Co.,Ltd မှ ဦးခင်မောင်ကြိုင်နှင့် ဦးတင်မောင်ကြိုင်တို့က လာရောက်ဟောပြောပေးခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ ရေကြောင်းအာမခံတွင် ရေကြောင်းကုန်စည်အာမခံကို

ထားရှိလေ့ရှိတတ်သော်လည်း ရေယာဉ်ကိုယ်ထည်နှင့် စက်ကိရိယာအာမခံကို ထားရှိမှုနည်းပါးနေသေးကြောင်း သိရသည်။ အဆိုပါ အာမခံကို မကြာခင်ကာလအတွင်း

ပုဂ္ဂလိက အာမခံကုမ္ပဏီများက လုပ်ကိုင်ခွင့်ရရှိရန် အခွင့် အလမ်းများရှိနေရာ ယင်းနှင့်ပတ်သက်၍ အသိပညာ များကို လာရောက်ဟောပြောပေးခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

ရေကြောင်းခရီးဖြင့် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးစနစ်သည် အခြားသော သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများထက် ကုန်ကျစရိတ်အသက်သာဆုံးဖြစ်ပြီး ကုန်တန်ချိန် မြောက်မြားစွာကို တစ်ချိန်တည်းတွင် စရိတ်အသက်သာ ဆုံးဖြင့် သယ်ဆောင်ပေးနိုင်သည့် စနစ်တစ်ခုဖြစ်သည့် အပြင် မြန်မာနိုင်ငံတွင် မြစ်ချောင်းသဘာဝအရင်းအမြစ် များရှိသည့်အတွက် ရေကြောင်းကဏ္ဍ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ကာ စဉ်ဆက်မပြတ် အသုံးပြုနိုင်ပါက ထိရောက်သော သယ်ယူ ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းတစ်ရပ်ဖြစ်လာမည်ဖြစ်သည်။ ယင်း အပြင် ရေကြောင်းကဏ္ဍ၏အရေးပါသော အာမခံ စနစ်လည်း ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရန် လိုအပ်ကြောင်း သိရသည်။

အဆိုပါ အာမခံအသိပညာဆိုင်ရာ ဟောပြောပွဲကို စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန၊ မြန်မာ့အာမခံ လုပ်ငန်းနှင့် Global World Insurance ကုမ္ပဏီတို့က ပူးပေါင်းစီစဉ်ခြင်းဖြစ်ကြောင်း မြန်မာ့အာမခံလုပ်ငန်းမှ သိရသည်။ (၀၀၀)

(၉)ကြိမ်မြောက် အာဆီယံကျောင်းသား အားကစားပြိုင်ပွဲ ဖွင့်ပွဲကျင်းပ

ရန်ကုန် ဇူလိုင် ၁၅

(၉)ကြိမ်မြောက် အာဆီယံကျောင်းသားအားကစားပြိုင်ပွဲကို စင်ကာပူနိုင်ငံ မိုးလုံလေလုံ အားကစားရုံ၌ ဇူလိုင် ၁၄ ရက် ဒေသစံတော်ချိန်ညနေ ၃ နာရီခွဲက ကျင်းပခဲ့သည်။ အာဆီယံကျောင်းသားအားကစားပြိုင်ပွဲများမှတစ်ဆင့် သွေးစည်းညီညွတ်ရေး ပိုမို တိုးတက်စေရန်၊ အာဆီယံဒေသအတွင်းရှိ အားကစားထူးချွန်သော ကျောင်းသား လူငယ်များ၏ အရည်အချင်းများအား ပြသနိုင်စေရန်နှင့် အခွင့်အလမ်းများဖန်တီးပေး နိုင်ရန်ရည်ရွယ်၍ ဖွင့်လှစ်ပေးခြင်းဖြစ်ရာ မြန်မာနိုင်ငံအနေဖြင့် ယခုအကြိမ်တွင် ပထမဦးဆုံး ဝင်ရောက်ယှဉ်ပြိုင်ခြင်းဖြစ်သည်။

ဖွင့်ပွဲအစီအစဉ်အရ ပြိုင်ပွဲဝင်အာဆီယံ ၁၀ နိုင်ငံမှ ကျောင်းသား ကျောင်းသူများ ချီတက်မိတ်ဆက်ပေးခြင်း၊ Performances အက/အလှများ ဖျော်ဖြေတင်ဆက်ခြင်း၊ Passing of forach and Lighting of Cauldron မီးရှူးတိုင်အား စင်ကာပူအားကစား



အကျော်အမော်ကျောင်းသူတစ်ဦးက သယ်ဆောင်လာပြီး မီးရှူးတိုင်အားထွန်းညှိပေးခြင်း နှင့် အိမ်ရှင်စင်ကာပူအလံလွှင့်ထူခြင်း၊ နိုင်ငံတော်သီချင်းဆိုခြင်းနှင့် အားကစားသမ္မာ အဓိဋ္ဌာန်ရွတ်ဆိုခဲ့ပြီးနောက် စင်ကာပူနိုင်ငံပညာရေးဝန်ကြီး ONG. Mr.CHEE WEE က ပြိုင်ပွဲအားဖွင့်လှစ်ပေးခဲ့သည်။ (ကြေးမုံ)

အာဆီယံ ယူ-၁၅ ပြိုင်ပွဲတွင် မြန်မာအသင်း ဩစတြေးလျကို ဂိုးပြတ်ရှုံးနိမ့်

ရန်ကုန် ဇူလိုင် ၁၅

အာဆီယံ ယူ-၁၅ ပြိုင်ပွဲ အုပ်စု(က) စတုတ္ထနေ့ပွဲစဉ်များကို ယနေ့ညနေပိုင်းက ထိုင်းနိုင်ငံ ချောင်ဘူရီမြို့၌ ဆက်လက် ကျင်းပရာ မြန်မာ ယူ-၁၅ အသင်းသည် ဩစတြေးလျ ယူ-၁၅ အသင်းကို ငါးဂိုး-ဂိုးမရှိဖြင့် ဂိုးပြတ်ရှုံးနိမ့်ခဲ့သည်။ မြန်မာ ယူ-၁၅ အသင်းသည် လေးပွဲကစားအပြီးတွင် ခုနက်မှတ်ရထားပြီး ဩစတြေးလျအသင်းမှာမူ လေးပွဲကစား ကိုးမှတ်ရရှိထားသည်။ မြန်မာအသင်းသည် အုပ်စု နောက်ဆုံးပွဲအဖြစ် ဇူလိုင် ၁၇ ရက်တွင် ထိုင်းအသင်းနှင့် ယှဉ်ပြိုင်ကစားရမည်ဖြစ်ပြီး ယခုပွဲရှုံးနိမ့်ခဲ့သောကြောင့် ဆီမီးဖိုင်နယ်တက်ရောက်ရန် အခွင့်အရေးနည်းပါးသွားခဲ့ သည်။ (ဖိုးသော်ဝင်)

# နှစ် (၇၀)ပြည့် အာဇာနည်နေ့ဂုဏ်ပြုဆောင်းပါး

## ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်းနှင့် အိုးဝေ ဦးညိမြ

### မြင့်ဆွေဦး



၁၉၃၈ ခုနှစ် အောက်တိုဘာလ၏ ညနေတွင် ကိုအောင်ဆန်းသည် သူငယ်ချင်းဖြစ်သူ ညိမြနှင့် သထုံကျောင်းဆောင်ရှေ့၌ လမ်းလျှောက်လျက်ရှိစဉ် ကိုအောင်ဆန်းက ရုတ်တရက် ပြောလိုက်သည်။

“ကိုယ့်လူ ကိုယ်တော့သွားတော့မယ်။ ကျောင်းထွက်ပြီး နိုင်ငံရေးထဲကို ခြေစုံပစ်ဝင်တော့မယ်” ဟု ပြော၍ တို့ဗမာအစည်းအရုံးသို့ဝင်ကာ လွတ်လပ်ရေးတိုက်ပွဲများတွင် ပါဝင်ဆင်နွှဲတော့မည့်အကြောင်းများကို ပြောပြလေသည်။ ထိုအခါ သူငယ်ချင်းဖြစ်သူ ညိမြက ဝမ်းနည်းကြေကွဲစွာနှင့် တိုင်းပြည်အတွက် စွန့်စားရန် အဓိဋ္ဌာန်ကို ချီးကျူးမိသော်လည်း စိုးရိမ်မကင်းရှိပုံကိုလည်း ပြောပြလေသည်။

“နိုင်ငံရေးလောကဟာ သိပ်ပြီးရှုပ်တယ်။ ဆိုးတယ်။ ဒီမှာဆိုရင် ကျွန်တော်တို့အချင်းချင်း ခင်ဗျားကို နားလည်တယ်။ အစစအရာရာမှာ သူငယ်ချင်းတွေမို့ ခင်မင်ယုယရှိကြတယ်။ နိုင်ငံရေးထဲကို ခြေစုံပစ်ဝင်ရင် ခြေထိုးတာတွေ၊ ကြမ်းတမ်းယုတ်မာတာတွေနဲ့တွေ့ပြီး နေရာတကာ ခင်ဗျားပဲ ဒုက္ခရောက်စရာတွေများတယ်ဗျာ။ ခင်ဗျားကလည်း ငယ်သေးတယ်”

အောင်ဆန်းသည် ဆည်းဆာချိန်ကောင်းကင်သို့ မော့ကြည့်လျက်

“အမေအတွက် ဘာမျှကျေးဇူးမဆပ်ရသေးဘူး။ လခစားလုပ်ဖို့ကိုလည်း စိတ်မရှိတော့ဘူး။ ဘာပဲဖြစ်ဖြစ် လေ သွားမယ့်လမ်းကို သွားရမှာပဲ” ဟု အသံခပ်မာမာနှင့် ပြောလိုက်ပြီး

“သွားတော့မယ်” ဟု ပြောဆိုနှုတ်ဆက်ကာ ထွက်သွားလေသည်။ ထိုအချိန်မှစ၍ သူငယ်ချင်းနှစ်ယောက် အောင်ဆန်းနှင့် ညိမြတို့သည် ကျောခိုင်းသွားကြရာ ကိုယ့်လမ်းကိုယ် လျှောက်ခဲ့ကြလေသည်။

အောင်ဆန်းသည် ၁၉၃၈ ခုနှစ် တကသဂဏ္ဍဌ (၁၉၃၈-၃၉)၊ ဗကသဂဏ္ဍဌ (၁၉၃၈-၃၉)၊ ယင်းနှစ်မှာပင် တို့ဗမာအစည်းအရုံးဝင်ကာ သခင်အောင်ဆန်းဖြစ်လာသည်။ နိုင်ငံရေးထဲဝင်သည်နှင့် နိုဝင်ဘာလ ၃ ရက်နေ့တွင် တက္ကသိုလ်ကျောင်းသားများဂဏ္ဍဌအဖြစ်မှလည်းကောင်း၊ ဗမာနိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ ကျောင်းသားများသမဂ္ဂဂဏ္ဍဌအဖြစ်မှလည်းကောင်း နှုတ်ထွက်ခဲ့သည်။

ထိုစဉ်က ရေနံမြေအလုပ်သမား အရေးတော်ပုံကြီးသည် တစ်စတစ်စ အင်အားကြီးမားလာလေရာ အရင်းရှင်တို့၏ ဖိနှိပ်ချုပ်ချယ်မှုကို သပိတ်လက်နက်ဖြင့် တိုက်ဖျက်နေကြလေသည်။ ရေနံမြေမှ သပိတ်တပ်ကြီးသည် အောင်လံ၊ သရက်၊ ပြည့်၊ သာယာဝတီအစရှိသော မြို့ကြီးများကိုဖြတ်လျက် ရန်ကုန်သို့ ခြေကျင်လျှောက်ကာ ချီတက်ရန် ဆုံးဖြတ်လိုက်ကြလေသည်။

ထိုကဲ့သို့ အလုပ်သမားတို့၏ အံ့ကြွကာ ဗြိတိသျှအရင်းရှင်အစိုးရအား လက်နက်မပါဘဲ တော်လှန်နေသည့်အချိန်တွင် ကိုအောင်ဆန်းသည် တက္ကသိုလ်သမဂ္ဂအဖြစ်မှလည်းကောင်း၊ ဗမာနိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ ကျောင်းသားများသမဂ္ဂမှ လည်းကောင်း နှုတ်ထွက်လိုက်လေသည်။ ထိုသို့နှုတ်ထွက်သည့် တကသအစည်းအဝေးကို တက်ရောက်ခဲ့သော ဆရာမန်းတင်က အောက်ပါအတိုင်း မှတ်တမ်းတင်ခဲ့လေသည်။

(ဥက္ကဋ္ဌကြီး)ဟုဆိုကာ အတွင်းရေးမှူးရှေ့ဆောင်လျက် ဥက္ကဋ္ဌ ကိုအောင်ဆန်း ခန်းမကြီးထဲသို့ ဝင်လာသောအခါ ကျောင်းသူ ကျောင်းသား ပရိသတ်ကြီးက မတ်တပ်ထပေးရလေသည်။ ထိုစဉ်က အတွင်းရေးမှူးမှာ ကိုဗဆွေဟု ထင်ပါသည်။ အသေအချာတော့ မမှတ်မိတော့ပါ။ ကိုအောင်ဆန်းသည် ဥက္ကဋ္ဌ ကုလားထိုင်ပေါ်တွင်ထိုင်လိုက်မှ ကျွန်တော်တို့လည်း ထိုင်ရလေသည်။ တစ်ခန်းလုံး အငြိမ်ကြီးငြိမ်နေလေသည်။ ကိုအောင်ဆန်း ပြောမည့်စကားကို ကြားချင်ဇောနှင့် နားစိုက်နေကြပါသည်။ တို့ဥက္ကဋ္ဌကြီးသည် ဘယ်ကဲ့သို့ အရေးကြီးသည့် စကားများကို မြွတ်ကြားမည်နည်း။

ကိုအောင်ဆန်းသည် နေရာမှထလိုက်လေသည်။ သူသည် မိန့်ခွန်းကို ခပ်တိုတိုပဲ ပြောဆိုသွားလေသည်။ ပြတ်ပြတ်သားသားလည်း ရှိလှပါသည်။ သူမြွတ်ကြားသွားသည့် စကားများကို အတိအကျ မမှတ်မိတော့သော်လည်း အဓိပ္ပာယ်ကား... “နိုင်ငံအတွက်အရေးကြီးတဲ့ တာဝန်တွေကိုထမ်းဆောင်ဖို့ အရေးကြီးတဲ့အတွက် ကျောင်းက ထွက်ရပါတော့မယ်။ ကျောင်းကထွက်တယ်ဆိုရင် ကျောင်းသားများဂဏ္ဍဌအဖြစ်က ထွက်ရပါတယ်။ ဒီလိုကျောင်းကထွက်ပြီး ပြင်ပနိုင်ငံရေးများကို ဆောင်ရွက်ဖို့ ဆုံးဖြတ်တာဟာလည်း ခုကျန်ရစ်ခဲ့တဲ့ ကျောင်းသားခေါင်းဆောင်များ၏ အရည်အချင်းကိုယုံကြည်ပြီးသားဖြစ်ရလို့ပါပဲ။ ကျောင်းသားများဂဏ္ဍဌအဖြစ်နဲ့ နိုင်ငံအကျိုးကို ဆောင်ရွက်နေတာထက် နိုင်ငံရေးသမားတစ်ယောက်အနေနဲ့ နိုင်ငံအကျိုးကို ပိုပြီးဆောင်ရွက်နိုင်လိမ့်မယ်လို့ ကျွန်တော် ယုံကြည်ပါတယ်။”

သခင်အောင်ဆန်းသည် ဟင်္သာတစီရင်ခွင် လွန်မြို့၌ ဇွန်လ ၁ ရက်နေ့တွင် အစိုးရအကြည်ညိုပျက်အောင် တရားဟောမှုဖြင့် ဟင်္သာတရာဇဝတ်ဝန် ဇေဗီးယားက သခင်အောင်ဆန်းအား ဖမ်းဆီးပေးသူ သို့မဟုတ် သတင်းပေးသူအား ဆုတော်ငွေငါးကျပ်ပေးမည်ဟု ကြေညာပါသည်။ ထိုအချိန်မှစ၍ သခင်အောင်ဆန်းလည်း မြေအောက်ရောက်သွားပြီး နောက်ဆုံးတွင် ပြည်ပသို့ထွက်ခွာခဲ့လေသည်။ ညိမြကလည်း ၁၉၃၉ ခုနှစ်တွင် ဗြိတိသျှအစိုးရ၏ သတင်းစာပညာ သင်ယူရလေသည်။ ထိုပညာသင်ရန်

ခေါ်ချင်ပါတယ်။”

“ခင်ဗျားတို့လည်း တစ်သမတ်တည်းနေကြပါ။ ဖဆပလကိုထောက်ခံလျှင် အမြဲထောက်ခံပါ။ ဆန့်ကျင်လျှင်လည်းအမြဲဆန့်ကျင်ပါ။ တိုလိုလို ဒီလိုလို မလုပ်ပါနှင့်။

“ခင်ဗျားတို့သာ ဖဆပလကို အမြဲထောက်ခံပြီး ဖဆပလခိုင်းတာလုပ်သွားလျှင် လွတ်လပ်ရေးတစ်နှစ်အတွင်း ရပါစေမယ်”

ထိုသို့ ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်းက ပြောခဲ့သည်ကို သူငယ်ချင်းဦးညိမြက ဗမာ့ခေတ်သတင်းစာမှနေ၍ ‘ဆိတ်လစေ့ခိုကာ’ဆောင်းပါးဖြင့် ပြန်လှန်ထိုးနှက်ခဲ့လေသည်။ ထိုဆောင်းပါးမှာ ဟာသဉာဏ်သွက်သွက်ဖြင့် ခပ်ထက်ထက်လေး တုံ့ပြန်ထားသဖြင့် ဖတ်ရသူတိုင်းက သဘောကျခဲ့ကြလေသည်။ ထိုနောက်ပိုင်းတွင် ဦးညိမြသည် ဗမာ့ခေတ်သတင်းစာမှထွက်၍ ကိုယ်ပိုင်အိုးဝေသတင်းစာကိုတည်ထောင်ခဲ့လေသည်။ ဤသို့နှင့် မြန်မာ့နိုင်ငံရေးသမိုင်းတွင် တစ်ဦးက ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်း ဖြစ်လာပြီး တစ်ဦးက အိုးဝေဦးညိမြဖြစ်လာလေသည်။

စစ်ပြီးစတွင် ဗိုလ်ချုပ်က သူငယ်ချင်းဖြစ်သူ အိုးဝေဦးညိမြကိုဖိတ်ပြီး တာဝါလိန်းအိမ်မှာ အရက်တိုက်ခဲ့ဖူးသည်။ သူ့အိမ်အပေါ်ထပ်က အခန်းလေးထဲမှာ ဦးညိမြအား ဧည့်ခံခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

ထိုစဉ်က ဗိုလ်ချုပ်သည် လျှမ်းလျှမ်းတောက် ဖဆပလ ဥက္ကဋ္ဌကြီးဖြစ်သော်လည်း ဝင်ငွေက မရှိပါ။ ထိုကြောင့် ဦးညိမြအား တိုင်းရင်းဖြစ် ရစ်တစ်ပုလင်းနှင့် ဘီယာတစ်လုံးရှာထားပြီး

“ဒါပဲတတ်နိုင်တယ် ကိုယ့်လူရေ နိုင်ငံခြားပုလင်းတွေ ဘာတွေ မတတ်နိုင်ဘူး”

ထိုနေ့က သူငယ်ချင်းနှစ်ယောက် ထွေရာလေးပါး ပြောကြဆိုကြရင်း ဗိုလ်ချုပ်က ပြောလိုက်သည်။

“ကျုပ်တော့ တစ်နှစ်အတွင်း လွတ်လပ်ရေးရအောင် လုပ်ပေးပြီးရင် အနားယူတော့မယ်။ ပင်စင်ယူပြီးအေးအေးနေတော့မယ်”

“ဟောဗျာ ဘယ်နှယ်ဟာလဲ။ လူငယ်ငယ်နှင့် ဒီအရွယ်မှာ ပင်စင်ယူတယ်လို့ မကြားဖူးပေါင်”

“ခေါင်းဆောင်လုပ်ရတာ သိပ်ပင်ပန်းတယ်။ မသက်သာဘူး”

“ခင်ဗျားအသက်က အခုမှ (၃၃) နှစ်ရှိသေးတယ်”

“ကျုပ်မှာ ကျောင်းသားခေါင်းဆောင်ဘဝကစပြီး ခုချိန်ထိ ဆက်တိုက်အလုပ်လုပ်ခဲ့ရတယ်။ တစ်နေ့မှ ကောင်းကောင်းနားရတယ်လို့ မရှိသေးဘူး။”

ဗိုလ်ချုပ်ပြောသည့် စကားများသည် ခါတိုင်းလို ဒဲ့ဒိုးများဖြစ်သည်။ အံ့ဩစရာ၊ မယုံနိုင်စရာတွေလည်း တွေ့ရသည်။ တစ်နှစ်အတွင်း လွတ်လပ်ရေးရစေမည်ဆိုသည်မှာ မလွယ်ပါ။ သို့သော် ထိုအတိုင်းဖြစ်မြောက်အောင် လုပ်ပေးသွားခဲ့သည်။

ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်မှာ ဗိုလ်ချုပ်နှင့် ဦးညိမြတို့၏ ဆရာဖြစ်ခဲ့ဖူးသည့် ပါမောက္ခရုဒ်ဟာ စစ်ပြီးစအချိန်မှာ ရန်ကုန်ကို ပြန်လာသည်။ ဗိုလ်ချုပ်က ဆရာရုဒ်ကို တရိုတသေဖိတ်ခေါ်ပြီး ပြုစုခဲ့သည်။ အင်္ဂလိပ်စာ ပါမောက္ခအဖြစ် ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်မှာ ဆောင်ရွက်ဖို့လည်း ပြောလေသည်။ ဆရာက “မင်းတို့က လွတ်လပ်ရေးယူမဆိုတော့ ငါတို့နဲ့ ခွဲရတော့မှာပေါ့။ ဝမ်းနည်းစရာပဲ။”

ဆရာရုဒ်အတွက် ဦးခန့်က ထမင်းစားပွဲလုပ်သည့်အခါ ဗိုလ်ချုပ်လည်း ရောက်လာသည်။ ထိုအချိန်က ဗိုလ်ချုပ်စီးသည့် မော်တော်ကားမှာ ကုန်တင်ထရပ်ကား အဟောင်းကြီးဖြစ်သည်။ ထမင်းစားပွဲပြီးသည့်အခါ ပြန်ကြတော့မည့်အချိန်တွင် ဆရာရုဒ်ကို ဗိုလ်ချုပ်က သူလိုက်ဖို့ပေးပါမည်ဟု ပြောသဖြင့် ကားပေါ်ကို တက်ကြလေသည်။ ထိုအခါ ဗိုလ်ချုပ်ကားကြီးက စက်နှိုးလို့မရဘူး။ ထိုကြောင့် ဗိုလ်ချုပ်နှင့် ဦးညိမြတို့သည် ကားပေါ်က ဆင်းပြီး တွန်းကြရလေသည်။ ပန်းဆိုးတန်းတစ်လျှောက်မှာ အတော်ကြာတွန်းရပြီးမှ စက်ကနိုးသွားပါသည်။

ဆရာရုဒ်ကို ကားပေါ်တင်ပြီး တပည့်ဖြစ်သူ ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်းနှင့် အိုးဝေဦးညိမြတို့ ကားနောက်က နေတွန်းခဲ့ကြသည်။ မြန်မာဆိုသည်မှာ ဆရာကို ထိုကဲ့သို့ ရိုသေလေးစားကြောင်းပြသလိုက်ခြင်းပင်ဖြစ်သည်။ ။

ဗိုလ်ချုပ်ပြောသည့် စကားများသည် ခါတိုင်းလို ဒဲ့ဒိုးများဖြစ်သည်။ အံ့ဩစရာ၊ မယုံနိုင်စရာတွေလည်း တွေ့ရသည်။ တစ်နှစ်အတွင်း လွတ်လပ်ရေးရစေမည်ဆိုသည်မှာ မလွယ်ပါ။ သို့သော် ထိုအတိုင်းဖြစ်မြောက်အောင်လုပ်ပေးသွားခဲ့သည်။

အသင်းပါး

ပြည်သူ့သဘောထားစင်မြင့်

တိုင်းပြည်၏နှိုင်းစံချိန်၊ စီးပွားရေး၊ လူမှုရေးစသည်တို့နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ရှုထောင့်စုံမှ သဘောထားအမြင်စုံတို့ကို အများပြည်သူသို့ တင်ပြပေးနိုင်ရန် ဤကဏ္ဍကို ဖွင့်လှစ်ခြင်းဖြစ်၍ စိတ်ဝင်စားသူ မည်သူမဆို ပါဝင်ရေးသားရန် စိတ်ဝင်ပါသည်။ သို့သော် ကြမ်းတမ်းပြင်းထန်သော အလှူအဆုတ် အရေးအသားများကိုမူ သတင်းစာ၏မူဝါဒအရ ဖော်ပြပေးနိုင်မည်မဟုတ်ကြောင်းနှင့် ဤကဏ္ဍတွင်ပါရှိသမျှတို့သည် သက်ဆိုင်ရာဆောင်းပါးရှင်အသီးသီး၏ အဘော်များသာဖြစ်ပါကြောင်း အစီရင်ခံအပ်ပါသည်။ (စာတည်းအဖွဲ့)

# မြန်မာပြည်သတင်းစာလောက

## စိန်ကလောင်

**သတင်းစာသမိုင်း**  
မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ သတင်းစာသမိုင်းကို လေ့လာကြည့်မယ်ဆိုရင် သတင်းစာမျိုးစုံ ရာနဲ့ချီထုတ်ဝေခဲ့တာကို တွေ့ရမှာဖြစ်ပါတယ်။ မြန်မာပြည်မှာ ထင်ရှားကျော်ကြားတဲ့ သတင်းစာကြီးတွေရှိခဲ့သလို မထင်ရှားတဲ့ သတင်းစာငယ်တွေလည်းရှိခဲ့ပါတယ်။ တိတိကျကျပြောမယ်ဆိုရင် ကိုလိုနီခေတ်မှာ အင်္ဂလိပ်ဘာသာနဲ့ မြန်မာဘာသာသတင်းစာ ၁၇၇ စောင်၊ ဂျပန်ခေတ်မှာ မြန်မာဘာသာ ၁၀ စောင်၊ စစ်ပြီးစခေတ်မှာ မြန်မာဘာသာ လေးစောင်၊ စစ်ပြီးခေတ်မှာ အင်္ဂလိပ်နဲ့မြန်မာဘာသာ ၁၁၂ စောင် ထုတ်ဝေခဲ့ပြီး ပါလီမန်ဒီမိုကရေစီခေတ်မှာ အင်္ဂလိပ်နဲ့ မြန်မာဘာသာ အစောင် ၄၀ လောက် ထုတ်ဝေခဲ့ပါတယ်။ ဒီအထဲမှာ အိန္ဒိယနဲ့ တရုတ်သတင်းစာ ၃၆ စောင်မပါဝင်ပါဘူး။ တော်လှန်ရေးကောင်စီခေတ်ရောက်တော့ အင်္ဂလိပ်နဲ့ မြန်မာဘာသာသတင်းစာ အစောင် ၄၀ ဟာ တစ်စောင်စီကြောလွင့်ခဲ့ရပြီး အိန္ဒိယနဲ့ တရုတ်သတင်းစာ ၃၆ စောင်လည်း ရပ်ဆိုင်းသွားပါတယ်။

**သတင်းစာသံသရာ**  
မြန်မာနိုင်ငံမှာ ပေါ်ထွက်ခဲ့တဲ့ သတင်းစာတွေဟာ ရည်ရွယ်ချက်အမျိုးမျိုးနဲ့ ထုတ်ဝေခဲ့ကြရာမှာ အကြောင်းအမျိုးမျိုးကြောင့် တစ်နှစ်တောင်မခံတဲ့သတင်းစာတွေရှိသလို လေးငါးဆယ်နှစ်၊ အနှစ် ၂၀၊ ၃၀ ကြာအောင်ခံခဲ့တဲ့ သတင်းစာတွေလည်းရှိပါတယ်။ သတင်းစာတွေဟာ ရုပ်ဝတ္ထုပစ္စည်းတွေဖြစ်တာကြောင့် သင်္ချီရသဘောတရားအရ မမြဲတော့ကြတော့ရပါတယ်။ တော်လှန်ရေးကောင်စီခေတ်ကာလအထိ သတင်းစာတွေရဲ့ မမြဲခြင်းသဘောကို ပြန်လည်စေ့ကြည့်မယ်ဆိုရင် -  
(၁) စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများဖျက်သိမ်းခံရခြင်း၊ ကျဆင်းခြင်းကြောင့် သတင်းစာများမှာ ကြော်ငြာမရရှိတော့ခြင်း၊ (စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအား ပြည်သူပိုင်သိမ်းခြင်း)  
(၂) နိုင်ငံရေးစနစ်အပြောင်းအလဲဖြစ်ခြင်း၊ (နိုင်ငံရေးစနစ် ကျောထောက် နောက်ခံပြုသတင်းစာများ)  
(၃) စီးပွားရေးစနစ်အပြောင်းအလဲဖြစ်ခြင်း၊ (စီးပွားရေးစနစ် ကျောထောက်နောက်ခံပြုသတင်းစာများ)  
(၄) ခေတ်ကာလအရ ပြည်သူများ လက်မခံတော့ခြင်း၊  
(၅) ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် ခိုင်မာသောသတင်းစာတိုက်ဖွဲ့စည်းမှုမရှိခြင်း၊  
(၆) အမြတ်ခွန်မပေးနိုင်တော့သဖြင့် ချိပ်ပိတ်ခံရခြင်း၊  
(၇) နိုင်ငံ၏မူဝါဒနှင့် ဥပဒေတို့ကိုချိုးဖောက်ခြင်း စသည့်အကြောင်းတွေကြောင့် သတင်းစာတိုက်တွေ တဖြည်းဖြည်းရပ်ဆိုင်းသွားခဲ့တာကို တွေ့ရပါတယ်။

ဆိုရှယ်လစ်ခေတ်မှာ အစိုးရသတင်းစာနဲ့ ပြည်သူပိုင်သတင်းစာ ခုနှစ်စောင် ထုတ်ဝေခဲ့ပါတယ်။ ၁၉၈၈ ခုနှစ် တပ်မတော်အစိုးရလက်ထက်မှာ သတင်းစာလေးစောင် ရပ်ဆိုင်းသွားကာ သတင်းစာသုံးစောင်သာ ထွက်ခဲ့ပါတယ်။ သတင်းစာလေးစောင်ရပ်ဆိုင်းသွားတာဟာ နိုင်ငံရေးစနစ်ကြောင့်လို့ ပြောရမှာဖြစ်ပါတယ်။ ဒီမိုကရေစီအသွင်ကူးပြောင်းရေးကာလ ၂၀၁၃ ခုနှစ် ဧပြီလရောက်တော့ မြန်မာနိုင်ငံမှာ တိမ်မြုပ်ကွယ်ပျောက်သွားခဲ့တဲ့ လွတ်လပ်တဲ့ သတင်းစာတွေ ပြန်လည်ရည်သန်မွေးဖွားလာတယ်လို့ ဆိုရမှာဖြစ်ပါတယ်။

**မျက်မှောက်ကာလသတင်းစာ**  
လွတ်လပ်တဲ့သတင်းစာတွေ ထုတ်ဝေခွင့်ပြုလိုက်တဲ့နေရာမှာ ပုဂ္ဂလိက သတင်းစာထုတ်ဝေလို့သူများစွာကို ခွင့်ပြုပေးခဲ့တာတွေ့ရပြီး သတင်းစာ ၁၇ စောင် စတင်ထုတ်ဝေဖို့ ကြိုးစားခဲ့ကြပါတယ်။ သတင်းစာတစ်စောင်ကို တူတူတန်တန်ထုတ်ဝေဖို့ လုပ်ရတဲ့အလုပ်ဟာ တကယ်တော့မလွယ်လှပါဘူး။ လူသားအရင်းအမြစ်တွေ၊ သတင်းအရင်းအမြစ်တွေ၊ အရင်းအနှီးတွေ၊ အခြေခံအဆောက်အအုံတွေ စတဲ့ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွေများလှပါတယ်။ ဒါကြောင့် ၂၀၁၃ ခုနှစ် ဧပြီလကစလို့ ယနေ့ကာလအထိ စတင်တာထွက်နိုင်တဲ့သတင်းစာတွေ ရှိသလို လမ်းခရုတ်မှာ ရပ်လိုက်ရတဲ့သတင်းစာတွေ၊ တာမထွက်လိုက်ရတဲ့ သတင်းစာတွေလည်း ရှိခဲ့ပါတယ်။ ဒီမိုကရေစီအသွင် ကူးပြောင်းရေးကာလမှာ ပုဂ္ဂလိကသတင်းစာတွေ ထွက်ပေါ်လာတာဟာ လေးနှစ်ကျော်ကာလကို ဖြတ်ကျော်လာပြီဖြစ်ပါတယ်။ ဒီလိုကျော်ဖြတ်ရာမှာ အထူးသဖြင့် အရင်းအနှီးကြီးမားလှတဲ့ဒဏ်ကို မခံနိုင်တဲ့အတွက် ပြေးလမ်းပေါ်က လက်လျှော့ထွက်ခွာသွားခဲ့တဲ့ သတင်းစာတွေဟာ ၁၀ စောင်အထိရှိခဲ့ပြီး လက်ရှိမှာ သတင်းစာ ခုနှစ်စောင်သာ လည်ပတ်ထုတ်ဝေနေတာကိုတွေ့ရပါတယ်။ ဒါကြောင့် ဒီမိုကရေစီခေတ်ကာလမှာ ပုဂ္ဂလိကသတင်းစာ ခုနှစ်စောင်၊ အစိုးရနဲ့အဖွဲ့

အစည်းသတင်းစာ ခုနှစ်စောင် စုစုပေါင်း ၁၄ စောင် ထုတ်ဝေနေဆဲဖြစ်ပါတယ်။  
**သတင်းစာဝေရ**  
၂၀၁၃ ခုနှစ်မှာ ပုဂ္ဂလိကသတင်းစာတွေ စတင်ထုတ်ဝေတော့ သတင်းစာဖတ် ပရိသတ်ပြည်သူတွေက ဝမ်းမြောက်ဝမ်းသာကြိုဆိုကြပါတယ်။ မိမိတို့နှစ်သက်ရာသတင်းစာတွေကို ဝယ်ယူဖတ်ရှုအားပေးကြတာကို တွေ့ရပါတယ်။ ဒီကာလမှာ ပုဂ္ဂလိကသတင်းစာတွေထွက်မီ အစောပိုင်းကတည်းက ထုတ်ဝေနေတဲ့အစိုးရနဲ့ အဖွဲ့အစည်းသတင်းစာတွေရဲ့ သတင်းစာဖတ်ပရိသတ်အချို့ဟာ ပိုမိုသွက်လက်တဲ့ ပုဂ္ဂလိကသတင်းစာတွေကို ပြောင်းရွှေ့ဝယ်ယူဖတ်ရှုကြတာကိုတွေ့ရတာဟာ သတင်းစာလောကအတွက် မုဒိတာပွားစရာဖြစ်ပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ သတင်းစာဈေးကွက်ဟာ လက်ရှိဖတ်ရှုနေတဲ့ အရေအတွက် ဝန်းကျင်သာရှိတာမို့ ထွက်လာသမျှ သတင်းစာအားလုံးအတွက် ဈေးကွက်ဝေရကို ခွဲဝေပေးရတာဟာ မဖြစ်နိုင်ပါ။ သတင်းစာတွေအားလုံးဟာ သူ့ရည်ရွယ်ချက်နဲ့သူ သူ့မူဝါဒနဲ့သူ ထုတ်ဝေကြတာဖြစ်ပါတယ်။ ဒီရည်ရွယ်ချက်တွေ၊ မူဝါဒတွေနဲ့ သတင်းစာတွေ ထုတ်ဝေကြတဲ့နေရာမှာ မိမိတို့သတင်းစာ ရေရှည်ရပ်တည်နိုင်ရေးအတွက် သတင်းစာစောင်ရေတိုးတက်ရေး၊ ကြော်ငြာတိုးတက်ရရှိရေးတို့ကို ကိုယ့်နည်းကိုယ့်ဟန်နဲ့ အမျိုးမျိုးအဖုံဖုံ အစွမ်းကုန်ကြိုးစားနေကြတာကို တွေ့ရမှာဖြစ်ပါတယ်။

**သက်ဆုံးရှည်ရေး**  
သတင်းစာတစ်စောင်ကိုထုတ်ဝေရာမှာ အညတရသတင်းစာလေးဘဝမှ စောင်ရေအများဆုံး၊ အတတ်ပညာပိုင်းဆိုင်ရာ အကျွမ်းကျင်ဆုံးနဲ့ ဩဇာတိက္ခမအကြီးမားဆုံး သတင်းစာကြီးတစ်စောင်ဖြစ်လာအောင် ဘယ်လိုကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ရတယ်ဆိုတဲ့ သဘောတရားကို သတင်းစာဆရာကြီး ဂါဒီးယန်းဦးစိန်ဝင်း ပြောခဲ့တဲ့စကားဟာ သင်ခန်းစာယူစရာ၊ မှတ်သားစရာဖြစ်ပါတယ်။  
သတင်းစာတစ်စောင်ဟာ တစ်ဦးကောင်း၊ တစ်ယောက်ကောင်းနဲ့ အောင်မြင်မှုရနိုင်ပါဘူး။ တိုတောင်းတဲ့အချိန်အတွင်းမှာ ထူးကဲစွာအောင်မြင်မှုရတဲ့ အကြောင်းရင်းနှစ်ရပ်ဟာ (Quality and Promotion) လို့ဆိုတဲ့ မိမိအရည်အသွေးပြည့်ဝမှုနဲ့ တိုးတက်အောင်ဆောင်ရွက်လမ်းမျိုးစုံနဲ့ ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်ပါတယ်။ မိမိတို့ သတင်းစာသမားတွေ တက်ညီလက်ညီကြိုးစားကြရင် သတင်းစာအရည်အသွေးတိုးတက်လာပါတယ်။ အရည်အသွေးတိုးတက်နေတာကို အများပြည်သူ ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့်မသိပြန်ရင်လည်း ဝါးလုံးခေါင်းထဲ လသာနေသလို အဆင့်အတန်းမြင့်မားတဲ့ သတင်းစာဖြစ်လာသည့်တိုင်အောင် စောင်ရေလည်း မတိုး၊ စီးပွားရေးအရလည်း မအောင်မြင်နိုင်ပါဘူး။ Promotion လို့ခေါ်တဲ့ မိမိပစ္စည်း(သတင်းစာ)အရည်အသွေးရှိတာကို အများပြည်သူ သိနိုင်ဖို့ (Publicity and Public Relations) ကြော်ငြာခြင်းနဲ့ လူထုဆက်ဆံရေးနည်းလမ်းတွေနဲ့ ဟန်ချက်ညီညီ ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ရတယ်လို့ ဆိုထားပါတယ်။

**လက်တွဲခေါ်ဆောင်**  
ဒီလိုကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်တဲ့နေရာမှာ လူသိနည်း(စောင်ရေနည်း)တဲ့ သတင်းစာဟာ သတင်းထူး၊ သတင်းဦးတွေနဲ့ သတင်းစာအရည်အသွေးတိုးတက်အောင် ဆောင်ရွက်ရင်း လူသိများ(စောင်ရေများ)တဲ့ သတင်းစာတွေနဲ့ ရောနှောဖြန့်ချိခြင်းလုပ်ပြီး လူသိများအောင်၊ စောင်ရေတိုးအောင်လုပ်နိုင်ပါတယ်။ ဈေးကွက်စီးပွားရေးစနစ်လို့ဆိုတဲ့ လွတ်လပ်စွာကုန်သွယ်မှု၊ လွတ်လပ်စွာ ထုတ်လုပ်မှုစနစ်ကို ဆောင်ရွက်တဲ့အခါမှာ မိမိတို့နဲ့ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်သော လည်း ကြီးပွားတိုးတက်အောင်ဆောင်ရွက်ရာမှာ သတင်းစာလောကသား အချင်းချင်းသင်ခန်းစာယူစရာ၊ ပူးပေါင်းလုပ်ဆောင်စရာ အချက်ဖြစ်ပါတယ်။ မျက်မှောက်ကာလ သတင်းစာဈေးကွက်မှာ အစောပိုင်းကတည်းက လူသိများခဲ့တဲ့သတင်းစာတွေနဲ့ နောက်မှပေါ်ထွက်လာတဲ့သတင်းစာတွေ တစ်ပြိုင်တည်း ဖြန့်ချိနိုင်တာဟာ အောင်မြင်ဖို့အတွက် အားသာချက်တစ်ခုပါ။ မိမိတို့သတင်းစာ ရေရှည်အောင်မြင်ဖို့တော့ မိမိတို့ဘာသာ မိမိတို့ဆက်လက်ကြိုးစားရမှာဖြစ်ပါတယ်။ မိမိတို့သတင်းစာ မအောင်မြင်တာဟာ လူသိများ (စောင်ရေများ) တဲ့ သတင်းစာတွေကြောင့်ဆိုရင်တော့ အဲဒီအဖြေဟာ မှားတယ်လို့ ဆိုချင်ပါတယ်။

**သူ့သဘောသူဆောင်**  
သတင်းစာတစ်စောင်ဟာ ကိုယ့်မူဝါဒ၊ ကိုယ့်ရည်မှန်းချက်နဲ့ ထုတ်ဝေနေကြတာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဘယ်မူဝါဒနဲ့ ဘယ်ရည်မှန်းချက်နဲ့ ဘယ်လိုထုတ်ဝေထုတ်ဝေ အဓိကကတော့ သတင်းစာဖတ်ပရိသတ်စိတ်ဝင်စားမှု တိုးတက်လာအောင် ကြိုးစားနေဖို့လိုသလို ကိုယ့်သတင်းစာဟာ နိုင်ငံနဲ့ ပြည်သူကို ဘယ်လောက် အကျိုးပြုသလဲဆိုတာကိုလည်း သိဖို့လိုပါတယ်။ စိတ်ဝင်စားမှုလည်းမရှိ၊ နိုင်ငံနဲ့ ပြည်သူကိုလည်း အကျိုးမပြုတော့ဘူးဆိုရင် အဲဒီသတင်းစာဟာ စာဖတ်ပရိသတ်နဲ့ တဖြည်းဖြည်းဝေးကွာပြီး တစ်နေ့နေ့ တစ်ချိန်ချိန်မှာ ကျဆုံးသွားမှာဖြစ်ပါတယ်။ နောက်တစ်ချက်က သတင်းစာတစ်စောင်အောင်မြင်ဖို့ အတွက် ကြော်ငြာရရှိခြင်းဟာလည်း အရေးကြီးတဲ့အချက် ဖြစ်ပါတယ်။

ကြော်ငြာကို ကြော်ငြာရှင်ကိုယ်တိုင်က ဘယ်သတင်းစာမှာဖော်ပြမယ်ဆိုတဲ့ စိတ်ကြိုက်ရွေးချယ်ကြမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဘယ်သတင်းစာမှာ ကြော်ငြာထည့်ရင် သူ့အတွက် ဘယ်လောက်ထိရောက်မှုရှိတယ်ဆိုတာကို ကြော်ငြာရှင်ကိုယ်တိုင် အသိဆုံးဖြစ်ပါတယ်။ အများပြည်သူနဲ့ ကြော်ငြာရှင်တွေရဲ့ဆန္ဒရှိတဲ့အတိုင်း ရွေးချယ်မှုကို ဝင်ရောက်စွက်ဖက်လို့မရပါဘူး။ ကြော်ငြာရှင်ရဲ့ဆန္ဒကို သတင်းစာတိုက်က အဆုံးအဖြတ်ပေးလို့ မရပါဘူး။ ကြော်ငြာဆိုတာ သူ့သဘောသူ ဆောင်နေတာဖြစ်ပြီး မိမိသတင်းစာမှာ ကြော်ငြာထည့်ချင်လာအောင်ကြိုးစားရမှာက မိမိတို့ရဲ့တာဝန်သာဖြစ်ပါတယ်။

**အောင်မြင်တဲ့သတင်းစာ**  
နောက်တစ်ချက်က သတင်းစာဆရာကြီးအောင်ဗလက သတင်းစာတစ်စောင်အောင်မြင်ဖို့အတွက် ထူးထူးခြားခြားပြောခဲ့တဲ့အချက်ဟာ မှတ်သားစရာဖြစ်ပါတယ်။ သတင်းစာလောကသို့ ကံအားလျော်စွာ မတော်တဆ ရောက်ရှိလာသည့်ဖြစ်စေ၊ ငွေကြေးနဲ့ကျော်စေမှုကိုမကံမောလို့ ဝင်လာသည့်ဖြစ်စေ၊ ရာထူးဌာနန္တရကို မျှော်မှန်းကာ ဝင်လာသည့်ဖြစ်စေ၊ ဝမ်းတွင်းက ဝီဝါသနာနဲ့ ဝင်လာသည့်ဖြစ်စေ ဘယ်နည်းနဲ့ဝင်လာဝင်လာ သတင်းစာလောကသားဖြစ်သွားတဲ့အချိန်မှာ သတင်းစာမှော် (Black Magic) အောင်ပါက ဒါမှမဟုတ် သတင်းစာလမိုင်း (Muse) ဒါမှမဟုတ် သတင်းစာလဘ် (Luck) ရှိပါက မုချဖြစ်ထွန်းလေ့ရှိသော သတင်းစာစိတ်ဓာတ်ကို သတင်းစာဖတ်ပရိသတ် သိစေလိုသောစေတနာနဲ့ဖန်တီးပေးနိုင်ပြီး အောင်မြင်သော သတင်းစာဆရာ၊ အောင်မြင်သောသတင်းစာ ဖြစ်လာနိုင်တယ်လို့ ပြောခဲ့ပါတယ်။ ဆရာကြီးပြောခဲ့တာမှန်နေတယ်ဆိုတာကို သတင်းစာသမိုင်းမှာ သက်သေသာမကတွေ့ ရှိခဲ့ပါတယ်။ သတင်းစာဆရာတစ်ယောက်ဖြစ်လာရင် သတင်းစာလဘ် (Luck) ရှိလား/ မရှိဘူးလားဆိုတဲ့အချက် တွဲပါလာတာကို အဲဒီသတင်းစာဆရာကိုယ်တိုင်ကောင် မသိနိုင်ပါဘူး။ ဒါကို မြန်မာလို ကံဒါမှမဟုတ် ဘဝအကျိုးပေးလို့ ဆိုနိုင်ပါတယ်။ သတင်းစာဆရာတစ်ယောက်၊ သတင်းစာလုပ်ငန်းတစ်ခုဟာ ဘယ်လောက်ပဲတော်တော်၊ ဘယ်လောက်ပဲပြောင်မြောက်၊ ပြောင်မြောက် သူ့သတင်းစာလဘ် (Luck) မရှိတော့ဘူးဆိုရင် အကြောင်းအမျိုးမျိုးနဲ့ နိဂုံးချုပ်သွားတတ်တော့ တွေ့ရမှာဖြစ်ပါတယ်။ ဒါဆိုရင် ရေရှည်အောင်မြင်တဲ့ သတင်းစာတစ်စောင်ဖြစ်နေတာဟာ ဘာလဲဆိုတာကို သိနိုင်မှာဖြစ်ပါတယ်။

**အတိတ်နဲ့ပစ္စုပ္ပန်**  
ဘယ်လိုပဲဖြစ်ဖြစ် လက်ရှိအချိန်မှာ မြန်မာနိုင်ငံမှာထွက်ပေါ်နေတဲ့ ဘယ်သတင်းစာမဆို ကံကောင်းနေသေးတယ်လို့ ဆိုချင်ပါတယ်။ ဒီမိုကရေစီအသွင်ကူးပြောင်းမှု ယနေ့ခေတ်ကာလမှာ သတင်းစာတွေကိုလွတ်လပ်စွာထုတ်ဝေခွင့်ပြုထားပြီး ကန့်သတ်တာတွေ၊ ချုပ်ချယ်တာတွေ၊ ဟန့်တားတာတွေ၊ ဖိနှိပ်တာတွေ မရှိတော့ပါဘူး။ လွတ်လပ်တယ်ဆိုပြီး လုပ်ချင်ရာလုပ်လို့လည်း မရပါဘူး။ သတင်းစာကျင့်ဝတ်နဲ့ ပြဌာန်းထားတဲ့ဥပဒေတွေကို လေးစားလိုက်နာဖို့လိုပါတယ်။ လောလောဆယ်မှာတော့ သတင်းရေးသားမှု၊ သတင်းရယူမှုနဲ့ပတ်သက်ပြီး သတင်းစာဆရာတွေကို တရားစွဲတာ၊ ဖမ်းဆီးတာ အချို့တော့ ရှိနေတာတွေ့ရပါတယ်။ သတင်းစာတိုက်တွေကို ရပ်သွားအောင်၊ ထိခိုက်အောင်လုပ်တာတွေ မရှိဘူးဆိုတာသေချာပါတယ်။

အတိတ်ကာလက သတင်းစာတွေကိုပြန်ကြည့်မယ်ဆိုရင် လွတ်လပ်ရေးရပြီးခေတ်၊ ပါလီမန်ဒီမိုကရေစီခေတ်၊ တော်လှန်ရေးကောင်စီခေတ်တွေမှာ သတင်းစာအားကောင်းပြီး လွတ်လပ်မှုရှိသော်လည်း ဖိနှိပ်မှု၊ ချုပ်ချယ်မှု၊ အနိုင်အထက်ပြုမှု၊ သတင်းစာတိုက်တွေဖျက်ဆီးမှု၊ သတင်းစာတိုက်တွေချိပ်ပိတ်မှု၊ သတင်းစာဆရာတွေကို ဖမ်းဆီးမှု ထောင်ချမှု စတာတွေရှိခဲ့တာကို သက်ရှိထင်ရှားသတင်းစာဆရာကြီးအချို့ကို မေးကြည့်ရင် သိနိုင်ပါတယ်။ တစ်ချိန်တုန်းက ထင်ရှားတဲ့သတင်းစာဆရာကြီးတွေဟာ ထောင်မကျဖူးတဲ့သူ မရှိသလောက်ပါ။ သတင်းစာဆရာလည်းဖြစ်၊ နိုင်ငံရေးသမားလည်းဖြစ်၊ ထောင်မင်းသားလည်းဖြစ်တဲ့ အသက် (၅၅) နှစ်အရွယ်မှာ ကွယ်လွန်ခဲ့တဲ့ ဗန်းမော်တင်အောင်ဆိုရင် ထောင်သက် (၂၀) နှစ်ရှိခဲ့ပြီး သူ့အသက်တစ်ဝက်နီးပါးဟာ ထောင်သက်ဖြစ်ခဲ့ပါတယ်။ အဲဒီကာလတုန်းက မြန်မာနိုင်ငံမှာ လက်ဝဲ၊ လက်ယာအားပြိုင်မှုတွေများတာကြောင့် သတင်းစာတိုက်တွေနဲ့ သတင်းစာဆရာတွေ အထိနာခဲ့တယ်လို့ ပြောရမှာဖြစ်ပါတယ်။

**ရပ်နားလိုက်ရ**  
အထက်မှာဖော်ပြခဲ့တဲ့ သတင်းစာတိုက်တွေရပ်နားသွားရတဲ့ အကြောင်းအရင်းခုနှစ်ချက်ပါအတိုင်း သတင်းစာတိုက်တွေဟာ နိဂုံးချုပ်ခဲ့ရတာဖြစ်ပါတယ်။ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းတွေကို ပြည်သူပိုင်သိမ်းလိုက်လို့ ကြော်ငြာမရနိုင်တာကြောင့် သတင်းစာတိုက်ပိတ်လိုက်ရတာ၊ လက်ဝဲ၊ လက်ယာပါဒရဲ့ ကျောထောက်

စာမျက်နှာ ၁၀ သို့ ◆

ပြည်တွင်းရေးရာ

# ရေကြီးရေလျှံမှုများကို ထိရောက်စွာတုံ့ပြန်ဆောင်ရွက်နိုင်ရေး ပြည်ထောင်စုနှင့်တိုင်းဒေသကြီးအစိုးရတို့ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်

**မန္တလေး ဇူလိုင် ၁၅**  
အမျိုးသားသဘာဝဘေးဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုကော်မတီ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ လူမှုဝန်ထမ်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့်ပြန်လည်နေရာချထားရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာဝင်းမြတ်အေးသည် ယနေ့နံနက်ပိုင်းတွင် မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီးအစိုးရအဖွဲ့နှင့် အစည်းအဝေးခန်းမ၌ တိုင်းဒေသကြီးဝန်ကြီးချုပ် ဒေါက်တာဇော်မြင့်မောင်နှင့်တွေ့ဆုံ၍ မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီးအတွင်း ယမန်နှစ် ရေကြီးနှစ်မြုပ်မှုအတွေ့အကြုံများ၊ ယခုနှစ်ကြိုတင်ဆောင်ရွက်ရေးများ၊ ပြည်ထောင်စုအစိုးရနှင့် တိုင်းဒေသကြီးအစိုးရတို့ သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကြိုတင်ကာကွယ်ရေး၊ တုံ့ပြန်ရေး၊ ပြန်လည်ထူထောင်ရေး လုပ်ငန်းများနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန် ကိစ္စရပ်များကို ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းသည်။



ယင်းနောက် မိုးရာသီတွင် ပုသိမ်ကြီးမြို့နယ်အတွင်းရှိ အခြေခံပညာကျောင်းဆရာ ဆရာမများနှင့် ကျောင်းသားကျောင်းသူများ အန္တရာယ်ကင်းရှင်းစွာဖြင့် သွားလာနိုင်ရန်နှင့် တိုင်းဒေသကြီး သဘာဝဘေးအန္တရာယ်စီမံခန့်ခွဲမှုလုပ်ငန်းများတွင် အသုံးပြုရန်အတွက် အရေးပေါ်လိုအပ်လျက်ရှိသော ဖိုက်ဘာစက်တပ်လေ့ ငါးစင်းဝယ်ယူရန် ကျပ်သိန်း ၁၁၀ ကို ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးက တိုင်းဒေသကြီးဝန်ကြီးချုပ်ထံ ထောက်ပံ့ပေးအပ်သည်။

အသင့်ပြင်ဆင်ထားရှိမှုကိုလည်းကောင်း ကြည့်ရှုပြီး ရေရှည်အစီအမံများဆောင်ရွက်ရန် ညှိနှိုင်းပေးခဲ့သည်။ ယင်းနောက် တံတားဦးမြို့နယ် မီးသွေးတိုက်ကျေးရွာအုပ်စု ဆင်ကျိုးကျေးရွာသို့သွားရောက်၍ ကျိုးနေသော မြို့ရိုးဟောင်းနေရာမှ ရေဝင်ရောက်မှုကိုကြည့်ရှုပြီး နှစ်စဉ်မိုးရာသီတွင် ရေဝင်ရောက်ရာနေရာဖြစ်သဖြင့်

ရွေးမှုမပျက်ပြန်လည်ပြုပြင်နိုင်ရေး စီမံဆောင်ရွက်ပေးရန် ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ပေးသည်။ အဆိုပါနေရာကို ပြုပြင်ခြင်းဖြင့် နှစ်စဉ်မိုးရာသီတွင် ကျေးရွာနှစ်ရွာကို ရေဝင်ရောက်မှုမှ ကာကွယ်နိုင်မည်ဖြစ်သည်။ မွန်းလွဲပိုင်းတွင် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးနှင့်အဖွဲ့သည် ပြန်လည်ထူထောင်ရေးစခန်း(မန္တလေး)သို့ သွားရောက်ပြီး မူးယစ်ဆေးဖြတ်ပြီးသူများအတွက် ပြန်လည်ထူထောင်ရေးအတွက် ယခုဖွင့်လှစ်ထားရှိသည့် ပြန်လည်ထူထောင်ရေးစခန်းကို စံပြအဖြစ် အဆင့်မြှင့်တင်ဆောင်ရွက်နိုင်ရေး ဒေါ်ခင်ကြည်ဖောင်ဒေးရှင်းနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နေသည့်လုပ်ငန်းများကို သက်ဆိုင်ရာ တာဝန်ယူဆောင်ရွက်နေသူများနှင့် အသေးစိတ်ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ ယင်းနောက် မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီး လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးရုံးတွင် ဗြဟ္မစိုရ်လူမှုကူညီရေးအသင်း၊ ချမ်းမြသာစွာ၊ ချမ်းသုခ၊ ၃၆ ပရဟိတနှင့်စိန်ပန်းရပ် လူမှုကယ်ဆယ်ရေးအဖွဲ့တို့မှ တာဝန်ရှိသူများနှင့်တွေ့ဆုံ၍ သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ရင်ဆိုင်တုံ့ပြန်ရန် အဆင်သင့်ဖြစ်စေရေးအတွက် နိုင်ငံတော်အစိုးရ ပြည်သူ့လူထုနှင့် လူမှုရေးအဖွဲ့အစည်းများ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်ရေးကိစ္စရပ်များကို ဆွေးနွေးခဲ့ကြကြောင်း သတင်းရရှိသည်။

(သတင်းစဉ်)

## (၉)ကြိမ်မြောက် မြန်မာ-ထိုင်း နယ်နိမိတ် ပူးတွဲကော်မတီအစည်းအဝေး ကျင်းပ

**နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၅**  
မြန်မာ-ထိုင်း နယ်နိမိတ်ပူးတွဲကော်မတီ(၉)ကြိမ်မြောက် အစည်းအဝေးကို ထိုင်းနိုင်ငံ ဗန်ကောက်မြို့တွင် ဇူလိုင် ၁၂ ရက်မှ ၁၄ ရက်အထိကျင်းပရာ မြန်မာ-ထိုင်း ပူးတွဲ နယ်နိမိတ်ကော်မတီ (မြန်မာဘက်)ဥက္ကဋ္ဌ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာနမှ အမြဲတမ်းအတွင်းဝန် ဦးကျော်ဇေယျ ဦးဆောင်သည့် မြန်မာကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့ တက်ရောက် ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ မြန်မာကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့တွင် ထိုင်းနိုင်ငံဆိုင်ရာ မြန်မာနိုင်ငံသံအမတ်ကြီး ဦးမျိုးမြင့်သန်းနှင့် နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီးဌာန၊ သယံဇာတနှင့် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ထိန်းသိမ်းရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ပို့ဆောင်ရေးနှင့် ဆက်သွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့တို့မှ ကိုယ်စားလှယ်များပါဝင်ပြီး ထိုင်းကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့တွင် ထိုင်းနိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယဝန်ကြီး H.E. Mr. Virasakdi Futrakul ဦးဆောင် တက်ရောက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

အစည်းအဝေးတွင် နှစ်နိုင်ငံ နယ်နိမိတ်တိုင်းတာရေး လုပ်ငန်းကို အမြန်ဆုံးစတင်ဆောင်ရွက်နိုင်ရေးအတွက် အဓိကလိုအပ်သည့် နယ်နိမိတ်တိုင်းတာရေးဆိုင်ရာ နားလည်မှုစာချွန်လွှာ လက်မှတ်ရေးထိုးနိုင်ရန် မူကြမ်းရေး ဆွဲနေသည့်ကိစ္စ၊ နှစ်နိုင်ငံနယ်နိမိတ်ဖြစ်များတွင် မြေထိန်း နံရံများတည်ဆောက်လိုပါက နှစ်ဖက်လိုက်ရာမည့် လမ်းညွှန်ချက်ကို အတည်ပြုရန်ကိစ္စ၊ မဲဆိုင်-မဲဟောက်ချောင်း နယ်နိမိတ် ရေခွဲဝေအသုံးချရေးနှင့် မြစ်ကြောင်းထိန်းသိမ်းရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များကို ရင်းနှီးပွင့်လင်းစွာ ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ ယင်းသို့ ဆွေးနွေးရာတွင် နှစ်နိုင်ငံ နယ်နိမိတ်တိုင်းတာနိုင်ရန်အတွက် ပါတ်ချန်မြစ်နှင့် ယင်း၏မြောက်ဘက် ကုန်းနယ်နိမိတ် စုစုပေါင်းပိုင် ၂၀၀ ခန့်အား ကောင်းကင်ဓာတ်ပုံရိုက်ကူးခြင်းကို ၂၀၁၇ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ မှ ဧပြီလဆန်းအထိ ပူးတွဲဆောင်ရွက်ခဲ့ပြီး ဓာတ်ပုံမြေပုံ (Orthophoto Maps) များကို ထုတ်လုပ်နိုင်ခဲ့ခြင်းအား အတည်ပြုနိုင်ခဲ့သည်။



ဆက်လက်၍ နယ်နိမိတ်တိုင်းတာရေးဆိုင်ရာ နားလည်မှုစာချွန်လွှာကို နှစ်ဖက်အတည်ပြု လက်မှတ်ရေးထိုးပြီးပါက နယ်နိမိတ်အား ကွင်းဆင်းတိုင်းတာသတ်မှတ်မှုကို အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်သွားနိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။

(သတင်းစဉ်)

## မြန်မာနိုင်ငံ စာကြည့်တိုက်များဖောင်ဒေးရှင်း ဒုတိယအကြိမ် သင်းလုံးကျွတ်အထူးအစည်းအဝေးနှင့် နှစ်ပတ်လည်သင်းလုံးကျွတ်အစည်းအဝေး ကျင်းပ

**ရန်ကုန် ဇူလိုင် ၁၅**  
မြန်မာနိုင်ငံ စာကြည့်တိုက်များဖောင်ဒေးရှင်း ဒုတိယအကြိမ် သင်းလုံးကျွတ်အထူးအစည်းအဝေးနှင့် နှစ်ပတ်လည်သင်းလုံးကျွတ် အစည်းအဝေးကို ယနေ့ နံနက် ၁၀ နာရီက ရန်ကုန်မြို့ သိမ်ဖြူလမ်းရှိ ပုံနှိပ်ရေးနှင့်ထုတ်ဝေရေးဦးစီးဌာန ဗဟိုပုံနှိပ်စက်ရုံအစည်းအဝေးခန်းမ၌ ကျင်းပသည်။ ရှေးဦးစွာ ဒုတိယအကြိမ် သင်းလုံးကျွတ်အထူးအစည်းအဝေး သဘာပတိ မြန်မာနိုင်ငံ စာကြည့်တိုက်များဖောင်ဒေးရှင်းဥက္ကဋ္ဌ ဦးမောင်မောင်က အဖွင့်အမှာစကားပြောကြားသည်။ ထို့နောက် မြန်မာနိုင်ငံ စာကြည့်တိုက်များဖောင်ဒေးရှင်း ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင် ဦးမောင်မောင်ဦး(ဟိန်းလတ်) က မြန်မာနိုင်ငံ စာကြည့်တိုက်များဖောင်ဒေးရှင်း သင်းဖွဲ့မှတ်တမ်း၊ သင်းဖွဲ့စည်းမျဉ်း ပြင်ဆင်ချက်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ရှင်းလင်းတင်ပြပြီး ပြင်ဆင်သည့် သင်းဖွဲ့မှတ်တမ်း၊ သင်းဖွဲ့စည်းမျဉ်းတို့နှင့်ပတ်သက်၍ သဘာပတိကအစည်းအဝေးအတည်ပြုချက်ရယူကာ မြန်မာနိုင်ငံစာကြည့်တိုက်များဖောင်ဒေးရှင်း သင်းလုံးကျွတ် အထူးအစည်းအဝေးအောင်မြင်စွာ ကျင်းပပြီးစီးသည်။ ယင်းနောက် မြန်မာနိုင်ငံ စာကြည့်တိုက်များဖောင်ဒေးရှင်း ဒုတိယအကြိမ် နှစ်ပတ်လည်သင်းလုံးကျွတ်အစည်းအဝေးကို ဆက်လက်ကျင်းပရာ မြန်မာနိုင်ငံစာကြည့်တိုက်များဖောင်ဒေးရှင်းနာယက ဦးကျော်ဆန်းနှင့် ဒုတိယအကြိမ် နှစ်ပတ်လည်သင်းလုံးကျွတ် အစည်းအဝေး သဘာ



ပတိဖောင်ဒေးရှင်းဥက္ကဋ္ဌ ဦးမောင်မောင်တို့က အဖွင့်အမှာစကားပြောကြားကြသည်။ ဆက်လက်၍ မြန်မာနိုင်ငံ စာကြည့်တိုက်များဖောင်ဒေးရှင်း အတွင်းရေးမှူး(ယာယီ)ဦးဝင်းအောင်က ဖောင်ဒေးရှင်း၏ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မှုနှင့် နှစ်ပတ်လည်အစီရင်ခံစာကိုလည်းကောင်း၊ ဘဏ္ဍာရေးမှူး(ယာယီ)ဦးတင်ကိုကိုက နှစ်ပတ်လည် ဘဏ္ဍာရေးအစီရင်ခံစာကိုလည်းကောင်း၊ ပြင်ပစာရင်းစစ်ဒေါ်ဇာနည်က စာရင်းစစ်အစီရင်ခံစာကိုလည်းကောင်း ရှင်းလင်းတင်ပြပြီး တက်ရောက်လာကြသော အသင်းသားကိုယ်စားလှယ်များက ဆွေးနွေးကြသည်။

၁၈ ဦးနှင့် တိုင်းဒေသကြီး၊ ပြည်နယ် အလုပ်အမှုဆောင် ၁၆ ဦးတို့၏ အမည်စာရင်းကို ဖတ်ကြားကြေညာသည်။ ထို့နောက် အစည်းအဝေးမှ ရွေးချယ်ခဲ့သည့် မြန်မာနိုင်ငံ စာကြည့်တိုက်များဖောင်ဒေးရှင်း ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင်အဖွဲ့ဥက္ကဋ္ဌ ဦးမောင်မောင်က နှုတ်ခွန်းဆက် အမှာစကားပြောကြားပြီး အစည်းအဝေးအောင်မြင်စွာ ကျင်းပပြီးစီးသည်။ ဒုတိယအကြိမ် နှစ်ပတ်လည်သင်းလုံးကျွတ်အစည်းအဝေးက မြန်မာနိုင်ငံ စာကြည့်တိုက်များဖောင်ဒေးရှင်း ဥက္ကဋ္ဌအဖြစ် ဦးမောင်မောင်၊ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ(၁) ဦးညွန့်ဆွေနှင့် ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ(၂) ဦးအုန်းမောင်(မြင်းမူ မောင်နိုင်မိုး) တို့အပါအဝင် ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင် ၁၈ ဦး ရွေးချယ်တင်မြှောက်ခဲ့သည်။ မြန်မာနိုင်ငံ စာကြည့်တိုက်များဖောင်ဒေးရှင်းကို စာကြည့်တိုက်များ တိုးချဲ့ဖွင့်လှစ်ခြင်း၊ ဖွင့်လှစ်ပြီးစာကြည့်တိုက်များ ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲအောင် ပံ့ပိုးဆောင်ရွက်ခြင်းနှင့် ပြည်သူများ စာပေပဟုသုတတိုးပွားအောင် စည်းရုံးဆောင်ရွက်ခြင်း စသည့်ရည်ရွယ်ချက်များနှင့် ၂၀၁၀ ပြည့်နှစ် မေ ၁၅ ရက်တွင် စာပေပညာရှင်များ လုပ်ငန်းရှင်များ၊ ဓေတနာရှင် အလှူရှင်များဖြင့် စတင်ဖွဲ့စည်းခဲ့ကာ ၂၀၁၇ ခုနှစ် ဇူလိုင်လအထိ တိုင်းဒေသကြီး၊ ပြည်နယ် အလိုက် ရပ်ကွက်/ကျေးရွာများတွင် ၁(၅)ရပ်ညီ စာကြည့်တိုက်ပေါင်း ၆၄၇၈ တိုက်ရှိကြောင်း သိရသည်။

သတင်း-ရီရီမြင့်၊ ဥဗ္ဗာသန့် ဓာတ်ပုံ - လှမိုး



ပြည်တွင်းရေးရာ

ပြန်ကြားရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး မြစ်ကြီးနားမြို့၌ တိုက်ပွဲရှောင်မိသားစုများအား တွေ့ဆုံအားပေးပြီး ဝန်ကြီးဌာနအောက်ရှိ ဌာနဆိုင်ရာများ ကြည့်ရှုစစ်ဆေး

မြစ်ကြီးနား ဇူလိုင် ၁၅  
ပြန်ကြားရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာဖေမြင့်သည် ယနေ့နံနက်ပိုင်းတွင် ကချင်ပြည်နယ် မြစ်ကြီးနားလေဆိပ်သို့ ရောက်ရှိပြီး လေဆိပ်ခန်းမ၌ ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ် ဒေါက်တာခင်အောင်၊ ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင် ဝန်ကြီးများနှင့် တွေ့ဆုံ၍ ပြန်ကြားရေးဝန်ကြီးဌာနနှင့် ကချင်ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့တို့ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မည့်လုပ်ငန်းများနှင့်ပတ်သက်၍ ဆွေးနွေးကြသည်။  
မွန်းလွဲပိုင်းတွင် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးနှင့်အဖွဲ့သည် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင် စည်ပင်သာယာရေးဝန်ကြီးနှင့်အတူ မြစ်ကြီးနားမြို့ တပ်ကုန်းရပ်ကွက် နှစ်ခြင်းခရစ်ယာန်အသင်းတော်ဝင်းအတွင်းရှိ တိုက်ပွဲရှောင်ယာယီခန်းသို့ သွားရောက်ပြီး မိသားစုဝင်များနှင့် တွေ့ဆုံအားပေးစကားပြောကြားကာ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးက တိုက်ပွဲရှောင်မိသားစုများအတွက် ဆန်၊ ဆီ၊ ကျောင်းသုံးပလာစာအုပ်နှင့် စာရေးကိရိယာများကို လည်းကောင်း၊ ပြည်နယ်စည်ပင်သာယာရေးဝန်ကြီး ဦးနေဝင်းက ဆန်အိတ်နှင့် စားသုံးဆီများကိုလည်းကောင်း၊ ငြိမ်းချမ်းရေဂီတပွဲတော်



အဖွဲ့ သူ/အဖွဲ့ သားများကို ယ်စားတေးရေးနောင်နောင် (Sun Flower) က ငြိမ်းချမ်းရေးလိုဂို (LOGO) တံဆိပ်ပါ တီရှပ်များကိုလည်းကောင်း၊ Premier မိသားစုက စားသောက်ကုန်ပစ္စည်းများနှင့် မြန်မာ့ကြယ်စင်လင်းကုမ္ပဏီက စားသုံးဆီ၊ ငါးခြောက်နှင့် စားသောက်ကုန်များကို လည်းကောင်း ပေးအပ်လျှင်အားပြုရာ မိသားစုဝင်များက လက်ခံရလျှင် မိသားစုဝင်တစ်ဦးက ကျေးဇူးတင်စကား ပြန်လည်ပြောကြားသည်။

ထို့နောက် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးနှင့်အဖွဲ့သည် တိုက်ပွဲရှောင်မိသားစုများ၏ နေအိမ်များကို လှည့်လည်ကြည့်ရှုကြသည်။  
ယင်းနောက် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးနှင့်အဖွဲ့သည် မြစ်ကြီးနားမြို့ရှိ သတင်းနှင့် စာနယ်ဇင်းလုပ်ငန်း၏ ကိုယ်ပွားသတင်းစာတိုက်တွင် လုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်နေမှုကိုလည်းကောင်း၊ မြန်မာ့အသံနှင့် ရုပ်မြင်သံကြားထပ်ဆင့်လွှင့်စက်ရုံ၌ လုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်နေမှုကို လည်းကောင်း၊

မြစ်ကြီးနားမြို့တွင် ပြန်ကြားရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ပြန်ကြားရေးနှင့်ပြည်သူ့ဆက်ဆံရေး ဦးစီးဌာနနှင့်ဒေါ်ခင်ကြည် ဖောင်ဒေးရှင်းတို့ ပူးပေါင်း၍ ဖွင့်ပွဲကျင်းပသွားမည့် လူမှုအခြေပြုပုဂ္ဂိုလ်ဌာန (Community Centre) အဆောက်အအုံကိုလည်းကောင်း လှည့်လည်ကြည့်ရှုစစ်ဆေးပြီး ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးက လိုအပ်သည်များကို တာဝန်ရှိသူများအား မှာကြားခဲ့သည်။  
ပြည်နယ်(ပြန်/ဆက်)

❖ ကန်မြို့မှ  
ညနေပိုင်းအထိ မြို့ပေါ်ရပ်ကွက်အနိမ့်ပိုင်းများတွင် ရေဝင်ရောက်မှုများမှကာကွယ်နိုင်ရန် ဆက်လက်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း သိရသည်။  
မြို့ပေါ်ရပ်ကွက်များတွင် သတိပေးနိုးဆော်မှုများ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပြီး ရေဝင်ရောက်သည့် ကျေးရွာများသို့လည်း ရေဘေးကြိုတင်ပြင်ဆင်မှုများ ဆောင်ရွက်ထားရှိရေး ကြိုတင်အသိပေးနိုးဆော် အကြောင်းကြားထားပြီး ဖြစ်ကြောင်း မြို့နယ်သဘာဝဘေး ကြိုတင်ကာကွယ်ရေးကြီးကြပ်မှုကော်မတီထံမှသိရသည်။  
ချင်းတွင်းမြစ်ရေဝင်ရောက်မှုကြောင့် မြို့နယ်အတွင်းမှ အခြေခံပညာစာသင်ကျောင်း ၁၃ ကျောင်းကိုလည်း ယာယီပိတ်ထားရကြောင်း သိရသည်။ မြို့နယ် မိုးလေဝသနှင့် ဇလဗေဒစခန်းမှ တိုင်းထွာချက်အရ ယနေ့ ညနေ ၆ နာရီတွင် ချင်းတွင်းမြစ်ရေမှာ စင်တီမီတာ ၁၂၆၀ သို့ ရောက်ရှိနေပြီဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။  
သန်းဌေးအောင်(ပြန်/ဆက်)

☉ ကျောပိုးမှ  
၅၇ ကီလိုတန်းတွင် စစ်မျိုး(ရန်စစ်ငြိမ်း)က ယျူးခလိန်းမင်း (မြိုင်ကလေးဘိလပ်မြေ)အား တတိယအချီ ၂ မိနစ် ၂၂ စက္ကန့်တွင် ဆေးမှတ်ဖြင့် ရှုံးနိမ့်ခဲ့ပြီး ဦးလေး(ရိုးရာပုဂံ)က ရာဇာ(ရွှေမိုးထိ)အား တတိယအချီ ၅၃ စက္ကန့်တွင် အလဲထိုး၍လည်းကောင်း၊ စူပါ(မျိုးဆက်သစ်)က နက္ခအောင်(တောင်ကလေး)အား ဒုတိယအချီ ၃၇ စက္ကန့်တွင်လည်းကောင်း အလဲထိုးအနိုင်ရရှိကြောင်း သိရသည်။  
ထို့ပြင် ၅၁ ကီလိုတန်းတွင် လင်းထက်အောင်(တောင်ကလေး)က အံ့ဘွား(ကျားဖြူ)အား အမှတ်ဖြင့်လည်းကောင်း၊ သိန်းစိုး(အဖြူရောင်သွေးသစ်)က ရှိုင်းထက်အောင်(ဒေါင်းမြန်မာ)အား အမှတ်ဖြင့်လည်းကောင်း၊ သပြေအောင်(သုံးပန်လှ)က ထွန်းမင်းနိုင်(ထွန်းထွန်းမင်း)အား ဒုတိယအချီ ၂ မိနစ် ၅၁ စက္ကန့်တွင် အလဲထိုးဖြင့်လည်းကောင်း၊ ပြည့်စုံအောင်(တိုက်ဂါး)က လာရောက်ယှဉ်ပြိုင်နိုင်ခြင်းမရှိသဖြင့် ဇလပ်သွေး(တောင်ဇလပ်)က လည်းကောင်း အသီးသီးအနိုင်ရရှိကြောင်း သိရသည်။  
ယနေ့ကျင်းပသည့် ကွာတားဖိုင်နယ်တွင် ဝိတ်တန်းအလိုက် စုစုပေါင်းတွဲဆိုင် ၁၂ ဆိုင်းဖြင့် ယှဉ်ပြိုင်ထိုးသတ်ကြရာ ငါးချိပွဲများဖြစ်ပြီး သရေပွဲများကို ခိုင်ငါးဦးက အမှတ်ပေးဆုံးဖြတ်၍ အနိုင်ပေးကြောင်း သိရသည်။  
(ဇာနည်မောင်)

မြစ်ဝကျွန်းပေါ် ရေကြောင်းပို့ဆောင်ရေးဌာနခွဲ ရေကြောင်းပြေးဆွဲမှုမှ ငွေကျပ် သန်း ၁၈၀၀ ကျော် ရရှိရန်လျာထား

ရန်ကုန် ဇူလိုင် ၁၅  
နိုင်ငံတော်အစိုးရ၏ စီမံဆောင်ရွက်မှုဖြင့် တိုင်းဒေသကြီးနှင့် ပြည်နယ်အစိုးရများ၏ မိမိတို့ဒေသအတွင်း လမ်းပန်းဆက်သွယ်မှုများ ကောင်းမွန်တိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းများ ဦးစားပေးဆောင်ရွက်မှုများကြောင့် နိုင်ငံတော်၏ ဒေသအသီးသီးတို့သို့ အချိန်ကာလမရွေး သွားလာနိုင်ရန် မော်တော်ကားလမ်းများ ပေါက်နေပြီဖြစ်သည်။  
တစ်ဖက်ကမ်းပြု၊ တစ်ဖက်သောင်ထွန်းဆိုသကဲ့သို့ ကုန်းလမ်းခရီးတွင်ကျယ်လာမှုကြောင့် ခရီးသည်နှင့် ကုန်စည်ပို့ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများမှာ မော်တော်ယာဉ်များဖြင့် သွားလာပို့ဆောင်မှုတို့ကြောင့် ပို့ဆောင်ရေးနှင့် ဆက်သွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနလက်အောက်ရှိ မြစ်ဝကျွန်းပေါ်ရေကြောင်း ပို့ဆောင်ရေးဌာနခွဲ၏ ဝင်ငွေများ ၂၀၀၀ ပြည့်နှစ် နောက်ပိုင်းတွင် လျော့နည်းကျဆင်းခဲ့ကြောင်း သိရသည်။  
မြစ်ဝကျွန်းပေါ် ရေကြောင်းပို့ဆောင်ရေးဌာနခွဲအနေဖြင့် စီးပွားရေးမြို့တော် ရန်ကုန်မြို့ကိုအခြေပြုပြီး ဧရာဝတီတိုင်းဒေသကြီးအတွင်းရှိ မြို့နယ်များကို ခရီးသည်နှင့် ကုန်စည်များအား အဓိက သယ်ယူပို့ဆောင်ပေးလျက် ရှိသည်။ ထို့အပြင် ရန်ကုန် (ပန်းဆိုးတန်း)မှ ဒလကူးတို့ လုပ်ငန်း ကားကူးဇက်ကူးတို့လုပ်ငန်းများနှင့် ရေယာဉ်

ဌာရမ်းလုပ်ငန်းတို့ကိုလည်း လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်လျက် ရှိကြောင်း မြစ်ဝကျွန်းပေါ်ဌာနခွဲမှ စုံစမ်းသိရှိရသည်။  
ဖော်ပြပါလုပ်ငန်းများကို ဝန်ထမ်းအားလုံးက အကောင်းဆုံးဝန်ဆောင်မှုများပေးကာ မိမိတို့ဌာနခွဲ၏ ကျဆင်းနေသည့်ဝင်ငွေကို ၂၀၁၇-၂၀၁၈ ဘဏ္ဍာနှစ်တွင် ငွေကျပ် သန်း ၁၈၀၀ ကျော်ရရှိရေး ဆောင်ရွက်သွားမှာဖြစ်ကြောင်း မြစ်ဝကျွန်းပေါ်ဌာနခွဲ တာဝန်ရှိသူတစ်ဦး၏ ပြောပြချက်အရ သိရသည်။  
မြစ်ဝကျွန်းပေါ်ဌာနခွဲ၏ လက်ရှိဝင်ငွေအကောင်းဆုံး လုပ်ငန်းများမှာ ကားကူးဇက်ကူးတို့လုပ်ငန်းများနှင့် ဂျပန်နိုင်ငံက လျှပ်စီးထားသည့် ချယ်ရီ (၁)၊ ချယ်ရီ (၂) နှင့် (၃)တို့ဖြင့် ရန်ကုန်ပန်းဆိုးတန်းဆိပ်ကမ်းမှ ဒလသို့ ခရီးသည်များ ပို့ဆောင်ပေးနေသည့် ကူးတို့လုပ်ငန်းတို့ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။  
ချယ်ရီကူးတို့ရေယာဉ်များအနေဖြင့် တစ်စီးအရန်နှင့် နှစ်စီးအသွား/အပြန် နံနက် ၅ နာရီကျော်မှ ည ၉ နာရီခွဲအထိ မောင်းနှင်ပေးပြီး တစ်ရက်လျှင် ခရီးသည် ၂၇၀၀၀ မှ ၃၀၀၀၀ ကြားရှိသဖြင့် မြစ်ဝကျွန်းပေါ်ဌာနခွဲ၏ အဓိက ဝင်ငွေရှာပေးနေသည့်လုပ်ငန်းဖြစ်ကြောင်း ဒလကူးတို့ ဆိပ်ကမ်းမှ တာဝန်ရှိသူများက ပြောသည်။  
အောင်ဝင်း(ဖျာပုံ)



ပြည်ပမီဒီယာအဖွဲ့များ မောင်တောမြို့နယ်အတွင်း သတင်းရယူ

စစ်တွေ ဇူလိုင် ၁၅  
ပြည်ပမီဒီယာအဖွဲ့များသည် ယနေ့နံနက်ပိုင်းတွင် ရခိုင်ပြည်နယ် မောင်တောမြို့မြောက်ပိုင်း၌ လှည့်လည်သတင်းရယူကြသည်။  
မွန်းလွဲပိုင်းတွင် မောင်တောမြို့မှ ထွက်ခွာရာ ညနေပိုင်းတွင် စစ်တွေမြို့သို့ ရောက်ရှိကြသည်။ (သတင်းစဉ်)

အထူးအစီရင်ခံစာတင်သွင်းသူ မစ္စယန်ဟီလီ လားရှိုးမြို့မှ ရန်ကုန်မြို့သို့ ပြန်လည်ထွက်ခွာ

လားရှိုး ဇူလိုင် ၁၅  
လားရှိုးမြို့၌ ရောက်ရှိနေသည့် ကုလသမဂ္ဂ၏ မြန်မာနိုင်ငံ လူ့အခွင့်အရေးအခြေအနေဆိုင်ရာ အထူးအစီရင်ခံစာတင်သွင်းသူ မစ္စယန်ဟီလီသည် ယနေ့နံနက် ၉ နာရီခွဲတွင် ဂိုးဒင်းဟေးလ်ဟိုတယ်၌ ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့အစည်းများမှ တာဝန်ရှိသူများ၊ လူမှုရေးအဖွဲ့အစည်းများမှ တာဝန်ရှိသူများနှင့် တွေ့ဆုံသည်။  
မွန်းလွဲပိုင်းတွင် လားရှိုးမြို့ သီရိမင်္ဂလာမန်ဆွရမ်းကျောင်းတိုက်ကျောင်းထိုင်ဆရာတော် အဂ္ဂမဟာသဗ္ဗမ္မဇောတိကဓဇ ဘဒ္ဒန္တ ပုညနန္ဒအား သွားရောက်ဖူးမြော်ကြည့်ညှိပြီး လျှို့ဝှက်ပစ္စည်းများဆက်ကပ်လျှင်ရိန်းသည်။  
ယင်းနောက် လားရှိုးမြို့မှ ရန်ကုန်မြို့သို့ လေကြောင်းခရီးဖြင့် ပြန်လည်ထွက်ခွာသွားကြောင်း သိရသည်။  
ပြည်နယ်(ပြန်/ဆက်)



ကျောင်းကုန်းမြို့တွင် ဒါးကမြစ်ရေ စိုးရိမ်စရာမရှိသေး

ကျောင်းကုန်း ဇူလိုင် ၁၅  
ဧရာဝတီတိုင်းဒေသကြီး ပုသိမ်ခရိုင် ကျောင်းကုန်းမြို့နယ်၌ ဇူလိုင် ၁၅ ရက်အထိ တိုင်းထွာချက်အရ စိုးရိမ်စရာမရှိသေး ရောက်ရန် သုံးပေခန့်လိုသေးကြောင်း၊ အနီးအနားကျေးရွာများမှ စွေးဝယ်လာကြသော စက်လှေများမှာ ပုံမှန်သွားလာလျက်ရှိကြောင်း၊ ဒါးကမြစ်ရေမှာ ရေတက်၊ ရေကျ အပြန်အလှန် စီးဆင်းလျက်ရှိနေပေရာ ဒေသခံများအနေဖြင့် စိတ်သက်သာရာ ရနေသေးကြောင်း၊ အနိမ့်ပိုင်းမှာ နေသူများကို ပြင်ဆင်ထားရန်လိုကြောင်း၊ ယမန်နှစ်က ယခုအချိန်ဆို စိုးရိမ်စရာမရှိသည့် ရောက်ရှိနေပေရာ ယခုနှစ်တွင် အခြေအနေကောင်းနေသေးကြောင်း ဒေသခံတစ်ဦးကပြောသည်။  
ဝင်းကျွင်(ပြန်/ဆက်)

ပြည်တွင်းရေးရာ

ရန်ကုန်-မန္တလေးကားလမ်း၌ ကုန်တင်ယာဉ်များ မကြာခဏလုယက်ခံရ၍ ကုန်တင်ယာဉ်မောင်းများ စိုးရိမ်မှုရှိနေ

ရေတာရှည် ဇူလိုင် ၁၅
ရန်ကုန်-မန္တလေးကားလမ်း၌ ညပိုင်း မောင်းနှင်သွားလာလျက်ရှိကြသည့် ကုန်တင်ယာဉ်များအား လုယက်မှု ဖြစ်စဉ်များ မကြာခဏဆိုသလိုဖြစ်ပွား လျက်ရှိသည့်အတွက် ယာဉ်မောင်း များအနေဖြင့် ညအိပ်ရပ်နားသည့် အခါ အထူးသတိပြုနေကြကြောင်း သိရသည်။
“လတ်တလော ဖြစ်ပွားတာကတော့ ဆွာတိုးဂိတ်ပဲ။ ဟိုတစ်နေ့က ဓားကိုင် ထားတဲ့သူတွေက တိုးဂိတ်ကို ဖြတ်ဖို့ စောင့်နေချိန် အတင်းလုတာ ရှေ့က ကားတစ်စီးက ငွေကျပ် သုံးသိန်းနီးပါး ပါသွားတယ်။ နောက်က ကားကတော့ ဘယ်လောက်ပါသွားတယ်မသိဘူး။ လက်ကို ဓားထိသွားတယ်လို့တော့ ပြောတယ်”ဟု ဆွာမင်းလမ်းကျေးရွာ နေ ကိုမြင့်သိန်းထွန်းက ပြောသည်။
ဆွာနယ်မြေရဲစခန်းမှ ညဦးပိုင်း၊ ညဦးနက်လှည့်ကင်းများဆောင်ရွက် လျက်ရှိနေပြီး ဆွာမြို့တွင်းနှင့် မှန်စိ



ကျေးရွာအနီးရှိ တိုးဂိတ်၌ နံနက်လင်း သည်အထိ စောင့်ကြည့်ပေးလျက် ရှိသော်လည်း လုယက်သူများမှာ ရဲတပ်ဖွဲ့၏ လှုပ်ရှားမှုအပေါ် စောင့်ကြည့်ကာ ပြစ်မှုကျူးလွန်ခြင်း ဖြစ်နိုင်ကြောင်း သုံးသပ်ပြောကြားမှု များလည်း ရှိနေသည်။
လက်ရှိအနေအထားအရ နယ်မြေ ရဲစခန်းများတွင် ရဲတပ်ဖွဲ့ဝင် အင်အား နည်းပါးသည့်အတွက် ရှိသည့် အင်အားဖြင့် ဖြန့်ခွဲဆောင်ရွက်ရသည့် အခါ အခက်အခဲများ ကြုံတွေ့နေကြရ သည်ကိုတွေ့ရသည်။ မြို့ပြအတော် များများတွင် ခိုးမှုများ မကြာခဏ ဖြစ်ပေါ်လျက်ရှိရာ ရပ်ကွက်နေ ပြည်သူများအနေဖြင့်လည်း မသင်္ကာ ဖွယ်ရာတွေ့ရှိရပါက နီးစပ်ရာရဲစခန်း သို့အမြန်ဆုံးဆက်သွယ်၍ ပူးပေါင်း ပါဝင်ကြရန်လိုအပ်သည်။
ကိုလွင်(ဆွာ)

လူနေဆိုင်ခန်းများနှင့် ပျံကျဈေးသည်များ ရှင်းလင်း

မြောက်ဥက္ကလာ ဇူလိုင် ၁၅
ရန်ကုန်အရှေ့ပိုင်းခရိုင် စည်ပင်သာယာအုပ်ချုပ် ရေးမှု၊ ဦးတင်လွင်၊ ခရိုင်ပတ်ဝန်းကျင်ထိန်းသိမ်းရေး နှင့် သန့်ရှင်းရေးဌာနမှူး၊ ဦးတင်မြ၊ မြို့နယ် စည်ပင်သာယာအုပ်ချုပ်ရေးမှူး၊ ဦးမောင်မောင်လွင် နှင့် မြို့နယ်အင်ဂျင်နီယာဌာန(လမ်းနှင့်တံတား) ဌာနမှူး၊ ဦးဝဏ္ဏဝင်းတို့ ဦးဆောင်မှုဖြင့် ဇူလိုင် ၁၄ ရက် နံနက် ၇ နာရီက အင်အား ၇၀ ကျော်နှင့်အတူ မြောက်ဥက္ကလာ အထွေထွေရောဂါ (အထူးကု)ဆေးရုံကြီးမျက်နှာစာ မေဓာဝီလမ်းမ ဝဲ၊ ယာ ရှိ အခိုင်အမာလူနေဆိုင်ခန်းများနှင့် ပျံကျ ဈေးသည်များအား ရှင်းလင်းခြင်းကို ဆောင်ရွက် ခဲ့ကြသည်။

“ဆေးရုံကြီးမျက်နှာစာ မေဓာဝီလမ်းမဝဲ၊ ယာ စည်ပင်မြေပေါ်မှာ အခိုင်အမာလူနေဆိုင်ခန်းများ ဆောက်လုပ်နေထိုင်ခြင်းနဲ့ စည်းကမ်းလိုက်နာမှု မရှိတဲ့ ပျံကျဈေးသည်အချို့ကြောင့် ဆေးရုံ မျက်နှာစာအကျဉ်းတန်မှုဖြစ်စေရန် ဖယ်ရှားခြင်း လုပ်ငန်းကို ခရိုင်အစီအစဉ်ဖြင့် ဆောင်ရွက်ခြင်း ဖြစ်ပါတယ်”ဟု ခရိုင်စည်ပင်သာယာအုပ်ချုပ်ရေးမှူး ဦးတင်လွင်က ပြောသည်။
“အခုပျံကျဈေးသည် စည်းကမ်းထိန်းလုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်သလို အမိုးအဖိုးဆိုင်ခန်းတွေကိုလည်း တစ်ဆက်တည်း ဖယ်ရှားဖျက်သိမ်းမှာဖြစ်တယ်။ ဒီဆေးရုံကြီးက ရန်ကုန်ဆေးရုံကြီးပြီးရင် လူနာ လက်ခံကုသမှုအများဆုံး ဆေးရုံဖြစ်ပြီး မေဓာဝီ လမ်းမက ရန်ကုန်မြို့တော်စည်ပင်သာယာရေး ကော်မတီက ခင်းထားတဲ့ ကွန်ကရစ်လမ်းမ ဖြစ်တယ်။ ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီးအတွင်း စည်ပင် သာယာရေးကော်မတီက ခင်းထားတဲ့ ကွန်ကရစ် လမ်းမကြီးတွေ ဝဲ၊ ယာမှာ အမိုးအဖိုးလူနေဆိုင်ခန်း တွေ ဆောက်လုပ်နေထိုင်ခွင့်ပြုထားတာမရှိပါဘူး” ဟု ၎င်းက ရှင်းပြသည်။
ထိုလုပ်ငန်းကို မြို့နယ်စည်ပင်သာယာ အုပ်ချုပ်ရေးမှူးရုံး(စီမံ)ဝန်ထမ်း ၂၀၊ ခရိုင်ပတ်ဝန်း ကျင်ထိန်းသိမ်းရေးနှင့် သန့်ရှင်းရေးဝန်ထမ်း ၃၅ ဦး၊ (လမ်းနှင့်တံတား)ဝန်ထမ်း ၁၅ ဦးတို့ဖြင့် ဆောင်ရွက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။
(၀၃၅)

ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်မှုနှင့် ကုန်ပစ္စည်းထုတ်လုပ်မှု လုပ်ငန်းစဉ်များတွင် ပိုမိုပါဝင်နိုင်ရေး ဆွေးနွေး

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၅
ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေးအဖွဲ့မှ ကြီးမှူးကျင်းပသော Sixth Global Review of Aid for Trade ဆွေးနွေးပွဲကို ဆွစ်ဇာလန်နိုင်ငံ ဂျီနီဗာမြို့ရှိ ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေး အဖွဲ့ရုံးချုပ်တွင် ဇူလိုင် ၁၁ ရက်မှ ၁၃ ရက်အထိ ကျင်းပခဲ့ရာ စီးပွားရေးနှင့် ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယဝန်ကြီး ဦးအောင်ထူးနှင့်အဖွဲ့ တက်ရောက်ခဲ့သည်။
ဆွေးနွေးပွဲသို့ ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေးအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများမှ ကိုယ်စားလှယ်များ၊ ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေးအဖွဲ့နှင့် ဆက်စပ်လျက်ရှိသော အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာအဖွဲ့ အစည်းများမှ ကိုယ်စားလှယ်များအပါအဝင် စုစုပေါင်းကိုယ်စားလှယ် ၁၅၀၀ ခန့် တက်ရောက်ခဲ့ကြသည်။
ဆွေးနွေးပွဲတွင် ဖွံ့ဖြိုးဆဲနိုင်ငံများ အထူးသဖြင့် LDCs နိုင်ငံများအနေဖြင့် သတင်းအချက်အလက်နည်းပညာနှင့် ပို့ဆောင်ဆက်သွယ်ရေးကဏ္ဍများ ဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်လာရေး၊ E-Commerce ကဏ္ဍဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး၊ ကမ္ဘာ့ကုန် သွယ်မှုနှင့် ကုန်ပစ္စည်းထုတ်လုပ်မှုလုပ်ငန်းစဉ်များတွင် ပိုမိုပါဝင်နိုင်ရေးတို့ကို ဦးစားပေးဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ ထို့အပြင် အဆိုပါလုပ်ငန်းစဉ်များနှင့် စပ်လျဉ်း၍ အကူအညီပေးမည့် နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်းများအနေဖြင့် ထိထိရောက်ရောက် အကူအညီပေးနိုင်မည့် နည်းလမ်းများကို ဆွေးနွေးခြင်း၊ LDCs နိုင်ငံများ အကြား ဖွံ့ဖြိုးမှုအကူအညီဆိုင်ရာ အတွေ့အကြုံများဖလှယ်ခြင်း၊ နိုင်ငံတကာ အဖွဲ့အစည်းအသီးသီးမှ ပညာရှင်များက ပြုစုထားသောစာတမ်းများကို ဆွေးနွေးခြင်းများ ပြုလုပ်ခဲ့ကြသည်။
ဒုတိယဝန်ကြီးသည် ဇူလိုင် ၁၁ ရက်ကကျင်းပသော Plenary Session on Promoting Connectivity for LDCs တွင် မြန်မာနိုင်ငံ၏ Telecommunication ဆိုင်ရာဖြစ်ပေါ်တိုးတက်မှုများ၊ E-Commerce ဆိုင်ရာအခွင့်အလမ်းများ၊ အခက်အခဲများနှင့်ပတ်သက်၍ သုံးသပ်ဆွေးနွေး ခဲ့သည်။
မြန်မာကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့သည် ဆွေးနွေးပွဲကာလအတွင်း၌ ကမ္ဘာ့ကုန် သွယ်ရေးအဖွဲ့ဝင် ဖွံ့ဖြိုးမှုမိတ်ဖက်နိုင်ငံများဖြစ်သည့် ဆွီဒင်၊ ဥရောပသမဂ္ဂ၊ ဂျာမနီ၊ ဗြိတိန်၊ ဆွစ်ဇာလန်နိုင်ငံတို့မှ ကိုယ်စားလှယ်များနှင့်လည်းကောင်း၊ ကမ္ဘာ့ဘဏ်၊ International Trade Centre (ITC)၊ UNCTAD နှင့် ကမ္ဘာ့ ကုန်သွယ်ရေးအဖွဲ့မှ အဓိကတာဝန်ရှိသူများနှင့်လည်းကောင်း မြန်မာနိုင်ငံ၏ ကုန်သွယ်မှုကဏ္ဍဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် စီးပွားရေးနှင့် ကူးသန်းရောင်းဝယ် ရေးဝန်ကြီးဌာနမှ ဖော်ထုတ်ရေးဆွဲထားသော Medium Term Program (MTP) လုပ်ငန်းများတွင် လိုအပ်သည့်ကူညီပံ့ပိုးမှုများ တိုးမြှင့်ရရှိရေးတို့အတွက် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သွားနိုင်မည့် အစီအစဉ်များကို ဆွေးနွေးခဲ့သည်။
ထို့အပြင် မြန်မာနိုင်ငံ၏ဝန်ဆောင်မှုကုန်သွယ်ရေးကဏ္ဍဖွံ့ဖြိုးတိုးတက် ရေးအတွက် ဆွစ်ဇာလန်နိုင်ငံအနေဖြင့် ဟိုတယ်နှင့်ခရီးသွားလုပ်ငန်းနှင့် ဆက်စပ်၍ လိုအပ်သောကူညီပံ့ပိုးမှုများ ပြုလုပ်သွားရန် ပြင်ဆင်လျက်ရှိပြီး ဆွစ်ဇာလန် လေးသန်းတန်ဖိုးရှိ စီမံကိန်းကို မကြာမီတင်အကူအညီပေးနိုင်ရေး ကြိုးပမ်းလျက်ရှိကြောင်းနှင့် ဆွီဒင်နိုင်ငံအနေဖြင့်လည်း UNCTAD မှ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်မည့် မြန်မာနိုင်ငံ၏ E-Commerce Readiness Assessment စီမံချက်အတွက် ရန်ပုံငွေထောက်ပံ့သွားမည် ဖြစ်ပြီး ကုန်သွယ်မှုဆိုင်ရာအခြားသောကဏ္ဍများတွင် ပံ့ပိုးကူညီသွားနိုင်ရေးတို့ နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဆွေးနွေးခဲ့ကြောင်း သိရသည်။
(သတင်းစဉ်)

ဓာတ်ပုံ ၇ မှ

နောက်ခံမရှိတော့လို့ ရပ်ဆိုင်းသွားရတဲ့သတင်းစာတွေ၊ ပါတီကျောထောက် နောက်ခံမရှိတော့လို့ ပိတ်လိုက်ရတဲ့သတင်းစာတွေ၊ ခေတ်စနစ်အပြောင်းမှာ ပြည်သူက လက်မခံတော့လို့ စောင့်ရေတစ်စတစ်စကျဆင်းပြီး ရပ်ဆိုင်းသွားတဲ့ သတင်းစာတွေ၊ ငွေအရင်းအနှီးမခိုင်ဘဲ မီးကျိုးမောင်းပျက်နဲ့ သတင်းစာ ထုတ်ဝေလို့ မလုပ်နိုင်မကိုင်နိုင်၊ မရှုနိုင်မကယ်နိုင်ဘဲ ရပ်လိုက်ရတဲ့သတင်းစာတွေ၊ သတင်းစာလုပ်ငန်းရဲ့ အမြတ်တော်ခွန်ကိုမပေးဆောင်ဘဲ စခန်းသွားနေရာက တစ်နှစ်ထက်တစ်နှစ် အခွန်ပေါ်အခွန်ဆင့်ပြီး နောက်ဆုံးအစိုးရက ချိပ်ပိတ် လိုက်တဲ့သတင်းစာတွေ၊ နိုင်ငံရဲ့မူဝါဒ၊ အစိုးရရဲ့မူဝါဒတွေကို ချိုးဖောက်လို့ သတင်းစာတိုက် အပိတ်ခံလိုက်ရတာတွေဟာ စတုတ္ထမဏ္ဍိုင်လို့ခေါ်တွင်ခဲ့တဲ့ သတင်းစာတွေ ပြုလုပ်ခဲ့ခြင်းအကြောင်းတရားတွေ ဖြစ်ပါတယ်။
ပြည်သူ့အာဇာနည်
ထိုခေတ်ထိုကာလ အခြေအနေအရပ်ရပ်ကြောင့် သတင်းစာတွေပြုလုပ် ခဲ့တာဟာ စိတ်မကောင်းစရာပါ။ နိုင်ငံရေးစနစ်တစ်ခုကြောင့် နိုင်ငံပိုင် သတင်းစာတွေပေါ်ထွက်လာတာဟာလည်း နိုင်ငံရဲ့လောလောဆယ် လိုအပ် ချက်အခြေအနေတွေအရ ဖြစ်တည်နေတာပါ။ တစ်ပါတီစနစ်မှာဖြစ်ဖြစ်၊ အာဏာရှင်စနစ်မှာဖြစ်ဖြစ်၊ ဒီမိုကရေစီစနစ်မှာဖြစ်ဖြစ် နိုင်ငံပိုင်သတင်း စာတွေရှိသင့်/မရှိသင့်ဆိုတာ အဲဒီကာလကနစ်၊ အဲဒီကာလက အခြေအနေ၊ အဲဒီကာလကအစိုးရ အဲဒီကာလကပြည်သူတွေက လက်ခံ/လက်မခံဆိုတဲ့အပေါ် မှာသာ မူတည်နေတယ်လို့ ယူဆပါတယ်ခင်ဗျာ။ သတင်းစာသမားတွေဟာ ခေတ်ကာလအခြေအနေပေါ်မှာမူတည်ပြီးတော့ သတင်းစာလောကသံသရာမှာ ကျင်လည်ကြရတာ ဖြစ်ပါတယ်ခင်ဗျာ။ နိုင်ငံပိုင်သတင်းစာတွေရှိသင့်/မရှိ သင့်၊ လက်ခံ/လက်မခံဆိုတာ သတင်းစာသမားတွေနဲ့ သက်ဆိုင်တယ်လို့ မထင်မိဘဲ ထိုသတင်းစာတွေရဲ့ ခေတ်ကာလနဲ့ ထိုအစိုးရနဲ့ ပြည်သူတွေက လက်ခံတာ/လက်မခံတာနဲ့ဆိုင်တယ်လို့ထင်မြင်မိကြောင်းပါခင်ဗျာ။
ပြည်သူက လက်မခံရင်၊ ပြည်သူက မနှစ်သက်ရင် ဘယ်အရာ၊ ဘယ်ဌာန၊

ဘယ်လုပ်ငန်းသာမက ဘယ်နိုင်ငံအစိုးရမှ ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲမည် မဟုတ်ပါ။ လက်ရှိနိုင်ငံရဲ့အခြေအနေဟာ စိန်ခေါ်မှုများစွာနဲ့ နိုင်ငံကို ခက်ခက်ခဲခဲ တည်ဆောက်နေရတာမို့ သတင်းစာလောကသာမက စာနယ်ဇင်းလောက တစ်ခုလုံး နိုင်ငံအနာဂတ်ကောင်းမွန်ရေးအတွက် တစ်ဦးနှင့်တစ်ဦး ရန်အမုန်း မပွားဘဲ အပြုသဘောဆောင်အကြံပြုဝေဖန်ထောက်ပြကာ လက်တွဲပါဝင် ဆောင်ရွက်ကြဖို့လိုအပ်ပါတယ်ခင်ဗျာ။
အနာဂတ်စိန်ခေါ်မှု
တကယ်တော့ ပုံနှိပ်သတင်းစာတွေဟာ အနာဂတ်မှာ ဘာဖြစ်လာမလဲ လို့မေးရင် ရေးရေးလေးတွေ မြင်နေတယ်လို့ဆိုရမှာပါ။ ကမ္ဘာ့နိုင်ငံတွေနဲ့ နှိုင်းယှဉ်ရင် မြန်မာနိုင်ငံကသတင်းစာတွေဟာ နောက်ဆုံးမှအသက်ထွက်မှာလို့ ပြောရမှာပါခင်ဗျာ။ ဘာဖြစ်လို့ဆိုတော့ မြန်မာနိုင်ငံမှာ သတင်းအချက်အလက် နဲ့ ဆက်သွယ်ရေးနည်းပညာမဖွံ့ဖြိုးတာ၊ သက်ကြီးရွယ်အိုတွေနဲ့ လူမှုပတ်ဝန်း ကျင်ရဲ့ ယုံကြည်လက်ခံမှုရှိတာ၊ မှတ်တမ်းမှတ်ရာနဲ့ သက်သေအထောက်အထား အတွက် သတင်းစာကိုအားကိုးတာ စတဲ့အချက်တွေကြောင့် မြန်မာပြည် သတင်းစာရေးကွက်ဟာ သက်ဆိုးရှည်နေဦးမယ်လို့ ပြောချင်ပါတယ်ဗျာ။ ဒါပေမယ့် သတင်းစာရေးကွက်ဟာ ဒီထက်လည်း မတို၊ ဒီထက်လည်း မလျော့ဘဲ ရှေ့မတိုးနောက်မဆုတ်နဲ့ လက်စောင်းထက်တဲ့သတင်းစာဖြစ်စေ၊ နိုင်ငံနဲ့ ပြည်သူကို အကျိုးပြုတဲ့သတင်းစာဖြစ်စေ၊ ပြည်သူကြိုက်တဲ့သတင်းစာဖြစ်စေ စီးပွားရေးအရ တောင့်ခိုင်တဲ့သတင်းစာကတော့ ရှင်သန်နေဦးမှာပါ။ ကမ္ဘာ ပေါ်မှာရှိတဲ့ သတင်းစာတွေအားလုံးကို လက်ရှိစိန်ခေါ်နေတာကတော့ ဂူးဂဲလ် ရယ်၊ ဖေ့ဘွတ်ခ်ရယ်၊ နိုင်ငံခြားငွေရယ်ဖြစ်တယ်လို့ ပြောရမှာပါ။
တကယ်လက်သည်အစစ်
သတင်းစာဆိုတာ သူ့အကြိုက်၊ ကိုယ့်အကြိုက် ပရိသတ်အမျိုးမျိုး အကြိုက်ရှိကြတာမို့ သူ့ကြောင့်၊ ကိုယ့်ကြောင့်ရယ်လို့ မဟုတ်နိုင်ပါ။ ကိုယ့်ပရိသတ်နဲ့ကိုယ် ကြိုးစားအားထုတ်နေရင် ရေရှည်ခံနိုင်မှာဖြစ်ပေမယ့်လည်း ဒစ်ဂျစ်တယ်နှစ်ကောင်နဲ့ နိုင်ငံခြားတစ်ကောင်ကြောင့် တဖြည်းဖြည်းနဲ့ အသက်

ထွက်မလားလို့ စိုးရိမ်နေရတာလည်း ရှိမှာပါ။ မြန်မာနိုင်ငံမှာ သတင်းစာတွေ ကျဆုံးမှုဟာ မသိသာပေမယ့် နိုင်ငံတကာမှာ သတင်းစာတွေကျဆုံးမှုဟာ သိသာနေတော့ သတင်းစာတွေအချင်းချင်းပေါင်းပြီး မဟာမိတ်အဖွဲ့ ဖွဲ့လိုက် တာကို တွေ့ရမှာပါ။ မြောက်အမေရိကမှာဆိုရင် သတင်းစာတိုက် ၂၀၀၀ လောက် ပူးပေါင်းပြီး ဒစ်ဂျစ်တယ်နဲ့ညှိနှိုင်းဖို့၊ ဥပဒေတစ်ရပ်ပေါ်ထွက်လာဖို့ အားထုတ်နေတယ်လို့သိရပါတယ်။ တကယ်တော့ သတင်းစာတစ်စောင် ရေရှည်ရပ်တည်နိုင်ဖို့အတွက် ကြော်ငြာရရှိရေးဟာ အဓိကကျပါတယ်။ လက်ရှိမှာ ဒစ်ဂျစ်တယ်က ကြော်ငြာငွေတွေကို လူမှုသွားတယ်ဆိုပေမယ့် တကယ်ရသွားတာက အထက်က နတ်ဆိုးသုံးကောင်ဆီကိုပါ။ မူလက ပုံနှိပ်သတင်းစာတွေကို ဘယ်အချိန်ရောက်ရောက် အားထားဖတ်လာတဲ့ ပရိသတ်တွေရဲ့အာရုံက သတင်းတွေ၊ အချက်အလက်တွေသာမက ကြော်ငြာ တွေကိုပါ အချိန်မရွေးဖော်ပြနေတဲ့ ဆိုရှယ်မီဒီယာတွေနဲ့ သတင်းဌာန ဝက်ဘ်ဆိုက်တွေဆီ ပြောင်းရွှေ့သွားတာကိုတွေ့ရတော့ ပုံနှိပ်သတင်းစာတွေ လည်း တဖြည်းဖြည်းအင်အားချည့်နဲ့လာတာအမှန်ပါ။
တည်တံ့ခိုင်မြဲစေ
ဘယ်လိုပဲဖြစ်ဖြစ် မျက်မှောက်ကာလ ဒီမိုကရေစီခေတ်မှာ အတိတ် ကာလက သတင်းစာတွေနဲ့နှိုင်းယှဉ်ကြည့်မယ်ဆိုရင် ဒီကနေ့ခေတ် သတင်းစာ တွေဟာ ကံကောင်းနေသေးတယ်လို့ဆိုရမှာပါ။ သတင်းစာတွေကို ကန့်သတ် တာ၊ ဟန့်တားထားတာ၊ နှောင့်ယှက်တာတွေမရှိလို့ ကိုယ့်သတင်းစာကိုကိုယ် တိုးတက်ကြီးပွားအောင် ကိုယ်စွမ်းညွှန်စွမ်းနဲ့ကြိုးပမ်းအားထုတ်ကြရင်း အောင်မြင်ဖြစ်ထွန်းနေတဲ့ အရှည်တည်တံ့နေတဲ့ ဘယ်လုပ်ငန်းဌာန၊ ဘယ်သတင်းစာတွေကိုမဆို ဝမ်းမြောက်ဝမ်းသာမုဒိတာပွားရမှာဖြစ်ပါတယ် ခင်ဗျာ။ မြန်မာပြည် သတင်းစာလောက၊ သတင်းစာသံသရာမှာ အတိတ်က သတင်းစာတွေလို လုံးလုံးလျားလျားပုန်းပုန်းလဲပြိုကျမသွားဘဲ အနှောင့် အယှက်ကင်းကင်း လွတ်လပ်ခြင်းများစွာနဲ့ မြန်မာပြည်မှသတင်းစာတွေအားလုံး အစွန့်ရှည် တည်တံ့ခိုင်မြဲပါစေလို့ ဆုတောင်းလိုက်ပါတယ်ခင်ဗျာ။

ပြည်တွင်းရေးရာ

ဂျပန်နိုင်ငံမှ နှလုံးအထူးကုဆရာဝန်ကြီးများနှင့်ပူးပေါင်း၍ နှလုံးသွေးကြောကျဉ်းရောဂါဝေဒနာရှင်များအား ဇေယျသီရိအထူးကုဆေးရုံ၌ ကုသပေး

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၅
နေပြည်တော်ဇေယျသီရိအထူးကုဆေးရုံ၌ နိုင်ငံတကာမှ အထူးကုဆရာဝန်ကြီးများဖြင့် စဉ်ဆက်မပြတ် ဆေးပညာ ဆိုင်ရာပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုအစီအစဉ်အရ ဂျပန်နိုင်ငံရှိ Tenyoukai Central Hospital မှ နှလုံးအထူးကုဆရာဝန်ကြီး Dr. Takashi Kajiya နှင့် ဇေယျသီရိအထူးကုဆေးရုံကြီးမှ နှလုံးအထူးကုဆရာဝန်ကြီး ဒေါက်တာသက်ဟိန်းဦးဆောင်သောအဖွဲ့တို့ပူးပေါင်း၍ နှလုံးသွေးကြောကျဉ်းရောဂါဝေဒနာရှင်များကို နှလုံးရောဂါရှာဖွေခြင်းနှင့် နှလုံးသွေးကြောထောက် ကိရိယာ ထည့်ကုသခြင်းကို ယနေ့နံနက်ပိုင်းမှ စတင်၍ ကုသပေးလျက်ရှိသည်။

အဆိုပါ နှလုံးသွေးကြောကျဉ်းရောဂါဝေဒနာရှင်များအား နှလုံးသွေးကြောထောက်ကိရိယာ ထည့်ကုသပေးနေမှုများကို နေပြည်တော်စည်ပင်သာယာရေးကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ မြို့တော်ဝန် ဒေါက်တာမျိုးအောင်နှင့် တာဝန်ရှိသူများက အထူးကုဆရာဝန်ကြီးများနှင့် လူနာရှင်များအား ရင်းရင်းနှီးနှီး တွေ့ဆုံအားပေးစကားပြောကြားခဲ့သည်။ ထို့အပြင် တာဝန်ရှိသူများအနေဖြင့်လည်း ဆေးပညာဆိုင်ရာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုအစီအစဉ်အပြင် နိုင်ငံတကာမှ ဆရာဝန်ကြီးများအားဖိတ်ခေါ်၍ ယခုကဲ့သို့ ကုသဆောင်ရွက်ပြီး ဆေးပညာရပ်များဖလှယ်နိုင်ရေး



စဉ်ဆက်မပြတ်ဆောင်ရွက်သွားရန်လိုကြောင်း မှာကြားခဲ့သည်။ ဇေယျသီရိအထူးကုဆေးရုံ၌ နိုင်ငံတကာမှ အထူးကုဆရာဝန်ကြီးများဖြင့် နှလုံးသွေးကြောကျဉ်းရောဂါဆိုင်ရာကုသမှု စုစုပေါင်း ဆဌမအကြိမ်မြောက်အဖြစ် ဇူလိုင် ၁၅ ရက်မှ ၁၇ ရက်အထိ သုံးရက်တိုင်တိုင်ကုသပေးသွားမည်ဖြစ်ပြီး ကုသမှုဆဲယူမည့်ဝေဒနာရှင် ကိုးဦးအား ယနေ့ နံနက်ပိုင်းမှ စတင်ကုသပေးလျက်ရှိကြောင်း သိရသည်။ (ရွှေကုက္ကို)

အာဇာနည်နေ့အကြို ပြိုင်ပွဲများ မုံရွာမူလတန်းကြိုကျောင်း၌ ကျင်းပ

မုံရွာ ဇူလိုင် ၁၅
နှစ်(၇၀)ပြည့် အာဇာနည်နေ့အထိမ်းအမှတ်အကြို မုံရွာအရွယ်ကလေးငယ်များ၏ ပန်းချီ၊ ကဗျာ၊ ပုံပြင်၊ ကျပန်းစကားပြောပြိုင်ပွဲကို ဇူလိုင် ၁၄ ရက်နံနက် ၉ နာရီတွင် စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီး မုံရွာမြို့ ရုံးကြီးရပ်ကွက်ရှိ လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာန မုံရွာ မူလတန်းကြိုကျောင်း၌ ကျင်းပသည်။



မုံရွာ မူလတန်းကြိုကျောင်းမှ ရင်သွေးငယ်လေးများနှင့် လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာနလက်အောက်ရှိ ကိုယ့်အားကိုးကိုး မူကြိုကျောင်း ခုနစ်ကျောင်းမှ ရင်သွေးငယ်လေးများက ဗိုလ်ချုပ်ပုံ၊ အာဇာနည်နေ့နှင့်ပတ်သက်သည့် အကြောင်းအရာများကို စိတ်ကူးယဉ်ပန်းချီ၊ လက်ချောင်းပန်းချီ၊ ဆေးရောင်ခြယ်ပန်းချီပြိုင်ပွဲများ ယှဉ်ပြိုင်ကြပြီး မွန်းလွဲပိုင်းတွင် ကဗျာ၊ ပုံပြင်၊ ကျပန်းစကားပြောပြိုင်ပွဲများကို ဆက်လက်ယှဉ်ပြိုင်ခဲ့ကြသည်။ “ရင်သွေးငယ်လေးတွေကို အာဇာနည်နေ့ မရောက်ခင်ကတည်းက ဗိုလ်ချုပ်နဲ့အာဇာနည်ခေါင်းဆောင်ကြီးတွေနဲ့ပတ်သက်တဲ့ အကြောင်းအရာတွေကို ပြိုင်ပွဲဝင်ဖို့ ကြိုတင်သင်ကြားပေးထားပါတယ်။ အခုလို ပြိုင်ပွဲတွေကျင်းပခြင်းအားဖြင့် တိုင်းပြည်အပေါ်ထားရှိတဲ့ ဗိုလ်ချုပ်ရဲ့စိတ်ဓာတ်ကို အတုယူတတ်စေဖို့၊ နိုင်ငံချစ်စိတ်၊ မျိုးချစ်စိတ်တွေ ပေါ်ထွန်းလာစေဖို့နဲ့ ကလေးတွေရဲ့ ဖွံ့ဖြိုးမှုငါးရပ်မှာ အထောက်အကူဖြစ်စေပြီး ကလေးငယ်အချင်းချင်း ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်တဲ့ အလေ့အထကောင်းတွေ၊ ဒေသန္တရဗဟုသုတတွေ ရရှိစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။ “ပန်းချီပြိုင်ပွဲမှာ ဗိုလ်ချုပ်ပုံတူ ဆေးရောင်ခြယ်ခြင်း၊ ကဗျာမှာဆိုရင် ဒီဗိုလ်ချုပ်၊ ဂုဏ်ပြုကြစို့ ကိုးဦးအာဇာနည်၊ ၁၉ ဇူလိုင် မမေ့နိုင် ခေါင်းစဉ်တွေ၊ ကျပန်းစကားပြောပြိုင်ပွဲမှ မမေ့နိုင်သော နေ့တစ်နေ့၊ ဇူလိုင် ၁၉ မျက်ရည်မိုး၊ ၁၉ ဇူလိုင်မမေ့နိုင် အစရှိတဲ့ အာဇာနည်နေ့နဲ့ပတ်သက်တဲ့ အကြောင်းအရာလေးတွေ ယှဉ်ပြိုင်ကြပါတယ်။ ဒီပြိုင်ပွဲမှာ ထူးချွန်ဆုရရှိတဲ့ ရင်သွေးငယ်လေးတွေကို တိုင်းဒေသကြီးအဆင့်ပြိုင်ပွဲတွေမှာ ဆက်လက်ယှဉ်ပြိုင်သွားစေမှာ ဖြစ်ပါတယ်”ဟု မုံရွာမူကြိုမှ တာဝန်ခံကျောင်းအုပ်ဆရာမကြီး ဒေါ်စိုးစိုးမော်က ပြောကြားခဲ့သည်။

စိုးချမ်း(မုံရွာ)

ဖလမ်း၌ မြေကျွံကျမှုကြောင့် နေအိမ်လေးလုံး ဖျက်သိမ်းခဲ့ရ

ဖလမ်း မြို့ တလန်လိုရပ်ကွက် ဗိုလ်ချုပ်လမ်းဘေးရှိ ဒေါ်အိမ်နန်းကျင်၊ ဒေါ်တလွန်းသင်ဒိမ်၊ ဦးနုတို့၊ ဦးထွင်မူန်းတို့နေအိမ်များမှ မြေသားသည် ဇူလိုင် ၁၄ ရက် ညနေပိုင်းကစပြီး တဖြည်းဖြည်းကျကျလာရာ ငါးပေခန့် ကျွံကျသည့်အတွက် ယနေ့နံနက်ပိုင်းမှစပြီး တပ်မတော်သားများ၊ မြန်မာနိုင်ငံရဲတပ်ဖွဲ့၊ မြန်မာနိုင်ငံမီးသတ်တပ်ဖွဲ့၊ တာဝန်ရှိသူများနှင့် ဒေသခံပြည်သူများက အဆိုပါအိမ်များကို ဝိုင်းဝန်းဖျက်ကာ ရွှေ့ပေးခဲ့သည်။ အဆိုပါအိမ်များတွင် နေထိုင်ကြသော မိသားစုဝင်များသည် ဇူလိုင် ၁၄ ရက်က အိမ်များကျကျနိုင်သည့်အခြေအနေကြောင့် နီးစပ်ရာဆွေမျိုးများထံ ပြောင်းရွှေ့ထားပြီးဖြစ်သည်။ “အိမ်တွေကျကျလို့ နေစရာအိမ်မရှိတဲ့အတွက် နီးစပ်ရာဆွေမျိုးတွေအိမ်မှာ ယာယီနေထိုင်နေပါတယ်။ တာဝန်ရှိသူတွေအနေနဲ့ မြေကွက်တွေ အမြန်ချပေးစေလိုပါတယ်။ အခုလို ကူညီကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်



ပေးသူတွေအားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်”ဟု အိမ်ကျကျခဲ့သူတစ်ဦးက ပြောသည်။ အဆိုပါနေရာသို့ ဖလမ်းခရိုင်အုပ်ချုပ်ရေးမှူး ဦးမိုးဇော်စိုးနှင့် တာဝန်ရှိသူများ ချက်ချင်းရောက်ရှိပြီး လိုအပ်သည်များ ကူညီဆောင်ရွက်ပေးခဲ့ကြောင်း သိရသည်။ ခရိုင် (ပြန်/ဆက်)

ပြည်သူ့ရင်ပြင်တွင် မှုခင်းအသိပညာပေးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်

စမ်းချောင်း ဇူလိုင် ၁၅
ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီးရဲတပ်ဖွဲ့မှမှုခင်းပညာပေးယာဉ်သည် ဇူလိုင် ၁၅ ရက် နံနက် ၉ နာရီက စမ်းချောင်းမြို့မရဲစခန်းရှေ့ ပြည်သူ့ရင်ပြင်ကားရပ်နားရာနေရာတွင်လည်းကောင်း၊ မွန်းတည့် ၁၂ နာရီတွင် စမ်းချောင်းမြို့ နယ်မြေ/တောင်ရပ်ကွက်ပြည်လမ်းနှင့်ဗားဂရလမ်းထောင့်ရှိ ပိုစတာပန်းခြံသို့လည်းကောင်းသွားရောက်ပြီး စမ်းချောင်းမြို့ နယ်ရဲတပ်ဖွဲ့မှူးရဲမှူးအောင်လွင်နှင့်မြို့နယ်ရဲတပ်ဖွဲ့ဝင်များ၊ မူးယစ်

တပ်ဖွဲ့(၄၁)မှရဲအုပ်ချစ်ကိုမြင့်နှင့်တပ်ဖွဲ့ဝင်များ၊ လူကုန်ကူးမှုတားဆီးနှိမ်နင်းရေးတပ်ဖွဲ့(၆)မှရဲအုပ်သိန်းဌေးတို့က လာရောက်ကြည့်ရှုသူပြည်သူ ၄၀၀ ခန့်အား မှုခင်းအသိပညာပေးဟောပြောခြင်း၊ လက်ကမ်းစာစောင်များဖြန့်ဝေခြင်း၊ အသိပညာပေးပို့စတာ၊ ဆိုင်းဘုတ်များအား ရှင်းလင်းပြခြင်းတို့ကို ဆောင်ရွက်ခဲ့ကြရာ ပြည်သူများ စိတ်ပါဝင်စားစွာ လာရောက်ကြည့်ရှုခဲ့ကြကြောင်းသိရသည်။ ထိန်းဝင်း(ကြည့်မြင်တိုင်)

အကြောအဆစ်နှင့် ဒူးနာခြင်းဆိုင်ရာကုထုံးနည်းစနစ်များဟောပြော

မန္တလေး ဇူလိုင် ၁၅
မြန်မာနိုင်ငံတိုင်းရင်းဆေးဆရာအသင်း(မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီး)နှင့် တိုင်းရင်းဆေးတက္ကသိုလ်(မန္တလေး)တို့ပူးပေါင်းစီစဉ်ကျင်းပသောတိုင်းရင်းဆေးပညာစဉ်ဆက်မပြတ် ပညာပေးရေးအစီအစဉ်အရ အကြော၊အဆစ်နှင့် ဒူးနာခြင်းဆိုင်ရာကုထုံးနည်းစနစ်များအကြောင်းဟောပြောဆွေးနွေးပွဲကို ဇူလိုင် ၁၀ ရက်နံနက် ၉ နာရီတွင် မန္တလေးမြို့ အောင်မြေသာစံမြို့နယ် အိုးဘိုရွှေကျင်ရပ်ကွက်ရှိ တိုင်းရင်းဆေးတက္ကသိုလ်(မန္တလေး) ဘွဲ့နှင်းသဘင်ခန်းမ၌ ကျင်းပသည်။ အခမ်းအနားသို့တိုင်းရင်းဆေးတက္ကသိုလ်(မန္တလေး) ဒုတိယပါမောက္ခချုပ် (စီမံ)ဦးထွန်းမြင့်၊ ဒုတိယပါမောက္ခချုပ် (သင်ကြား)ဦးကျော်သိန်းဌေးနှင့် ပါမောက္ခ/ ဌာနမှူးများ၊ ဆရာဆရာမများ၊ တိုင်းရင်းဆေးတက္ကသိုလ်ဘွဲ့လွန်ကျောင်းသား ကျောင်းသူများ၊ မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီး တိုင်းရင်းဆေးဆရာအသင်းဥက္ကဋ္ဌ ဦးမျိုးမြင့်၊ မန္တလေးခရိုင် တိုင်းရင်းဆေးဆရာအသင်းဥက္ကဋ္ဌ ဦးသင်းနှင့်အမှုဆောင်များ၊ စိတ်ဝင်စားသူများ တက်ရောက်ကြသည်။ အခမ်းအနားတွင် မြန်မာနိုင်ငံ တိုင်းရင်းဆေးကောင်စီဝင်ဦးဝင်းကိုက တိုင်းရင်းဆေးပညာ စဉ်ဆက်မပြတ်ပညာပေးရေး စာတမ်းဖတ်ပွဲကျင်းပခြင်း ရည်ရွယ်ချက်များကို ပြောကြားပြီး တိုင်းရင်းဆေးပညာဟောပြောပွဲဖြစ်မြောက်ရေးအတွက်ပိုမိုကူညီသူ ဦးသိုက်ထွန်း-ဒေါ်ဇော်မာဝင်း(သိန္ဓောတိုင်းရင်းဆေးတိုက်အောင်မြေသာစံမြို့နယ်)အား ဒုတိယပါမောက္ခချုပ်(စီမံ)ဦးထွန်းမြင့်က ဂုဏ်ပြုမှတ်တမ်းလွှာပေးအပ်သည်။ ဆက်လက်၍တိုင်းရင်းဆေးတက္ကသိုလ် အကြော၊ အဆစ်ပညာဌာနပါမောက္ခ/ဌာနမှူး ဦးမောင်မောင်သက်က သန္နိဂတဝါတရောဂါအတွက် အာယုဗေဒဆေးနည်းသစ်တစ်ခု ဖော်ထုတ်ခြင်းနှင့် သုတေသနစာတမ်း နည်းပြဒေါ်မေဇင်အောင်က ဒူးနာခြင်းနှင့် တိုင်းရင်းဆေးပညာရပ်ဆိုင်ရာ ကုထုံးနည်းစနစ်စာတမ်းများ ဖတ်ကြားဟောပြောပြီး တက်ရောက်လာသူများ၏ သိလိုသည်များကို ပြန်လည်ရှင်းလင်းဖြေကြားခဲ့သည်။ သီဟကိုကို(မန္တလေး)

၂၀၁၇-၂၀၁၈ ဘဏ္ဍာနှစ် ပြေလမှ မေလအတွင်း မြန်မာနိုင်ငံ၏ ပို့ကုန်၊ သွင်းကုန် အခြေအနေ

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၅
၂၀၁၇-၂၀၁၈ ဘဏ္ဍာနှစ် မေလအတွက် မြန်မာနိုင်ငံ၏ ပို့ကုန်ပို့ကုန်တန်ဖိုးမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၇၂၉ ဒသမ ၁၁ သန်း၊ နယ်စပ်ပို့ကုန်တန်ဖိုးမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၃၇၅ ဒသမ ၄၆ သန်း၊ စုစုပေါင်း ပို့ကုန်တန်ဖိုးမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၁၀၄ ဒသမ ၅၇ သန်း ဖြစ်ကြောင်း၊ ပို့ကုန်သွင်းကုန်တန်ဖိုးမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၅၉၉ ဒသမ ၀၄ သန်း၊ နယ်စပ်သွင်းကုန်တန်ဖိုးမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၂၆၀ ဒသမ ၃၀ သန်း၊ စုစုပေါင်း သွင်းကုန်တန်ဖိုးမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၈၅၉ ဒသမ ၃၄ သန်း ဖြစ်ကြောင်း၊ သို့ဖြစ်ပါ၍ ၂၀၁၇-၂၀၁၈ ဘဏ္ဍာနှစ် မေလအတွက် စုစုပေါင်း ကုန်သွယ်မှုပမာဏမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၂၉၆၃ ဒသမ ၉၁ သန်း ဖြစ်ပြီး စုစုပေါင်းကုန်သွယ်မှု လိုငွေမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၇၇၄ ဒသမ ၇၇ သန်း ဖြစ်ပေါ်ခဲ့ကြောင်း။ ၂၀၁၇-၂၀၁၈ ဘဏ္ဍာနှစ် ဧပြီလမှ မေလအတွင်း မြန်မာနိုင်ငံ၏ ပို့ကုန်ပို့ကုန်တန်ဖိုးမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၃၃၁ ဒသမ ၁၅ သန်း၊ နယ်စပ်ပို့ကုန်တန်ဖိုးမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၆၃၆ ဒသမ ၂၆ သန်း၊ စုစုပေါင်းပို့ကုန်တန်ဖိုးမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၉၆၇ ဒသမ ၄၁ သန်း၊ တင်ပို့နိုင်ခဲ့ကြောင်း၊ ပို့ကုန် သွင်းကုန်တန်ဖိုးမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၂၅၂၅ ဒသမ ၁၁ သန်း၊ နယ်စပ်သွင်းကုန်တန်ဖိုးမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၄၅၀ ဒသမ ၇၂ သန်း၊ စုစုပေါင်းသွင်းကုန်တန်ဖိုးမှာ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၂၉၇၅ ဒသမ ၈၃ သန်း ဖြစ်သဖြင့် ၂၀၁၇-၂၀၁၈ ဘဏ္ဍာနှစ် ဧပြီလ မှ မေလအတွင်း စုစုပေါင်းကုန်သွယ်မှုပမာဏမှာ ၄၉၄၃ ဒသမ ၂၄ သန်း ဖြစ်ပြီး ကုန်သွယ်မှု လိုငွေ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၀၀၈ ဒသမ ၄၂ သန်း ဖြစ်ပေါ်ခဲ့ကြောင်း၊ ဗဟိုစာရင်းအင်းအဖွဲ့မှ လစဉ်တင်ပြသော ပို့ကုန်၊ သွင်းကုန် အခြေအနေ အစီရင်ခံစာအရ သိရသည်။ (ကြေးမုံ)

မူဆယ်

မူဆယ်သွားကားလမ်းတွင် ခြောက်ဘီးယာဉ်နှင့် တွဲယာဉ်တိုက်မိ၊ တစ်ဦးသေဆုံး

သီပေါ ဇူလိုင် ၁၅
သီပေါမြို့နယ် ဆွတ်လန်းကျေးရွာအနီး မန္တလေး-လားရှိုး-မူဆယ်သွား ပြည်ထောင်စု လမ်းမကြီး မိုင်တိုင်(၂၃၄/၃)နှင့် (၂၃၄/၄) ကြား၌ ယနေ့ နံနက် ၆ နာရီခွဲက မန္တလေးမှ လားရှိုးသို့ ကုန်စည်များတင်ဆောင်၍ ယာဉ်မောင်း မြစိုး(ခ)ခင်တိုးတိုး မောင်းနှင် လာသော ခြောက်ဘီးယာဉ်သည် ဆွတ်လန်း ကျေးရွာအရောက် ယာဉ်နောက်လိုက်ဖြစ်သူ က အိပ်ငိုက်ကာ ယာဉ်မောင်းဘက်သို့ ခန္ဓာကိုယ် လဲကျလာရာမှ ကားလက်ကိုင်ခွေအား ပြန်လည်ထိန်းသိမ်းနိုင်ခြင်းမရှိဘဲ လားရှိုးမှ မန္တလေးသို့ ယာဉ်မောင်း ကိုဝင်းသူရ မောင်းနှင် သော ၂၂ ဘီးတွဲယာဉ်၏နောက်တွဲ ရှေ့ထောင့် အစွန်းအား ဝင်ရောက်တိုက်မိခဲ့သည်။



ဝဲဘက်ဦးခေါင်းပိုင်း ကျေမွပျက်စီးသွားခဲ့ပြီး ပိုင်းအတွင်း ညပ်မိ၍ နေရာ၌ပင် သေဆုံးသွား ယာဉ်နောက်လိုက် စိုင်းပိုင်စိုးမှာ ကားဦးခေါင်း ခိုင်း(သီပေါ) ခဲ့သည်။

ရေပူနှင့်မရမ်းချောအမြဲတမ်းစစ်ဆေးရေးစခန်းများတွင် တရားမဝင်ကုန်စည်များတားဆီးထိန်းချုပ်ရေး ဆောင်ရွက်လျက်ရှိ

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၅
တရားမဝင်ကုန်စည်များ တားဆီးထိန်းချုပ်ရေးအတွက် ရေပူနှင့်မရမ်းချော အမြဲတမ်းစစ်ဆေးရေးစခန်းတို့ကို ဌာနဆိုင်ရာပူးပေါင်းအဖွဲ့များဖြင့် ဖွဲ့စည်း စစ်ဆေးဆောင်ရွက်လျက်ရှိရာ ဇူလိုင် ၁၄ ရက်တွင် မန္တလေး-မူဆယ် ပြည်ထောင်စုလမ်းမကြီးတစ်လျှောက် ကုန်သွယ်မှုယာဉ် ပို့ကုန် ၅၄၄ စီး၊ သွင်းကုန် ၅၈၄ စီး၊ ရန်ကုန်-မြဝတီလမ်းမကြီးတစ်လျှောက် ကုန်သွယ်မှုယာဉ်

ပို့ကုန် ၅၂ စီး၊ သွင်းကုန် အစီး ၁၃၀ ကုန်စည်များ သယ်ယူပို့ဆောင်လျက်ရှိသည်။ အဆိုပါ စစ်ဆေးရေးစခန်းများက တင်သွင်း/တင်ပို့သော ကုန်ပစ္စည်း များကို စစ်ဆေးမှုပြုလုပ်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိရာ ဇူလိုင် ၁၄ ရက်တွင် ရေပူ အမြဲတမ်းစစ်ဆေးရေးစခန်းက တားဆီးမှု ၁၂ မှု(ခန့်မှန်းတန်ဖိုးငွေကျပ် ၅၈ ဒသမ ၅ သန်းခန့်)၊ မရမ်းချောအမြဲတမ်းစစ်ဆေးရေးစခန်းက တားဆီးမှု လေးမှု(ခန့်မှန်းတန်ဖိုးငွေကျပ် ၅၀ ဒသမ ၈၅ သန်းခန့်)စုစုပေါင်း တားဆီးမှု ၁၆ မှု (ခန့်မှန်းတန်ဖိုးငွေကျပ် ၁၀၉ ဒသမ ၃၅ သန်းခန့်)ကို သိမ်းဆည်းရမိ ခဲ့ကြောင်း သတင်းရရှိသည်။ ထူးခြားဖမ်းဆီးမှုအနေဖြင့် ဇူလိုင် ၁၄ ရက်တွင် မူဆယ်မှ မန္တလေးသို့ သွားရောက်မည့် Mitsubishi Canter ခြောက်ဘီးယာဉ်နှစ်စီးကို ရေပူ အမြဲတမ်းစစ်ဆေးရေးစခန်း ပူးပေါင်းစစ်ဆေးရေးအဖွဲ့က တားဆီးစစ်ဆေးခဲ့ရာ တရားဝင် စာရွက်စာတမ်း အထောက်အထားတစ်စုံတစ်ရာတင်ပြနိုင်ခြင်း မရှိသော တရုတ်နိုင်ငံလုပ်မုန့်မျိုးစုံ၊ ဆိုင်ကယ်အပိုပစ္စည်း၊ ပလတ်စတစ်လိပ် များနှင့် ပစ္စည်းသယ်ဆောင်သည့်ယာဉ် နှစ်စီး(စုစုပေါင်းခန့်မှန်းတန်ဖိုး ငွေကျပ် ၂၉ ဒသမ ၆ သန်းခန့်)ကို တွေ့ရှိ၍ သိမ်းဆည်းခဲ့ကြောင်း သတင်းရရှိသည်။ (သတင်းစဉ်)



စိတ်ကြွေးသွပ်ဆေးပြားများ သိမ်းဆည်းရမိ

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၅
တောင်ငူခရိုင်ရဲတပ်ဖွဲ့မှ တပ်ဖွဲ့ဝင် များပါဝင်သော ပူးပေါင်းအဖွဲ့သည် ဇူလိုင် ၁၄ ရက်က တောင်ငူမြို့ (၁၁) ရပ်ကွက် နယ်မြေ(၅) ရှမ်းတံတား လမ်းရှိ မြင့်ဇော်၏ နေအိမ်ကိုရှာဖွေရာ စိတ်ကြွေးသွပ်ဆေးပြား ၄၈၆၉ ပြား၊ မြန်မာငွေကျပ် ၉၃၀၀၀၊ လက်ကိုင် ဖုန်းတစ်လုံးနှင့် ဆိုင်ကယ်တစ်စီးတို့ကို သိမ်းဆည်းရမိခဲ့သည်။

ဆိုက်ကယ်နှင့် ရောက်ရှိလာ၍ ရှာဖွေ ရာ စိတ်ကြွေးသွပ်ဆေးပြား အကြေ မှုန့် ၁ ဒသမ ၅ ဂရမ်ကိုလည်ကောင်း သိမ်းဆည်းရမိခဲ့ပြီး ထွန်းထွန်းအား ကွင်းဆက်စစ်ဆေးဖော်ထုတ်ချက် အရ လားရှိုးမြို့ ရပ်ကွက်(၇) နယ်မြေ (၁၆) ကချင်ကုန်းကွက်သစ်နေ မျိုးဝင်းသန်း၏ နေအိမ်မှ စိတ်ကြွ ရှေးသွပ်ဆေးပြား ၁၈၂၃ ပြားကို လည်း ကောင်း ထပ်မံသိမ်းဆည်းရမိခဲ့သည်။ ထို့အတူ ဇူလိုင် ၁၄ ရက်က မူးယစ် တပ်ဖွဲ့(၂၄)လားရှိုးမှ တပ်ဖွဲ့ဝင်များ ပူးပေါင်းအဖွဲ့သည် မူဆယ်-မန္တလေး ပြည်ထောင်စု လမ်းမကြီး ရေပူအမြဲတမ်း စစ်ဆေး ရေးစခန်းတွင် ဆိုင်းလီ မောင်းနှင် လာသည့် ဆိုင်ကယ်ကိုရှာဖွေရာ စိတ်ကြွေးသွပ်ဆေးပြား ၅၆၅၅ ပြား သိမ်းဆည်းရမိခဲ့သဖြင့် ၎င်းတို့အား မူးယစ်ဆေးဝါးနှင့် စိတ်ကိုပြောင်းလဲ စေသော ဆေးဝါးများဆိုင်ရာ ဥပဒေ အရ အရေးယူထားကြောင်း သတင်း ရရှိသည်။ (သတင်းစဉ်)

မောင်တောမြို့နယ်အတွင်း ဒေသန္တရလက်လုပ်ပိုင်းတစ်လုံးပေါက်ကွဲ

သုံးဦး သေဆုံး၊ တစ်ဦး ဒဏ်ရာရ
နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၅
ရခိုင်ပြည်နယ် မောင်တောမြို့နယ် ပြောင်ပိုက်ကျေးရွာနှင့် ငါးစားကြူးကျေးရွာအကြား၌ ယနေ့နံနက်ပိုင်းက အကြမ်းဖက်သမားများ ထောင်ထားသည်ဟု ယူဆရသော ဒေသန္တရ လက်လုပ်ပိုင်းတစ်လုံးပေါက်ကွဲပြီး သုံးဦးသေဆုံးကာ တစ်ဦးဒဏ်ရာရရှိခဲ့ကြောင်း သိရသည်။ ဖြစ်စဉ်မှာ ပြောင်ပိုက်ကျေးရွာနှင့် ငါးစားကြူးကျေးရွာအကြား၌ ယနေ့နံနက် ၁၁ နာရီ ခန့်က အမျိုးသားလေးဦးသည် လယ်စိုက်ပျိုးပြီး ထမင်းစားနားချိန်၌ လယ်အနီးရှိ တောင်ကုန်း ပေါ်သို့ သွားရောက်စဉ် မိုင်းပေါက်ကွဲခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း သတင်းအရ လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့ဝင်များသည် ယင်းမိုင်းပေါက်ကွဲသည့်နေရာသို့ သွားရောက်ရှင်းလင်းရာ ဆွေယောဒူလာဆိုသူမှာ နေရာတွင် သေဆုံးခဲ့ပြီး ဖေရန်၊ အူမန်နှင့် ကီမန်ဟူသောအသုံးအဆောင်များမှာ ဒဏ်ရာများရရှိနေသဖြင့် မွန်းလွဲ ၁ နာရီတွင် မောင်တောဆေးရုံသို့ပို့ဆောင်၍ ဆေးကုသမှုခံယူစေခဲ့သည်။ အဆိုပါ ဒဏ်ရာရရှိသူ သုံးဦးအနက်မှ ဖေရန်နှင့် အူမန်တို့ နှစ်ဦးမှာလည်း ဆေးရုံ၌ ဆေးကုသမှုခံယူနေစဉ် ညနေ ၄ နာရီ ၁၅ မိနစ်ခန့်က သေဆုံးသွားကြောင်း သတင်းရရှိသည်။ (သတင်းစဉ်)

ရသေ့တောင်မြို့နယ်အတွင်း အကြမ်းဖက်ဖြစ်စဉ်များနှင့် ဆက်သွယ်သည့် တရားခံတစ်ဦး ပမ်းဆီးရမိ၊ ပသကာသူ ခုနစ်ဦး စစ်ဆေးလျက်ရှိ

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၅
ရသေ့တောင်မြို့နယ်အတွင်း အကြမ်းဖက်ဖြစ်စဉ်များနှင့် ဆက်သွယ်သည့် တရားခံတစ်ဦးအား ထပ်မံဖမ်းဆီးရမိခဲ့ပြီး အမှုနှင့်ဆက်စပ်သည့် မသိကာသူ ခုနစ်ဦးအား စစ်ဆေးလျက်ရှိကြောင်း သိရသည်။ အကြမ်းဖက်သင်တန်းတက်ရောက်ခြင်း၊ ပါဝင်ကူညီခြင်းနှင့် အကြမ်းဖက် သမားများနှင့် ပတ်သက်ဆက်သွယ်ခြင်း သတင်းများအရ မာမောက်နီရူဆိုသူအား လုံခြုံရေးတပ်ဖွဲ့ဝင်များက ရသေ့တောင်မြို့နယ် ချင်းရွာအတွင်း လှည့်ကင်း ဆောင်ရွက်စဉ် ဇူလိုင် ၁၁ ရက် နံနက်ပိုင်းက ဖမ်းဆီးရမိခဲ့ပြီး ပညောင်ချောင်း နယ်မြေစခန်း၌ စစ်ဆေးခဲ့ကြောင်း၊ ဇူလိုင် ၁၄ ရက်တွင် ဝေတီပြင်နယ်မြေစခန်း ၌ အမှုဖွင့်စစ်ဆေးပြီး ဖော်ထုတ်ချက်များအရ ဆက်စပ်တရားခံဖြစ်သည့် ချင်းရွာနေ မော်နီရာမောက်ကို ဇူလိုင် ၁၄ ရက် နံနက် ၃ နာရီတွင် ထပ်မံ ဖမ်းဆီးရမိခဲ့ကြောင်း၊ ဆက်လက်ပြီး အမှုနှင့် ဆက်စပ်သည့် မသိကာသူ ခုနစ်ဦးကိုလည်း နယ်မြေစခန်းသို့ ထပ်မံအော်ယူစစ်ဆေးလျက်ရှိကြောင်း သတင်းရရှိသည်။ (သတင်းစဉ်)

ရေမဆေးကျောက်ရှာဖွေသူငါးဦး ပျောက်ဆုံးလျက်ရှိ

ဖားကန့် ဇူလိုင် ၁၅
ကချင်ပြည်နယ် ဖားကန့်မြို့နယ် လုံးခင်းကျေးရွာမြောက်ဘက်ရှိ နယူးရတနာဦး ပုဂ္ဂလိကကုမ္ပဏီလုပ်ကွက်ဟောင်းတွင် ဇူလိုင် ၁၃ ရက် မွန်းလွဲ ၁၂ နာရီခွဲက မြေစာကင်းဟောင်းအတွင်းသို့ ရေမဆေးကျောက်ရှာဖွေသူ ငါးဦးကျရောက်၍ ပျောက်ဆုံးလျက်ရှိကြောင်း သိရသည်။ ဖားကန့်မြို့နယ် လုံးခင်းကျေးရွာမြောက်ဘက် ခြောက်မိုင်ခန့်အကွာရှိ နယူးရတနာဦးပုဂ္ဂလိက ကျောက်မျက်တူးဖော်ရေးကုမ္ပဏီ လုပ်ကွက်ဟောင်း တွင် ရေမဆေးကျောက်ရှာဖွေသူငါးဦး ပျောက်ဆုံးလျက်ရှိသဖြင့် ရှာဖွေ ကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း သတင်းရရှိသည်။ (မင်းမင်းဦး)

မြေကမ်းပါးယံ ပြိုကျမှုကြောင့် ရေမဆေးကျောက်ရှာဖွေသူ တစ်ဦးသေဆုံး နှစ်ဦးဒဏ်ရာရ

ရန်ကုန် ဇူလိုင် ၁၅
ဇူလိုင်လ ၁၉ ရက်နေ့တွင် ကျရောက်မည့် အာဇာနည်နေ့အခမ်းအနားကို ဗဟန်းမြို့နယ်ရှိ အာဇာနည်ဗိမာန်၌ ကျင်းပမည်ဖြစ်ရာ အောင်မြင်စွာကျင်းပနိုင်ရေးအတွက် ရန်ကုန် တိုင်းဒေသကြီးရဲတပ်ဖွဲ့မှ လုံခြုံရေးတိုးမြှင့် ဆောင်ရွက်ထားကြောင်း သိရသည်။ အာဇာနည်နေ့တွင် အများပြည်သူများ ကြည့်ရှုလေ့လာနိုင်ရန် ဖွင့်လှစ်ထားသည့် ပိုလ်တထောင်မြို့နယ်ရှိ ဝန်ကြီးများရုံး(ဟောင်း)

ဖားကန့် ဇူလိုင် ၁၅
ကချင်ပြည်နယ် ဖားကန့်မြို့နယ် ဆိပ်မူကျေးရွာအုပ်စု ဝေခါကျေးရွာရှိ ရတနာကြယ်ကုမ္ပဏီနှင့် အဂ္ဂရတနာကုမ္ပဏီလုပ်ကွက် ကြားရှိ မြေစာကမ်းပါးယံပြိုကျမှုကြောင့် ဇူလိုင် ၁၃ ရက် မွန်းလွဲ ၁၂ နာရီခွဲက ရေမဆေးကျောက်ရှာဖွေသူ တစ်ဦး သေဆုံး၍ နှစ်ဦးဒဏ်ရာရရှိခဲ့ကြောင်း သိရသည်။ ဖြစ်စဉ်အား စုံစမ်းမေးမြန်းရာ ဇူလိုင် ၁၃ရက် မွန်းလွဲ ၁၂ နာရီခွဲက ဦးသိန်းထွန်း၊ ငြိမ်းပြည့်စုံနိုင်၊ ကီးဟုန်းနှင့် ဟိန်းကိုတို့ လေးဦးသည် ဝေခါကျေးရွာအနီး ရတနာကြယ်ကျောက်မျက်တူးဖော်ရေးကုမ္ပဏီလုပ်ကွက်နှင့် အဂ္ဂရတနာ ကျောက်မျက်တူးဖော်ရေးကုမ္ပဏီလုပ်ကွက်ကြားရှိ အမြင့်ပေ ၅၀ ခန့်၊ အလျားပေ ၁၀၀ ခန့်ရှိ စွန့်ပစ်မြေစာပုံဟောင်း အောက်တွင် ရေမဆေးကျောက်ရှာဖွေနေစဉ် မြေစာနှင့် ကျောက်ခဲများ ရုတ်တရက် အောက်သို့ပြိုကျလာသဖြင့် ထွက်ပြေး ခဲ့ရာ ဦးသိန်းထွန်းသည် ထွက်ပြေးလွတ်မြောက်ခဲ့ပြီး ဟိန်းကိုမှာ မြေစာနှင့် ကျောက်ခဲများပိမိရာမှ ဒဏ်ရာများရရှိသေဆုံး ခြင်းဖြစ်ပြီး ကီးဟုန်းနှင့် ငြိမ်းပြည့်စုံနိုင်တို့ နှစ်ဦးမှာ ဒဏ်ရာများရရှိခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ (မင်းမင်းဦး)

အာဇာနည်နေ့အခမ်းအနား အောင်မြင်စွာကျင်းပနိုင်ရေးအတွက် လုံခြုံရေးတိုးမြှင့်ဆောင်ရွက်

တွင် လည်းကောင်း၊ ဗဟန်းမြို့နယ် ဗိုလ်ချုပ် ပြတိုက်လမ်းရှိ ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်းပြတိုက်တွင် လည်းကောင်း၊ ကန်တော်ကြီး နတ်မောက်လမ်းရှိ ဗိုလ်ချုပ်ကြီးရုပ်တင်လည်းကောင်း ဘေးအန္တရာယ် ကင်းရှင်းစွာဖြင့် လာရောက်လေ့လာနိုင်စေရန် အဆိုပါ နေရာများတွင်လည်း လုံခြုံရေး အပြည့် အဝချထားကြောင်း သိရသည်။ ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီးရဲတပ်ဖွဲ့အနေဖြင့် အာဇာနည်နေ့မတိုင်မီ ဇူလိုင် ၁၃ ရက်မှစ၍ မြို့နယ်အသီးသီးတွင် ယာဉ်စစ်ပိတ်ဆို့စစ်ဆေး ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ မြို့ဝင်/ထွက်ပိတ်များတွင် ပူးပေါင်းအဖွဲ့များဖြင့် စစ်ဆေးဆောင်ရွက်လျက် ရှိပြီး နယ်မြေအတွင်း ကင်းလှည့်စောင့်ရှောက်ခြင်း ကို ဖော်တော်ယာဉ်၊ ဆိုင်ကယ်၊ စက်ဘီး၊ မြေကျင်လှည့်ကင်းများဖြင့် ချိတ်ဆက်ဆောင်ရွက် လျက်ရှိသည့်အပြင် ခရိုင်လေးခရိုင်အတွင်း၌ လည်း ခိုး၊ ဆိုး၊ လုယက်မှုများ မဖြစ်ပွားစေရေး အတွက် စွန့်စစ်ချက်အဆင့်(၃)ဖြင့် ဖော်ထုတ် ဖမ်းဆီး ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း သတင်းရရှိ သည်။ (သတင်းစဉ်)

မြဝတီမြို့တွင် စိတ်ကြွေးသွပ်ဆေးပြား ဆက်တိုက်ဖမ်းဆီး
မြဝတီ ဇူလိုင် ၁၅
ကရင်ပြည်နယ် မြဝတီမြို့တွင် ဇူလိုင် ၁၃ ရက်က မြဝတီခရိုင်မူခင်းနှိမ်နင်း ရေးအဖွဲ့သည် မူးယစ်ဆေးဝါးအမှု နှစ်မှုဆက်တိုက် ဖမ်းဆီးရမိခဲ့ပြီး စုစုပေါင်း WY စာတမ်းပါ စိတ်ကြွေးသွပ်ဆေးပြား ၁၇၄၀၀(ကာလတန်ဖိုး ငွေကျပ် ၅၂၂ သိန်းခန့်)ကို သိမ်းဆည်းရမိခဲ့ကြောင်း သတင်းရရှိသည်။ မြဝတီမြို့ အလိုတော်ပြည့်ရပ်ကွက်အနီး မသိကာသူတွေ့ရှိသူ အောင်ပန်း (ခ)သံစဉ်အား သက်သေများရေတူတွင်ရှာဖွေရာမှ WY စာတမ်းပါ ပန်းရောင် စိတ်ကြွေးသွပ်ဆေးပြား ၆၀၀၀(အလေးချိန် ၅၄၀ ဂရမ်)ကာလတန်ဖိုး ငွေကျပ် သိန်း ၁၈၀ ခန့်နှင့်အတူ ဖမ်းဆီးရမိခဲ့သည်။ စစ်ဆေးပေါ်ပေါက်ချက်အရ မြဝတီမြို့ အမှတ်(၄)ရပ်ကွက်တွင် နေထိုင်သူ စိန်မောင်နေအိမ်မှ WY စာတမ်းပါ စိတ်ကြွေးသွပ်ဆေးပြား ၉၄၀၀ (အလေးချိန် ၈၄၆ ဂရမ်ခန့်)ကာလတန်ဖိုး ငွေကျပ် ၂၈၂ သိန်းခန့်အား သိမ်းဆည်းရမိခဲ့သည်။ စိန်မောင်အား ဖမ်းဆီးရမိရေး ဆောင်ရွက်ခဲ့ရာ မြဝတီမြို့ အမှတ်(၅) ရပ်ကွက် လမ်းမပေါ်တွင် မော်တော်ယာဉ်တစ်စီးနှင့်အတူ ဖမ်းဆီးရမိခဲ့သဖြင့် ယာဉ်အတွင်း ဆက်လက်ရှာဖွေရာ ယာဉ်၏ ယာဘက်အံ့ဘက်အတွင်း ထည့်ထား သော WY စာတမ်းပါ စိတ်ကြွေးသွပ်ဆေးပြား ၂၀၀၀(အလေးချိန် ၁၈၀ ဂရမ်ခန့်) ကာလတန်ဖိုး ငွေကျပ် သိန်း ၆၀ ခန့်အား ရှာဖွေသိမ်းဆည်းရမိခဲ့သဖြင့် စုစုပေါင်း WY စာတမ်းပါ စိတ်ကြွေးသွပ်ဆေးပြား ၁၇၄၀၀(ကာလတန်ဖိုး ငွေကျပ် ၅၂၂ သိန်းခန့်)ကို သိမ်းဆည်းရမိခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ (မင်းမင်းဦး)

အားကစား

# သိမ်ဖြူရုံမှ အဖြေရှာရမည့် ရွှေခါးပတ်ပွဲစဉ်များနှင့် အထူးစိန်ခေါ်ပွဲ

မြန်မာ့ရိုးရာလက်ဝှေ့လောကတွင် ပထမဆုံးသော အမှတ်ပေးပြိုင်ပွဲကြီးဟုဆိုရမည့် ရွှေခါးပတ်ချန်ပီယံပြိုင်ပွဲကြီးကို ၁၉၉၆ ခုနှစ်က စတင်ကျင်းပပြီးခဲ့သည့်နောက် အကြိမ်အရေအတွက်အားဖြင့် နဝမမြောက်ဖြစ်သည့် ရွှေခါးပတ်ချန်ပီယံပြိုင်ပွဲကြီးကို ၂၀၁၇ ခုနှစ် ဇူလိုင် ၁၅ ရက်နှင့် ၁၆ ရက်(ယနေ့)တွင် သိမ်ဖြူမြန်မာ့ရိုးရာ လက်ဝှေ့ပြိုင်ပွဲရုံနှင့် ကွာတားဖိုင်နယ်ပွဲစဉ်များဖြင့် စတင်နေပြီဖြစ်သည်။

မြန်မာ့ရိုးရာ လက်ဝှေ့စိန်ခေါ်ပွဲကြီးကို မည်မျှပင်ကြီးကျယ်ခမ်းနားစွာ ကျင်းပသည်ဖြစ်စေ တစ်ပွဲကောင်းစီစဉ်မှု ဖြစ်သည့်အတွက် အခက်အခဲမရှိအောင် ဆောင်ရွက်နိုင်သော်လည်း ပြိုင်ပွဲဝင်ဦးရေများပြားပြီး ကွာတားဖိုင်နယ်မှသည် ဗိုလ်လုပွဲအထိ ပြိုင်ပွဲသုံးဆင့်ကို အမှတ်ပေးစနစ်ဖြင့် ကျင်းပရသော ပြိုင်ပွဲကြီးမျိုး စီစဉ်ရေးရာအတွက် အကြံပေးကော်မတီများဖွဲ့စည်းဖို့ လိုအပ်ပါသည်။ ယခုပြိုင်ပွဲကြီးကိုလည်း ဝိတ်တန်း ခုနစ်တန်းဖြင့်ကျင်းပရာ ၅၁ ကီလိုတန်း၊ ၅၄ ကီလိုတန်း၊ ၆၀ ကီလိုတန်းတို့တွင် ပြိုင်ပွဲဝင် ရှစ်ယောက်စီ၊ ၅၇ ကီလိုတန်း၊ ၆၃ ဒဿ ၅ ကီလိုတန်း၊ ၆၇ ကီလိုတန်းတို့တွင် ပြိုင်ပွဲဝင် ခုနစ်ဦးစီ၊ ၇၁ ကီလိုတန်းတွင် ခြောက်ဦးစီ စုစုပေါင်းပြိုင်ပွဲဝင် ကလပ်ပေါင်း ၂၃ ခုမှ ရိုးရာလက်ဝှေ့သမား ၅၁ ဦးနှင့် အုပ်ချုပ်/နည်းပြ ၅၀ ကျော်၏ စား၊ နေ၊ သွား စရိတ်နှင့် ပွဲစဉ်အဆင့်လိုက်ထိုးသတ်ကြေးများ အတွက် တာဝန်ယူရမည့်အတိုင်းအတာက လည်း သေးငယ်လှသည်တော့မဟုတ်ပေ။

မည်သို့ပင်ရှိစေ မိမိတို့စီစဉ်သောပွဲကြီးကို ပရိသတ်နှစ်ခြိုက်မှုရှိပြီး ပါဝင်ယှဉ်ပြိုင်သော ကစားသမားတို့အနေဖြင့် ရွှေခါးပတ်ချန်ပီယံ ဘွဲ့ခံယူကာ မြန်မာ့ရိုးရာလက်ဝှေ့လောကတွင် အောင်မြင်စွာဆက်လက်ရပ်တည်သွားနိုင်သည့်အနေအထားတို့က ပြိုင်ပွဲစီစဉ်သူများအတွက် အခက်အခဲကို ရင်ဆိုင်ကျော်ဖြတ်နိုင်စွမ်းရှိစေသည်ဟု ဆိုရပေမည်။ ထို့ကြောင့်ပင် နဝမမြောက်ပွဲကြီးတွင် ပရိသတ်နှစ်သက်မှုရှိစေရေးအတွက် စာရင်းပေးလာသူများထံမှ ပြိုင်ပွဲဝင်များ ရွေးထုတ်သကဲ့သို့ အထူးစိန်ခေါ်ပွဲကြီးများကိုလည်း ထည့်သွင်းကျင်းပပေးလာခြင်းဖြစ်ပေလိမ့်မည်။ ယနေ့ မွန်းလွဲ ၂ နာရီတွင် စတင်ယှဉ်ပြိုင်မည့် ကွာတားဖိုင်နယ်တွဲဆိုင်ပေါင်း ၁၁ ဆိုင်းသည် ဇူလိုင် ၂၃ ရက်တွင် ကျင်းပမည့် ဆီမီးဖိုင်နယ် သို့တက်ရောက်နိုင်ရေးအတွက် လက်ကုန်ရုန်းကြမည်ဖြစ်ရာ ရိုးရာလက်ဝှေ့ဝါသနာရှင်များ လက်လွတ်မခံသင့်သည့် အနေအထားဟု



ဆိုရပေမည်။ ၅၄ ကီလိုတန်း ကွာတားဖိုင်နယ် ပွဲစဉ်များအဖြစ် ဂျစ်တူး(တိုက်ဂါး)နှင့် ခွန်အာကာ(၁၈၈၆ မန္တလေး)၊ ပြီးလင်းဇော် (STL)နှင့် စိုးဝင်းသန်း(ရန်စစ်ငြိမ်း)၊ မဟူရာကျား(နမူတူ)နှင့် အောက်ချင်းလေး (တောင်ဇလပ်)၊ အာကာမင်း(ကျားဘုရင်)နှင့် စိုးမိုးအောင်(တောင်ကလေး)တို့ တွဲဆိုင်များ ယှဉ်ပြိုင်ကြမည်ဖြစ်သည်။ ထိုတွင် ဂျစ်တူးနှင့် စိုးဝင်းသန်းတို့သည် ပွဲအတွေ့အကြုံရင့်ထားသူများဖြစ်သည့်အတွက် ဆီမီးတက်သည့် လမ်းကြောင်းကို သိထားသူများဟု ဆိုနိုင်သော်လည်း လူသစ်များ၏ အောင်ပွဲဆောင်မှုကိုလည်း လျော့တွက်၍မရပါချေ။ အောက်ချင်းလေး(တောင်ဇလပ်)သည် ဇူလိုင် ၁၁ ရက်က တိုင်းဒေသကြီးနှင့် ပြည်နယ် မြန်မာ့ရိုးရာလက်ဝှေ့ပြိုင်ပွဲ(ခ)အဆင့် ၅၄ ကီလိုတန်း ဗိုလ်လုပွဲတွင် အောင်ရဲထွန်(ကရင်ပြည်နယ်)ကို ဒုတိယအချိန် ၁ မိနစ် ၄၈ စက္ကန့်ဖြင့် အလဲထိုးကာ မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီးအသင်းအတွက် ရွှေတံဆိပ်ရယူပေးခဲ့သူဖြစ်သည်။ အာကာမင်း(ကျားဘုရင်)ကလည်း ဇူလိုင် ၁၀ ရက်က (၈)အဆင့် ၅၄ ကီလိုတန်း ဗိုလ်လုပွဲတွင် မိုးထက်အောင်(ကရင်ပြည်နယ်)ကို အမှတ်ဖြင့် အနိုင်ရကာ ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီးအသင်းအတွက် ရွှေတံဆိပ် ရယူပေးခဲ့သည်။ သို့ဖြစ်၍ သူတို့စိတ်တွင် အောင်ပွဲအဟုန်တို့

တက်ကြွနေဆဲရှိလောက်ပေသည်။ ရွှေခါးပတ်ချန်ပီယံပြိုင်ပွဲကြီးများ ကျင်းပတိုင်း အကြိတ်အနယ်အရှိဆုံး ဝိတ်တန်း၊ တစ်နည်းအားဖြင့် ဘောလုံးပြိုင်ပွဲစကားနှင့် ပြောရလျှင် အုပ်စုကျပ်သည့် အခြေအနေမျိုး အမြဲဖြစ်ခဲ့သည့် ၆၀ ကီလိုတန်းက ယခုပြိုင်ပွဲတွင်လည်း ပွဲကျပ်သည့်အတန်းဟု ဆိုနိုင်ပေသည်။ စောဒါဝိတ်(တောင်ကလေး)နှင့် စစ်အောင်(မြိုင်ကလေးဘီလပ်မြေစက်ရုံ)၊ ဇွဲလင်းအောင် (သုံးပန်လှ)နှင့် စစ်မာန် (ရိုးရာပုဂံ)၊ မင်းထက်မိုက်(တောင်ဇလပ်)နှင့် ဟံသာဝတီ(အဖြူရောင်သွေးသစ်)၊ သူရအောင် (တိုက်ဂါး) နှင့် စိန်လုံးချော(ဗမာ့သွေး)တို့ ရင်ဆိုင်ယှဉ်ပြိုင်ကြမည်ဆိုသောကြောင့်ပင်။ ၂၀၀၆ ခုနှစ်ကတည်းကပင် အိုလံပစ်ကော်မတီ ဥက္ကဋ္ဌဖလား(က)အဆင့် ၆၇ ကီလိုတန်းတွင် ကရင်ပြည်နယ်ကိုယ်စားပြုကာ ရွှေတံဆိပ်ရရှိခဲ့သော စစ်အောင်ကလွဲလျှင် ကျန်လက်ဝှေ့သမားများက ရွှေခါးပတ်ပွဲအတွေ့အကြုံကြုံရသူများ ဖြစ်သော်လည်း စိန်ခေါ်ပွဲများတွင် ပရိသတ်အသိအမှတ်ပြုခံရသည့် နာမည်တစ်လုံးရှိထားကြသူများဖြစ်ပေရာ ဆီမီးဖိုင်နယ်တက်နိုင်ရေး ဂုဏ်သိက္ခာတိုက်ပွဲခွဲကြမည်သာဖြစ်ပေသည်။ ရွှေခါးပတ်ချန်ပီယံဟောင်းများ ဝါရင့်ပြိုင်ပွဲဝင်များ လာစုနေသော အတန်းကတော့ ၆၇ ကီလိုတန်း

## ဇင်လင်းထွန်း(မနုဖြူ)

ဖြစ်သည်။ ယနေ့ယှဉ်ပြိုင်ကြမည့် ၆၇ ကီလိုတန်းကွာတားဖိုင်နယ်တွင် ရွှေခါးပတ်ချန်ပီယံ (မြိုင်ကလေးဘီလပ်မြေစက်ရုံ)နှင့် သန့်စင်ထွန်း(ကျားဘုရင်)၊ ဖိုးလပြည့်(ရွှေဖူး)နှင့် ဗိုစိုးအောင်(ဗမာ့သွေး)၊ စောမင်းအောင် (တောင်ကလေး)နှင့် ကြယ်စင်ဖြိုး(ရိုးရာပုဂံ)တို့ တွဲဆိုင်များ ပါဝင်သည်။ ကြယ်စင်ဖြိုးသည် ၂၀၁၅ ခုနှစ်(သတ္တမအကြိမ်)ပြိုင်ပွဲတွင် ရွှေခါးပတ်ချန်ပီယံဘွဲ့ ခံယူနိုင်ခဲ့သော်လည်း ၂၀၁၆ ခုနှစ်(အဋ္ဌမအကြိမ်)ပြိုင်ပွဲ၌ ဗိုလ်လုပွဲရောက်မှ အမှတ်ဖြင့်ရှုံးကာ ခါးပတ်လက်လွတ်ခဲ့ခြင်းအတွက် ခံစားချက်ရှိထားသူဖြစ်ပေရာ ဆိုလာသည့်ပြိုင်ဘက်တိုင်းကို ကျားနာခံ သကဲ့သို့ ပွဲကြမ်းမည့်သဘောရှိနေသည်။ စောမင်းအောင်ကလည်း တောင်ကလေးကလပ်သားပီပီမည်သည့်ပြိုင်ဘက်ကိုမှ ထိမထင်သူဖြစ်ပေရာ သူတို့အတွက် ပွဲကြမ်းနိုင်သည်နှင့်အမျှ အမှတ်ပေးပိုင်တို့ အထူးအာရုံစိုက်ရမည့်အနေအထား ရှိသည်။

ထိုသို့ဝိတ်တန်းသုံးခု၏ ကွာတားဖိုင်နယ် ပွဲစဉ်ပေါင်း ၁၁ ပွဲဖြင့်ပင် သာမန်စိန်ခေါ်ပွဲတစ်ခုထက် တွဲဆိုင်အရေအတွက်ရော အရည်အသွေးပါ သာလွန်နေသည်ဟု ဆိုနိုင်သော်လည်း ပွဲစဉ်သူများက အားမရနိုင်သေးဘဲ အထူးစိန်ခေါ်ပွဲတွဲဆိုင်ကြီးကို ထည့်သွင်းကျင်းပလာပြန်သည်။ ထပ်ဆင့်ရွှေခါးပတ်ချန်ပီယံ ဂျပန်ပြန်ဖွဲ့သွေး(ရွှေမိုးထိခြမ်းချမ်းရေး)နှင့် အစ်ကျူစ်(ထိုင်း)တို့ တွဲဆိုင်ဖြစ်သည်။ ၎င်းတို့နှစ်ဦးက ယခုမှ ပထမဆုံးတွေ့ဆုံကြခြင်းဖြစ်သော်လည်း ဖွဲ့သွေးက ထိုင်းလက်ဝှေ့သမားများနှင့် ရင်ဆိုင်ခဲ့သည့် ပွဲအတွေ့အကြုံရင့်ထားသကဲ့သို့ အစ်ကျူစ်ကလည်း မြန်မာ့ရိုးရာ လက်ဝှေ့သမားများနှင့် ရင်ဆိုင်ခဲ့သည့် အတွေ့အကြုံရှိထားသူဖြစ်ပေရာ ပညာဂုဏ်၊ မာဂုဏ်၊ သက်လုံချင်းသာမက သတ္တိချင်းပါ ပြိုင်ရပေလိမ့်မည်။ အစ်ကျူစ်က Thai Fight ပြိုင်ပွဲများသို့ သွားရောက်ယှဉ်ပြိုင်ခဲ့ကြသော သပြေညို၊ ထက်အောင်ဦး၊ ရဲတံခွန်တို့အား အလဲထိုးပွဲ အမှတ်ဖြတ်ပွဲများဖြင့် အနိုင်ယူခဲ့ပြီး မကြာသေးမီက သိမ်ဖြူရုံ၌ပင် စောဂေါ်မူတို့(သတ္တိ)နှင့် လာရောက်ယှဉ်ပြိုင် သရေပွဲဖြစ်ခဲ့သေးသည်။ ထို့ကြောင့် ရိုးရာလက်ဝှေ့ပွဲကို အတိုင်းအတာတစ်ခုအထိ သဘောပေါက်မှုရှိထားမည့် အစ်ကျူစ်နှင့် ဇွန် ၁၆ ရက်က ဂျပန်နိုင်ငံတွင် ပြိုင်ဘက် ဂျပန်လက်ဝှေ့သမားကို ပြတ်ပြတ်သားသားအနိုင်ယူခဲ့သည့် ဖွဲ့သွေးကလည်း မိမိမြေ မိမိပရိသတ်ရှေ့မှောက်တွင် နောက်ထပ်ပြတ်သားသောအဖြေဖြင့် နိုင်ပွဲဆက်လုပ်မည်သာဖြစ်သည်။ ရွှေခါးပတ်ချန်ပီယံ ပြိုင်ပွဲ ကွာတားဖိုင်နယ်ပွဲစဉ်များမှသည် မည်သူတို့ ဆီမီးဖိုင်နယ်သို့ တက်ရောက်နိုင်မည်လဲ။ နောက်ဆုံးစိန်ခေါ်ပွဲကြီးတွင် ဖွဲ့သွေးထင်တိုင်းပေါက်မည်လားဆိုသည့် အဖြေများကို သိမ်ဖြူမြန်မာ့ရိုးရာလက်ဝှေ့ပြိုင်ပွဲ ရုံထဲ အရောက်လာ၍ ရှာဖွေကြည့်ကြခြင်းဖြင့် ရွှေခါးပတ်ချန်ပီယံနှင့် စိန်ခေါ်ပွဲရသကဲ့ ရောသမမွှေခံစားရပေလိမ့်မည်။

## အေစီမီလန်သို့ ပြောင်းရွှေ့ရန် ဂျပန်တပ်နောက်ခံလူ ဘိုနုချို သဘောတူညီ

ဂျပန်တပ် ဝါရင့်နောက်ခံလူ ဘိုနုချိုသည် စီးရီးအေပြိုင်ဘက်အသင်း အေစီမီလန်သို့ ပြောင်းရွှေ့ကြေး ယူရိုသန်း ၄၀ (ပေါင် ၃၅ ဒဿ ၁ သန်း)ဖြင့် ပြောင်းရွှေ့ရန် သဘောတူညီခဲ့ပြီဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ ဘိုနုချိုကို ပရီမီယာလိဂ်ချန်ပီယံ ချယ်လ်ဆီးအသင်း ခေါ်ယူရန် ကြိုးပမ်းခဲ့သေးပြီး ယခုအခါ အေစီမီလန်အသင်းသို့ ပြောင်းရွှေ့ရန် ဆုံးဖြတ်ခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ သူသည် ဂျပန်တပ်၌ ခုနှစ်ရာသီ ကျင်လည်ခဲ့သည့် ကာလအတွင်း အမှတ်ပေးချန်ပီယံဖလားကို ခြောက်ကြိမ် ဆွတ်ခူးနိုင်ခဲ့ပြီး ပြီးခဲ့သည့်နှစ် ဒီဇင်ဘာလကပင် ဂျူဗီနှင့် ၂၀၂၁ ခုနှစ် အထိ သက်တမ်းရှိစာချုပ်ကို လက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့သည်။ (မေလွဲသင်း)

## လာကာဇက်ကို ခေါ်ယူပြီး ဖြစ်သော်လည်း မက်ပီအတွက် ကမ္ဘာ့ဆုတံဆိပ်ကြေး ပေါင် ၁၂၃ သန်း အသုံးပြုရန် အာဆင်နယ် အသင့်ရှိနေ

အာဆင်နယ်နည်းပြ ဝင်းဂါးက မိုနာကို တိုက်စစ်မှူး မက်ပီကို သူ၏ ဦးစားပေးပစ်မှတ်အဖြစ် ယူဆထားပြီး ပြီးခဲ့သည့် လပိုင်းအတွင်းက မက်ပီနှင့် ဝင်းဂါးတို့ သုံးနာရီကျော်ကြာ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှုက အာဆင်နယ်အတွက် အပေါင်းလက္ခဏာ ဆောင်ခဲ့သည်။ အာဆင်နယ်သည် ယခုနှစ် နွေဈေးကွက်အတွင်း တိုက်စစ်မှူး လာကာဇက်ကို ခေါ်ယူနိုင်ခဲ့ပြီးဖြစ်သော်လည်း လာကာဇက်၏အပြောင်းအရွှေ့က မက်ပီကို ရရှိရေးကြိုးပမ်းနေသည့် အာဆင်နယ် အသင်း၏ ခြေလှမ်းအပေါ် သက်ရောက်မှု ရှိမည်မဟုတ်ပေ။ ဝင်းဂါးက မက်ပီ၏ချီးမွမ်းခန်းကို မကြာခဏဖွင့်ဟလေ့ရှိသူဖြစ်ပြီး ဇွန် ၁၄ ရက်က ယှဉ်ပြိုင်ခဲ့သည့် ပြင်သစ်နှင့် အင်္ဂလန်အသင်းတို့ ချစ်ကြည်ရေးခြေစမ်းပွဲတွင် မက်ပီနှင့် ဝင်းဂါးတို့ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ (မေလွဲသင်း)

## ရီးယဲလ်အသင်းလူစာရင်းတွင် စီရိုနယ်လ်ဒိုနှင့် အရင်းနှီးဆုံး မိတ်ဆွေတစ်ဦးသာ ကျန်ရှိ

ယခုနှစ်ဈေးကွက်အတွင်းမှာပင် ရီးယဲလ် မက်ဒရစ်အသင်းမှ ပီပီ၊ ဂျိုမီးစ်ရိုဒီဂိုက်ဒ်နှင့် ကွန်ထရာဆိုတို့ ထွက်ခွာသွားပြီဖြစ်ရာ ရီးယဲလ်လူစာရင်းတွင် စူပါစတား စီရိုနယ်လ်ဒိုနှင့် ရင်းနှီးသူဆို၍ မာဆယ်လ်လို တစ်ဦးသာရှိတော့ကြောင်း မာကာ သတင်းစာက ကောက်နုတ်ဖော်ပြသည်။ စီရိုနယ်လ်ဒိုနှင့် အသင်းခေါင်းဆောင် ရာမိုစ်တို့ကြားတွင်လည်း တင်းမာမှုများ ဖြစ်ပေါ်နေသော်လည်း စီရိုနယ်လ်ဒိုမှာ လေ့ကျင့်ရေးဆင်းချိန်များတွင် အကောင်းဆုံး စွမ်းဆောင်နိုင်ရေးကို အားထုတ်လေ့ရှိသူ ဖြစ်သည်။ သို့သော် မာဆယ်လ်လိုက စီရိုနယ်လ်ဒိုနှင့် စကားပြောဖြစ်ခြင်း မရှိသော်လည်း ရီးယဲလ်အသင်းဖော်အားလုံးက သူနှင့်ဆိုင်သော သေလမ်းကိုပင် သွားရသူများ ဖြစ်သည်ဆိုသည်ကို စီရိုနယ်လ်ဒိုကိုယ်တိုင် သိထားပြီးဖြစ်ကြောင်း ဖြေကြားခဲ့သည်။ (မေလွဲသင်း)

## ဝင်ဘယ်လ်ဒန်အိုးပင်း ဗိုလ်လုပွဲတွင် ဖက်ဒရာနှင့် စီလစ်တို့ တွေ့ဆုံ

ဇူလိုင် ၁၆ ရက်တွင် ယှဉ်ပြိုင်မည့် ဝင်ဘယ်လ်ဒန်အိုးပင်း အမျိုးသားတစ်ဦးချင်း ဗိုလ်လုပွဲစဉ်တွင် ဖက်ဒရာနှင့် စီလစ်တို့ ထိပ်တိုက် ရင်ဆိုင်ဗိုလ်လုပွဲဖြစ်မည်ဖြစ်သည်။ ဆွစ်ဇာလန်အကျော်အမော် ဖက်ဒရာအတွက် ဝင်ဘယ်လ်ဒန်အိုးပင်း ဗိုလ်လုပွဲသို့ (၁၁)ကြိမ်မြောက် တက်ရောက်နိုင်ခြင်းဖြစ်ပြီး (၈)ကြိမ်မြောက် ဝင်ဘယ်လ်ဒန်အိုးပင်းဖလားကို ကိုင်မြှောက်နိုင်ရန် အနီးစပ်ဆုံးအခြေအနေတစ်ရပ်ကို ရောက်ရှိနေပြီဖြစ်သည်။ ဖက်ဒရာမှာ အသက်(၃၅)နှစ် ၃၄၂ ရက်ရှိပြီဖြစ်ပြီး လာမည့် ဩဂုတ် ၈ ရက်တွင် အသက်(၃၆)နှစ် ပြည့်မြောက်မည်ဖြစ်ရာ သူထက် အသက်ရှစ်နှစ်နီးပါး ငယ်ရွယ်သူ စီလစ်ကိုဗိုလ်လုပွဲတွင် ရင်ဆိုင်ရခြင်းဖြစ်သည်။ စီလစ်သည် ၂၀၁၄ ယူအက်စ်အိုးပင်းဖလားကို ဆွတ်ခူးနိုင်ခဲ့ပြီးနောက် ဝင်ဘယ်လ်ဒန်အိုးပင်းဗိုလ်လုပွဲသို့ တက်ရောက်လာနိုင်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ရာ သူ့အတွက် ဒုတိယမြောက် ဝင်ဘယ်လ်ဒန်အိုးပင်း ချန်ပီယံဆုရယူနိုင်ရေး လက်တစ်ကမ်းအလိုသို့ ရောက်ရှိလာခြင်းဖြစ်သည်။

(မေလွဲသင်း)



ဥပဒေကြမ်း

ကလေးသူငယ်အခွင့်အရေးများဆိုင်ရာဥပဒေကြမ်း

ပြည်သူ့အများသိရှိလေ့လာအကြံပြုနိုင်ပါရန်ဖော်ပြခြင်းဖြစ်ပါသည်။

ယမန်နေ့မှအဆက်

၃၂။ လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာနသည် ပုဒ်မ ၃၀ အရ တင်ပြချက်ကို စိစစ်ပြီး မွေးစားခြင်းကို ပယ်ဖျက်သည့်အမိန့် သို့မဟုတ် အခြားသင့်လျော်သော အမိန့် သို့မဟုတ် ဆုံးဖြတ်ချက် တစ်ရပ်ရပ် ချမှတ်နိုင်သည်။

၃၃။ (က) မွေးစားခြင်းမှတစ်ဆင့် လူမှုဝန်ထမ်းအရာရှိက မွေးစားခြင်းကို မှတ်ပုံတင်ပြီးသည့်အခါ မွေးစားခြင်းမပြုမီက မိဘများနှင့် အုပ်ထိန်းသူများတွင်ရှိခဲ့သော အခွင့်အရေးများနှင့် တာဝန်များကို ရပ်ဆိုင်းပြီး မွေးစားမိဘထံ လွှဲပြောင်းပေးပြီးဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

(ခ) မွေးစားကလေးသူငယ်တစ်ဦးသည် မွေးစားမိဘနှင့် သက်ဆိုင်သည့် ဥပဒေ သို့မဟုတ် ဓလေ့ထုံးတမ်း ဥပဒေနှင့်အညီ မွေးစားမိဘ၏ အခြားသားသမီးများကဲ့သို့ပင် အမွေဆက်ခံရန် အခွင့်အရေးအပါအဝင် တူညီသော အခြားအခွင့်အရေးများရရှိစေရမည်။

အခန်း (၉)

အခြားနည်းဖြင့်ပြုစောင့်ရှောက်ခြင်း

၃၄။ လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာနသည် - (က) အခြေအနေတစ်ရပ်ရပ်ကြောင့် မိရင်းဖရင်းပြုစောင့်ရှောက်မှု ဆုံးရှုံးသွားသော သို့မဟုတ် မရရှိသော ကလေးသူငယ်များအား မိရင်းဖရင်းကုန်သွယ်ရေး ဆွေးနွေးသွားချင်းများက ပြုစောင့်ရှောက်ခြင်း၊ မိဘအရင်းသဖွယ် ပြုစောင့်ရှောက်ခြင်း၊ သင်တန်းကျောင်းအခြေပြု ပြုစောင့်ရှောက်ခြင်း၊ ယာယီစောင့်ရှောက်ရေးဂေဟာတွင် ပြုစောင့်ရှောက်ခြင်း စသည့်နည်းလမ်းများအပါအဝင် အခြားနည်းဖြင့် ပြုစောင့်ရှောက်ခြင်း ပြုနိုင်ရေးကို ဦးစားပေးကာ အစီအမံများ ချမှတ်ဆောင်ရွက်ရမည်။

(ခ) အဆိုပါ ကလေးသူငယ်များအား မိသားစုပတ်ဝန်းကျင်မှ အမြဲတမ်း ဖယ်ရှားခြင်းသည် ကလေးသူငယ်၏ အကောင်းဆုံးအကျိုးစီးပွားဖြစ်ထွန်းစေသည့်အခါမှတစ်ပါး ယင်းသို့ဖယ်ရှားခြင်းမှာ ယာယီသာလျှင်ဖြစ်စေပြီး အတိုတောင်းဆုံးသော အချိန်ကာလအတွက်သာ ဖြစ်စေရမည်။

(ဂ) မိသားစုပတ်ဝန်းကျင်မှ ပြုစောင့်ရှောက်မှု ဆုံးရှုံးသွားသော ကလေးသူငယ်များအား သင်တန်းကျောင်းအခြေပြု ပြုစောင့်ရှောက်ခြင်းနှင့် ယာယီစောင့်ရှောက်ရေးဂေဟာတွင် ပြုစောင့်ရှောက်ခြင်းကို နောက်ဆုံးနည်းလမ်းအနေဖြင့်သာ ကျင့်သုံးရမည်။

(ဃ) သင်တန်းကျောင်း၊ ပရဟိတဂေဟာနှင့် ယာယီစောင့်ရှောက်ရေးဂေဟာများတွင် ကလေးသူငယ်ဖွံ့ဖြိုးရေးကို အထောက်အကူပြုသည့် ပြုစောင့်ရှောက်မှုစံနှုန်းများ သတ်မှတ်ပေးရမည်။

(င) အခြားနည်းဖြင့် ပြုစောင့်ရှောက်ခြင်းအစီအစဉ်အရ ကလေးသူငယ်များအား သင့်လျော်သည့် စောင့်ရှောက်မှုအတွက် နေရာချထားပေးခြင်းကို တာဝန်ယူဆောင်ရွက်ရမည်။ ထိုသို့ဆောင်ရွက်ရာတွင် လိုအပ်ပါက သက်ဆိုင်ရာ အစိုးရဌာန၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၊ အစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများနှင့် ညှိနှိုင်းပါဝင်ဆောင်ရွက်စေနိုင်သည်။

(စ) အခြားနည်းဖြင့်ပြုစောင့်ရှောက်ခြင်းအစီအစဉ်အရ ကလေးသူငယ်အား သင့်လျော်သည့် စောင့်ရှောက်မှုအတွက် နေရာချထားခြင်းကို ပုံမှန်ပြန်လည်သုံးသပ်ပြီး မိသားစုထံပြန်လည်အပ်နှံနိုင်မည့် ဖြစ်နိုင်ခြေကို အကဲဖြတ်သုံးသပ်ရမည်။

အခန်း (၁၀)

အုပ်ထိန်းခြင်းနှင့် ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ခြင်း

၃၅။ အုပ်ထိန်းသူများ အပါအဝင် မိဘများသည် ကလေးသူငယ်ကို အုပ်ထိန်းခြင်းနှင့် ပြုစောင့်ရှောက်ခြင်းပြုရာတွင်လည်းကောင်း၊ ကလေးသူငယ်က ပိုင်ဆိုင်သောပစ္စည်းများအား စီမံခန့်ခွဲရာတွင် လည်းကောင်း ကလေးသူငယ်၏ အကောင်းဆုံးအကျိုးစီးပွားများနှင့် ကလေးသူငယ်၏ အသက်အရွယ်နှင့် ရင့်ကျက်မှုအရ သဘောတူညီချက်ကို အလေးထား ထည့်သွင်းစဉ်းစားရမည်။

၃၆။ မိဘနှစ်ပါးသည် -

(က) ကလေးသူငယ်၏ မူလအုပ်ထိန်းသူများဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

(ခ) သဘာဝအားဖြင့် ကလေးသူငယ်ကိုကြီးပြင်းလာအောင် ကျွေးမွေးပြုစောင့်ရှောက်ရန်တာဝန်နှင့် ကလေးသူငယ်က ပိုင်ဆိုင်သော ပစ္စည်းများအား စီမံခန့်ခွဲပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

၃၇။ မိဘနှစ်ဦး ကွဲကွာနေပါက -

(က) ကလေးသူငယ်နှင့် အတူနေထိုင်ပြီး စဉ်ဆက်မပြတ် ဆက်ဆံရေးရှိသော မိခင် သို့မဟုတ် ဖခင်သည် တစ်ဦးတည်းဖြစ်စေ၊ မိဘနှစ်ဦးလုံးက မျှဝေ၍ဖြစ်စေ ကလေးသူငယ်ကို ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ခွင့် ရှိစေရမည်။

(ခ) ကလေးသူငယ်၏ အကောင်းဆုံးအကျိုးစီးပွားများကို အဓိက ထည့်သွင်း စဉ်းစားလျက် မိဘတစ်ဦးစီဖြစ်စေ၊ မိဘနှစ်ဦးလုံးဖြစ်စေ ကလေးသူငယ်ကို ကြီးပြင်းလာအောင် ကျွေးမွေးပြုစောင့်ရှောက်ရန် တာဝန်နှင့် ကလေးသူငယ်က ပိုင်ဆိုင်သော ပစ္စည်းများကို စီမံခန့်ခွဲပိုင်ခွင့် ရှိစေရမည်။

၃၈။ ကလေးသူငယ်နှင့် စဉ်ဆက်မပြတ်ဆက်ဆံရေးရှိသော မိဘတစ်ဦးဦး သေဆုံးလျှင် အသက်ရှင်ကျန်ရစ်သော မိခင် သို့မဟုတ် ဖခင်သည် မိဘ၏ လုပ်ပိုင်ခွင့်နှင့် တာဝန်ကို ဆက်လက်ကျင့်သုံးရမည်။

၃၉။ ကလေးသူငယ်ကို အုပ်ထိန်းလိုတသော အောက်ပါပုဂ္ဂိုလ် တစ်ဦးဦးသည် အုပ်ထိန်းသူအဖြစ် ခန့်အပ်တာဝန်ပေးသည့် စီရင်ချက်နှင့် ဒီကရီချမှတ်ပေးရန် သက်ဆိုင်ရာတရားရုံးသို့ လျှောက်ထားနိုင်သည် -

(က) မိဘများကွဲကွာခြင်း သို့မဟုတ် ကွာရှင်းခြင်း ဖြစ်ပွားပြီးနောက် ကလေးသူငယ်ကို အုပ်ထိန်းလိုသူ၊

(ခ) လျစ်လျူရှုခြင်း၊ အလွဲသုံးခြင်း၊ ရက်စက်ယုတ်မာခြင်းနှင့် ခေါင်းပုံဖြတ်ခြင်းခံရသော ကလေးသူငယ်ကို ကြီးပြင်းလာအောင် ကျွေးမွေးပြုစောင့်ရှောက်ရေးနှင့် ကလေးသူငယ်က ပိုင်ဆိုင်သော ပစ္စည်းများကို စီမံခန့်ခွဲရေးအတွက် ကလေးသူငယ်၏အကောင်းဆုံး အကျိုးစီးပွားဖြစ်ထွန်းမှုကို လိုလားသော ကလေးသူငယ်အား အုပ်ထိန်းသူ။

၄၀။ သက်ဆိုင်ရာ တရားရုံးသည် -

(က) ပုဒ်မ ၃၉ အရ လျှောက်ထားမှုကို စိစစ်ပြီး ကလေးသူငယ်၏ အကောင်းဆုံး အကျိုးစီးပွားကို အဓိကထည့်သွင်းစဉ်းစားလျက် မိဘတစ်ဦးဦးကိုဖြစ်စေ၊ ဘိုးဘွား တစ်ဦးဦးကိုဖြစ်စေ၊ သွေးရင်းဆွေမျိုးတစ်ဦးဦးကိုဖြစ်စေ ဦးစားပေး အစီအစဉ်အတိုင်းအုပ်ထိန်းသူအဖြစ် လည်းကောင်း၊ ယင်းတို့ တစ်ဦးဦးမရှိသည့်အခါ သင့်လျော်သော အခြားပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးဦးကို အုပ်ထိန်းသူအဖြစ် လည်းကောင်း ခန့်အပ်တာဝန်ပေးသည့် စီရင်ချက်နှင့် ဒီကရီ ချမှတ်ပေးနိုင်သည်။

(ခ) ကလေးသူငယ်၏ အသက်အရွယ်နှင့် ရင့်ကျက်မှုကို တည်မီပြီး ကလေးသူငယ်နှင့် စပ်လျဉ်းသည့် အုပ်ထိန်းမှု၊ ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်မှုတို့အတွက် စီရင်ချက်နှင့် ဒီကရီချမှတ်ရာတွင် ထိုကလေးသူငယ်၏ ဆန္ဒသဘောထားကို ရယူရမည်။

၄၁။ သက်ဆိုင်ရာ တရားရုံးက မိဘမဟုတ်သူအား အုပ်ထိန်းသူအဖြစ် ခန့်အပ်တာဝန်ပေးပြီးနောက် ကလေးသူငယ်၏ အကောင်းဆုံးအကျိုးစီးပွားအတွက် ခွဲခွာနေထိုင်ရန် လိုအပ်သည့် အခါမှတစ်ပါး ကလေးသူငယ်တိုင်းသည် မိဘ၊ ဘိုးဘွားတို့နှင့် ပုံမှန်တွေ့ဆုံခွင့်ရှိစေရမည်။

အခန်း (၁၁)

စရိတ်ထောက်ပံ့ခြင်း

၄၂။ ကလေးသူငယ်၏ မိဘသည် ကလေးသူငယ်ကို ကျွေးမွေးပြုစောင့်ရှောက်မှုနှင့် ကလေးသူငယ်၏ အခြေခံလိုအပ်ချက်များ ဖြည့်ဆည်းထောက်ပံ့ပေးရန် တာဝန်ရှိစေရမည်။

၄၃။ (က) ဖခင်တိုင်းသည် လင်မယားကွာရှင်းသည် ဖြစ်စေ၊ မကွာရှင်းသည် ဖြစ်စေ မိမိ၏ သားသမီးတိုင်းကို စရိတ်ထောက်ပံ့ရန် တာဝန်ရှိစေရမည်။

(ခ) ပုဒ်မခွဲ (က) အရ ကလေးသူငယ်အား စရိတ်ထောက်ပံ့ရန်တာဝန် ရှိသည့် ဖခင်က လုံလောက်သော အကြောင်းမရှိဘဲ ကလေးသူငယ်အား စရိတ်ထောက်ပံ့ရန် ပျက်ကွက်ပါက ကလေးသူငယ်ကိုယ်စား မိခင် သို့မဟုတ် အုပ်ထိန်းသူက စရိတ်ထောက်ပံ့ရန် ပျက်ကွက်သည့် ဖခင်အပေါ် သက်ဆိုင်ရာ တရားရုံးတွင် စရိတ်ထောက်ပံ့ရန် လျှောက်ထားစွဲဆိုနိုင်သည်။

၄၄။ သက်ဆိုင်ရာတရားရုံးသည် -

(က) ပုဒ်မ ၄၃၊ ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ ကလေးသူငယ်စရိတ်ထောက်ပံ့ရန် လျှောက်ထားမှုတွင် လျှောက်ထားခံရသော ဖခင်က စရိတ်ထောက်ပံ့ရန် လုံလောက်သော အကြောင်းမရှိဘဲ ပျက်ကွက်ကြောင်း တွေ့ရှိပါက ကလေးသူငယ် တစ်ဦးလျှင် လစဉ်ကျပ် ၅၀၀၀၀ ထက်မပိုသော စရိတ်ပေးစေရန် အမိန့်ချမှတ်နိုင်သည်။

(ခ) ပုဒ်မခွဲ (က) အရ ချမှတ်သည့်စရိတ်ကို လျှောက်ထားခံရသူက ပေးဆောင်ရန် ပျက်ကွက်လျှင် ရာဇဝတ်ကျင့်ထုံးဥပဒေနှင့်အညီ ဒဏ်ငွေပေးဆောင် ပျက်ကွက် သကဲ့သို့ မှတ်ယူ၍ ဒဏ်ငွေအရ ကောက်ခံခြင်းဆိုင်ရာ လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများနှင့်အညီ ကောက်ခံပြီး ရရှိသည့်ငွေကို ချမှတ်ထားသည့်စရိတ်အတွက် လျှောက်ထားသူအား ပေးရမည်။

အခန်း (၁၂)

ကျန်းမာရေးဆိုင်ရာ အခွင့်အရေးများ

၄၅။ ကလေးသူငယ်တိုင်းသည် - (က) ခွဲခြားဆက်ဆံခြင်းမရှိစေဘဲ ကျန်းမာရေးဆိုင်ရာ အခွင့်အရေးများ ရရှိစေရမည်။

(ခ) နိုင်ငံတော်က ချမှတ်ထားသော ကျန်းမာရေးဆိုင်ရာ မူဝါဒများနှင့်အညီ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုကို ခံယူခွင့်ရှိသည်။

(ဂ) ရုပ်ပိုင်းဆိုင်ရာနှင့် စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာ ကျန်းမာရေး စံသတ်မှတ်ချက်များနှင့် ကိုက်ညီစွာ ခံစားခွင့် ရရှိစေရမည်။

၄၆။ ကျန်းမာရေးနှင့် အားကစားဝန်ကြီးဌာနသည် -

(က) ကလေးသူငယ်များ ကျန်းမာရေးဆိုင်ရာအခွင့်အရေး ထိရောက်စွာ ခံစားခွင့် ရရှိစေရန် လိုအပ်သော နိုင်ငံတော်၏အထောက်အပံ့နှင့် အရင်းအမြစ်များ ခွဲဝေချထားပေးရေးအတွက် ပြည်ထောင်စု

အစိုးရအဖွဲ့သို့ တင်ပြဆောင်ရွက်ရမည်။

(ခ) မွေးကင်းစကလေးအပါအဝင် ကလေးသူငယ်တိုင်း ကျန်းမာဖွံ့ဖြိုးရေးအတွက် လိုအပ်သော ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုများအား စီမံချက်များ ချမှတ်ဆောင်ရွက်ရမည်။

(ဂ) ကလေးသူငယ်၏ ကျန်းမာရေးကို အန္တရာယ်ဖြစ်စေနိုင်သော အစားအသောက်၊ အသုံးအဆောင်နှင့် ဆေးဝါးများ အပါအဝင် ရပ်ရွာလူမှုအလေ့အထများကို ဆန်းစစ်၍ သင့်လျော်သော အစီအမံများချမှတ်ဆောင်ရွက်ရမည်။

အခန်း (၁၃)

ပညာရေးဆိုင်ရာ အခွင့်အရေးများ

၄၇။ ကလေးသူငယ်တိုင်းသည် -

(က) ခွဲခြားဆက်ဆံခြင်းမရှိစေဘဲ ပညာသင်ယူမှုဆိုင်ရာအခွင့်အရေးများ ရရှိစေရမည်။

(ခ) နိုင်ငံတော်က ဖွင့်လှစ်ထားသော ကျောင်းများတွင် သတ်မှတ်ထားသော အဆင့်အထိ အခမဲ့ပညာသင်ယူခွင့်ရှိသည်။

(ဂ) တိုင်းရင်းသားများ၏ စာပေ၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ အနုပညာနှင့် ဓလေ့ထုံးစံများ ဖွံ့ဖြိုးရေးအတွက် သင်ယူစောင့်ထိန်းခွင့် ရှိသည်။

၄၈။ ပညာရေးဝန်ကြီးဌာနသည် -

(က) ကလေးသူငယ်များ ပညာသင်ယူမှုဆိုင်ရာအခွင့်အရေး ထိရောက်စွာ ခံစားခွင့်ရရှိစေရန် လိုအပ်သော နိုင်ငံတော်၏ အထောက်အပံ့နှင့် အရင်းအမြစ်များ ခွဲဝေ ချထားပေးရေးအတွက် ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့သို့ တင်ပြဆောင်ရွက်ရမည်။

(ခ) နိုင်ငံတော်ဝန်းလုံး သတ်မှတ်ထားသော အခမဲ့မသင်မနေရပညာရေးအဆင့် ပြီးမြောက်စေရန် ဦးတည်ဖော်ဆောင်ရမည်။

(ဂ) ကလေးသူငယ်များကို ကျောင်းအပ်နှံရေး၊ ကျောင်းမှန်မှန်တက်ရေး၊ ကျောင်းထွက်နှုန်းကျဆင်းရေးတို့အတွက် လိုအပ်သော အစီအမံများ ချမှတ်ဆောင်ရွက်ရမည်။

(ဃ) နိုင်ငံတော်က ဖွင့်လှစ်သော ကျောင်းများတွင် အကြောင်းအမျိုးမျိုးကြောင့် ကျောင်းမတက်နိုင်သော ကလေးသူငယ်များနှင့် ပညာသင်ယူနိုင်ခြင်းမရှိသော ကလေးသူငယ်များ ပညာသင်ယူခွင့်ရရှိရေးအတွက် ကျောင်းပြင်ပ ပညာရေးအပါအဝင် အခြားသော လက်တွေ့အသုံးချနိုင်သည့် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်း ပညာသင်ကြားရေးဆိုင်ရာ အစီအစဉ်များ ချမှတ်ဆောင်ရွက်ရမည်။

(င) တိုင်းရင်းသားများ၏ စာပေ၊ ဘာသာစကား၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ အနုပညာနှင့် ဓလေ့ထုံးစံများဖွံ့ဖြိုးစေရန် သင်တန်းများ ဖွင့်လှစ်သင်ကြားရေးအတွက် ကူညီဆောင်ရွက်ရမည်။

အခန်း (၁၄)

ကလေးသူငယ်များ အလုပ်လုပ်ကိုင်ခြင်းနှင့် အဆိုးရွားဆုံးပုံစံဖြင့် အလုပ်ခိုင်းစေခြင်း

၄၉။ (က) မည်သည့် ကလေးသူငယ်ကိုမျှ အဆိုးရွားဆုံးပုံစံဖြင့် အလုပ်ခိုင်းစေခြင်း သို့မဟုတ် အလုပ်လုပ်ကိုင်ခွင့်ပြုခြင်း မပြုရ။

(ခ) အလုပ်လုပ်ကိုင်နိုင်စွမ်းရှိသည့် ကလေးသူငယ်၏ အသက်သည် (၁၄) နှစ်အောက် မငယ်စေရ။ အကယ်၍ နိုင်ငံတော်၏ ပညာရေးရည်မှန်းချက်အရ အခမဲ့မသင်မနေရ ပညာရေးစနစ်အတွက် သတ်မှတ်ထားသော အသက်သည် (၁၄) နှစ်ထက် ပိုပါက ကျောင်းနေသော ကလေးသူငယ်များ၏ အလုပ်လုပ်ကိုင်နိုင်သည့် အသက်သည် ထိုသို့ပို၍ သတ်မှတ်ထားသော အသက်ထက် မငယ်စေရ။

(ဂ) အသက် (၁၂) နှစ် မှ (၁၄) နှစ် အတွင်းရှိ ကလေးသူငယ်သည် ဘေးအန္တရာယ်မရှိသည့်အပြင် ကျန်းမာရေးကို ထိခိုက်မှုမရှိနိုင်သည့် ပေါ့ပါးသော လုပ်ငန်းများတွင် ကျောင်းပညာရေးကိုဖြစ်စေ၊ အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာရေးကိုဖြစ်စေ၊ ထိုကလေးသူငယ်၏ ကျန်းမာရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးကိုဖြစ်စေ မထိခိုက်စေပါက အလုပ်လုပ်ကိုင်ခွင့်ရှိသည်။

(ဃ) ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ သတ်မှတ်ထားသော အသက်ထက်ပို၍ ကြီးသည့် ကလေးသူငယ်သည် ကျန်းမာရေးကောင်းမွန်ပြီး သက်ဆိုင်ရာ အလုပ်ကို လုပ်ကိုင်နိုင်စွမ်းရှိပါက တည်ဆဲ အလုပ်သမားရေးရာ ဥပဒေများနှင့်အညီ အလုပ်လုပ်ကိုင်ခွင့်ရှိသည်။

၅၀။ အလုပ်သမား၊ လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေးနှင့် ပြည်သူ့အင်အားဝန်ကြီးဌာနသည် -

(က) ဘေးအန္တရာယ် ဖြစ်စေနိုင်သော လုပ်ငန်းအမျိုးအစားများ၊ လုပ်ငန်းခွင်များကို သက်ဆိုင်ရာ အလုပ်ရှင်အဖွဲ့အစည်း၊ အလုပ်သမားအဖွဲ့အစည်းများနှင့် ညှိနှိုင်းပြီး သတ်မှတ်ထားရမည်။

(ခ) ပုဒ်မ ၄၉၊ ပုဒ်မခွဲ (ဂ) ပါ အသက် ၁၂ နှစ် မှ ၁၄ နှစ် အတွင်းရှိ ကလေးသူငယ်များ အလုပ်လုပ်ကိုင်ခွင့်ရှိသည့် တည်ဆဲအလုပ်သမားရေးရာ ဥပဒေများနှင့်အညီ သတ်မှတ်ထားသည့် ပေါ့ပါးသော အလုပ်အမျိုးအစားများ၊ အများဆုံးအလုပ်ချိန်နှင့် အခြားစည်းကမ်းချက်များကို သတ်မှတ်ထားရမည်။

(ဂ) ဤဥပဒေနှင့်အညီ ကလေးသူငယ်များ အလုပ်လုပ်ကိုင်ခွင့်ရရှိရေး၊ အလုပ်လုပ်ကိုင်သော ကလေးသူငယ်များအား ကာယံကြံ့ဖျက်ပြားစေမည့် အပြုအမူ၊ အပြောအဆို အပါအဝင် လုပ်ငန်းခွင် ဘေးအန္တရာယ်ကင်းရှင်းရေးနှင့် ကျန်းမာရေး၊ ရပိုင်ခွင့်များ ထိခိုက်နှစ်နားဆုံးရှုံးမှုမရှိစေရေးနှင့် ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးတို့အတွက် သက်ဆိုင်ရာ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဌာနများနှင့် ညှိနှိုင်းပြီး စီမံဆောင်ရွက်ရမည်။





# တော်လှန်ရေးတေးကဗျာ ဘာစတီး ပုံရိပ်လွှာ

## ကိုရင်ဩ

ပြင်သစ်နိုင်ငံ၏ အမျိုးသားနေ့ (ဘာစတီးနေ့) ကို ဇူလိုင် ၁၄ ရက်က ပွဲကြီးသဘင်ပွဲတော်အဖြစ် နယ်အုပ်စုကြီးပေါင်းစုံတွင် ဝေဖန်သုံးသပ်ခွင့် ရရှိစေရန်အတွက် အမေရိကန် သမ္မတ ဒေါ်နယ်ထရန် က အထူးအထူးအထူး ပြင်သစ်တပ်ဖွဲ့ဝင်များ ညီညာဖြဖြ ချီတက်လာကြသည်ကို နှစ်နိုင်ငံအောင်မြင်စွာ ရွေးချယ်ခဲ့ကြလေသည်။

ယခုနှစ်၏ ဘာစတီးနေ့တွင် ကျင်းပသည့် စစ်ရေးပြအခမ်းအနားတွင် အမေရိကန်နှင့် ပြင်သစ်တပ်ဖွဲ့ဝင်များ ညီညာဖြဖြ ချီတက်လာကြသည်ကို နှစ်နိုင်ငံအောင်မြင်စွာ ရွေးချယ်ခဲ့ကြလေသည်။ ပြင်သစ်နိုင်ငံ၏ အရေးအပါဆုံး အခါ သမယတွင် အများပြည်သူတို့အနေဖြင့် 'ပြင်သစ်တော်လှန်ရေး' ကို စတင်စေခဲ့သော ဘာစတီးနေ့အကျဉ်းထောင်စီးနင်းမှု သမိုင်းဝင်ဖြစ်ရပ်ကို ပြန်ပြောင်းသတိရစရာ ဖြစ်လေသည်။

ပထမကမ္ဘာစစ်အတွင်း သို့ အမေရိကန် ပြည်ထောင်စု ဝင်ရောက်ခဲ့မှု ရာပြည့်အခါ သမယတွင် ဘာစတီးနေ့ စစ်ရေးပြအခမ်းအနားကို ပုံနှိပ်ထုတ်ဝေ တစ်ခန်းတန်းကျင်းပခဲ့၏။

စစ်ရေးပြပွဲတွင် အမေရိကန် ကြည်းတပ်အမှတ် (၁) ခြေလျင်တပ်မမှ တပ်ဖွဲ့ဝင် စစ်သည်တော်များ ပါဝင်ဆင်နွှဲခဲ့ကြသည်။ အမေရိကန် တပ်မတော်၏ ယင်းတပ်မကို ၁၉၁၇ ခုနှစ်တွင် စတင်ဖွဲ့စည်းခဲ့သည်ဟု သိရလေသည်။

ဘာစတီး အကျဉ်းထောင်ကြီးကို ချားစ်ဘုရင်-၅ (၁၃၃၈-၁၃၈၀) ပြင်သစ်ဘုရင်အဖြစ် အုပ်စိုးသော ၁၃၆၄ ခုနှစ်မှ ၁၃၈၀ ခုနှစ်အတွင်း အင်္ဂလိပ်ရန်သူ ကာကွယ်ရန် ၁၃၇၀ ပြည့်နှစ်မှစတင် တည်ဆောက်ခဲ့သည်။ အင်္ဂလိပ်နှင့် ပြင်သစ်တို့၏ နှစ် ၁၀၀ စစ်ပွဲကာလအတွင်း တည်ဆောက်ခဲ့သော ဘာစတီးခံတပ်ကြီးကို ၁၄ ရာစုနှင့် ၁၅ ရာစုအတွင်း ပြင်သစ်ဘုရင်တို့၏ အမြောက်သေနတ်လက်နက်များ ထုတ်လုပ်ရာ လက်နက်တိုက်အဖြစ်လည်းကောင်း၊ ၁၅ ရာစုနောက်ပိုင်း အကျဉ်းထောင်ကြီးအဖြစ်လည်းကောင်း အသုံးပြုခဲ့လေသည်။

လူဝီ -၁၆ (၁၇၅၄-၁၇၉၃) အုပ်စိုးစဉ် ဘာစတီးအကျဉ်းထောင်ကြီးကို ပြည်သူ လူထုက ဖျက်ဆီးပစ်နိုင်ခဲ့ပြီး ဘုရင်စနစ်ကို ပထမဆုံးအကြိမ် အဆုံးသတ်နိုင်ခဲ့သည်။ **ပြင်သစ်တော်လှန်ရေး သမိုင်းအကျဉ်း**  
၁၈ ရာစုနှစ် နှောင်းပိုင်းက ပြင်သစ်ပြည်သူလူထုမှာ အလွန်ဆင်းရဲလျက်ရှိကြသည်။ ဆင်းရဲသားများသည် ကြီးလေးသော အခွန်အတုပ်များကို ထမ်းဆောင်ကြရ၍ ခါးမလုံ ဝမ်းမဝ စုတ်ပဲ့နဲ့ချာသောဘဝသို့ ကျရောက်နေကြသည်။ သူတို့ ဆင်းရဲငတ်

ပြတ်နေသလောက် ပြင်သစ်ဘုရင်နှင့် နယ်စားမြို့စား များမတ်တို့က စည်းစိမ်ယစ် မှူးနေကြသည်။

ထိုမင်းမြှောင်ကပ်ပါး နယ်စား၊ မြို့စား၊ များမတ်များနှင့် ရောမကက်သလစ် ခရစ်ယာန်ဂိုဏ်းကြီးဝင် ဘုန်းကြီးများသည် တစ်နိုင်လုံးရှိ မြေယာများကို လက်ဝါးကြီးအုပ် သိမ်းပိုက်ထားသော်လည်း အခွန် မထမ်းကြချေ။ အခွင့်အရေးဟူသမျှကား ဆင်းရဲသားများ မခံစားရဘဲ သူတို့ချည်း ခံစားကြသည်။

ထိုသို့ လူမှုရေးမမျှမတ၊ အုပ်ချုပ်ရေးမမျှ မတဖြစ်နေသည်ကို ဘုရင်မင်းမြတ်က မျှတလာအောင် ဆောင်ရွက်ပေးခြင်းမရှိချေ။ ထို့ပြင် ဘုရင်များသည် အလွန်တန်ဖိုးကြီးလိုကြသည်။ ထို့ကြောင့် နယ်ချဲ့နိုင်ရေးအတွက် ဂျာမနီနှင့်လည်းကောင်း၊ အင်္ဂလိပ်နှင့်လည်းကောင်း စစ်ဖြစ်ခဲ့သည်။

ထိုစစ်ပွဲများတွင် ပြင်သစ်တို့ပေးခဲ့သော များသည်။ စစ်ပွဲများကြောင့် ငွေကုန်ကြေး ကျများသည်။ ထိုကာလအတွင်း လူမှုရေး အယူအဆအယူများ ပေါ်လာသည်။

လူထုအား အသိဉာဏ်ဖွင့်ပေးကြသော ပညာရိုးစာရေးဆရာကြီးများအဖြစ် ဗော်လတဲယား၊ မွန်တက်စကျီ၊ ရူးဆိုးစသည်တို့ ကျော်ကြားကြသည်။

လူဝီ - ၁၄ သည် စည်းစိမ်ခံသည့် ဘုရင်ဖြစ်ပြီး တန်ခိုးအာဏာကြီးမားရန် စစ်ပွဲများ တိုက်ခိုက်စေသဖြင့် ဘဏ္ဍာငွေများစွာ ကုန်ကျသည်။ လူဝီ-၁၅ နန်းတက်လာပြန်သော် ထိုဘုရင်မှာလည်း အရည်အချင်း ညံ့ဖျင်းကာ ပျင်းရိပြီးလျှင် အသုံးအဖြုန်းကြီးသည်။ ထို့ကြောင့် ပြည်သူလူထုသည် ဘုရင်အုပ်ချုပ်ရေးစနစ်ကို ရှုမုန်းလာလေသည်။

လူထု၏ မကျေနပ်မှုများသည် ယင်းအိုးကြီးနှင့်တူပြီး ထိုယင်းအိုးကြီးသည် လူဝီ-၁၆ လက်ထက်တွင် ပေါက်ကွဲလေတော့သည်။

၁၇၈၈ ခုနှစ်တွင် လူဝီသည် ငွေကြေး အပူတပြင်းလိုအပ်နေသဖြင့် အခွန်တိုး၍ ကောက်ခံရန် စတင်ဖွဲ့စည်းရန် (အင်စတီတုတ်ဂျင်နရယ်) ခေါ် လွှတ်တော်အစည်း အဝေးကြီးကို ခေါ်သည်။

၁၇၈၉ ခုနှစ် မေလတွင် ထို လွှတ်တော် အစည်းအဝေးကို ဗာဆေးမြို့၌ ကျင်းပရာ မင်းဆွေ မင်းမျိုး၊ မြို့စားနယ်စားများ၊ သာသနာ့ဝန်ထမ်းများနှင့် ဆင်းရဲသား ပြည်သူလူထုတို့၏ ကိုယ်စားလှယ်များ တက်ရောက်ကြသည်။ ပြည်သူလူထု၏ ကိုယ်စားလှယ်တို့သည် အခွန်သစ် ကောက်ခံရေးကို လက်မခံသည့်ပြင် လူမှုရေး မမျှ

တမှု အုပ်ချုပ်ရေး မမျှတမှုတို့ကို ပြုပြင်ပေးရန် တောင်းဆိုကြသည်။

လူထုကိုယ်စားလှယ်တို့သည် လွှတ်တော်မှထွက်ခဲ့ကြပြီးလျှင် မိမိတို့သာလျှင် တရားဝင် အမျိုးသားလွှတ်တော်ဖြစ်သည်ဟု ကြေညာခဲ့ကြသည်။ ပြင်သစ်နိုင်ငံအတွက် အခြေခံဥပဒေသစ်တစ်ရပ်ရေးဆွဲ၍ မပြီးမချင်း ထိုလွှတ်တော်ကို ဖျက်သိမ်းခြင်းမပြုရန်လည်း သစ္စာအမိဋ္ဌာန်ပြုကြသည်။

ဤသို့ စတင်ဖွဲ့စည်းရန် လွှတ်တော်ကို အသိအမှတ်မပြုဘဲ တစ်စင်ထောင်သည်ကို နောက်ဆုံးတွင် လူဝီဘုရင်က အသိအမှတ်ပြုရလေသည်။ သို့တိုင်အောင် သူသည် အကြမ်းဖက်၍ ခွိမ်းနှင်းရန်သာ ကြိုးစားနေခဲ့သေးသည်။

သူသည် ဝန်ကြီးချုပ်နက်ကာကို ဖြုတ်ပစ်၍ အမျိုးသားလွှတ်တော်ကို ဖျက်သိမ်းရန်လည်း ကြံရွယ်ခဲ့၏။ ထို့ကြောင့် ပါရီမြို့တော် လူထုသည် အုပ်မနိုင်ထိန်းမရဖြစ်လာကာ လက်နက်များ ရရှိရန်အတွက် ဘာစတီးခေါ် အကျဉ်းထောင်ကြီးကို ဇူလိုင်လ ၁၄ ရက်နေ့တွင် တိုက်ခိုက်ကြသည်။ ထိုအခါမှစ၍ သက်ဦးဆံပိုင် ဘုရင်စနစ်ကို တော်လှန်သော တော်လှန်ရေးကြီး စတင်ခဲ့လေသည်။

ဘာစတီးကျဆုံးပြီးနောက် ပါရီမြို့နှင့် ပြင်သစ်နိုင်ငံ အရပ်ရပ်တွင် တော်လှန်ရေး သမားများ ကြီးပွားလာလေသည်။ စည်းမျဉ်းခံဘုရင်စနစ် စတင်ခဲ့ကြပြီးနောက် လူဝီဘုရင်သည် အစိုးရသစ်၏ လက်အောက်ဝယ် အကျဉ်းသမားသဖွယ် ဖြစ်နေသည်။ အုပ်ချုပ်ရေးဥပဒေကို လိုက်နာရန် ကတိပြုသော်လည်း ပြင်သစ်၏ ရန်သူနိုင်ငံများနှင့် ယှဉ်ပွတ်စွာ ဆက်သွယ်သည်။ လူဝီသည် မိဖုရား၊ သားတော်၊ သမီးတော်များနှင့်အတူ ထွက်ပြေးရန် ကြိုးစားရာပြန်လည် ဖမ်းမိသွားသည်။ ထိုအခါ လူဝီဘုရင်အပေါ် သင်္ကာမကင်းဖြစ်နေသူများသည် ပို၍ အယုံအကြည် ကင်းမဲ့လာကြလေသည်။

ဤအဖြစ်အပျက်များကြောင့် တော်လှန်ရေးသမားတွင် ဘုရင်ဂိုဏ်းနှင့် သမ္မတဂိုဏ်းဟူ၍ နှစ်ဂိုဏ်းကွဲလာသည်။ နောက်ဆုံးတွင် သမ္မတဂိုဏ်းသည် လူထု၏ ထောက်ခံမှုကို ရရှိသည်။ ၁၇၉၂ ခုနှစ်တွင် သမ္မတပါတီ ခေါင်းဆောင်သော ပြည်သူလူထုကိုယ်စားလှယ်များသည် ညီလာခံတစ်ရပ်ကို ကျင်းပသည်။

ထိုကိုယ်စားလှယ်များ ညီလာခံမှ ဆုံးဖြတ်ချက်အရ စည်းမျဉ်းခံ ဘုရင်အုပ်ချုပ်ရေးစနစ်ကို ဖျက်သိမ်း၍ သမ္မတအစိုးရစနစ်ကို ထူထောင်သည်။ ၁၉၇၃ ခုနှစ်တွင် လူဝီဘုရင်အား ကွပ်မျက်ခဲ့သည်။



**အထူးဧည့်သည်တော်ကြီး**

ဘာစတီးနေ့ အထိမ်းအမှတ် အောင်ပွဲ သဘင်အခမ်းအနားသို့ တက်ရောက်ရန် ပြင်သစ်နိုင်ငံသို့ အထူးဧည့်သည်တော်အဖြစ် အမေရိကန်ခေါင်းဆောင် ရောက်ရှိခဲ့ပြီးနောက် ဇူလိုင် ၁၄ ရက်တွင် ပြင်သစ်ခေါင်းဆောင်နှင့်အတူ ပူးတွဲသတင်းစာရှင်းလင်းပွဲတစ်ရပ် ပြုလုပ်ခဲ့သည်။

အရှေ့အလယ်ပိုင်းနှင့် အာဖရိကဒေသတို့၌ အကြမ်းဖက်မှုတိုက်ဖျက်နိုင်ရေးအတွက် ပြင်သစ်နှင့် အမေရိကန်တို့ ပူးတွဲကြိုးပမ်းသွားကြရန် သဘောတူညီခဲ့ကြသည်ဟု ခေါင်းဆောင်နှစ်ဦးစလုံးတို့က ထုတ်ဖော်ပြောကြားခဲ့သည်။

ကမ္ဘာကြီး၏ ဘုံရန်သူ အကြမ်းဖက်သမားများသည် အမေရိကန်ကိုသာမက ဥရောပကိုပါ ခြိမ်းခြောက်နေပြီး အကြမ်းဖက်မှုတိုက်ဖျက်ရေးလုပ်ငန်းအတွက် နှစ်နိုင်ငံလက်တွဲဆောင်ရွက်ကြရန် အဓိကပြု ဆွေးနွေးခဲ့ကြကြောင်း သမ္မတမေထရန်က ပြောကြားခဲ့သည်။

အကြမ်းဖက်မှု ပြဿနာတွင် နှစ်နိုင်ငံ သဘောတူညီမှု ရရှိခဲ့ကြသည့်တိုင် ရာသီဥတုပြောင်းလဲမှု ပြန်လည်ထိန်းညှိရေးကိစ္စရပ်တွင်မူ သမ္မတထရန်နှင့် သဘောထားအမြင်ကွာဟမှုရှိနေဆဲဖြစ်သည်ဟု သမ္မတမေထရန်က ဝန်ခံပြောကြားခဲ့သည်။

သို့ရာတွင် သမ္မတထရန်က ပါရီသဘောတူညီချက်နှင့် ပတ်သက်၍ မိမိ၏ ဆုံးဖြတ်ချက်မှာ အပြီးသတ်သဘောတူညီချက်မဟုတ်ဟု အရိပ်အမြွက်ပြောကြားခဲ့သည်။

“ပါရီသဘောတူညီချက်နဲ့ ပတ်သက်ပြီး အမေရိကန် ဘာဆက်လုပ်မယ်ဆိုတာ ဆက်ပြီး စောင့်ကြည့်ကြပါဦး။ ခင်ဗျားတို့ အံ့အားသင့် သွားရမှာကို တွေ့ကောင်းတွေ့လာရမှာပါ” ဟူ၍ သမ္မတထရန်က သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲတွင် ပြောကြားခဲ့သည်။

“ပါရီ သဘောတူညီချက်ဟာ ကမ္ဘာထိပ်တန်း ပတ်ဝန်းကျင်

ညစ်ညမ်းအောင်လုပ်တဲ့ နိုင်ငံတွေဖြစ်တဲ့ တရုတ်နဲ့ အိန္ဒိယနိုင်ငံတွေကို သိပ်သက်သာလွန်းတယ်ဗျ။ ဒီသဘောတူညီချက်ဟာ အမေရိကန် စက်မှုလုပ်ငန်းတွေကို ဆိုးဆိုးရွားရွား ထိခိုက်စေတယ်” ဟု သမ္မတထရန်က ဆိုသည်။

ပြင်သစ်နှင့် ဂျာမနီနိုင်ငံတို့သည် အကြမ်းဖက်မှုကြောင့် အထိနာနေရသည့် နိုင်ငံများဖြစ်ကြပြီး အကြမ်းဖက်မှုတားဖက်ကို ယင်းနိုင်ငံများ ခံစားကြသည်မှာ လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေးလုပ်ငန်းကို ကောင်းစွာ ထိန်းချုပ်မှုပြုလုပ်ခဲ့သောကြောင့် ဖြစ်ရသည်ဟု သမ္မတထရန်က တစ်ခါက ဝေဖန်ပြောဆိုခဲ့ဖူးသည်ကို ကိုးကားလျက် သတင်းထောက်တစ်ဦးက မေးမြန်းရာ သမ္မတထရန်က -

“ပြင်သစ်မှာ အခုနေအခါမှာ ထက်ထက်မြက်မြက်ရှိလှတဲ့ ခေါင်းဆောင်တစ်ဦး ပေါ်ထွန်းလာပြီဖြစ်တာကြောင့် အကြမ်းဖက်မှု ပြဿနာကို သူနိုင်နိုင်နင်းနင်း ဆောင်ရွက်သွားပါလိမ့်မယ်” ဟု ပြောကြားခဲ့သည်။

လက်တွေ့တွင် သမ္မတထရန်ကိုယ်တိုင် အကြမ်းဖက်မှုကို နုဖူးတွေ့ဖူးတွေ့ ရင်ဆိုင်နေရချိန်ဖြစ်သည်။ မွတ်စလင်အများစုနေထိုင်ရာ နိုင်ငံခြောက်နိုင်ငံကို အမေရိကန် ပြည်ဝင်ဗီဇာ ထိန်းချုပ်ကန့်သတ်ခြင်း၊ လူဝင်မှု ပတ်ပင်ခြင်းတို့ကြောင့် ဝေဖန်ရှုတ်ချမှုများ ပေါ်ထွက်လျက်ရှိလေရာ သမ္မတထရန်ကိုယ်တိုင် သတိကြီးကြီးထား၍ နေထိုင်ရချိန်ဖြစ်သည်။

**လူ့အခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်း**

ပြင်သစ်နိုင်ငံ၌ ဘုရင်စနစ်ဖျက်သိမ်းရေးသို့ ဦးတည်သော တော်လှန်ရေးကြီးဖြစ်ပွားခဲ့ပြီး ပထမပြင်သစ်သမ္မတနိုင်ငံကို ထူထောင်နိုင်စေခဲ့သည့် လူသားနှင့် နိုင်ငံသားတို့ဆိုင်ရာ အခွင့်အရေးများ ကြေညာစာတမ်းကို ၁၇၈၉ ခုနှစ် ဩဂုတ်လတွင် ပြင်သစ်အမျိုးသား တိုင်းပြုပြည်ပြုလွှတ်တော်က အတည်ပြုပြဌာန်းနိုင်ခဲ့လေသည်။

ယင်းကြေညာစာတမ်း ဖြစ်တည်လာရေးအတွက် ကနဦးအစ အကြောင်းအရင်း ဖြစ်သော ဘာစတီးအကျဉ်းထောင်ဖျက်သည့် နှစ်ပတ်လည်နေ့ကို ၁၈၈၀ ပြည့်နှစ်မှစ၍ ပြင်သစ်အမျိုးသားနေ့အဖြစ် သတ်မှတ်ခဲ့ကာ နှစ်စဉ်ကျင်းပလာခဲ့လေသည်။ ကမ္ဘာတစ်လွှား လူ့အခွင့်အရေးရရှိရေး ကြိုးပမ်းမှုများအနက် ထူးခြားဂုဏ်အင်များ နှင့် ပြည့်စုံသော ဘာစတီးနေ့ကို အာရုံပြုမိရင်း “တော်လှန်ရေးတေးကဗျာ ဘာစတီး ပုံရိပ်လွှာ” ဟု ကျွန်ုပ်တို့ ရင်မိသတည်း။ ။

**Ref:**  
1. Trump, Macron's Guest of Honor, Marks Bastille Day in Paris(NBC);  
2. French Revolution (Wikipedia)

အထူးဖော်ပြခြင်း

သဘာဝဘေး စဉ်မနေ့ ကျည်ကယ်ဆယ် ဆောက်ရွက်မည်

မင်းမင်းထွန်း(ကလေး)

သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ပျက်စီးမှုများနှင့်အတူ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ပေါက်ဖြစ်ပွားလာသည့် ရာသီဥတုဖောက်ပြန်မှုများကြောင့် ယနေ့ကမ္ဘာသည် သဘာဝဘေးဒဏ်များကို ကြုံတွေ့ခံစားနေကြရသည်။ အဆိုပါ သဘာဝဘေးဒဏ်များကို ခံစားနေကြရသည့် နိုင်ငံများတွင် မြန်မာနိုင်ငံသည်လည်း အပါအဝင်ဖြစ်သည်။

လျင်မြန်သွက်လက်ရှာဆောင်ရွက်

ထို့ကြောင့် နိုင်ငံတော်အတွင်း အချိန်ကာလအလျောက် ဖြစ်ပေါ်လာနိုင်သည့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များကို ကြိုတင်ထုတ်ဖော်ပြီး ကာကွယ်ရေးအစီအမံများစနစ်တကျ ပြုလုပ်ထားနိုင်ရေးနှင့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကျရောက်လာသည့် အခြေအနေတွင် ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ထောက်ပံ့ကူညီရေးလုပ်ငန်းများကို လျင်မြန်သွက်လက်ထိရောက်စွာ ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ရန် ဒုတိယသမ္မတ ဦးဟင်နရီ ဖန်ဆင်းယူ ဦးဆောင်သည့် အမျိုးသားသဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာစီမံခန့်ခွဲမှုကော်မတီကို ၂၀၁၆ ခုနှစ် မေ ၃၁ ရက်တွင် ဖွဲ့စည်းခဲ့ပြီး လုပ်ငန်းကော်မတီ ၁၁ ခုကိုလည်း ထပ်မံဖွဲ့စည်းခဲ့သည်။ အဆိုပါ လုပ်ငန်းကော်မတီများတွင် ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းကော်မတီသည်လည်း အပါအဝင်ဖြစ်သည်။

“ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေး လုပ်ငန်းကော်မတီကို ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးက ဥက္ကဋ္ဌ၊ ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယဝန်ကြီးက ဒုတိယ ဥက္ကဋ္ဌ၊ မီးသတ်ဦးစီးဌာန ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်က အတွင်းရေးမှူးဖြစ်ပြီး မြန်မာနိုင်ငံရတနာ၊ မြန်မာနိုင်ငံ ကြက်ခြေနီအသင်း စတဲ့ အဖွဲ့အစည်းတွေကို ကိုယ်စားလှယ်တွေနဲ့ ဖွဲ့စည်းထားပါတယ်” ဟု မီးသတ်ဦးစီးဌာန ညွှန်ကြားရေးမှူး ဦးသိန်းထွန်းဦးက ပြောသည်။

“နိုင်ငံတစ်ဝန်းက မြို့နယ်တွေမှာ မတော်တဆဖြစ်ပွားမှုတွေ အပါအဝင် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်တစ်ရပ်ရပ်ကြောင့် ထိခိုက်ပျက်စီးဆုံးရှုံးမှုတွေဖြစ်ပွားခဲ့ရင် ချက်ချင်းတုံ့ပြန်ဆောင်ရွက်နိုင်ဖို့အတွက် တစ်မြို့နယ်မှာ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးအဖွဲ့ဝင် ၃၅ ဦးပါဝင်တဲ့ တပ်စု (၁) စုစီနဲ့ စုစုပေါင်းတပ်စု(၃၃၃) စုဖွဲ့ထားပြီး မတော်တဆဖြစ်ပွားမှုနဲ့ သဘာဝဘေးအန္တရာယ်တစ်ရပ်ရပ်ကြောင့် ထိခိုက်ပျက်စီးဆုံးရှုံးမှုကြီးတွေ ဖြစ်ပွားခဲ့ရင် ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းတွေ ချက်ချင်းတုံ့ပြန်ဆောင်ရွက်နိုင်ဖို့အတွက် မြို့တော်တွေမှာ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးအဖွဲ့ဝင် အင်အား ၁၁၆ ဦးပါဝင်တဲ့ တပ်စု (၁) စုစီနဲ့ စုစုပေါင်း တပ်စု(၁၇) စုဖွဲ့ထားရှိပါတယ်။ ဒါ့အပြင် မြန်မာနိုင်ငံမီးသတ်တပ်ဖွဲ့ ဌာနချုပ်ရဲ့ တိုက်ရိုက်ကွပ်ကဲမှုနဲ့ နေပြည်တော်၊ မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီးနဲ့ ရန်ကင်းတိုင်းဒေသကြီးတို့မှာ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးအဖွဲ့တပ်(၃) စုကို အရန်ဖွဲ့စည်းထားရှိပါတယ်။ နိုင်ငံတစ်ဝန်းလုံးမှာ သန္ဓေခံအရန်မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ဝင်အင်အား ၁၃၉၇၅ ဦးကို စုဖွဲ့ပြီး ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းတွေ လှမ်းခြုံဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်” ဟု ၎င်းက ဆက်လက်ရှင်းပြသည်။

ရည်မှန်းချက်တာဝန်များ

နိုင်ငံတော်အတွင်း အချိန်ကာလအလျောက်ဖြစ်ပေါ်လာနိုင်သည့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များကို စီမံခန့်ခွဲမှုပြုလုပ်ရာတွင် အမျိုးသားသဘာဝဘေးအန္တရာယ်

ဆိုင်ရာစီမံခန့်ခွဲမှုကော်မတီမှ ပေးအပ်သည့်လုပ်ငန်းတာဝန်များကို ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်ရေးနှင့် ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်နိုင်ရေးသည် မီးသတ်ဦးစီးဌာန၏ ရည်ရွယ်ချက်များဖြစ်ပြီး သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ခံစားနေကြရသူများ အသက်ဘေးမှ လွတ်မြောက်စေရေးနှင့် အသက်ရှင်ကျန်နေသူများ အားလုံးဆက်လက်ရှင်သန်နိုင်ရန် အရေးပေါ်တုံ့ပြန်မှုလုပ်ငန်းတွေဆောင်ရွက်ရေးသည် အဆိုပါ ဦးစီးဌာန၏ ရည်မှန်းချက် တာဝန်များဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။

“ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းကော်မတီအနေနဲ့ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းစဉ်တွေကို စီမံချက်ရေးဆွဲအကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်။ အချိန်ကာလအလျောက်ဖြစ်ပေါ်လာနိုင်တဲ့ သဘာဝဘေးအန္တရာယ်တွေဖြစ်ပွားလာခဲ့ရင် ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းစဉ်တွေအနေနဲ့ သာမန်အချိန်ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ အရေးပေါ်အချိန်ဆောင်ရွက်ခြင်း(ကြိုတင်သတိပေးချက်ရရှိသည့်ကာလ)၊ အရေးကြီးကာလ ဆောင်ရွက်ခြင်း (သဘာဝဘေးအန္တရာယ်ကျရောက်နေစဉ်)နဲ့ ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ဆောင်ရွက်ခြင်း (ဖြစ်ပွားပြီးချိန်) ဆိုပြီး အပိုင်း(၄)ပိုင်းနဲ့ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်။ သာမန်ကာလဆောင်ရွက်ခြင်းအနေနဲ့ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးတပ်ဖွဲ့ဝင်တွေကို စုဖွဲ့ခြင်း၊ ဒေသအလိုက်နဲ့ သင်တန်းကျောင်းတွေမှာ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးနည်းပညာတွေ လေ့ကျင့်ပေးခြင်း၊ ပြည်ပနိုင်ငံတွေကို စေလွှတ်လေ့ကျင့်စေခြင်း၊ ပြည်ပနည်းပြ အကူအညီတွေရယူပြီး ပြည်တွင်းမှာလေ့ကျင့်ခြင်းတွေ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်”

ကြိုတင်ပြင်ဆင်ခြင်း

“ကြိုတင်ပြင်ဆင်ခြင်းအပိုင်းအနေနဲ့ ရိက္ခာအတွက် ကြိုတင်စီမံထားခြင်း၊ ဆေးဝါး၊ ဝတ်စုံ၊ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးပစ္စည်းတွေစုဆောင်းခြင်း၊ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးယာဉ်များရရှိရန် စီမံခြင်းတွေပြုလုပ်ထားပါတယ်။ အမျိုးသားသဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုကော်မတီနဲ့ မိုးလေဝသနှင့် ဇလပေဒညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာနတွေက သဘာဝဘေးအန္တရာယ်နဲ့စပ်လျဉ်းတဲ့ ကြိုတင်သတိပေးမိန့်ရရှိရင် အရေးပေါ်ကာလဆောင်ရွက်ခြင်းတွေအနေနဲ့ အင်အားတွေကိုအသင့်စုဖွဲ့ထားခြင်း၊ စုရပ်တွေသတ်မှတ်ခြင်း၊ မိုးလေဝသနှင့် ဇလပေဒညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာနရဲ့ သတိပေးချက် သတင်းတွေ စုဆောင်းခြင်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနဲ့ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးအတွက် ဖော်တော်ယာဉ်နဲ့ ဝေယျာဉ်တွေအသင့်ထားရှိခြင်း၊ ကြိုတင်စီမံထားရှိတဲ့ရိက္ခာတွေ အသင့်ထုပ်ပိုး ပြင်ဆင်ခြင်းနဲ့ လိုအပ်တဲ့အသက်ကယ်လုပ်ငန်းသုံးပစ္စည်းတွေကို အသင့်စုဖွဲ့ထားခြင်းတွေ ဆောင်ရွက်ထားပါတယ်။ အရေးကြီးကာလဆောင်ရွက်ခြင်းအနေနဲ့ ပထမဦးစွာ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးတပ်ဖွဲ့ဝင်တွေကို ဖြစ်စဉ်ဖြစ်ပွားရာဒေသတွေကို အဆင့်(၄) ဆင့်ဖြင့် စေလွှတ်ပြီး ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းတွေ ဆောင်ရွက်သွားမှာဖြစ်ပါတယ်။

ပထမအဆင့်အနေနဲ့ သဘာဝဘေးသတင်းရရှိတာနဲ့ တစ်ပြိုင်တည်း တိုင်းဒေသကြီးနဲ့ ပြည်နယ်အတွင်းရှိ သဘာဝဘေးဒဏ်ဆိုင်ရာ ခရိုင်နဲ့မြို့နယ်တွေကို အနီးစပ်ဆုံး သဘာဝဘေးဒဏ်က လွတ်မြောက်တဲ့ မြို့နယ် သုံးခုက

တပ်စု(၃)စု စေလွှတ်ပါတယ်။ ဒုတိယအဆင့်အနေနဲ့ သဘာဝဘေးဒဏ်ဆိုင်ရာ မြို့နယ်ကို တိုင်းဒေသကြီးနဲ့ ပြည်နယ်တွေမှာ အသင့်စုဖွဲ့ထားတဲ့ တပ်စု(၁)စုနဲ့ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေး ဆောင်ရွက်ရန် ထပ်မံစေလွှတ်ခြင်း၊ တတိယအဆင့်အနေနဲ့ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေး အင်အား ထပ်မံလိုအပ်ခဲ့ရင် သဘာဝဘေးဒဏ်ခံရတဲ့ ဒေသနဲ့ ထိစပ်လျက်ရှိတဲ့ တိုင်းဒေသကြီးနဲ့ ပြည်နယ်က တပ်စု(၁)စုကို ထပ်မံစေလွှတ်ခြင်း၊ စတုတ္ထအဆင့်အနေနဲ့ ကျန်တိုင်းဒေသကြီးနဲ့ ပြည်နယ်တွေအလိုက်စုဖွဲ့ထားတဲ့ တပ်စု(၁)စုကို အသင့်ပြုလုပ်ထားပြီး အရေးပေါ်အခြေအနေအရလိုအပ်တဲ့ အင်အားတွေကို ထပ်မံစေလွှတ်သွားမှာဖြစ်ပါတယ်။

လျင်မြန်စွာတုံ့ပြန်ကူညီ

“သဘာဝဘေးဒဏ်ခံစားနေရတဲ့ ဒေသတွေမှာ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းစဉ်တွေအနေနဲ့ သတင်းအချက်အလက်များအမြန်ဆုံးရရှိရန်ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ နေရာအနှံ့ပိုက်စီမံတိုက်ရှာဖွေခြင်းနဲ့ ကယ်ဆယ်ခြင်း၊ ရှေးဦးသူနာပြုစုခြင်း၊ သက်ဆိုင်ရာ ကျန်းမာရေးအဖွဲ့သို့ ဆေးဝါးကုသနိုင်ရန်ပေးပို့ခြင်း၊ ဘေးဒဏ်ဆိုင်ရာတွေကို အပိုးအကာအောက်ရောက်ရှိအောင် ဆောင်ရွက်ပေးခြင်း၊ အရေးပေါ်နားခိုရာနေရာတွေ ဆောက်လုပ်ပေးခြင်း၊ အခြေခံအစားအစာတွေ၊ အဝတ် အထည်တွေနဲ့ သောက်သုံးရေ ရရှိရေးဆောင်ရွက်ပေးခြင်း၊ သေဆုံးသူများတွေရရှိပါက အလောင်းဆယ်တင်ခြင်း၊ ဒေသခံတွေနဲ့ အတူအတည်ပြုခြင်းနဲ့ စနစ်တကျပြုလုပ်ရန် ကူညီဆောင်ရွက်ပေးခြင်း၊ သေဆုံးသူများထံမှ ကူးစက်ရောဂါများမပြန့်ပွားစေရန် ကူညီဆောင်ရွက်ပေးခြင်းစတဲ့ လုပ်ငန်းစဉ်တွေကို ဆောင်ရွက်ပေးသွားမှာဖြစ်ပါတယ်။

ပြန်လည်ထူထောင်ရေးဆောင်ရွက်ခြင်းလုပ်ငန်းတွေအနေနဲ့ အမျိုးသားသဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုကော်မတီရဲ့ ပြန်လည်ထူထောင်ရေးလုပ်ငန်းစဉ်တွေမှာ ပူးပေါင်းပါဝင်ဆောင်ရွက်ပေးသွားမှာဖြစ်ပါတယ်။ သဘာဝဘေးမဟုတ်တဲ့ အန္တရာယ်တွေကြုံတွေ့ခဲ့ရင်လည်း ခရိုင်၊ မြို့နယ်နဲ့ နယ်မြေမီးသတ်စခန်းတွေဟာ မီးဘေးလိုခြုံရဖို့နဲ့ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းတွေကို အချိန်နဲ့တစ်ပြေးညီ ဆောင်ရွက်နိုင်ဖို့လေ့ကျင့်ဖွဲ့စည်းထားတဲ့အတွက် သတင်းရယူရချင်း အချိန်တိုအတွင်းမှာ လျင်မြန်စွာတုံ့ပြန်ကူညီကယ်ဆယ်ဆောင်ရွက်ပေးသွားနိုင်မှာ ဖြစ်ပါတယ်” ဟု ၎င်းက ပြောကြားသည်။

အမြန်ဆုံးဆက်သွယ်

နိုင်ငံတစ်ဝန်းရှိပြည်သူများအနေဖြင့် ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်နိုင်ရေးအတွက် မီးသတ်ဦးစီးဌာန၏ အရေးပေါ်ဆက်သွယ်ရေး တယ်လီဖုန်းအမှတ်-၁၉၁ သို့ လည်းကောင်း၊ နယ်မြေအဆင့်၊ မြို့နယ်အဆင့် မီးသတ်စခန်းများ၏ တယ်လီဖုန်းနံပါတ်များသို့လည်းကောင်း တိုက်ရိုက်ဆက်သွယ်နိုင်သကဲ့သို့ မြို့နယ်၊ ရပ်ကွက်၊ ကျေးရွာအုပ်ချုပ်ရေးမှူးများ၊ မြန်မာနိုင်ငံရဲတပ်ဖွဲ့ဝင်များနှင့် အရန်မီးသတ် တပ်ဖွဲ့ဝင်များမှ တစ်ဆင့်လည်း အမြန်ဆုံးဆက်သွယ်အကူအညီတောင်းခံနိုင်ကြောင်း သိရသည်။

“ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးစွမ်းအားနဲ့ ပတ်သက်ပြီး အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးအဖွဲ့အဖွဲ့ရဲ့ လုပ်ငန်းစဉ်အကြံပြုချက်(International Search and Rescue Advisory Group- Guideline) အရရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေး အထောက်အကူပြုပစ္စည်းတွေပေါ်မှာ မူတည်ပြီး အသေးစားအဖွဲ့(Light Team)၊ အလတ်စားအဖွဲ့(Medium Team)၊ အကြီးစားအဖွဲ့(Heavy Team)ဆိုပြီး သုံးပိုင်းခွဲထားပါတယ်။ မြို့နယ်တွေမှာ ဖွဲ့စည်းထားတဲ့ တပ်စုတွေဟာ အသေးစားအဖွဲ့(Light Team) အဆင့်ဆောင်ရွက်နိုင်ပြီး တိုင်းဒေသကြီးနဲ့ပြည်နယ်တွေရဲ့ မြို့တော်တွေမှာ ဖွဲ့စည်းထားတဲ့ တပ်စုတွေဟာ အလတ်စားအဖွဲ့(Medium Team)အဆင့်ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းတွေကို ဆောင်ရွက်နိုင်မှာဖြစ်ပါတယ်။ တပ်ဖွဲ့ဝင်တွေရဲ့ လုပ်ငန်းစွမ်းဆောင်ရည်မြှင့်တင်ခြင်းနဲ့ ပိုလန်နိုင်ငံကနေ လက်ခံရရှိမယ့် ခေတ်မီအဆင့်မြင့်မီးငြိမ်းသတ်ရေးနဲ့

ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးယာဉ်တွေ၊ မီးသတ်အထောက်အကူပြုယာဉ်တွေ၊ စက်ကိရိယာတွေအပါအဝင် ၎င်းတို့ရဲ့ ဆက်စပ်ပစ္စည်းတွေနဲ့ အကြီးစားအဖွဲ့(Heavy Team) အဆင့် ဆက်လက်မြှင့်တင်နိုင်ရေး စီမံဆောင်ရွက်သွားမှာဖြစ်ပါတယ်။”

စွမ်းဆောင်ရည်မြှင့်တင်

“မြန်မာနိုင်ငံမီးသတ်တပ်ဖွဲ့က တပ်ဖွဲ့ဝင်တွေကို တရုတ်၊ ဂျပန်၊ စင်ကာပူ၊ မလေးရှားနဲ့ ထိုင်းစတဲ့နိုင်ငံတွေမှာ နိုင်ငံတကာကဖွင့်လှစ်တဲ့ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးသင်တန်းတွေကိုတက်ရောက်စေသလို၊ ကုလသမဂ္ဂအပါအဝင် နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်းတွေနဲ့လည်း အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲတွေ၊ နည်းပညာအထောက်အကူပြုတို့စွရပ်တွေဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်။ ဒေသအတွင်း နိုင်ငံတွေအချင်းချင်း သဘာဝဘေးအန္တရာယ် ဇာတ်တိုက်လေ့ကျင့်ခန်းတွေပြုလုပ်ရာမှာလည်း ပူးပေါင်းပါဝင်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်။ ရှာဖွေကူညီကယ်ဆယ်ရေးဘတ်ဂျက်ကို ပြည်ထောင်စုဘဏ္ဍာ ရန်ပုံငွေကနေ ဖြည့်တင်းဆောင်ရွက်ပေးနေသလို သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီးနဲ့ ပြည်နယ်အစိုးရဘဏ္ဍာရန်ပုံငွေတွေကလည်း တပ်ဖွဲ့ဝင်တွေရဲ့ စွမ်းဆောင်ရည်မြှင့်တင်ရေးနဲ့ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးဆိုင်ရာပစ္စည်းတွေ ဖြည့်တင်းရေးစတာတွေကို နှစ်အလိုက်ဘဏ္ဍာရန်ပုံငွေတောင်းခံပြီး ဖြည့်ဆည်းပံ့ပိုးလျက်ရှိပါတယ်” ဟု ညွှန်ကြားရေးမှူး ဦးသိန်းထွန်းဦးက ဆိုသည်။

မီးသတ်ဦးစီးဌာန၏ ရှာဖွေကူညီကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းကြီးအချို့နှင့် စပ်လျဉ်း၍ ၎င်းက ဆက်လက်ရှင်းပြသည်။

အထူးတာဝန်တစ်ရပ်

“ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းဆိုတာ မီးသတ်ဦးစီးဌာနရဲ့ အဓိကတာဝန်တွေထဲက တာဝန်တစ်ရပ်ဖြစ်ပါတယ်။ မီးသတ်တပ်ဖွဲ့စတင်ဖွဲ့စည်းစဉ်ကတည်းက မီးဘေးအန္တရာယ်အတွက်ပါဝင်သလို ဘယ်လိုဘေးအန္တရာယ်မှာပါဖြစ်ဖြစ် မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ဝင်တွေက ကူညီကယ်ဆယ်ဆောင်ရွက်ခဲ့ကြပါတယ်။ အထူးအားဖြင့်အချို့မှာ ၂၀၀၈ ခုနှစ် နာဂစ်ဆိုင်ကလုန်းမုန်တိုင်းဖြစ်ပွားပြီးချိန် စပြီးနောက်ပိုင်း နိုင်ငံအတွင်းကျရောက်တဲ့ သဘာဝဘေးအန္တရာယ်တွေဖြစ်တဲ့ ၂၀၁၁ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလမှာဖြစ်ပွားခဲ့တဲ့ ရခိုင်ပြည်နယ်က ဝါရီမုန်တိုင်းဘေး၊ ၂၀၁၁ခုနှစ်၊ မတ်လမှာဖြစ်ပွားခဲ့တဲ့ ရှမ်းပြည်နယ် (အရှေ့ပိုင်း) တာချီလိတ်မြို့၊ တာလေမြို့နယ်ခွဲ မြေငလျင်ဘေး၊ ၂၀၁၁ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလမှာဖြစ်ပွားခဲ့တဲ့ မကွေးတိုင်းဒေသကြီး၊ ပခုက္ကူမြို့နယ်အတွင်းက ရေဘေး၊ ၂၀၁၁ ခုနှစ်၊ ဒီဇင်ဘာလမှာဖြစ်ပွားခဲ့တဲ့ ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး၊ မင်္ဂလာတောင်ညွန့်မြို့နယ်၊ ကူးတို့ဆိပ်ရပ်ကွက်မီးဘေး၊ ၂၀၁၂ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလမှာစစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီးနဲ့ မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီးတို့မှာ ဖြစ်ပွားခဲ့သော မြေငလျင်ဘေး၊ ၂၀၁၃ ခုနှစ် မေလမှာဖြစ်ပွားခဲ့တဲ့ ရှမ်းပြည်နယ်(မြောက်ပိုင်း) လေပြင်းတိုက်ခတ်မှု၊ ၂၀၁၄ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လအတွင်းဖြစ်ပေါ်ခဲ့တဲ့ မွန်ပြည်နယ်နဲ့ ပဲခူးတိုင်းဒေသကြီးက ရေကြီးနှစ်မြုပ်မှုတွေ၊ ၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ ဇွန်လနှင့် ဇူလိုင်လအတွင်း မိုးသည်းထန်စွာ ရွာသွန်းမှုကြောင့် နိုင်ငံတော်တစ်ဝန်းပေါ်ပေါက်ခဲ့တဲ့ ရေကြီးနှစ်မြုပ်မှုတွေနဲ့ မြေပြိုမှုတွေ၊ ၂၀၁၆ ခုနှစ်အတွင်း ရေကြီးနှစ်မြုပ်မှုတွေ၊ ၂၀၁၇ ခုနှစ်၊ မတ်လအတွင်း တိုက်ကြီးမြို့မှာ ဖြစ်ပွားခဲ့တဲ့ ငလျင်ဘေးအန္တရာယ်တွေနဲ့ ဧပြီလအတွင်းဖြစ်ပွားခဲ့တဲ့ မာရဘာ မုန်တိုင်းဘေး စတဲ့ သဘာဝဘေးဒဏ်တွေမှာ ရှာဖွေကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းတွေ ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါတယ်။ အဲလို ဆောင်ရွက်ရာမှာ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းတွေရော အစိုးရမဟုတ်တဲ့ လူမှုအဖွဲ့အစည်းတွေနဲ့ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပါတယ်” ဟု ပြောပြသည်။

မည်သို့ဆိုစေကာမူ ကမ္ဘာ့နိုင်ငံတစ်ဝန်းဖြစ်ပွားနေသည့် သဘာဝဘေးဒဏ်နှင့် သဘာဝမဟုတ်သည့် ဘေးဒဏ်များကို စုပေါင်းကာကွယ်ကြရမည်မှာ ယနေ့ကမ္ဘာသူ ကမ္ဘာသားများ၏တာဝန်ဖြစ်ပါသည်။ ထို့အတူ အဆိုပါ ဘေးဒဏ် ကြုံတွေ့ခံစားခဲ့ကြသူများကို ဝိုင်းဝန်းရှာဖွေကူညီကယ်ဆယ်ကြရမည်မှာလည်း ကမ္ဘာတစ်ဝန်း ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်ကြရမည့် အထူးတာဝန်တစ်ရပ်သာ ဖြစ်ပါကြောင်း။ ။

“အမျိုးသားသဘာဝဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုကော်မတီနဲ့ မိုးလေဝသနှင့် ဇလပေဒညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာနတွေက သဘာဝဘေးအန္တရာယ်နဲ့စပ်လျဉ်းတဲ့ ကြိုတင်သတိပေးမိန့်ရရှိရင် အရေးပေါ်ကာလဆောင်ရွက်ခြင်းတွေအနေနဲ့ အင်အားတွေကိုအသင့်စုဖွဲ့ထားခြင်း၊ စုရပ်တွေသတ်မှတ်ခြင်း၊ မိုးလေဝသနှင့် ဇလပေဒညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာနရဲ့ သတိပေးချက် သတင်းတွေ စုဆောင်းခြင်း . . .



GRAND HANTHA INTERNATIONAL HOSPITAL

ဂရန်း(ဒ်)ဟံသာအင်တာနာရှင်နယ်ဆေးရုံကြီး မှ

ဝမ်းမြောက်ဂုဏ်ယူကြောင်း

Grand Hantha International Hospital ၏ (Siemens 384 Slices Dual Sources SOMOTOM Force CT, Siemens 3 Telsa Mangnetom Skyra MRI (70 cm open bore), Mammomat Inspiration Prime Edition Mammogram with Tomosynthesis Technology) သုံး နိုင်ငံတကာအဆင့်မီ ဓါတ်မှန်နှင့် ပုံရိပ်ဖော် ရောဂါရှာဖွေဌာန (Imaging Department) တွင် အကြီးအကဲ (Head of Department) အဖြစ် တာဝန်ယူဆောင်ရွက်နေသော ဓါတ်မှန်အထူးကုဆရာကြီး ပါမောက္ခဦးတင့်လွင် (Hon.Professor, Defence Services Medical Academy, BSc, M.B.,B.S, MD (USA), FRCP (Canada), FRCR (Eng), Diplomate, American Board of Radiology) အား (၁၂.၇.၂၀၁၇) တွင် မြန်မာနိုင်ငံ တပ်မတော်ဆေးတက္ကသိုလ်၏ ဧည့်ပါမောက္ခ အဖြစ် တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသည့်အတွက် ဆရာကြီးနှင့်တကွ မိသားစုများနှင့်အတူ ဝမ်းသာဂုဏ်ယူပါကြောင်းနှင့် အသက်ရာကျော်ရှည်ပါစေကြောင်း ဆုမွန်ကောင်းတောင်း မှတ်တမ်းတင်ဂုဏ်ပြုအပ်ပါသည်။

ဆေးရုံအုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့ နှင့် ကုသရေးအဖွဲ့  
Grand Hantha International Hospital

အမှတ် (၃)၊ နာနတ်တောလမ်းနှင့် ကြည့်မြင်တိုင်ကမ်းနားလမ်းထောင့်၊ ကမာရွတ်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်မြို့။  
ဆက်သွယ်ရန်- ၀၁ ၅၂၃၀၀၀၊ ၀၁ ၅၂၃၁၁၁၊ ၀၁ ၅၂၃၂၂၂၊ ၀၉ ၅၂၀၂၂၀၂၊ ၀၉ ၅၂၀၂၂၀၃၊ ၀၉ ၅၂၀၂၂၀၄

ရွှေလူစွန့်အင်ကြင်းမိုးရာသီအထူးခရီးစဉ်ကြီး  
(အပတ်စဉ် သောကြာနေ့တိုင်း)  
▶ သရဖူရွှေဥရာ (ပြည်)-စီသန်၊ ၂ ည / ၃ ရက်ခရီးစဉ် ၆၅၀၀၀/-  
▶ မော်လမြိုင် (မြို့စွဲစင်း) ဘုရင့်ညီဂွ  
စင်္ကြံမော်လမြိုင်-အိမ်လမ်း(ကွမ်ဟိ) နေ့မိုင်ပြန် ၃၅၀၀၀/-  
▶ ပုဂံ(ရွယ်တော်) ပခုက္ကူ  
ပုဂံ-နေပြည်တော် ၆ ည / ၅ ရက်ခရီးစဉ် ၁၁၀၀၀/-  
ဖုန်း ၀၉၂၁၆၆၀၀၀၊ ၀၉၄၅၄၄၄၀၃၃၃၊ ၀၉၃၀၉၀၀၀၆၀

GW 0973228008  
0973133528  
0973077569  
အိမ်ပြောင်းအိမ်ရွှေ  
ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်း  
ကာလများနှင့် လုပ်သားအားပေး  
ဝန်ဆောင်မှုပေးသည်။ နယ်  
အိမ်ပြောင်း ကားတင်သည့်  
တာဝန်ယူ ဝန်ဆောင်မှုပေးပါမည်။  
09401505559 မေလျော်

ဟိုတယ်ရောင်းမည်  
ရခိုင်(မြောက်ဦး)  
လိုင်စင်ရှိသည်။  
ညှိနှိုင်းဈေး  
ဆက်သွယ်ရန်  
ဖုန်း-၀၉-၇၉၈၁၄၂၂၉၇

ပျောက်ဆုံးကြောင်း  
Puma Energy Asia Sun Co.,  
Ltd ၏ (YIL8 16-17 2547,  
DT 6.9.2016+ EXT No.  
YIL8 16-17 E10 95, DT  
16.12.2016+IL EXT No.  
YIL 16-17 E1358, DT  
9.2.17) နှင့် အခြားစာရွက်စာတမ်း  
များမှာ ပျောက်ဆုံးသွားပါသည်။  
ထောက်ထားကြားပေးပါရန်  
ဖုန်း-၀၉ ၄၅၀၀၃၁၁၁၄

အမည်ပြောင်း  
ဦးအောင်ဌေ (၉/ညဉ့်နံ(နိုင်)  
၀၁၆၇၁၆၆၆၆ သမီး မော်လမြိုင်မြို့၊  
အထက်(၉) ဒသမတန်း(ခ)မှ မငွေ  
ရင်အား မငွေယဉ်တူ ပြောင်းလဲ  
ခေါ်ဆိုပါရန်။  
မငွေယဉ်

တစ်ဦးတည်းဖြစ်ကြောင်း  
ရမည်းသင်းမြို့နယ်၊ သိမ်ကုန်း၊  
ရမ်းတိုက်ရပ်နေ အဖ ဦးမောင်ပု၏  
သား ဦးရန်မျိုးအောင်(၉/ရမည်း(နိုင်)  
၁၃၃၃၁၇)နှင့် ဦးရန်အောင်မှာ တစ်ဦး  
တည်းဖြစ်ပါကြောင်း။  
ဦးရန်မျိုးအောင်(ခ)ဦးရန်အောင်

အမည်ပြောင်း  
အဖ ဦးကျော်သုလ်နှင့် ဒေါ်ခင်  
သန်းဦးတို့၏သမီး Moon Private  
Primary School(MPPS) ၄လမ်း၊  
အရှေ့ကြို့ကုန်း Grade-1အတန်းမှ  
မအေးလှဘိုးအား မာရီဇင်ဦး  
(Marie Zin Oo)ဟု ပြောင်းလဲ  
ခေါ်ဆိုပါရန်။  
မာရီဇင်ဦး (Marie Zin Oo)

အမည်ပြောင်းနှင့်  
ဖခင်အမည်မှန်  
ဦးလှမျိုးသူ ၏သား ရန်ကုန်တိုင်း  
ဒေသကြီး၊ လှိုင်သာယာမြို့နယ်၊  
ကောင်းရမ်း-တိုက်ပိုင်အထက်တန်း  
ကျောင်း ပဉ္စမတန်း နှင့်ဆီအခန်း  
တွင်ပညာ သင်ကြားလျက်ရှိသော  
မောင်သူဦးစံမေရမောင် အား  
မောင်သူဦးစံမေရ အဖြစ် ပြောင်းလဲ  
ခေါ်ဆိုပေးပါရန်နှင့် ဖခင်အမည်မှန်မှာ  
ဦးလှမျိုး အား ဦးလှမျိုးသူ အဖြစ်ဆို  
ပြောင်းလဲခေါ်ဆိုပေးပါရန်

ဖောင်းကြဲပျောက်  
လျှောက်ထားခြင်း  
ယာဉ်အမှတ် 4H/7261 ၏  
ဖောင်းကြွန်ပါတ်ပြား ပျောက်ဆုံး၍  
ထုတ်ပေးရန် လျှောက်ထားလာ  
ပါသဖြင့် ယခင် ဖောင်းကြွန်ပါတ်  
ပြား ပျက်ပြယ်ပါကြောင်း အများသိ  
စေရန် ကြေညာအပ်ပါသည်။  
ကညမု ခရိုင်ရုံး(ရန်ကုန်အောက်ပိုင်း)

ပြင်ဆင်ဖတ်ရှုပါရန်  
၁၄-၈-၂၀၁၇ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁၀ ရက်၊  
နံနက် ၉ နာရီမှ နံနက် ၁၀ နာရီ အထိ  
ပြင်ဆင်ပေးမည့်အတွက် အများအပြား  
အားဖြင့် နေ့စဉ်စာဖတ်ကြားရန် သမီး  
စုမ်းလှ(၅)ဟု အမည်မှန်ဖတ်ပါရန်။

ကန်ကွက်နိုင်ပါသည်  
ရန်ကုန်မြို့၊ ဒဂုံမြို့သစ်(အရှေ့ပိုင်း) မြေတိုင်းရပ်ကွက်(၄)ရပ်ကွက်၊  
မြေကွက်အမှတ်(၉၄၅) မြေအကျယ်အဝန်း(၄၀x၆၀) မြေကွက်ကို ဦးကျော်  
မင်းလတ် [၁၃/ပလန်(နိုင်)၀၀၀၀၉၃]မှ ပိုင်ဆိုင်ပြီး ဒေါ်သီတာအေး [၇/တငန  
(နိုင်)၀၀၄၆၆၀]က ဝယ်ယူရန်စရန်ငွေ တစ်စိတ်တစ်ဒေသကို ပေးချွေးထားပြီး  
ဖြစ်ရာ ဤကြော်ငြာပါပြီး (၇)ရက်အတွင်း ခိုင်မာသော စာချုပ်စာတမ်းမူရင်း၊  
စာရွက်စာတမ်းမူရင်းများနှင့်တကွ ဆက်သွယ်ကန်ကွက်နိုင်ပါကြောင်း ကြေညာ  
အပ်ပါသည်။ သတ်မှတ်ရက်ပြည့်ပါက ကန်ကွက်သူမရှိပါက ဤအရောင်း  
အဝယ်အား ဥပဒေနှင့်အညီ ဆက်လက်ဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း  
ကြေညာအပ်ပါသည်။  
ဒေါ်သီတာအေး  
Ph:09-421094370, 09-421102649

စီမံကိန်းနှင့်ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန  
ပြည်တွင်းအခွန်များဦးစီးဌာန  
အောင်ဘာလေသိန်းဆုဌာနခွဲ  
ကြေညာချက်  
(ရက်စွဲ၊ ၂၀၁၇ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင် လ ၁၄ ရက်)  
၁။ ၂၀၁၇ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လ (၁)ရက်နေ့တွင် ကျင်းပမည့် (၅)ကြိမ်မြောက် ကျပ် ၅၀၀ တန် အောင်ဘာလေသိန်းဆု  
ဖွင့်ပွဲအတွက် အကြိမ်စဉ်မြောက်နှင့် ဖွင့်လှစ်မည့်ရက်စွဲပါရှိသည့် ပင်မထိအက္ခရာ "က" မှ "အ"၊ "ကက"မှ "ကထ"ထိ  
အက္ခရာ အလုံး ၅၀၊ (ထိစာအုပ်ပေါင်း ၄,၀၉၀,၉၀၀ အုပ်)အား ထုတ်ဝေရောင်းချခဲ့ပါသည်။ ထိုသို့ရောင်းချရာတွင်  
(၁၃.၇.၂၀၁၇) ရက်နေ့ထိ ထိစာအုပ် (၁၄၀၀၀၀)ခန့်မှာ ရောင်းချရန် ကျန်ရှိနေပါသည်။  
၂။ သို့ဖြစ်ပါ၍ ဌာနဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများ၊ ကုမ္ပဏီများ၊ အသင်းအဖွဲ့များ၊ ပုဂ္ဂလိကလုပ်ငန်းရှင်များနှင့်  
တစ်ဦးချင်း ပုဂ္ဂိုလ်များ၊ ထိကစမ်းလိုသူ မိဘပြည်သူများ မည်သူမဆို ဝယ်ယူကမ်းစမ်းလိုပါက (၂၅.၇.၂၀၁၇) ရက်နေ့  
နောက်ဆုံးထား၍ အမှတ် (၃၈၄)၊ မဟာဗန္ဓုလလမ်းနှင့် (၃၇) လမ်းထောင့်၊ ကျောက်တံတားမြို့နယ်၊ အောင်ဘာလေ  
သိန်းဆုဌာနခွဲတွင် လာရောက် ဝယ်ယူကမ်းစမ်းနိုင်ပါကြောင်း အသိပေးကြေညာအပ်ပါသည်။  
အောင်ဘာလေသိန်းဆုဌာနခွဲ

သင့်သွေးဖြင့် အသက်ကယ်ပါ







ကြေးမုံ

ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ခြင်း

ဗဟိုဦးစီးဌာန(ရန်ကင်း)၏ ရာသက်ပန် အသင်းဝင်များ ပြန်ကြားရေးဌာနနှင့်ဆိုင်ခင်းအစီအစဉ်အရ...

အမှုဆောင်အဖွဲ့ ဗဟိုဦးစီးဌာန(ရန်ကင်း)

သဲအင်းဂူခုနစ်ရက် အဓိဋ္ဌာန်တရားစခန်းပွဲ

ရန်ကင်းမြို့နယ်၊ ဦးကောင်းဘုရားဝင်းအတွင်း သဲအင်းဂူပစ္စည်းတူးဖော်ရေးအဖွဲ့...

ရန်ကင်းမြို့နယ်၊ သဲအင်းဂူအတွင်း

ပရိယတ္တိသာသနာနဂ္ဂဟ ရန်ကုန်ဆန်လှူအသင်းကြီး အလုပ်အမှုဆောင်အဖွဲ့၏ ထုတ်ပြန်ကြေညာချက်

၅-၇-၂၀၁၇ ရက်ထုတ် သူရိယအလင်း သတင်းဂျာနယ် အတွဲ(၂) အမှတ်(၁၈) စာမျက်နှာ(၂၅)တွင် ဖော်ပြသည့် သတင်းနှင့်ပတ်သက်၍...

- (က) ပရိယတ္တိသာသနာနဂ္ဂဟ ရန်ကုန်ဆန်လှူအသင်းကြီးသည် နှစ်ပေါင်း(၉၁)နှစ် သက်တမ်းရှိ အစဉ်အလာ ကြီးမားသော အသင်းကြီးဖြစ်သည်။
(ခ) ၂၀၁၇ ခုနှစ်တွင် နိုင်ငံတော်သမ္မတ၏ ဂုဏ်ထူးဆောင်လက်မှတ် ရရှိထားသော အသင်းကြီးဖြစ်သည်။
(ဂ) အသင်းကြီးနှင့်ပတ်သက်၍ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ချက်များအားလုံးသည် စည်းမျဉ်းဥပဒေ လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြစ်ပါကြောင်း ထုတ်ပြန်ကြေညာအပ်ပါသည်။

အလုပ်အမှုဆောင်အဖွဲ့

Advertisement for HVC Heart & Vascular Centre. Includes logos for Victoria Hospital and HVC, and text about medical services in Bulgaria and other languages.

Advertisement for Y.E.S. International English Language Centre. Lists various English courses and their schedules.

Advertisement for HANGUK Korean Language Center. Includes contact information and social media links.

Advertisement for a business or service, featuring a logo and descriptive text.

Advertisement for a Condo unit, including contact numbers and location details.

Advertisement for a business or service, featuring a logo and descriptive text.

Advertisement for a business or service, featuring a logo and contact information.

Advertisement for a business or service, featuring a logo and contact information.

Large advertisement for Grand Diamond Castle Co., Ltd. featuring images of buildings and windows, and detailed text about their products and services.

ကြေးငြ



**မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီး**  
**ပြင်ဦးလွင်မြို့နယ်၊ အောင်ချမ်းသာရွာ**  
**ဓမ္မသဟာယ သာသန ဓင်တာ**  
**Institute of Dhamma Education**  
**(IDE-MDL)**



**၂၀၁၇ ခုနှစ် ဓမ္မသင်တန်း**

မန္တလေးတိုင်းဒေသကြီး၊ ပြင်ဦးလွင်ခရိုင်၊ ပြင်ဦးလွင်မြို့နယ်၊ အောင်ချမ်းသာရွာ၊ ဓမ္မသဟာယ သာသန ဓင်တာ (မဟာသုဗောဓိကျောင်းတိုက်)၌ ပါမောက္ခချုပ်ဆရာတော် ဒေါက်တာဘဒ္ဒန္တနန္ဒမာလာတို့ထံ ကိုယ်တိုင် ၂၀၁၇-ခုနှစ် ဝါတွင်းကာလ ဓမ္မသင်တန်း၌ အဘိဓမ္မာ အနစ်ချုပ်(အပိုင်း-၃) ဘာသာရပ်ကို ဖော်ပြပါ အချိန်ဇယားအတိုင်း ဝိဇ္ဇာပါမည်။

(က) ၂၀၁၇-ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လ(၇)ရက်နေ့မှ ဩဂုတ်လ (၂၅)ရက်နေ့အထိ။  
 (ခ) နေ့စဉ် နံနက် (၈)နာရီမှ (၁၀)နာရီအထိ

**ကြိုတင်သိရှိထားရန် အချက်များ**

- (က) ပြင်ဦးလွင်ဒေသ၌ နေထိုင်သူများ၊ မိမိတို့အစီအစဉ်ဖြင့် နေထိုင်သင်တန်းတက်သူများ အဆောင်နေခွင့်လျှောက်ထားရန် မလိုပါ။ သင်တန်းတက်သည့်နေ့၌သာ ဓမ္မသဟာယရုံး ခန်း၌အမည်စာရင်း ပေးသွင်းရပါမည်။
- (ခ) ဓမ္မသဟာယ သာသန ဓင်တာ၌ နေထိုင်၍ သင်တန်းတက်လိုသော ပုဂ္ဂိုလ်များသည် အဆောင်နေခွင့် လျှောက်လွှာ တင်ရပါမည်။ လျှောက်လွှာအစောင်(၁၀၀)အထိသာ လက်ခံ ပါမည်။
- (ဂ) လျှောက်လွှာကို ပြင်ဦးလွင် ဓမ္မသဟာယရုံးမှဖြစ်စေ၊ ဓမ္မဗျူဟာ လူပုဂ္ဂိုလ်များဆိုင်ရာ ဓမ္မစာပေသင်တန်းကျောင်း၊ အမှတ်(၆)၊ ကြားတောရလမ်း(မြေပဒေသာနှင့်မဟန်းတောကြား)၊ ရွှေတိဂုံစေတီတော်အရှေ့ဘက်မှမ်း၊ ဗဟန်းမြို့နယ်၊ ရန်ကုန်မြို့နယ်ဖြစ်စေ ရယူနိုင်ပါသည်။
- (ဃ) သင်တန်းလျှောက်လွှာများကို ဓာတ်ပုံ(၂)ပုံ၊ မှတ်ပုံတင်မိတ္တူ(၁)စောင်၊ ဆက်သွယ်ရန်ဖုန်း နံပါတ်နှင့်တကွ စနစ်တကျ ပြည့်စုံစွာ ပြည့်သွင်းပြီး ၂၀၁၇ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ (၂၅)ရက် နောက်ဆုံးထား၍ လျှောက်လွှာထုတ်ယူသောနေရာ၌သာ တင်သွင်းရပါမည်။
- (င) အချက်အလက် မပြည့်စုံသော လျှောက်လွှာများ၊ သတ်မှတ်ရက် ကျော်လွန်သော လျှောက် လွှာများကို ရွေးချယ်မည် မဟုတ်ပါ။
- (စ) သင်တန်းစီစဉ်ကြီးကြပ်ရေးအဖွဲ့က စိစစ်ရွေးချယ်ခံရသော အဆောင်နေခွင့်ရသူ စာရင်းကို ဖုန်းဆက်၍ အကြောင်းကြားမည်ဖြစ်ပါသည်။ အဆောင်နေခွင့် ရရှိပြီးသော သင်တန်းသား များသည် သင်တန်းကာလအတွင်း (၈)ပါးသီလကျင့်သုံး၍ အဆောင်စည်းကမ်းအတိုင်း နေထိုင်ရပါမည်။

**သင်တန်းစီစဉ်ကြီးကြပ်ရေးအဖွဲ့**  
**ဓမ္မသဟာယ သာသန ဓင်တာ**



ပုဂံရဲ့ပုံရိပ်၊ ပုဂံရဲ့နန်း၊ ပုဂံရဲ့အနုပညာကို  
 အနုပညာအဖြစ် မြန်မာ့နန်းသာယာမြင့်  
 တတိယအကြိမ် ထွက်လာပါပြီ။  
 အမျိုးသားစာပေဆုရစာအုပ်

## စန္ဒာခင်

### SANDA KHIN

**နံရံပန်းချီကပြောသော ပုဂံခေတ်ပုံရိပ်များ**  
**Bagan Images of Mural Paintings**

**ဖြန့်ချိရေး**  
 အမေ့ယူယျာဉ်စာအုပ်တိုက် ဖုန်း - ၀၉ ၅၁၅၅၄၆၅၊ ၀၉ ၉၆၅၁၅၄၆၅



နိုင်ငံနှင့် ပြည်သူအပေါ်ကိုထားရမည့်စိတ်ဓာတ်၊  
 ဌာနအသီးသီးခေါင်းဆောင်များနှင့်  
 နိုင်ငံရေးပါတီတိုင်းအတွက်  
 မြန်မာနိုင်ငံ၏ ခေါင်းဆောင်ကောင်းများဖြစ်ဖို့  
 တိုင်းပြည်နှင့် လူမျိုးအတွက်  
 ရေးသားထားသောစာအုပ်...။

## ဦးဆောင်သူများ

### သိစေသော

**ဒေါက်တာချစ်**

**ဖြန့်ချိရေး**  
 အမေ့ယူယျာဉ်စာအုပ်တိုက် ဖုန်း - ၀၉ ၅၁၅၅၄၆၅၊ ၀၉ ၉၆၅၁၅၄၆၅



မျိုးဆက်သစ်သံတမန်များနှင့် သုတေသီများအတွက်  
 တန်ဖိုးကြီးသော သံတမန်အတွက် မြေပုံရေးသားစာအုပ်။

## စောလှမင်း

### ကျွန်တော်၏ သံတမန်ခရီး

**ဖြန့်ချိရေး**  
 အမေ့ယူယျာဉ်စာအုပ်တိုက် ဖုန်း - ၀၉ ၅၁၅၅၄၆၅

**ငှားမည်။**  
 ကန်လမ်း လိုင်ဖြင့်ရောင်းသော  
 ဒု-ထပ် (၄၀၀ x ၃၇၀)  
**1MBR 1BR** မြင်ဆင်ပြီး  
 (၆) သိန်း  
**ကေကောအကျိုးဆောင်**  
**0943087744**

**M.L.E.C Pre-School**  
 အသက် (၁) နှစ်ခွဲမှ (၅) နှစ် - အချိန် ၉:၃၀-၃:၃၀  
 ရင်ဆိုင်ရမည့် ကိုယ်ပိုင်ပညာရေး ပထမဆုံးမြေလမ်းအခန်းကောင်းစေရန်  
 M.L.E.C မှ တာဝန်ယူ ပျိုးဖောင်ပေးနေပါသည်။ အခန်းတိုင်း  
 လေအေးစေရန်အားပေးပေးပါသည်။ ကျောင်းကားကို အသက်သာဆုံး  
 ဖြေဆိုနိုင်ဖို့ ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ပါသည်။ အပတ် (၅) ရက်လုံး (၅) ရက်တွက်  
 အခန်းရောင်းချပါမည်။ ညောင်တန်းနှင့် သီတာမုတ်တိုင်းကြား အထက်  
 ပုဂံတောင်မြို့နယ်။ ဖုန်း - ၀၉ ၇၃၃၇၂၆၂၊ ၀၉ ၉၃၃၆၀၇၇၃



**STANDARD**  
 your affordable quality

စက်ပုံတိုက်ရိုက် အထူးချေးနှံး

(ပစ္စည်းသီးသန့်)

Healthy Vinyl Floor

- \* ၁၀၀% ခရစ်စစ်
- \* ခြံမစား
- \* ကျယ်ပြန့် ခြောက်မြောက်

**Showroom :** ဖုန်း 01-8619598  
 အမှတ် 81-012, ဗြဟ္မဒေဝလမ်း၊ ယုယု ဟဟက အမှတ် ၈၁၊ ကမ္ဘာမြို့နယ်၊ ရန်ကင်း

အမည်တူဝေခွင့်နှင့် ချေးနှံးချိန်စွာ လယ်ယူနိုင်သည်။  
 Hotline: 09 4555 444 30, 09 4555 444 03

မီး ဘေး ရှောင် မ လောင် ခင် တား



**KEMANGAN GROUP OF MEDICAL CENTRES**

ကပ် သန် ဝန် နိုင် ဝ် ထာ ကာ သာ စောင့် နီ ထာ ချ ငြား သာ ကွ ထာ ပ နှစ် ကျွန် မာ ချ မှာ ခိုင် ရာ ဝန် စောင့် ချ မှာ

**Mild Acne (Acne Solutions)**



**Medium Acne (Chemical Peeling)**



**Severe Acne**



Acne Specialist

(တက်ပြောဆရာကုသပေးခြင်း)

တက်ပြောလေ့ရှိခြင်းမှ အဆင့်ထိကုသခြင်း

တက်ပြောပြီး ခြစ်သော အပူပေး အပူပေးကုသမှုနှင့် နိုင်ငံခြားမှ နိမ့်သော အပူပေးကုသမှု ကုသခြင်း

**Before**  **After** 



ဇူလိုင်လ တစ်လလုံး အထူးအထိအထူးများလည်း ဖြစ်ပါသည်။

**Kembangan Group Of Medical Centres facebook** ကို Like လုပ်ခြင်းဖြင့် သတင်းများ ရယူနိုင်ပါသည်။

- Kembangan Group of Medical Centres
- Kembangan-thuwunna
- Kembangan Mandalay

- 09 772458611 , 09 795899634 (ကပ်သန်ခရိုင် - ယုယုတိုက်)
- 09 778527793 , 09 778527794 (ကပ်သန်ခရိုင် - သုတေသီ)
- 09 962565562 , 09 962565561 (ကပ်သန်ခရိုင် - ယုယုတိုက်)

**ကားရောင်းမည်**  
 RAV 4 Model 2006  
 BLACK 2.4 (2 Wheel)  
 3M/.....  
 Ph:09450088099

**နှိုင်းရယ်ပတ္တမြား**  
 တောင်ပြုံး-မန္တလေး-ပြင်ဦးလွင်  
 စက်ကိုင် ခန္ဓာအန် 55000  
 (၁-၈-၂၀)  
 ပြုတ်ပဲဆောက် ၂/၃ 40000  
 252055609, 444462599

**ကန်ကွက်နိုင်ပါသည်**

ရန်ကုန်မြို့၊ ဒဂုံမြို့သစ်(အရှေ့ပိုင်း)မြို့နယ်၊ မြေတိုင်းရပ်ကွက်(၃)၊ မြေကွက်အမှတ်(၆၆၆)၊ မြေအကျယ်အဝန်းပေ(၄၀x၆၀)၊ မြေကွက်ကို ဦးအောင် တု(၁၂/၂၀၀)နှင့်(၆၆၆)ဝင်ပိုင်ခွင့်ရှိပြီး ဒေါ်သီတာအေး (၂/၁၀၈၆)နှင့်(၆၆၆)ဝင်ပိုင်ခွင့်ရှိပြီး စရန်ငွေတစ်စိတ်တစ်ဒေသကို ပေးအေးထားပြီးဖြစ်ရာ ဤကြော်ငြာပါပြီး (၇)ရက်အတွင်း ခိုင်မာသောစာချုပ်စာတမ်းမူရင်း၊ စာရွက်စာတမ်းမူရင်းများနှင့်တကွ ဆက်သွယ်ကန်ကွက်နိုင်ပါကြောင်း ကြေညာအပ်ပါသည်။ သတ်မှတ်ရက်ပြည့်ပါက ကန်ကွက်သူမရှိပါက ဤအရောင်းအဝယ်အား ဥပဒေနှင့်အညီ ဆက်လက်ဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း ကြေညာအပ်ပါသည်။

ဒေါ်သီတာအေး  
 Ph:09-421094370, 09-421102649



# ကမ္ဘာ့ချန်ပီယံ Aung La NSang

## အောင်ပွဲအတွက် ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ခြင်း



ကမ္ဘာ့အလယ်မှာ “**မြန်မာ့ဗော**” လို့  
ဟစ်ကြွေးခွင့်ရအောင်...  
ပြိုင်ဘက်ကို အထူးကြိုးစား အနိုင်ယူခဲ့တဲ့  
**One Championship** မစ်ဒယ်ဝိတ်တန်း  
**ကမ္ဘာ့ချန်ပီယံအသစ်စက်စက်**  
**Aung La NSang** ရဲ့အောင်ပွဲအတွက်  
**LION** အားဖြည့်အချို့ရည်က  
အထူးဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်မိပါသည်။



### Pun Hlaing Clinic

(Downtown Yangon)



ရင်သား ကင်ဆာကြောင့်  
အသက်မဆုံးနွမ်းစေရ

ရင်သားခါတ်မှန်  
စမ်းသပ်စစ်ဆေးခြင်း

အထူးနှုန်းထား  
**၁၀,၀၀၀ ကျပ်**

၂၂-၅-၂၀၁၇ မှ ၃၁-၇-၂၀၁၇ အတွင်း

ဝေးလှိုင်စွာ  
သိရှိခြင်းသည်  
သင့်အတွက် အထိရောက်ဆုံး  
ကာကွယ်ခြင်း ဖြစ်သည်။

www.punhlaingsiloamhospitals.com  
ဖုန်း - ၀၁ ၂၅၀၆၇၇၊ ၂၄၅၄၈၃

အမှတ် - ၂၃၀ / ၂၄၀၊ ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်းလမ်း၊  
ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကင်းမြို့

တွန်းတိုက်ခန်းသစ်ရောင်းမည်  
- စမ်းချောင်း၊ မင်္ဂလာဒုံ၊ နေရာကောင်း  
- ၀၀(၂၇x၅၀) ဝဠမထပ် (L&R)ပါ  
- MBR(1),BR(1),AC(3) ဖုန်း  
- တွန်းပိတေး၊ တိုတိုင်(၂)သံစန်းဆန်းရိတ်  
- (ငှားစားရန်၊ လူနေရန်)ကောင်း/သန့်  
- မြင်ပြီး တွန်းတိုက်ခန်းသစ်၊ ပွဲစားမလို  
သိန်း(1380) ဖုန်း-09-5185350

ပိုင်ရှင်ကိုယ်တိုင် အမြန်ရောင်းမည်  
opm/rfay&th(20\_60) \*&ef  
trnkygubjruba&psEbf-oeff  
3000ယှာ၀P&uq;၂၅၀၀၀၀၀၀၀၀၀  
wrf&h&e&၂၅၀၀၀၀၀၀၀၀၀၀၀  
o&th&၀၀၀၀၀၀  
z&f-09-969907066709-5064607  
09-969907070

**အခမဲ့လက်ဆောင်ရယူလိုက်ပါ။**  
**CLEAR VISION** မျက်စိအထူးကုဆေးခန်းတွင်  
ဆရာဝန်စစ်ဆေးသော် (၄၀၀၀)ကျပ်ပေးရန် အနီး(၁၅)အထိ  
မျက်မှန်ကိုင်လှလှလေးများကို စိတ်ကြိုက်ရွေးချယ် မှန်နှင့်တကွ  
အခမဲ့ ရယူပိုင်ဆိုင်လိုက်ပါ။ (၃၀-၇-၂၀၁၇) အထိ  
အမှတ်(၁၅၀/၁၅၀) ဧရာသာလမ်း(အလယ်)၊ ပန်းဘဲတန်းမြို့နယ်၊ ရန်ကင်းမြို့  
ဖုန်း ၀၁-၂၅၂၂၁၄၊ ၀၉-၄၄၄၄၄၄၄၄၄၄၊ ၀၉-၂၅၀၀၄၀၆၉၄

၁၀၀% ရေခဲခဲ / ငြိမ်းစား  
အခန်းဖွဲ့ နံရံနှင့်မျက်နှာကျက်လျှာထိုးပြား





Promotion

အခန်း 3x3 အပူမိန့်အပူမိန့်  
၃ ကျပ်၊ မိလိဂျင် ၁ ပေါက် လက်ဆောင်

ပေးဆွဲပေးပေး  
(၃၀) ဦးအထိ  
**FREE**

အမှတ်(၁၀)၊ ပင်ကိုလမ်း၊ အင်းစိန်အထူးကုဆေး  
အင်းစိန်မြို့နယ်၊ ရန်ကင်းမြို့

Building (N) , အခန်း (33,34) , သိက္ခာနာလက်ကားထု  
သုဗ္ဗာလမ်း၊ တောင်ပေါ်ကားအထူးကုဆေးခန်း၊ မြောက်ဥက္ကလာမ

ဖုန်း(၀၁) (လူထု) (မိလိဂျင်) (တောင်ပေါ်) (၀၃) (၀၅) (ပင်ကို) (မြင်ပုံ) မြို့မတိုက်ခန်းသစ်ရောင်းမည်  
09-79 700 70 71  
09-79 700 70 81

**★STAR★**  
အပူမြို့သစ် အကျဉ်း၊  
တောင်ပိုင်း၊ မြောက်ပိုင်း၊  
ထိပ်ကမ်းရိုးခြေကွက်များ  
ဝယ်လိုသည်။  
Ph:09-43088052  
09-260660405  
09-421067330

**ရာဇာ**



အစားမကြေး၊ မှန်ပြည့်မှန်တယ်ခြင်း၊  
လေးထိုးလေးစားစားခြင်း၊ အောင်မြင်မှု၊  
မွှေးတယ်၊ အသံဝင်ခြင်းများအတွက်  
သုံးစွဲနိုင်ပါသည်။

အမှတ် (၂)၊ အင်းစိန်လမ်း၊ ဗဟိုရပ်၊ ရန်ကင်းမြို့နယ်၊ ရန်ကင်းမြို့၊ ဖုန်း - ၀၉- ၂၅၇၃၃၃၃၂၊ ၀၉ - ၀၅၃၅၂၂  
မြိုင်မြိုင် - အမှတ် (၂)၊ အင်းစိန်လမ်း၊ ဗဟိုရပ်၊ ရန်ကင်းမြို့နယ်၊ ရန်ကင်းမြို့၊ ၀၉- ၂၅၇၃၃၃၃၂

**ရွှေသပင်**



မွှေးတယ်၊ မှန်ပြည့်၊ မွှေးတယ်၊ အောင်မြင်မှု၊  
လေးစားခြင်း၊ အစားမကြေး၊ မှန်ပြည့်မှန်တယ်၊  
လွန်ကဲအောင်၊ လွန်ကဲအောင်၊ ချီးမွမ်း၊ ဆီးအောင်၊  
ဝမ်းအောင်ခြင်းများအတွက် သုံးစွဲနိုင်ပါသည်။

အမှတ် (၂)၊ အင်းစိန်လမ်း၊ ဗဟိုရပ်၊ ရန်ကင်းမြို့နယ်၊ ရန်ကင်းမြို့၊ ဖုန်း - ၀၉- ၂၅၇၃၃၃၃၂၊ ၀၉ - ၀၅၃၅၂၂  
မြိုင်မြိုင် - အမှတ် (၂)၊ အင်းစိန်လမ်း၊ ဗဟိုရပ်၊ ရန်ကင်းမြို့နယ်၊ ရန်ကင်းမြို့၊ ၀၉- ၂၅၇၃၃၃၃၂

**အမှတ်(၁)စိပ်**



မွှေးတယ်၊ မှန်ပြည့်၊ မွှေးတယ်၊ အောင်မြင်မှု၊  
လေးစားခြင်း၊ အစားမကြေး၊ မှန်ပြည့်မှန်တယ်၊  
လွန်ကဲအောင်၊ လွန်ကဲအောင်၊ ချီးမွမ်း၊ ဆီးအောင်၊  
ဝမ်းအောင်ခြင်းများအတွက် သုံးစွဲနိုင်ပါသည်။

အမှတ် (၂)၊ အင်းစိန်လမ်း၊ ဗဟိုရပ်၊ ရန်ကင်းမြို့နယ်၊ ရန်ကင်းမြို့၊ ဖုန်း - ၀၉- ၂၅၇၃၃၃၃၂၊ ၀၉ - ၀၅၃၅၂၂  
မြိုင်မြိုင် - အမှတ် (၂)၊ အင်းစိန်လမ်း၊ ဗဟိုရပ်၊ ရန်ကင်းမြို့နယ်၊ ရန်ကင်းမြို့၊ ၀၉- ၂၅၇၃၃၃၃၂

ကြေးမုံ

**SQA** **Racer College** **City Guilds**

ခိုင်မာခြင်း၊ ပြည့်ဝစွာ မှန်ကန်မှုဖြင့် ရပ်တည်ခဲ့သည်။

► Architecture  
► Civil Engineering  
► Electronics Engineering

**10<sup>th</sup> Anniversary**

HND အပ်နှံသည့် ကျောင်းသားများအတွက် Bangkok ခရီးစဉ် Gift Trip

www.facebook.com/racercollege

အမှတ် - ၂(ဘ)၊ ၂လမ်း၊ ၇၁-၇၂လမ်းကြား၊ မန္တလေးမြို့၊ ☎ ၀၉-၂၀၁၄၄၅၀

**ပလေးရှားနိုင်ငံမှ**

နား၊ နှာသိုင်း၊ လည်ချောင်း၊ ဦးသိုင်းနှင့်လည်ပင်း အထူးကုပါဇာကုသရာဝန်ကြီးက

၂၀၁၇ ခုနှစ် ၊ ဇူလိုင်လ တွင် ခွဲစိတ်ကုသပေးမည့်အစီအစဉ်

- အသံဝင်ခြင်းနှင့် အသံကြိုတွင် အသံအသားများကို Laser ဖြင့် ခွဲစိတ်ကုသပေးခြင်း။
- နှာမကြားသည့်သူများကို ပလေးရှားမှ ဝါရင့်ကျွမ်းကျင်ပညာရှင်ကြီးက အပေါ်ကုန် နိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ အကြမ်းမေးခရီးခံ အတွင်းမှ အသံအသွင်ကြော့ နှိုးဆော် ခွဲစိတ်ဆင်ပေးခြင်း။ (Cochlear Implant)
- ခွဲစိတ်ပြီးသည့်အခါ ကျွမ်းကျင်စိတ်စွဲညှိရေးအဖွဲ့က အကူအညီပေးသည့် ဆရာမဖြင့် စေ့စပ်ကုသကြားပေးခြင်း။
- နှာသိုင်းများကို ဝါရင့်ပညာရှင်ဖြင့် အကူအညီပေးခြင်း။
- လည်ပင်းကင်ဆာများကို ဝါရင့်ပညာရှင်ဖြင့် ကုသပေးခြင်း။

လူဦးစုတန်းသတ်ထားပါသဖြင့် ကြိုတင်စာရင်းစာရန် လိုအပ်ပါသည်။

ဇူလိုင် (၂၀) ရက်နေ့တွင် ပြင်ပလူများကို ကြိုတင်ခေါ်ယူမည့်နေ့ဖြစ်ပြီး ဇူလိုင် (၂၉ နှင့် ၃၀) ရက် နေ့တွင် ခွဲစိတ်ကုသပေးမည်။

ခွဲစိတ်ကုသလိုသူများသည် ကြိုတင်စစ်ဆေးမှုများ ပြုလုပ်ရန် လိုအပ်ပါသဖြင့် ဇူလိုင် (၂၅) ရက် နေ့ပတ်ပတ် လာရောက်တွေ့ဆုံရန် လိုအပ်ပါသည်။

ဆက်သွယ်ပုံစံစာရင်းရန် | Hunt Line - 01 9666141  
Hot Lines - 09 783666 141-144 } Ext - 7065

**ရင်ဘတ်ကြီး တစ်လုံး**

အသက် ၆၀ ကျော်လောက် ဖြစ်နေသည့် အဖေအမိတို့၏ ရင်ဘတ်ကြီး တစ်လုံးကို ဝါရင့်ပညာရှင်များက အကူအညီပေးခဲ့ခြင်းဖြစ်ပြီး အဖေအမိတို့၏ အသက်ကို အနည်းဆုံး ၁၀ နှစ်အထိ တွင်ကျော်စေခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

**ပင်ကြွသောပန်း**

အသက် ၅၀ ကျော် ဝါရင့်ပညာရှင်များက အကူအညီပေးခဲ့ခြင်းဖြစ်ပြီး အဖေအမိတို့၏ အသက်ကို အနည်းဆုံး ၁၀ နှစ်အထိ တွင်ကျော်စေခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

**ဆေးရိုးပင်**

အုတ်ရောင်စွမ်းရည်နှင့် အသက် ၅၀ ကျော် ဝါရင့်ပညာရှင်များက အကူအညီပေးခဲ့ခြင်းဖြစ်ပြီး အဖေအမိတို့၏ အသက်ကို အနည်းဆုံး ၁၀ နှစ်အထိ တွင်ကျော်စေခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

Ph: 01645757, 095145162, 09965145162, 0973021997, 09455081166, 095408777

**NEO MIXAGRIP**

ခေါင်းကိုက်ခြင်း၊ ကိုယ်ပူဖျားခြင်း၊ နှာစေးခြင်းတို့အတွက်

**နယ် မစ် ဆာဂရစ်**

စေးဝါးမှတ်ပုံတင်အမှတ် - R2001AA1988

ခေါင်းကိုက်ခြင်း၊ ခေါင်းရက်ခြင်း၊ ခေါင်းလှုပ်ခြင်း

အား ခေါင်းကိုက်လိုက်တာ

Mixagrip Myanmar

လျှင်မြန်ထိရောက်စွာ သက်သာပျောက်ကင်းစေပါသည်။

**NEO MIXAGRIP** 4 caplets

Prevention and Treatment of Cold and Catarrh

KALBE

**CALIFORNIA UNITEC**  
Institute of Engineering

**Edinburgh Napier**  
UNIVERSITY

15 July 2017 တန်းခွဲအသစ်အတွက် ကျောင်းသွား/ကျောင်းသားများအားစတင်လက်ခံနေပါပြီ။



- ၁၀ တန်းအောင်၊ GCE "O" Level အောင်နှင့် တက္ကသိုလ် ပထမနှစ်အောင်ပြီးသူများ Engineering Foundation Course ကို တက်ရောက်နိုင်ပါသည်။
- GCE "A" Level၊ Level 3 အောင်၊ တက္ကသိုလ် ဝင်ယူနိုင်အောင်၊ Foundation Course အောင်ပြီးသူများ BTEC HND ကို တက်ရောက်နိုင်ပါသည်။
- HND နှင့် B.Tech အောင်ပြီးသူများ B.Eng (Hons) Civil Engineering Program ကို တက်ရောက်နိုင်ပါသည်။
- B.Eng (Hons) Civil Engineering Program ကို Edinburgh Napier University မှ Professor မြို့များကိုယ်တိုင် လာရောက်သင်ကြားပေးပါသည်။
- Edinburgh Napier University ၏ B.Eng (Hons) Civil Engineering Program သည် UK နိုင်ငံရှိ Institution of Civil Engineers, the Institute of Highway Engineers, the Chartered Institution of Highways & Transportation and the Institution of Structural Engineers တို့မှ အသိအမှတ်ပြုထားသောကြောင့် နိုင်ငံတကာတွင် အလွယ်တကူ အလုပ်ခံရနိုင်ပါသည်။
  - > B.Eng (Hons) Civil Engineering Program တက်ရောက်နေစဉ်အတွင်း Internship Program များလည်းအောင်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။
  - > ဖြည့်တွင်းရုံ Site များအပြင် ဖြည့်ပုံနိုင်ရုံများဖြစ်သော (Thailand, Singapore, Malaysia, Australia) နိုင်ငံများရှိ Site များသို့လည်း သွားရောက်လေ့လာနိုင်ပါသည်။
  - > Student Exchange Program အနေဖြင့် Edinburgh Napier University သို့သွားရောက်နိုင်ပါသည်။
  - > B.Eng (Hons) Civil Engineering သို့အတွက် Graduation Ceremony ကို Edinburgh Napier University (UK) တွင်လည်း တက်ရောက်နိုင်ပါသည်။

ပုလဲကွန်ပျူတာ၊ Block C နှင့် D ကြား၊ 3F (တတိယထပ်)၊ ကမ္ဘာ့အေးတူရားလမ်းနှင့် ဆရာစံလမ်းထောင့်၊ ဝဟန်းမြို့နယ်၊ ရန်ကင်းမြို့။  
09 250 555 558, 09 250 555 559, 09 255 71 72 30, 09 255 71 72 40  
[www.californiaunitec.com](http://www.californiaunitec.com)

[www.facebook.com/californiaunitec](https://www.facebook.com/californiaunitec)

**California Unitec Students Site Visit in Singapore**



**ဘာသာပရိယိုဇ်ရှင်း ကံစမ်းမိအစီအစဉ်**

1-2-2017 မှ 31-7-2017 အထိ (၆) လအတွင်း ပါဝင်ကံစမ်းနိုင်မည့် ဘဏ္ဍာရေးကောင်း

ပရိယိုဇ်ရှင်း (၆) လအတွင်းလက်ခံရရှိနိုင်  
KENBO ဆက်တိုက်ပရိယိုဇ်ရှင်း အသစ် (၂) စီး

ပရိယိုဇ်ရှင်း (၆) လအတွင်းလက်ခံရရှိနိုင်မည့်  
HONDA CIVIC 2012 MODEL အသစ် (၁) စီး

ဆိုင်အမှတ် (၁) အမှတ်(၄၄၂)လမ်း-၀၀၂ ၅-၂လမ်းကြားမန္တလေးမြို့  
ဖုန်း - ၀၂-၃၇၇၅၀၀၀၂-၂၀၆၂၄၊ ၀၉-၂၀၀၇၅၀၀၀၉-၅၀၀၇၇၆၉

ဆိုင်အမှတ် (၂) အမှတ်(၁၁၂၀၂)လမ်းဆောက်ပလား သဲစေ့အနီး၊လမ်းဆောက်လမ်းလသာ၊ မြောက်ရန်ကင်းမြို့  
ဖုန်း - ၀၁-၃၀၀၂၅၀၀၀-၃၇၇၆၆၆၀၀-၃၇၅၅၅၀၀၀-၂၅၂၂၂



University of Business and International Studies (Switzerland) မှ ခွဲမြှုပ်ပညာ နိုင်ငံတကာအသိအမှတ်ပြု Master of Business Administration (MBA) စီးပွားစီမံ ခန့်ခွဲမှု ဖလာသို့ကို Myanmar Metropolitan College တွင် တက်ရောက်နိုင်ပါပြီ။ နိုင်ငံတကာ ထိပ်တန်းသို့ ရောက်ရှိလာကြည့်ရုံနှင့် Multinational Lecturers များမှ problem-based, project-based, game-based သင်ကြားရေးနည်းများဖြင့် International classroom setting အတိုင်း သင်ကြားပို့ချပေးနေပါသည်။

**MBA** Master of Business Administration

September 2017 Intake အတွက်လက်ခံအင်္ဂလန်နိုင်ငံနေပြီ။

www.yourmmc.com Myanmar Metropolitan College info@yourmmc.com

Mandalay: Block (4), Unit (3), Mingalar Mandalay.  
Yangon: 47/48 Bahosi Building, Lanmadaw Township, Yangon.

**100% Assignment-based programme**  
**NO Exam Stress**

**Various Special Payment Plans**  
**AYA Education Loan**

Admission: Any Degree Holder with work experience  
Requirements: IELTS/ TOEFL (or) an equivalent English Language Qualification (or) MMC Placement Test

Year 1 Year 2 (Master of Business Administration)

Yangon Hotline : 09 2633 34223/4, 09 4500 63108  
Mandalay Hotline : 09 2633 34225/6

**YCTC Business Institute** International Qualifications Network (IQN), UK မှ အသိအမှတ်ပြုနိမ့်မြင့်သည့် Single Subject Diploma သင်တန်းများ

ထူးချွန်ကျောင်းသား/သူများအတွက် Exam Fees ကင်းလွတ်ခွင့်ရရှိနိုင်မည့်အခွင့်အရေး

**Diploma in Human Resource Management**  
[Saturday Only (4 Months)]

U Aung Kyaw Soe  
B.Com (Q), M.Com.,  
(1:00 PM to 4:00 PM)  
(July 22<sup>nd</sup> စမည်။)

**Diploma in Marketing**  
[Saturday Only (4 Months)]

Daw Nyein Nyein Hlaing  
B.Com (Hons), M.Com  
(4:30 PM to 7:30 PM)  
(July 22<sup>nd</sup> စမည်။)

No.24, Yaw Min Gyi Street, Dagon Tsp, Yangon. Tel : (01) 393076, (09) 420 118 100, (09) 250 640 429

**ရောင်းရန်ရှိသည်**  
Burmese Manuscripts (၁၀) ခု ရောင်းချမည်။  
စိတ်ဝင်စားသူများအား ဆက်ဆံနိုင်ပါသည်။  
ဖုန်းနံပါတ်  
၀၉-၂၅၂၂၂၂၂  
ဆက်သွယ်ရန် | Ph-09796542396

**ရွှေမန်းစိမ်း**  
အိမ်ခြေငှား/အိမ်ရွှေမန်းဆောင်မှု (ပြုတွင်း/ဒယ်ထေး)  
Ph: 09-425308777, 09-770639155, 09-261111549

ပူးတွဲရရှိသည့် ငွေလွှာငွေသောက်

**ရွှေမန်းစိမ်း** အမှတ်တံဆိပ်  
TMR000849(0516)  
ဖုန်းနံပါတ်များ သွေးဆေး  
ပြည်ထောင်စု ဖွဲ့စည်းအမှတ်-ထောက်(စာနယ်ဇင်း)၁၄၅/၀၀၁၇

**ရွှေမန်းစိမ်း** အမှတ်တံဆိပ်  
**သွေးတိုးကျဆေးဖြား**  
TMR012467(1116)  
ပြည်ထောင်စု ဖွဲ့စည်းအမှတ်-ထောက်(စာနယ်ဇင်း)၀၆၂/၀၁၄  
ပြန်လှမ်းရေး - အမှတ်(၁၀၂)(၃၀)လမ်း၊ အောက်ရန်ကင်းမြို့၊ ဖုန်း - ၀၁ - ၃၇၇၆၆၆၀၊ ၅၄၅ ၀၄၂၊ ၅၄၅ ၀၄၄







# မောင်တောမြို့၌ ရောင်းဝယ်ဖောက်ကားသူများ ညနေပိုင်းအထိ စည်ကား

ရောင်းဝယ်ဖောက်ကားသူများဖြင့် စည်ကားလှက်ရှိသည့် မောင်တောမြို့အား တွေ့ရစဉ်။ (ဓာတ်ပုံ-သက္က)

**မောင်တော ဇူလိုင် ၁၅**  
 မောင်တောမြို့၌ ညမထွက်ရ အမိန့်ထုတ်ပြန်ထားသော်လည်း ရောင်းဝယ်ဖောက်ကားသူများဖြင့် စည်ကားလှက်ရှိနေသည်။

၂၀၁၆ ခုနှစ် အောက်တိုဘာလအတွင်း အကြမ်းဖက်စီးနင်းတိုက်ခိုက်မှုဖြစ်စဉ်များ ဖြစ်ပွားပြီးနောက် မောင်တောနှင့် ဘူးသီးတောင်မြို့နယ်များတွင် လုံခြုံရေးအခြေအနေအရ ညမထွက်ရအမိန့် ထုတ်ပြန်ခဲ့ရသော်လည်း မြို့ပေါ်လုံခြုံရေးအခြေအနေမှာ ပိုမိုတိုးတက်ကောင်းမွန်လျက်ရှိကြောင်း တွေ့ရသည်။

အစိုးရရုံးများ၊ ကျောင်းများ၊ ဆေးရုံဆေးခန်းများ၊ ဈေးများ၊ ဘဏ်များ ပုံမှန်ဖွင့်လှစ်လည်ပတ်လျက်ရှိပြီး ပုဂ္ဂလိကလက်လီအရောင်းဆိုင်များ၊ အဝတ်အထည်ဆိုင်များ၊ ဆံပင်ညှပ်ဆိုင်၊ အပ်ချုပ်ဆိုင်၊ ဆေးဆိုင်၊ လက်ဖက်ရည်ဆိုင်များလည်း ပုံမှန်ဖွင့်လှစ်ရောင်းချလျက်ရှိသည်။

ယခင်က အဆိုပါအရောင်းဆိုင်များမှာ လုံခြုံရေးအခြေအနေအရ နံနက်ပိုင်းတွင်သာ ဖွင့်လှစ်ရောင်းချနေရာမှ ယခုအခါ တစ်နေ့ကုန် ဖွင့်လှစ်ရောင်းချလျက်ရှိသည်။ လက်ရှိအခြေအနေတွင် မောင်တောမြို့၌ ည ၉ နာရီမှ နံနက် ၅ နာရီအထိ ညမထွက်ရ အမိန့် ထုတ်ပြန်ထားပြီး ညလျှပ်စစ်မီးပေးချိန်မှာလည်း ညနေ ၆ နာရီခွဲမှ နံနက် ၄ နာရီခန့်အထိ ဖြစ်သည်။

ယခုအခါ မောင်တောမြို့နှင့် ဘူးသီးတောင်မြို့တို့အကြား ခရီးသည်ဘတ်စ်ကားများ သွားလာမှု ကုန်စည်ယာဉ်များ သွားလာမှုမှာလည်း တိုးတက်ကောင်းမွန်လျက်ရှိသကဲ့သို့ ဝန်းကျင်ကျေးရွာများနှင့်လည်း သုံးဘီးယာဉ်ဖြင့် ခရီးသွားလာမှုမှာ တိုးတက်များပြားလျက်ရှိသည်ကို တွေ့ရသည်။

(မြင့်မောင်စိုး၊ အောင်ကျော်ဦး)



## ရွှေခါးပတ်ချန်ပီယံပိုလ်လုပွဲ ကွာတားပိုင်နယ်ပွဲစဉ်များကျင်းပ

**ရန်ကုန် ဇူလိုင် ၁၅**  
 ကျန်းမာရေးနှင့် အားကစားဝန်ကြီးဌာန မြန်မာနိုင်ငံရိုးရာလက်ဝှေ့အဖွဲ့ချုပ်က ကြီးမှူးကျင်းပသည့် ၂၀၁၇ ခုနှစ် ရွှေခါးပတ်ချန်ပီယံပိုလ်လုပွဲ ကွာတားပိုင်နယ်ပွဲစဉ်များကို ယနေ့ မွန်းလွဲ ၂ နာရီတွင် ရန်ကုန်မြို့ရှိ သိမ်ဖြူလက်ဝှေ့အားကစားရုံ၌ ကျင်းပသည်။

၇၁ ကီလိုတန်း ကွာတားပိုင်နယ်ပွဲစဉ်တွင် ရန်ခိုင်အောင်(ရွှေမိုးထိ)က သွေးသစ်အောင်(သုံးပန်လှ)အား တတိယအချိန် ၁ မိနစ် ၅၃ စက္ကန့်အရောက်တွင် ဆေးမှတ်ဖြင့် ရှုံးနိမ့်ခဲ့ပြီး ဆောဆဝါး(ဒိုရိုးရာ)က အောင်ပိုင်လေး(ရွှေသောင်ရင်း)အား ဒုတိယအချိန် ၁ မိနစ် ၁၉ စက္ကန့်တွင် အလဲထိုးအနိုင်ရရှိသည်။

ယင်းအပြင် ၆၃ ဒဿ ၅ ကီလိုတန်းတွင် ရန်ခိုင်ထွန်း(သုံးပန်လှ)က ရွှေချစ်အောင်(တိုက်ဂါး)အား ဒုတိယအချိန် ၅၇ စက္ကန့်တွင် အလဲထိုး၍လည်းကောင်း၊ ဗထူးမောင်(ရတနာပုံ)က ထက်အောင်ဦး(တောင်ကလေး)အား အမှတ်ဖြင့်လည်းကောင်း၊ စောထူးအောင် (တော်ဝင်ရိုးရာ)က နေရူဘီ(S.T.L)အား အမှတ်ဖြင့်လည်းကောင်း အနိုင်ရရှိသည်။

စာမျက်နှာ ၉ ကော်လံ ၅ သို့



ထက်အောင်ဦး(တောင်ကလေး)နှင့် ဗထူးမောင်(ရတနာပုံ) တို့ ယှဉ်ပြိုင်ထိုးသတ်နေစဉ်။ (ဓာတ်ပုံ-အေးမင်းသူ)

## ကနီမြို့ ချင်းတွင်းမြစ်ကမ်းတစ်ဖျား သဲအိတ်များထပ်မံဆင့်

**ကနီ ဇူလိုင် ၁၅**  
 စစ်ကိုင်းတိုင်းဒေသကြီး အထက်ပိုင်းနှင့် ချင်းတွင်းမြစ်အဖျားပိုင်းများတွင် မိုးများအဆက်မပြတ် ရွာသွန်းမှုကြောင့် ကနီမြို့နယ်အတွင်း ချင်းတွင်းမြစ်ကမ်းဘေးအနိမ့်ပိုင်းရှိ ကျေးရွာများနှင့် မြို့ပေါ်ရပ်ကွက်များ၏ အနိမ့်ပိုင်းနေရာများ၌ ဇူလိုင် ၈ ရက်မှစတင်၍ မြစ်ရေများဝင်ရောက်ကာ ရေကြီးရေလျှံမှုများ ဖြစ်ပေါ်လျက်ရှိပြီး

ဇူလိုင် ၁၂ ရက်တွင် ကနီမြို့၏ စိုးရိမ်ရေမှတ် စင်တီမီတာ ၁၂၇၀ အောက် ၁၀ စင်တီမီတာခန့်အထိ စင်တီမီတာ ၁၂၆၀ အထိ ရောက်ရှိနေပြီဖြစ်၍ သဲအိတ်များ ထပ်မံဆင့်ခြင်းများ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း သိရသည်။

မြို့ပေါ်ရပ်ကွက်များ ရေဝင်ရောက်မှုမှ ကာကွယ်နိုင်ရန် ကနီမြို့မြစ်ကမ်းဘေးတစ်လျှောက် တာရီးပေါ်ရှိ ရေဝင်ရောက်

နိုင်သောနေရာများတွင် မြို့နယ် သဘာဝဘေးကာကွယ်ရေး ကြီးကြပ်မှုကော်မတီ၏ စီစဉ်ကြီးကြပ်မှုဖြင့် မြို့နယ်မီးသတ်တပ်ဖွဲ့ဝင်များနှင့် ပြည်သူများပူးပေါင်းကာ သဲအိတ်များဆင့်၍ ကြိုတင်ကာကွယ်ခြင်း လုပ်ငန်းများကို ဇူလိုင် ၁၁ ရက် နံနက်ပိုင်းတွင် စတင်ပြုလုပ်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပြီး မြစ်ရေဆက်လက်တိုးနေ၍ ယနေ့နံနက်ပိုင်းနှင့် စာမျက်နှာ ၉ ကော်လံ ၅ သို့



# DECO-LAND GROUP

ONE-STOP TRUSTED PAPER SUPPLIER

<p><b>Copy Paper</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>Copy Paper</li> <li>Color Copy Paper</li> </ul> <p><b>Printing Paper</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>Art Card</li> <li>Art Paper</li> <li>Woodfree</li> <li>Newsprint</li> </ul>	<p><b>Packaging Paper</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>Cast Coated</li> <li>Duplex</li> <li>Grey Chip Board</li> <li>Triplex Paper</li> <li>Yaeni Paper</li> <li>Ivory Board</li> <li>Medium Paper</li> <li>Test Liner</li> <li>Kraft Liner</li> <li>PEC Coated</li> </ul>	<p><b>Special Paper</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>Brief Card</li> <li>Color Brief Card</li> <li>Color Paper</li> <li>Color Embossed Card</li> <li>Gold/Silver Card</li> <li>NCR Paper</li> <li>Perfume Card</li> <li>Pearlesent Paper</li> <li>Sticker paper</li> <li>Tracing Paper</li> </ul>	<p><b>Stationery paper</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>Continuous Form</li> <li>Fax Roll</li> <li>NCR Register Roll</li> <li>Register Roll</li> <li>Thermal Paper Roll</li> </ul>
---	--	---	--



Hot Line : 01 684292, 684405~08

ဝတ္ထုတို

## ပန်းခင်းလမ်းပေါ် လျှောက်ခွဲသူ

မြတ်မင်း(ခြံကြီး)

(၁)

“မောင်လွင် နားပါဦးကွာ၊ မင်းမလဲ တစ်နေ့တစ်နေ့ အလုပ်နဲ့လက်နဲ့ ပြတ်တယ် လို့မရှိဘူး။ တစ်နေ့တည်းလုပ်ရမှာမဟုတ်ပါဘူးကွာ။ မသေမချင်းလုပ်နေရမယ့်အလုပ်တွေပဲ။ မသေခါးကျိုးတော့ မလုပ်နဲ့ပေါ့”

“လုပ်ရမယ် မင်းသစ်၊ ဘဝဆိုတာ ရေစုန် မျှောပြီးသွားရမယ့်ခရီးမဟုတ်ဘူး ကိုယ့်လူ။ တောင်တွေ့ရင်တက်ရမယ်။ တောတွေ့တော့ ပြတ်မယ်။ ရေတွေ့တော့ကူးရမယ်။ ရောက်တဲ့ နေရာမှာဖြစ်သလိုနေရင် နေသလိုဖြစ်သွားမှာ စိုးရတယ်ကွ”

မင်းသစ်၏ သတိပေးသလို ချီးကျူးသလို စကားလုံးများက စေတနာမဲ့စွာပြောလိုက်ခြင်း ဟု မောင်လွင်သိသည်။ မောင်လွင်ကို နားခိုင်းခြင်းလည်းပါ၏။ မောင်လွင်မိမိနားသရွေ့ မင်းသစ်လည်း နားရမည်မဟုတ်။ အလုပ်ရှင်၏ ရာ၌ ခဏခဏနားမည်ဆိုကာ အလုပ်ရှင်၏ ပြိုင်ပွဲခံရမည်ကို စိုးရိမ်ရသေးသည်။

မောင်လွင် ဒီအလုပ်ထဲစရောက်တာ ခြောက်လပင်မကတော့။ မင်းသစ်၏ အကျင့် စရိုက်များကို အနည်းနှင့်အများသိထားပြီး ဖြစ်သည်။ အလုပ်ကိုလေးလေးစားစားမလုပ် ချင်သော မင်းသစ်ပါးစပ်က ဒီစကားမျိုးပြော တာ ဆန်းမည်မဟုတ်။ ရေသာခိုအချောင် လိုက်ချင်သူများသာ ထိုစကားကို လက်ခံပေ လိမ့်မည်။ မောင်လွင်အနေနဲ့က ထိုစကားများ မှာ လူကိုသိမ်ငယ်စေတတ်သော ထိုးနှက်ချက် များဟုသာ ထင်မိသည်။ ထို့ကြောင့် လုပ်လက်စ အလုပ်ကိုသာ ခွဲနပ်ဖြင့်လုပ်နေလေ၏။

ထိုသို့အလုပ်လုပ်သော မောင်လွင်ကို မင်းသစ်မကြည်မမြူ ဖြစ်မိသည်။ မောင်လွင် ရောက်လာကတည်းက သူ၏ ကြားပေါက် ဝင်ငွေလည်းမရတော့။ ရေသာခို၍လည်းမရ။ မောင်လွင်မရောက်ခင်က သူ့နှစ်ရက်လုပ်ခဲ့ သော အလုပ်မှာ မောင်လွင်ရောက်လာတော့ တစ်ရက်နှင့်ပြီးသွားရ၏။ နားသင့်မှ နားရ သည်။ မောင်လွင်က ကုန်ပစ္စည်းအဝင်အထွက် စာရင်းစစ်ဆေးရသည့်နေရာနှင့် အသစ် ရောက်လာသော ကုန်များကို သူ့နေရာနှင့်သူ စနစ်တကျ ထားသည့်နေရာတွင် တာဝန်ယူ ထားသည်။

မောင်လွင်မရောက်ခင်က ကုန်ပစ္စည်း အဝင်အထွက်စာရင်းစစ်ဆေးသည့် နေရာ တွင် မင်းသစ်တာဝန်ယူထားသော်လည်း အခြားကိစ္စများတွင် ဝင်ရောက်လုပ်ကိုင်ခြင်း မရှိ။ တစ်မျိုးတည်းသာလုပ်သည်။ မောင်လွင် က တာဝန်နှစ်ခုကို ယူလိုက်သောအခါ မင်းသစ်အတွက် နေရာကျပ်သွားသည်။ အလုပ်ကြမ်းကိုသာ လုပ်ရသည်။ မောင်လွင် သည်လည်း အလုပ်ကြမ်းလုပ်ရသည်။ အလုပ် ကြမ်း လုပ်ရတာချင်းတူသော်လည်း မောင်လွင် က တာဝန်ပိုကြီးသည်။

စာရင်းအင်းများကိုလည်း မှန်ကန်တိကျ အောင် ဆောင်ရွက်ကာ ငွေအမောင့်ကို အလုပ်ရှင်ထံသို့ တင်သွင်းသည်။ အလုပ်ရှင်၏ အမြတ်အစွန်းများပိုလာသည်ကို ပွဲပွဲပွဲပွဲနှင့် ဦးစောမြတ် အရိပ်ကံမိလာသည်။ မောင်လွင် ကို အမျိုးမျိုးဖြင့်လည်း စာရိတ္တပိုင်ဆိုင်ရာ အကံစမ်းကြည့်ပြီးဖြစ်သည်။ ရိုးသားဖြောင့် မတ်သောကြောင့် ဦးစောမြတ်က လေးစား သည်။ မင်းသစ်ကတော့ မကျေနပ်ဖြစ်မှာ သေချာသည်။

(၂)

အမေ ကျန်းမာရေးမကောင်းသဖြင့် မောင်လွင်အလုပ်မဆင်းဖြစ်တာ သုံးရက်ပင် ကျော်လွန်သွားခဲ့သည်။ လက်ထဲတွင် စုဆောင်း ထားသော ငွေစတချို့လည်း ကုန်လုလုဖြစ်ခဲ့ သည်။ အမေက မသက်သာ။ ဆေးခန်းသွားပြ သော်လည်း မသက်သာ။ ချောင်းတဖန်ဟန့် ဖြစ်ကာ တစ်ခါတစ်ရံ သွေးပါလာတတ်သည်။ ဆရာဝန်က သောက်ဆေးသားပေးလိုက်သည်။ ထိုးဆေးထိုးမပေး။ အသက်ရလာသည်နှင့် အမျှ ရောဂါအမျိုးမျိုးဝင်လာပြီး ခုခံအား ကျဆင်းသဖြင့် ဆေးဒဏ်မခံနိုင်မည်စိုး၍ ထိုးဆေးမထိုးခြင်းဟု နားလည်ထားရသည်။

အမေရောဂါသည် အမည်ဖော်ရန်ခဲယဉ်း လှသည်။ အိုနာလည်းပါ၏။ ဆီးချိုသွေးချို လည်း ရှိသည်ဟုပြောသည်။ နှလုံးသွေးကြော လည်း ကျဉ်းနေသည်ဟု သိရပြန်ပါသည်။ မုဆိုးမသွားရာ မိုးလိုက်လို့ရွာဆိုသကဲ့သို့ အမေတစ်ခု သားတစ်ခုဖြင့် ဘဝကို ရုန်းကန် ရပ်တည်နေရသော မောင်လွင်အဖို့ သောက ပင်လယ်ဝေခဲ့သည်။ သို့တစေ မောင်လွင် စိတ်ဓာတ်မှာ နည်းနည်းလေးမျှ တုန်လှုပ် ချောက်ချားခြင်းမရှိဘဲ ရင်ဆိုင်ဖြေရှင်းခဲ့သည်။

“သား အမေ့ကို ရေလေးတစ်ခွက်လောက် ပေးပါဦး”

အိပ်ရာထဲလဲနေသည့် အမေအသံမှာ တုန်ရီမောဟိုက်နေလေ၏။ ရေကျက်အေး တစ်ခွက် ကမ်းပေးလိုက်သည်တွင် အားအင် ကုန်ခန်းနေသည့်လက်ဖြင့်ယူကာ သောက် သည်။ အစာမဝင်သည်ကလည်း နှစ်ရက်ပင် ရှိပြီဖြစ်သည်။ ဒီအတိုင်းသာဆို အမေ အသက် ရှင်မည့်အချိန်ကား တိုတောင်းပေမည်။ အားရှိ စေမည့် အစားအစာတစ်ခုခုဝင်အောင် ကျွေးချင်၏။

ထို့ကြောင့် “အမေဘာစားချင်လဲ သားကို ပြော၊ သားလုပ်ပေးမယ်”ဟု လေးတွဲစွာ မေး လိုက်မိသည်။ အမေက ခေါင်းလေးသာခါပြု၍ တစ်ခွန်းတပါးမျှပြန်မပြောဘဲ ငြိမ်နေလေ၏။ တစ်ခုခုစားဖို့ ပြောင်းပြောသော်လည်း အငြင်းကြီးငြင်းသည်မို့ မောင်လွင် လက်လျှော့ လိုက်ရသည်။

အနီးနားပတ်ဝန်းကျင်မှ ဆေးရုံတင်ဖို့ တိုက်တွန်းကြသည်။ မောင်လွင်လည်း ဆေးရုံ တင်ချင်သည်။ သို့သော် အမေကလက်မခံပေ။ အိမ်မှာပဲ ခေါင်းချယ်ပြော၍ ငြင်းပြန်သည်။ အမေ ဆေးရုံမတက်ချင်သောအချက်မှာ ငွေ ကုန်ကြေးကျများမည်စိုး၍ ဖြစ်မည်ထင်၏။ မောင်လွင်ကိုလည်း ဒုက္ခမခံစေလို။

လတ်တလောအခြေနေတွင် မောင်လွင်လည်း ဝင်ငွေမရှိပေ။ အလုပ်လည်း ပြန်မဆင်းဖြစ် သေး။ ဒီကြားထဲ ဆေးဖိုးစရိတ်တွေများလာ၍ လက်ထဲ၌ ငွေမရှိတော့မှန်း အမေရိပ်စားမိ သည်လည်းပါ၏။

ထို့ကြောင့် ဆေးရုံမတက်လိုကြောင်း ငြင်းဆန်ခြင်းပင်ဖြစ်သည်။ ဘာပဲဖြစ်ဖြစ် မောင်လွင်က ဆေးရုံတင်ဖို့ဆုံးဖြတ်လိုက်တော့ သည်။ လိုအပ်မည့်ငွေကို သူ၏အလုပ်ရှင် ဦးစောမြတ်ထံမှ ချေးငှားပြီး အမေကျန်းမာရေး ကောင်းမွန်လာသည်အခါ သူ့လုပ်အားခထဲမှ ဖုံးဆိပ်သွားမည်ဟုလည်း စဉ်းစားထားခဲ့သည်။

“မောင်လွင်... မောင်လွင်... ဟေ့... မောင်လွင်ရေ...”

အဆက်မပြတ်ခေါ်သံများကြောင့် အမေ ဘေးနားရှိ ပြတင်းပေါက်မှ လမ်းဘက်သို့ ကြည့်လိုက်မိသည်။ ခေါ်သူကား အခြားသူ



မဟုတ်။ မင်းသစ်ဖြစ်သည်။ ပြန်ထူး၍မဖြစ်ပါ။ တစ်ညတာ လုံး ရောဂါဒဏ်ကြောင့် အိပ်စက်မရခဲ့သော အမေက မိုနန်းနေသည်။ အမေနိုးမည်စိုး၍ အသားလေး အိမ်အောက်ဆင်းခဲ့သည်။

“မင်းဟာကလည်း ခေါ်လိုက်ရတာကွာ၊ အသံတွေကို နာသွားတယ်။ ဦးစောမြတ်က မင်းဆီဝင်ခိုင်းလို့ လှည့်လာတာ”

“မင်းသစ် ဘာပြောခိုင်းလိုက်တာလဲကွာ”

ဝမ်းနည်းမှုများကိုထိန်းချုပ်ကာ ခွန်အား မဲ့သော လေးသိမ်းဖြင့် မေးလိုက်သော်လည်း မင်းသစ်ပါးစပ်မှထွက်ကျလာမည့်စကားလုံး များကို မကြားရ။ ထိုမေးခွန်းကြောင့် မင်းသစ် သည် ခေါင်းခါလျက် “စိတ်တော့မကောင်း ဘူး သူငယ်ချင်း”ဟု တုံ့ပြန်လိုက်သည်။ ထိုအမူအရာကြောင့် ထင်ထားသည့်အတိုင်းပင် ဖြစ်ပြီဟု သိလိုက်ရသည်။ ဦးခေါင်းကို ငိုက်စိုက်ချကာ မျှော်လင့်ချက်မဲ့ပြီဟုလည်း နားလည်လိုက်ရသည်။

“မောင်လွင် မင်းကိုနှစ်နာကြေးပေးပြီး အလုပ်ထုတ်လိုက်ပြီ။ မင်းအလုပ်ပျက်တာ များပြီတဲ့။ ပွဲခွဲအလုပ်ဆိုတာ ရပ်ဆိုင်းထားလို့ မရဘူးတဲ့။ အလုပ်သမားက အမြဲလိုနေတာ တဲ့။ ပြီးတော့ မင်းနေရာကို တခြားတစ်ယောက် နဲ့ အစားထိုးလိုက်ပြီတဲ့။ အလုပ်ကို မလေးစား တဲ့အတွက် အလုပ်သမားအသစ်ခေါ်တဲ့အခါ မင်းလိုလူကိုမခေါ်မိစေရန်လို့လည်း ဂျာကြီးကို မှာထားတယ်။ ရော့ဒီမယ် မင်းကို တစ်လစာ ထုတ်ပေးလိုက်တာ”

မင်းသစ်ကမ်းပေးသော ထောင်တန် အခေါက်ကလေးကို ကျစ်ကျစ်ပါအောင်ဆုပ် ကိုင်ပြီး ကြံဖြန်ပစ်ဖို့အထိ သောကဗျာပါဒ မီးတို့ ဝင်ရောက်လာလေ၏။ ပစ်ပေါက်ချိန် မရ။ အမေဆေးဖိုးလိုနေတယ်ဟူသော အသိ စိတ်က လွှမ်းမိုးသွားသည်။ ထို့ကြောင့် မင်းသစ်ကိုနှုတ်ဆက်ပြီး အိမ်ထဲပြန်ဝင်လာ ခဲ့သည်။

“မောင်လွင် မင်းလုပ်ချင်ရင်အလုပ်ဆိုတာ ပေါ့ပါတယ်။ ဒီအလုပ်မရတော့ နောက်တစ်ခု ထပ်ရှာပေါ့ကွာ။ မင်းကအလုပ်ကိုလေးစားသူ ပဲ။ မင်းအတွက်အလုပ်က မရှားပါဘူး”

ခနဲတုံ့ပြောပြီးထွက်သွားသော မင်းသစ် ကျောပြင်ကို ကြည့်ပြီး ဒေါသမီးများဟုန်းဟုန်း တောက်သွားသည်။ ရင်ခုန်သံများလည်း ဆူညံ သွားရသည်။ ထိုစကားလုံးများက သူ့စိတ်ကို ထိုးဆွလိုက်ခြင်းဖြစ်သည်။

“သား... သား... မောင်လွင်ရေ”

ထိုစဉ် အမေခေါ်သံသွားကြားရသည်မို့ အိမ်ပေါ်အပြေးတက်သွားလိုက်မိသည်။ “အမေ ဘယ်လိုဖြစ်လို့လဲ။ သားဘာလုပ်

လေးရမလဲ။ သက်သာရဲ့လား” စသည်ဖြင့် မေးခွန်းပေါင်းများစွာကို တသိကြီးမေးပစ်မိ သည်။ မင်းသစ်ပေးခဲ့သော ဒေါသနှင့်သောက လှိုင်းများပင် ဘယ်ကမ်းဘယ်သောင်ကပ်ကုန် ပြီမှန်း မသိတော့ပေ။

မောင်လွင်မေးခွန်းများကြောင့် အမေက “သား မောင်လွင် အမေသက်သာပါတယ်။ ဘာမှမစိုးရိမ်နဲ့နော်”ဟုဆိုကာ အေးစက် တင်းမာသောလက်ဖြင့် သူ့လက်ကိုဆုပ်ကိုင် ထားလိုက်သည်။ သို့မှသာ ဇောချွေးများ တိတ် သွားသည် ထင်မိတော့၏။

(၃)

ကျောင်းနေဘက်သူငယ်ချင်း သိမ့်သိမ့်၏ အကူအညီဖြင့် စတိုးဆိုင်တစ်ဆိုင်တွင် အရောင်းစာရေးအလုပ်ကို ရလိုက်သည်။ ခုနစ်တန်းအရွယ်ကတည်းက သိမ့်သိမ့်နှင့် မောင်လွင်သည် သမီးရည်းစားဖြစ်ခဲ့သည်။ ဆယ်တန်းတက်သည့်နှစ်အထိ အတူတူဖြစ် သည်။ ဆယ်တန်းစာမေးပွဲဖြေဆိုပြီးချိန်မှာ တစ်ယောက်နှင့် တစ်ယောက်ကွဲသွားကြ ရပြန်သည်။ ငယ်ကချစ် နှစ်တစ်ရာတိုင်သည်ဟု ဆိုသလို အနေပေးကွာနေကြရသော်လည်း တစ်ယောက်ကို တစ်ယောက် မေတ္တာမပျက်ခဲ့ ကြပေ။

(၄)

စတိုးဆိုင်တွင် အလုပ်စတင်ကတည်းက ယခုဆို ရက်နှစ်ဆယ်မျှမက ကျော်လာပေပြီ။ ထိုစတိုးဆိုင်ကိုဦးစီးပြီး အစစအရာရာစီမံခန့်ခွဲ နေသူမှာ သိမ့်သိမ့်ပင်။

နောက်တစ်ရက် အရောင်းပါးသည့်အခါ သိမ့်သိမ့်နှင့်လက်ထပ်လိုကြောင်း ပြောဖြစ်ကြ သည်။ သိမ့်သိမ့်အနေဖြင့် ငြင်းစရာမရှိ သော်ငြား လူကြီးတွေကို အသိပေးလိုကြောင်း ပြောပါသည်။ မောင်လွင်သိထားသည်က သိမ့်သိမ့်မှာ မိဘတွေဆုံးပါးသွားပြီဟူသော အကြောင်းပင်။ ဘယ်သူ့ကို တိုင်ပင်ဦးမည် နည်းဟု ဒွါဟုဖြစ်မိပြန်သည်။

“ဟုတ်တယ် ကိုလွင်၊ သိမ့်ဒီဆိုင်ကိုရောက် ပြီး တစ်နှစ်လောက်မှာ အမေဆုံးသွားတာပဲ။ နောက်သုံးလလောက်ကြာတော့ မေမေ ထပ် ဆုံးသွားတယ်။ ဒီအကြောင်းတွေကို သားသမီး ငုံ့လင့်နေကြတဲ့ ဘိုးဘိုး၊ ဘွားဘွားက သိမ့်ကို အမေစားအမွေခံမွေးစားခဲ့တာ”

“သိမ့်ပြောတဲ့ ဘိုးဘိုး၊ ဘွားဘွားတို့ဆိုတာ ဘယ်သူတွေလဲဟင်။ ကိုလွင် သိခွင့်ရမလား သိမ့်”

“တခြားသူမဟုတ်ဘူး ကိုလွင် ဒီစတိုးဆိုင် ပိုင်ရှင် ဘိုးဘိုးကြီး ဦးစောမြတ်ပဲ”

“ဘယ်လို ဦးစောမြတ်ဟုတ်လား”

“ဟုတ်တယ်။ ဘာလို့လဲဟင်”

“ဘာမှမဖြစ်ပါဘူး။ ကိုလွင်နဲ့ သိမ့်ပျား သိနေမလားလို့”

မောင်လွင်စိတ်အစဉ်၌ ပွဲရုံတွင် အလုပ် လုပ်စဉ်က ပုံရိပ်တချို့ပြေးလွှားသက်ဝင်လာမိ တော့သည်။

(၅)

အမေကျန်းမာရေးက စိုးရိမ်ဖွယ်ရာအခြေ အနေသို့ ရုတ်ခြည်းပြောင်းလဲလာသောကြောင့် မောင်လွင် အလုပ်မဆင်းဖြစ်။ ထုတ်လာသည့် လုပ်အားခဖြင့် အမေ့ကိုဆေးရုံတင်လို့မဖြစ် ပေ။ သို့တစေ မဖြစ်မနေဆေးရုံပို့ပါမှ အမေ အသက်ရှင်ပေမည်။ ထို့ကြောင့် ဆေးရုံတင် လိုက်ရပါ၏။ အမေ့ရုပ်ရည်မှာ တစ်နေ့တခြား ပြောင်းလဲဖောက်ပြန်လာသည်မို့ ပို၍သောက ရောက်ရသည်။ အမေအသံသည်လည်း တုန်ရီ တိမ်ဝင်နေလေပြီ။ ဒီတစ်ကြိမ်တော့ “ငါ သေရတော့မည်”ဟု အမေ တွက်ဆထားပုံ ရသည်။

“ဒေါ်ဒေါ် သက်သာလား ကိုလွင်”

အသံလာရာလှည့်တော့ ညှိုးငယ်နေသော သိမ့်သိမ့်မျက်နှာလေးကို မြင်လိုက်ရသည်။

“သိမ့် ဟင်... ဦးစောမြတ်”

“သိမ့်အံ့သွားသလား မောင်လွင်”

“ဘယ်လိုတွေဖြစ်ကုန်တာလဲ။ ကျွန်တော့် ကို ရှင်းပြကြပါဦး”

“ဖြစ်ပုံက ဒီလိုကွာ။ မောင်လွင်အမေ ကျန်းမာရေးမကောင်းဘူးဆိုတဲ့သတင်း ကြား တာနဲ့ မောင်လွင်ဆီကို ငွေနှစ်သိန်းပေးခိုင်း လိုက်တာ။ ပြီးတော့ မောင်လွင်အမေ ကျန်းမာရေး ပြန်ကောင်းလာမှ အလုပ်လာ ဆင်းဖို့ရော တစ်ခါတည်းမှာလိုက်တာ။ အဲဒါ ကို မင်းသစ်က အခွင့်ကောင်းယူပြီး ဦး ပေးလိုက်တဲ့ငွေကို တစ်ဝက်ယူ၊ မောင်လွင်ကို တစ်ဝက်ပေးပြီးတော့ မောင်လွင်ကို အလုပ် ထုတ်လိုက်ပြီလို့ပြောတာပဲ”

“ဒီကောင်ဗျာ... ”

“အေး... ဒီကောင်အကြောင်းကိုသိလို့ အိမ်ဆိုင်မှာထားတဲ့ ကလေးတစ်ယောက်ကို နောက်ယောင်ခံလိုက်ခိုင်းလိုက်တာ သူမသိ ဘူး။ ဦးလည်း သတိထားတဲ့ကြားက ကုန်ဖိုး ရှင်းလိုက်တဲ့ငွေတွေကို အလှူသုံးစားလုပ်သွား တယ်”

“ဒါနဲ့ ဦးစောမြတ်က ဘာမှပြန်မတောင်း ဘူးလား”

မောင်လွင်မေးခွန်းကို ဦးစောမြတ် ခေါင်းခါပြပြီး “ပြန်မတောင်းပါဘူး။ ရဲလက် ထဲကို တစ်ခါတည်းအပ်လိုက်တာ”ဟု ရှင်းပြ သည်။

“ခုတော့ မောင်မင်းကြီးသား ထောင်နန်းစံ နေပြီလေ”ဟု သိမ့်သိမ့်က ဝင်ပြောလိုက်၏။

(၆)

ထိုနေ့က သိမ့်သိမ့်နှင့် ဦးစောမြတ်တို့ တိုင်ပင်ကာ အမေ့ကို အထူးကုဆေးရုံကြီးသို့ ပြောင်းတင်လိုက်သည်။ များမကြာမီပင် အမေ နာလန်ထူလာပေပြီ။ မောင်လွင် ကျေနပ်လို့ မဆုံး ဖြစ်ရသလို သိမ့်သိမ့်နှင့် ဦးစောမြတ် ကိုလည်း မည်သို့မည်ပုံ ကျေးဇူးဆပ်ရမှန်း မသိတော့။

အမေဆေးရုံကဆင်းပြီး သိပ်မကြာပါ သိမ့်သိမ့်နှင့် လက်ထပ်လိုက်ကြသည်။ သာယာ ကြည်နူးဖွယ်ကောင်းသော ဘဝခရီးပါပေ။ ဦးစောမြတ်တို့ဇနီးမောင်နှံနှင့် အမေမျက်နှာ ပေါ်တွင် ပီတိအပြုံးများ လွှမ်းမိုးနေလေ၏။

“အမေ သားရဲ့စေတနာမှန်လို့ တူညီတဲ့ တုံ့ပြန်မှုကို သားရလိုက်ပြီအမေ။ သူတစ်ပါး မျက်ရည်ကြီးငယ်ကျမှ စားရမယ့်ထမင်း တစ်လုတ်ကို သားဘယ်သောအခါမှမစားဘူး ဟူသော ကတိစကားပင်ဖြစ်သည်။ ။



## ဆောင်းပါး

### ဇော်လင်း(မြို့သာ)

အာဇာနည်စိတ်ဓာတ်ဟူသည်မှာ အများသူငါတို့ထက် ထူးကဲသာလွန်သော ဂုဏ်အရည်အချင်းများနှင့်ပြည့်စုံပြီး အများအကျိုးအတွက် ကိုယ်ကျိုးစွန့်ခွဲသော စိတ်ဓာတ် ဖြစ်သည်ဟု မှတ်သားဖူးခဲ့ပါသည်။ ထို့ကြောင့်အာဇာနည် စိတ်ဓာတ်နှင့်ပြည့်စုံသောလူပုဂ္ဂိုလ်များကို “အာဇာနည်” ဟူသောဂုဏ်ထူးဝိသေသဖြင့် မော်ကွန်းရေးထိုးကြခြင်း ဖြစ်ပါပေ၏။ ကမ္ဘာ့နိုင်ငံအသီးသီးတွင် အများအကျိုးငှာ ကိုယ်ကျိုးစွန့်ဆောင်ရွက်သွားကြသော အာဇာနည်ပုဂ္ဂိုလ် ကြီးများရှိသကဲ့သို့ မြန်မာနိုင်ငံ၏ လွတ်လပ်ရေးကြိုးပမ်းမှု သမိုင်းတွင်လည်း အာဇာနည်ပုဂ္ဂိုလ်ကြီးများ ပေါ်ပေါက်ခဲ့ ဖူးပါသည်။ မြန်မာ့အာဇာနည်ခေါင်းဆောင်ကြီးများ၏ ကိုယ်ကျိုးစွန့်အနစ်နာခံမှုသည်ကား ယနေ့တိုင်ဂုဏ်ယူဖွယ်၊ နှမြောတသဖွယ်၊ ဝမ်းနည်းဖွယ်၊ အတုယူဖွယ်စသည့် အကြောင်းအရာများနှင့်အတူ ယနေ့ထက်တိုင်မမေ့နိုင် ကြသေးပေ။

မြန်မာနိုင်ငံသည် ၁၈၈၅ ခုနှစ် နိုဝင်ဘာ ၂၉ ရက် တွင် မန္တလေးရတနာပုံထိုးနန်း၏ နောက်ဆုံးမင်းဆက် ဖြစ်သော သီပေါမင်း၏လက်ထက်တွင် နယ်ချဲ့ဗြိတိသျှတို့ လက်အောက်သို့ ကျဆင်းခဲ့ရပါပေ၏။ နယ်ချဲ့အင်္ဂလိပ်တို့ သည် မြန်မာနိုင်ငံကို အိန္ဒိယနိုင်ငံ၏ ပြည်နယ်တစ်ခုအဖြစ် သွတ်သွင်း၍ ကိုယ့်ထီးကိုယ်နန်းကိုယ်ကြံ့ခင်းနှင့် နေထိုင်ခဲ့ကြသော မြန်မာတို့၏ဂုဏ်သိက္ခာကို ရိုက်ချိုးကာ အုပ်ချုပ်ခဲ့ပါသည်။ ဤသည်ကိုမခံမရပ်နိုင်ဖြစ်၍ နယ်ချဲ့ အင်္ဂလိပ်တော်လှန်ရေးသည် ကျဆုံးပြည်နယ်မှ ဖုန်ကန် ခူဝါ၊ ကယားပြည်နယ်မှစောလဖော်၊ ချင်းပြည်နယ်မှ ကြွမိတ်၊ ဝန်းသိုနယ်မှစော်ဘွားကြီးဦးအောင်မြတ်၊ သာယာဝတီနယ်မှ ဆရာစံ စသည့် မြန်မာ့အာဇာနည် လူပုဂ္ဂိုလ်တို့မှ ရရာလက်နက်ကိုင်စွဲ၍ တော်လှန်ခဲ့ကြ သော်လည်း လက်နက်အင်အား၊ လူအင်အားမမျှသဖြင့် မအောင်မြင်ခဲ့ပေ။ မည်သို့ပင်ဖြစ်စေကာမူ မြန်မာတို့၏ အမျိုးသားဇာတိမာန်ကိုပြသရင်း မြန်မာတို့၏လွတ်လပ်ရေး ကိုလိုလားသောစိတ်ကို နှိုးဆွပေးနိုင်ခဲ့သော မြေပြန့် တောင်တန်းမြစ်ဝှမ်းကမ်းရိုးတန်းဒေသစုံမှ ထိုအာဇာနည် ပုဂ္ဂိုလ်များ၏ ဂုဏ်ကျေးဇူးကိုလည်း လေးစားအတုယူသင့် ပါပေသည်။

မြန်မာ့လွတ်လပ်ရေးသမိုင်းတွင် စာပေဖြင့် လွတ်လပ်ရေးတိုက်ပွဲဝင်ခဲ့ကြသော စာပေအာဇာနည်ပုဂ္ဂိုလ် များလည်း ရှိကြပါသေး၏။ လွတ်လပ်ရေးကြိုးပမ်းရာတွင် လူကြီးနှင့်လူငယ်ဟူသော အတွေးအခေါ် အားပြိုင်မှုများကို ရှောင်ကြဉ်လျက် လူကြီးလူငယ်လက်တွဲကာ မြန်မာ့ လွတ်လပ်ရေးကို ကြိုးပမ်းသင့်ကြောင်း စာပေဖြင့်ရေးသား လှုံ့ဆော်ခဲ့သော သခင်ကိုယ်တော်မှိုင်း၊ မကြောက်တရား

## ပြည်သူ့တီဒါတုယူစရာ အာဇာနည်များ၏ စိတ်ဓာတ်

ဆောင်းပါးများရေးသား၍ မြန်မာ့ဇာတိမာန်ကို လှုံ့ဆော် ခဲ့သူ ဆရာကြီးနေသူရိန်ခေါ်မဟာဆွေ စသည့် စာပေ ပညာရှင်များသည်လည်း အင်္ဂလိပ်နယ်ချဲ့၏အာဏာစက် ကို မကြောက်မရွံ့ဘဲ ပြည်သူ့စိတ်ဝယ် အမျိုးသားရေး ဇာတိမာန်များ နှိုးဆွပေးခဲ့ကြသော စာပေအာဇာနည်များ ဖြစ်ပါပေ၏။ ဤသို့သော စာပေအာဇာနည်များကိုလည်း ယနေ့ခေတ်စာပေပညာရှင်များအနေဖြင့် အတုယူသင့် ပါပေ၏။

မြန်မာ့လွတ်လပ်ရေးသမိုင်းတွင် ဦးဥတ္တမ၊ ဦးဝိစာရ စသည့်ရဟန်းအာဇာနည်များလည်း ပေါ်ပေါက်ခဲ့ပါပေ၏။ ရဟန်းတော်များသည် ဒါယကာ၊ ဒါယိကာမများ၏ဆင်းရဲ ဒုက္ခအပေါ် တတ်စွမ်းသမျှ ကာကွယ်ပေးရင်း နိုင်ငံ

မြန်မာ့လွတ်လပ်ရေးအတွက် အရေးဆိုခြင်းစသည်နှင့် ကောင်းကျိုးများစွာကို ဆောင်ရွက်ခဲ့ဖူးပါ၏။ သို့သော် လူငယ်တစ်ဦးဖြစ်သော ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်းအား တိုင်းပြည်မှ လေးစားကြည်ညိုထောက်ခံသည်ကို မနာလို မရှုစိမ့်ဖြစ်ကာ လုပ်ကြံခဲ့သောကြောင့် နိုင်ငံသမိုင်းတွင် အမည်းစက်စွန်းခဲ့ရပါပေ၏။

ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်း၊ သခင်မြ၊ မန်းဘခိုင်၊ ဒီးဒုတ် ဦးဘချို၊ မိုင်းပွန်စော်ဘွားကြီးစဝ်စံထွန်း၊ ဦးဘဝင်း၊ ဦးရာဇတ်၊ အိုင်စီအက်စ်ဦးအုန်းမောင်နှင့် ရဲဘော်ကိုထွေး တို့ လုပ်ကြံခံရသော ဇူလိုင် ၁၉ ရက်ကို အာဇာနည် နေ့အဖြစ် သတ်မှတ်ခဲ့ပါသည်။

ကျွန်ုပ်တို့သည် အာဇာနည်နေ့ကို လွမ်းသွပ်နိုးခွေ

အာဇာနည်ကိုးဦးသာမက လုပ်ကြံခံရသော အာဇာနည်များ၊ ကျဆုံးသွားခဲ့ သော အာဇာနည်များစွာတို့၏ ဂုဏ်ကျေးဇူးကိုလည်း အထူးအောက်မေ့သတိရ သင့်ပါပေသည်။ ကျဆုံးခဲ့ရသော အာဇာနည်များစွာတို့တွင် တိုင်းရင်းသား ပေါင်းစုံနှင့် လူမျိုးစုံ၊ ဘာသာအယူဝါဒစုံ ပါဝင်ပါသည်။ ထိုသူတို့သည် လူမျိုး အစွဲ၊ ဘာသာအစွဲများကိုစွန့်၍ မြန်မာ့လွတ်လပ်ရေးဟူသောခေါင်းစဉ် အောက်တွင် ညီညွတ်စွာပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခဲ့ကြသည်။ အများအကျိုးငှာ ကိုယ်ကျိုးစွန့်ခဲ့ကြသည်။ ထိုအာဇာနည်တို့၏ စိတ်ဓာတ်များကို လေးစား အတုယူသင့် . . .

အတွက် အသက်ပေးလှူသွားကြ၏။ နိုင်ငံသမိုင်းတွင် တိုင်းတစ်ပါးသားစနက်၊ တစ်နိုင်ငံ တည်းသားလက်ချက်ဖြင့် ကြွလွင့်ခဲ့ရသောအာဇာနည် ပုဂ္ဂိုလ်ကြီးများလည်း ရှိပါသေး၏။ ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်း၊ သခင်မြ၊ မန်းဘခိုင်၊ ဦးဘဝင်း၊ ဒီးဒုတ်ဦးဘချို၊ မိုင်းပွန် စော်ဘွားကြီးစဝ်စံထွန်း၊ ဦးရာဇတ်၊ အိုင်စီအက်စ် ဦးအုန်းမောင်နှင့် ရဲဘော်ကိုထွေးတို့သည် ၁၉၄၇ ခုနှစ် ဇူလိုင် ၁၉ ရက်တွင် ဂဠုန်ဦးစောခေါင်းဆောင်သည့် နယ်ချဲ့လက်ပါးစေများ၏ လုပ်ကြံမှုကြောင့် ကျဆုံးခဲ့ပါပေ ၏။

ဂဠုန်ဦးစောသည် မြန်မာ့သမိုင်းအတွက် အာဇာနည် တစ်ဦးဟု သတ်မှတ်ရမည့်အခြေအနေကို ဆိုက်ရောက်ခဲ့ ဖူးပါသည်။ နယ်ချဲ့အင်္ဂလိပ်ကိုပုန်ကန်မှုဖြင့် အကျဉ်းခံနေ ရသောဆရာစံ၏ ဂဠုန်တပ်သားများကို အခမဲ့ရှေ့နေလိုက် ပေး၍ လွတ်မြောက်အောင်ကူညီခြင်း၊ အင်္ဂလိပ်တို့ထံ

ချခြင်း၊ အာဇာနည်များကို အလေးပြုခြင်းစသည်တို့ ပြုလုပ်ရုံဖြင့် မရောင့်ရဲသင့်ပါ။ ထိုအာဇာနည်ကိုးဦးသာမက လုပ်ကြံခံရသော အာဇာနည်များ၊ ကျဆုံးသွားခဲ့သော အာဇာနည်များစွာတို့၏ ဂုဏ်ကျေးဇူးကိုလည်း အထူး အောက်မေ့သတိရသင့်ပါပေသည်။ ကျဆုံးခဲ့ရသော အာဇာနည်များစွာတို့တွင် တိုင်းရင်းသားပေါင်းစုံနှင့် လူမျိုး စုံ၊ ဘာသာအယူဝါဒစုံ ပါဝင်ပါသည်။ ထိုသူတို့သည် လူမျိုးအစွဲ၊ ဘာသာအစွဲများကိုစွန့်၍ မြန်မာ့လွတ်လပ်ရေး ဟူသောခေါင်းစဉ်အောက်တွင် ညီညွတ်စွာပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်ခဲ့ကြသည်။ အများအကျိုးငှာ ကိုယ်ကျိုးစွန့်ခဲ့ ကြသည်။ ထိုအာဇာနည်တို့၏ စိတ်ဓာတ်များကို လေးစား အတုယူသင့်သည့်အပြင် အသားထဲကလောက်ထွက်သည့် သစ္စာဖောက်များကြောင့် ကြွလွင့်ခဲ့ရသော အာဇာနည် ကြီးများကိုလည်း နှမြောတသစ္စာဖြင့် သင်ခန်းစာယူသင့်ပါ ပေတော့သည်။ ။

### မောင်စိုးဝေ(မြို့သာ)

“ခဲတံတွေရဲ့နောက်မှာ ခဲဖျက်ဆိုတာပါလာပြီးသားပဲ... မှားရင်ပြန်ဖျက်ဖို့... လူပဲကွာ... မှားမိတာဘာဆန်း လဲ... ခဲကြောင်းတစ်ခုကို ခဲဖျက်နဲ့ဖျက်သလို ပြန်ဖျက်ရ ပေါ့... သူမိသားစုတွေ သူ့အပေါ်မှာ အပြစ်တင်နေတာ မကောင်းပါဘူးကွာ...” သူငယ်ချင်းဇော်လင်းအောင်၏ စကားထဲတွင် ကျွန်တော်လက်မခံနိုင်သည့်ပုမာတစ်ခု ပါလာသည့်အတွက် ကျွန်တော်ငြင်းရပါတော့သည်။

“ခဲတံကသက်မဲ့... လူကသက်ရှိ... သက်မဲ့နဲ့ သက်ရှိကို ခိုင်းနှိုင်းတဲ့အခါ ကွဲလွဲချက်တွေရှိတယ်ဆိုတာ လည်း မင်းလက်ခံပါဦးကွာ... သူမှားတဲ့အမှားကို မသင့် တော်ဘူးဆိုတဲ့အသိနဲ့ ဖြတ်လို့သာရမယ်... သူလုပ်ခဲ့တဲ့ သူ့သမိုင်းအတွက်ကျတော့ ခဲတံရာကိုခဲဖျက်နဲ့ဖျက်သလို ဖျက်ပစ်လို့မရဘူးကွာ... ဒါကြောင့် သူမိသားစုတွေက အပြစ်တင်နေကြတာပေါ့... ငါတို့တစ်တွေကသာ ငယ်သူငယ်ချင်းတွေမို့ နားလည်ပေးနိုင်ကြတာ” သူငယ်ချင်း ဇော်လင်းအောင်တစ်ယောက် ဘာမှမပြောတော့ဘဲ ငြိမ်ကျ သွားသည်။ ကျွန်တော်ကတော့ ကျွန်တော့်သူငယ်ချင်း မင်းသူ၏အကြောင်း ပြန်တွေးကြည့်မိ၏။

မင်းသူ၏မိဘများက ပြည့်စုံကြွယ်ဝသူများဖြစ်၏။ မင်းသူတက္ကသိုလ်ဒုတိယနှစ်တက်နေဆဲမှာပင် သူမိဘများ

## မှားယွင်းသွားသော ကိုယ်ကျင့်တရားအတွက် ခဲဖျက်မရှိ

က အိမ်ထောင်ချပေးခဲ့၏။ သတို့သမီးဘက်ကလည်း ပြည့်စုံကြွယ်ဝလှ၏။ မင်းသူတို့ အိမ်ထောင်ရေးကား မပူမပင်မကြောင့်မကြာဖြစ်ခဲ့၏။ စတိုးဆိုင်ကြီးတစ်ခုဖွင့်၍ ကြီးပွားသည်ထက် ကြီးပွားလာ၏။ သားတစ်ယောက်၊ သမီး တစ်ယောက်ရပြီး သားသမီးများပင် ကျောင်းနေသည့် အရွယ်ရောက်မှ အိမ်ထောင်ရေးဖောက်ပြန်မှုဖြစ်ပွား၏။ အခြားအမျိုးသမီးတစ်ယောက်နှင့် ထွက်ပြေးသည်။ အခြားအမျိုးသမီးကလည်း လွတ်လွတ်လပ်လပ်မဟုတ်။ အိမ်ထောင်ရှိအမျိုးသမီးတစ်ဦးပင်ဖြစ်၏။ ထို့ကြောင့် အမှုဖြစ်ပွားသော်လည်း သားသမီးကလေးများ၏မျက်နှာ ကိုထောက်ထား၍ ကျေအေးခဲ့သောကြောင့် အမှုကိုစွဲပြီးစီး ခဲ့၏။ သို့သော် မင်းသူအသိုင်းအဝိုင်းက ရှက်ကြ၏။ ထို့ကြောင့် အပြစ်တင်မာန်မကြ၏။ တစ်ရက်လည်းမဟုတ်။ နှစ်ရက်လည်းမဟုတ်။ ရာစုရာမရှိအောင် ရှုတ်ချနေသည်ကို မျက်မြင်ကိုယ်တွေ့ကြုံခဲ့သော သူငယ်ချင်းဇော်လင်းအောင် က ကျွန်တော့်ကို ရင်ဖွင့်ပြခြင်းဖြစ်၏။

“သူငယ်ချင်းရေ... မင်းဖုန်းနဲ့အခြားသူ တစ်ယောက်ကို မက်စပို့တဲ့အခါ စာရိုက်မှားသွားရင် ပြန်ပြင်လို့ရတယ်။ ခရီးသွားလို့ လမ်းမှားတဲ့အခါ လမ်း မှန်ပြန်ပြင်လို့ရတယ်။ လူ့ကိုယ်ကျင့်တရားနဲ့ ဆက်နွယ်

တဲ့အမှားမျိုးကျတော့ ဆက်မမှားအောင်ဖြတ်လို့သာရမယ်။ ကိုယ့်သမိုင်းအရိပ်ဆိုးကိုတော့ ဖျက်လို့မရဘူး။ ဒါကြောင့် မင်းလည်းမင်းသူနဲ့တွေ့ရင် နောက်နောင်ဆက်မမှားဖို့ ဒီကိစ္စမျိုးတွေကို ဖြတ်လိုက်ပါလို့ပဲပြော သူငယ်ချင်းရေ ဖျက်လို့ရကြောင်းတော့ မပြောလိုက်နဲ့” သူငယ်ချင်း ဇော်လင်းအောင်က ခေါင်းတဆတ်ဆတ်ညီတံ့၍အဝေးသို့ ငေးကြည့်နေသည်။ ပြီးမှ “အေးပါကွာ... လူသိကွာ တရားနဲ့ ပတ်သက်တဲ့အမှားမျိုးကို ခဲတံခဲဖျက်နဲ့ မနှိုင်း တော့ပါဘူး။ လူဂုဏ်သိကွာ လူ့ကိုယ်ကျင့်တရား အမှား မျိုးဟာ လူ့သမိုင်းအတွက် ခဲဖျက်မရှိဘူးဆိုတာ ငါလက်ခံ ပါတယ်ကွာ”ဟု ပြန်ပြောပါတော့သည်။

မှန်ပါသည်။ သက်ရှိနှင့်သက်မဲ့ ခိုင်းနှိုင်းရာတွင် အဓိပ္ပာယ်မတူညီမှုများစွာရှိပါပေ၏။ အခြားသောအမှား မျိုးကို ကျွန်တော်မဆိုလိုပါ။ လူ့ဂုဏ်သိကွာနှင့်ဆက်နွယ် သောအမှားမျိုးတွင် ဆက်မမှားအောင် ကိုယ့်အသိနှင့်ကိုယ် ဖြတ်ပစ်၍ ရနိုင်ပါသည်။ သို့သော်ကိုယ့်သမိုင်းကိုမူ ဖျက်ပစ်၍မရနိုင်ပါ။ မှားယွင်းသွားသော ကိုယ်ကျင့်တရား နှင့်လူ့ဂုဏ်သိကွာအတွက် ခဲဖျက်မရှိဟု ကျွန်တော်ထင်မြင် မိပါသည်။



### ၀ လုံးလေး

- ၀ လုံးလေး
- ၀ လုံးလေး
- သားသားရေရေတဲ့ ၀ လုံးလေး။
- ၀ လုံးလေးက ချစ်စရာ ပိုင်းစက်ညီညီ။
- ပြာရောင်ခြယ်တဲ့ ကောင်းကင်ထက် ပိုးရွှေလလည်း ပိုင်းစက်စက်။
- ပိုးရွှေလနဲ့ လှခြင်းပြိုင် သားသားဝလုံးနိုင်။
- ပျော်နေရာပေါ့ ၀ လုံးလေး သားသားချစ်တဲ့ ၀ လုံးလေး။

### သူရိန်(ထောက်ကြွန်)

## အားအင်ကိုယ်စီ

- စာဘူးတောင်းလေး သေးငယ်ငယ်
- အားအင်သူမကြွယ်
- စံတင်လောက်ဖွယ် ရိပ်မြုံနန်း
- ဆောက်တတ်သူ့အစွမ်း။
- ခြကောင်ကလေး သေးငယ်ငယ်
- အားအင်သူမကြွယ်
- လေးစားလောက်ဖွယ် လက်ရာမြောက်
- တောင်ပိုကြီးကိုဆောက်။
- ပင့်ကူကလေး သေးငယ်ငယ်
- အားအင်သူမကြွယ်
- အတုယူဖွယ် ကြိုးလိမ်ယုက်
- သူကြိုးစားကာရက်။
- ညီမ/ညီငယ်လေးလည်း ထိုနည်းတူ
- ကြိုးစားအတုယူ
- စိတ်ထားမြူစင် ကြိုးစားက
- အောင်မြင်မှုကိုရ။

### အောင်ကို

## လွတ်လမ်းကိုရာ အိုသူငါ

- နေ့နေ့ညည စက္ကန်ခြား
- ဖြစ်ပျက်ငြား မှတ်သားကြခန္ဓာ။
- ဖောက်ပြန်ပျက်စီး သူငါမဟုတ်
- ဒုက္ခအစုအဝေးသာ။
- ရရှိခန္ဓာ အိုနာသေရေး
- ဒုက္ခဘေးတို့ လွတ်ဖို့အရေး
- ဂ္ဂဟားဘာဝနာ နေ့စဉ်သာ။
- မဂ်လမ်းစဉ်ဖြင့် တက်လှမ်းလျှင်ဖြင့်
- အေးငြိမ်းချမ်းသာ ကျွန်းခေမာကြီး
- နိဗ္ဗာန်ခရီး မုချရောက်မည်တည်း။ ။

### အဂ္ဂမိုး

# အာဇာနည်နေ့ကို ဂုဏ်ပြုကြိုဆိုသည့် မျိုးဆက်သစ်တို့၏ ကဗျာများ

## မမေ့နိုင်သော ဇာနည်ကိုးဦး

မမောမပန်း နိုင်ငံ့တာဝန်ထမ်း  
သခင်ပိုလ်အောင်ဆန်း။  
ပိုလ်ချုပ်နှင့် လက်တွဲဖော်  
သခင်မြလို့ခေါ်။  
ဒီးဒုတ်ဂျာနယ်ထုတ်ဝေပေး  
ဦးဘချိုတဲ့လေး။  
အမျိုးသားရေးရာကျောင်းဆရာ  
ဦးရာဇတ်ပါဗျာ။  
ဖ·ဆ·ပ·လ ဥက္ကဋ္ဌ  
ဦးဘဝင်းပါဗျာ။  
မျိုးချစ်ကရင်ခေါင်းဆောင်ပင်  
မန်းဘိုင်လို့တွင်။  
တောင်တန်း၊ မြေပြန့်စည်းလုံးရေး  
စစ်စံထွန်းအားပေး။  
လမ်းပန်းရေးရာအတွင်းဝန်ပါ  
ဦးအုန်းမောင်ပေါဗျာ။  
ပြည်ချစ်ရဲဘော် ဇာနည်ကျော်  
ရဲဘော်ကိုထွေးနေ။  
အသက်သွေးချွေး သူတို့စတေး  
လွတ်လပ်ရေးကို ကြိုးပမ်းပေး။  
ဇာနည်ကိုးဦးမမေ့နိုင်  
ဆယ်ကိုးလူလိုင် မျက်ရည်ဖြိုငါ။  
နောင်လာနောက်သား လူငယ်များ  
အောက်မေ့ကြစေသား။ ။

## ဆယ်ကိုး လူလိုင်

ဆယ်ကိုး လူလိုင်  
ကြယ်နီတွေ မြေခတော့  
ကောင်းကင်ကြီးက ငိုလို့ပေါ့။  
ဆယ်ကိုး လူလိုင်  
မသမာသူတို့ မှားယွင်းတဲ့  
လိုအင်ဆန္ဒများကြောင့်  
ရက်စက်စွာ လုပ်ကြံခံခဲ့ရတယ်။  
ဆယ်ကိုး လူလိုင်  
သမိုင်းတွင်တဲ့ ထိုအဖြစ်ဆိုးကို  
မေ့ပျောက်ဖို့ခက်တယ်။  
ဆယ်ကိုး လူလိုင်  
ဝမ်းနည်းလို့ ဆိုနှစ်  
မျက်ရည်တွေပဲ မီးရေတွေရွဲတဲ့နေ့။  
ဆယ်ကိုး လူလိုင်  
ဂုဏ်ဆောင်ကြီးမြတ်  
ကိုးဦးဇာနည်ကို လွမ်းဆွတ်မိတယ်။

မျိုးဆွေ(စက်မှု)

## မမေ့တဲ့နိုင် လူလိုင်

လူလိုင်ဆယ်ကိုး  
ရွှေမိုးက မညိုတညို။  
မြန်တိုင်းပြည် လွတ်လပ်ရေးပေမို့  
တူဆုံပြီ အတွင်းဝန်ရုံးမှာကွဲ့  
ဆွေးနွေးဖို့ကို။  
ကြယ်ကိုးပွင့် ကြမ္မာပြု  
သွေးစိုစိုကြွေဆင်း။  
အကြံကုန် ဂဠုန်တစ်သင်းရယ်က  
ပြည့်အာဏာ ရမ္မက်ပြင်းတာမို့  
အာဇာနည် ပြည်ချစ်ပန်းကိုမှ(ကွယ်)  
လုပ်ရက်လေခြင်း။

အောင်မြင့်(ချင်းတွင်း)

## ပိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်း ဇာနည်ပန်း

ကြွေကြွေကာလွင့်ပေမယ့်  
သူ့အပွင့်နံ့မပြယ်။  
နှစ်ခုနှစ်ဆယ်သက်တမ်း  
ဖြတ်သန်းဂုဏ်ကြွယ်။  
သူ့ကျွန်ကျ မြန်မာ့နယ်  
ကူကယ်ဖို့သူစွန့်စား။  
တိုင်းတစ်ပါးနယ်မြေမှာဖြင့်  
သူမသေဘေးရန်ကင်းပေမယ့်  
မြန်မာ့မြေအလွှာတွင်းမှာမှ  
ဘဝကြောခန္ဓာစင်းရှာခဲ့  
ဂုဏ်ဒြပ်သင်းဝင့်ဝါလျက်ပါကွယ်  
မြတ်တဲ့လူသား။

မေနှွယ်စိုး(မြန်မာစာ)

## လူလိုင် ဆယ်ကိုး

ပိုလ်အောင်ဆန်းနဲ့ အာဇာနည်  
ငါတို့မမေ့ပြီ။  
ကိုးဦးအမည် ကမ္မည်းထိုး  
ငါတို့ဇာနည်မျိုး။  
အသက်ပေးတဲ့ ကိုးဦးကို  
ငါတို့လွန်ကြည်ညို။  
တိုင်းပြည်တွက်ဆို ကိုယ်ကျိုးစွန့်  
စိတ်ဓာတ် လေးစားသင့်။  
လူလိုင်ဆယ်ကိုး မျက်ရည်တွေ  
တစ်ပြည်လုံးပဲ ဝေ။  
သတ်တိုင်းလည်းလေ မသေရ  
သမိုင်းသက်သေပြ။

ရိုးတံ(ပုလဲနယ်)

## ဇာနည်အမွေ ထိန်းစို့လေ

မိုးလရာသီ တိမ်ညိုမှိုင်းတော့  
မျက်ရည်ပိုင်းလို့ လွမ်းမိတယ်။  
တို့မြန်မာပြည် လွမ်းဇာတ်ကြောင်းကို  
ပြန်ပြောင်းအောက်မေ့ နေဆဲကွယ်။  
အောင်ဆန်းဇာနည် ဦးဆောင်စုလို့  
တိုင်းကျိုးပြုဖို့ စည်းဝေးတယ်။  
ပြည်ဖျက်ရန်စွယ် လူမိုက်များက  
ရမ်းကားနိပ်စက် သတ်ခဲ့တယ်။  
ကိုးပွင့်ဇာနည် ပြည်ချစ်ပန်းတို့  
သွေးမြေလွှမ်းလို့ ကြွေရတယ်။  
လမြတ်လူလိုင် တစ်ဆယ့်ကိုးပေါ့  
မျက်ရည်မိုးတို့ စွေခဲ့တယ်။  
မျိုးချစ်ဇာနည် အသက်ပေးလို့  
လွတ်လပ်ရေးကို ရခဲ့တယ်။  
တို့များမောင်မယ် မျိုးဆက်သစ်က  
တိုးတက်ရစ်ဖို့ ထိန်းသိမ်းမယ်။  
ထိန်းသိမ်းမယ် ထိန်းသိမ်းမယ်။

သီဟဇော်(မေတ္တာအိမ်)

## အာဇာနည်နေ့ ဒို့မမေ့

မြန်မာနိုင်ငံ သူ့ကျွန်ထံ  
နှစ်ပေါင်းများစွာခံ  
မျိုးချစ်ထက်သန် ပြန်ကြိုးစား  
ပိုလ်ချုပ်အဖွဲ့သား။  
လွတ်လပ်ရေးကို ရှေးရှုကာ  
ကိုယ်ကျိုးစွန့်ကြတာ  
မြန်မာနိုင်ငံ ကောင်းစေရေး  
အာဇာနည်များ အသက်ပေး။  
လွတ်လပ်ရေးအတွက် ဆွေးနွေးစဉ်  
ဂဠုန်စော ခိုးကာဝင်  
အမျိုးမခင် သစ္စာဖောက်  
အာဇာနည်များ အသက်ပျောက်။  
တစ်ထောင့်ကိုးရာ လေးဆယ့်ခုနစ်(ခွန်)  
ပြောင်းကျတမလွန်  
မျိုးချစ်လူမွန်များ ဆုံးရှုံးရ  
တစ်ဆယ့်ကိုး လူလိုင်ပျံ။  
အာဇာနည်နေ့ ရောက်တိုင်းမှာ  
ဝမ်းနည်းစိတ်မသာ  
မမေ့ရင်မှာ တမ်းတပွား  
ပြည်သူ ပြည်သားများ။

ဆရာစိုး

## အလေးပြုမည် အာဇာနည်

ဖေဖေပြောတဲ့ အာဇာနည်  
ဖြောင့်မတ်ကာ တည်ကြည်  
ပြည်သူ့အများ လွတ်လပ်ဖို့  
အသက်ကိုစွန့်လို့  
လူအများဖို့ သေခြင်းဟာ  
အလွန်ကြောက်စရာ  
သေပါသေလည်း မကြောက်ဘဲ  
ဆောက်ရွက်သူများပဲ  
ရဲရဲနီတဲ့ စိတ်ထားတွေ  
အတုယူမယ်လေ  
ဝမ်းနည်းနေကာ လူအများ  
ကျောက်တိုင်ရှေ့ကိုသွား  
အားလုံးတူညီ ဦးညွတ်ကာ  
အလေးပြုကြတာ  
မိုးမင်းကပါ ရွာကာချ  
မျက်ရည်ဖြိုငါဖြိုငါကျ။

(ထက်လူအောင်)

## လူလိုင်ဆယ်ကိုး ပန်းခြံမိုး

မျိုးချစ်ပုဂ္ဂိုလ် ပြည်သူ့ပန်းဟေ့  
ပိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်း တုယူစရာ။  
ဘဏ္ဍာရေး ဝန် သခင်မြပေါ့  
တည်ကြည်လှတဲ့ ရှေ့နေပါ။  
စက်မှုလုပ် ဝန် တာဝန်ထမ်းခဲ့  
မန်းဘိုင်က ကရင်ဗျာ။  
ပညာရေး ဝန် အတွေးထက်တဲ့  
ဦးရာဇတ်က ကျောင်းအုပ်ကွာ။  
ပြန်ကြားရေးဝန် ဂျာနယ်ထုတ်လို့  
ဒီးဒုတ်ဘချို ခေါ်တွင်လာ။  
နယ်ခြားရေးဝန် ရှမ်းမျိုးသားမို့  
မိုင်းပွန်စော်ဘွား ဓားလွယ်ရှာ။  
ကုန်သွယ်ရေးဝန် ဦးဘဝင်းက  
အမှောင်ခွင်းတဲ့ ကျောင်းဆရာ။  
ဒုအတွင်းဝန် အသက်ဆုံးခဲ့  
ဦးအုန်းမောင်တွက် ဒိုရင်နာ။  
ဆယ်ရှစ်နှစ်ကျော် လူငယ်လေးကွဲ့  
ရဲဘော်ကိုထွေး ရဲသွေးဖြာ။  
ပန်းကိုးပွင့်ကြွ လူလိုင်မိုးနဲ့  
ဆယ်ကိုးရက်နေ့ ဆွေးအခုခါ။  
အလေးပြုပါ... အလေးပြုပါ။ ။

အာကာလွင်(A1)

## ဝတ္ထုတို

### လင်ငြိမ်းမွန်

“မုန့်လက်ဆောင်းသည်ကြီး ကားနဲ့ တိုက်ခံရပုံကို မျက်လုံးထဲကမထွက်ဘူးဗျာ”

“အသက်မရှင်နိုင်လောက်ဘူးနော်”

“အင်းလေ ဒီလောက်အရှိန်ပြင်းတာ”

အိမ်ရှေ့ကဖြတ်သွားကြတဲ့ လူနှစ်ယောက်ရဲ့ စကားကြောင့် ကျွန်တော့်ရင်ထဲကို မီးစနဲ့ အထိုးခံလိုက်ရသလိုပဲ။ အမေ ပြန်ရောက်ရ မယ့်အချိန်ထက် နောက်ကျနေပြီလေ။ စိတ်ပူနေတုန်း ခုလိုကြားရတော့ ဆောက်တည်ရာမရ ဖြစ်သွားတယ်။ လမ်းမဘက်ပြေးသွားမလို့ ရှိသေး ခေါင်းပေါ်တောင်းရွက်ကာ အမေ ဖြည်းဖြည်းချင်းလျှောက်လာပါရဲ့။ စိတ်အေး သွားကာ အမေ အနားရောက်လာတာနဲ့ တောင်းကိုချပေးပြီး အမောပြေသောက်ဖို့ ရေခဲပေးလိုက်တယ်။

“ရေကိုဖြည်းဖြည်းသောက်နော် အမေ”

“အေးပါသားရယ် နေကလည်း တစ်နေ့ တုန် ပူချက်”

ကျွန်တော်က ရေဖြည်းဖြည်းသောက်ပါ ပြောပေမယ့် အမေက ရေကို အငမ်းမရ မော့ချတယ်။ အမေ့အမျှ ပင်ပန်းရှာမှာပေါ့။ တစ်လမ်းဝင် တစ်လမ်းထွက် “မုန့်လက်ဆောင်း ချိုချိုလေး”လို့ အသံကျယ်ကျယ်နဲ့ နေပူထဲ အော်ဟစ်ပြီး အမေရောင်းရတာ တွေးမိတိုင်း ကျွန်တော့် ရင်ထဲမကောင်းပါ။ အရင်တုန်းက ဆို အိမ်ဈေးဆိုင်လေးဖွင့်ကာ အရိပ်ထဲမှာပဲ အမေ ဈေးရောင်းရတာ။ အမေ့ကို ဒုက္ခပေးသွားတဲ့ ကိုကြီးရော အဆင်ပြေရဲ့လား။

အရင်နေခဲ့တဲ့ရပ်ကွက်ထဲက လူငယ်အချို့ နိုင်ငံရပ်ခြားကို စွန့်စားပြီး အလုပ်သွား လုပ်ကြပါရဲ့။ ကျောထောက်နောက်ခံရတဲ့ သူတွေအတွက် ပြည်ပကို သွားမယ့်စရိတ်က အပန်းမကြီးပေမယ့် ကိုကြီး စင်ကာပူကို သွားချင်တဲ့အခါ အိမ်ပိုင်းလေးကို အမေရောင်း ပေးရတယ်။ စာတော်လွန်းတဲ့ ကျွန်တော့်ကို ဆရာဝန်ကြီးဖြစ်စေချင်တဲ့ အမေမှာ အိမ်ပိုင်း ရောင်းလို့ရတဲ့ပိုက်ဆံ ကိုကြီးကိုပေးတုန်းက “အမေ့ကို ပြန်မကြည့်ရင်နေပါ။ သားရဲ့ ညီလေးကို ဆရာဝန်ကြီးဖြစ်တဲ့အထိ ပြန် ထောက်ပံ့ပေးပါနော်”ဆိုပြီး တဖွဖွမှာပါရဲ့။

“ဟိုရောက်လို့ တစ်လနေတာနဲ့ ပိုက်ဆံ လွှဲပေးမှာပါ”လို့ ပြောပြီး ပိုက်ဆံထပ်ပိုက်ကာ အိတ်တစ်လုံးနဲ့ ထွက်သွားတဲ့ အိမ်ကိုကြီးမှာ လအတန်ကြာအောင် ငွေတစ်ကျပ်မပို့တဲ့ အပြင် အဆက်အသွယ်တောင်မလုပ်ခဲ့ပါ။ အိမ်ငှားခသက်သာတဲ့ ကျူးတဲလေးကို သား အိမ်နှစ်ယောက် ပြောင်းရွှေ့ခဲ့ရတယ်။ မပြေ လည်မှုတွေကြားမှာ စိတ်ဓာတ်တွေကျတိုင်း သေသွားတဲ့အဖေ့ကိုသတိရပြီး ငိုမိတာ အကြိမ်ကြိမ်။ အမေ့ကိုလည်း သနားလို့ ကျောင်းထွက်ချင်မိတယ်။

“ဟဲ့ သား အမေခေါ်နေတာ မကြား ဘူးလား”

“သား တွေးနေတာ ကျောင်းထွက်ရင်. . .”

“ဘာ ကျောင်းထွက်မယ်။ ငါ့ကို သေအောင်သတ်နေတာလား။ အကြီးကောင် ကလည်း ပညာကျတော့မထွန်းပေါက်ဘဲ အမေ့ကို ဒုက္ခပေးသွားတယ်”

အမေ့မျက်ဝန်းထဲက မျက်ရည်ကျလာပြီ။ ယောင်ပြိုးထွက်သွားတဲ့ ပါးစပ်ကို ပိတ်ရိုက် ချင်မိတယ်။ အမေ့မျက်ရည်တွေကို သုတ်ပေး ကာ

“သား ကျောင်းထွက်မှာ ပြောတာမဟုတ် ပါဘူး။ ကျောင်းထွက်သွားတဲ့သူငယ်ချင်းကို သတိရလို့ပါ”

“အဲလိုလား။ အမေက ငါ့သားလေး ကျောင်းထွက်မယ် ပြောတာထင်လို့ လန့်သွား တာပဲ။ ကျောင်းထွက်တဲ့ သူကိုလည်း အားကျ မနေနဲ့နော်။ သားကို ဆရာဝန်ကြီး ဖြစ်စေချင် တာ သိတယ်မလား။ ဒီနှစ် ဆယ်တန်းကို

ဂုဏ်ထူးတွေနဲ့ အောင်မြင်အောင်ကြိုးစားပါ သားရယ်”

“ဟုတ်ကဲ့ပါ အမေ၊ ဆရာဝန်ကြီး ဖြစ်စေ ရပါမယ်”

ကျွန်တော့်စကားကြောင့် အမေ ပြုံးရွှင် သွားတယ်။ ပါးစပ်ဖျားက ကတိပေးလိုက်တဲ့ ကျွန်တော့်မှာတော့ သက်ပြင်းတွေကို ခိုးချ ရင်း. . .

“ဟူး. . . မောလိုက်တာ”

ရေဆွဲပြီးတာနဲ့ မောလာတာကြောင့် ညည်းမိတယ်။ အမေ ပင်ပန်းသလောက်တောင် မပင်ပန်းဘဲ ညည်းမိရတယ်လို့။ အမေက အသက်နဲ့မလိုက်အောင် အပင်ပန်းခံနိုင်တယ်။ ဈေးရောင်းနားတဲ့နေ့ အိမ်အလုပ်ပြီးလည်း အနားမနေဘဲ ထရုံမှာချိတ်ထားတဲ့ သူငယ် တန်းကနေ ကိုးတန်းထိ ကျွန်တော်ဆုရတဲ့ ဂုဏ်ပြုကတ်တွေကို အဝတ်စနဲ့ဖုန်စင်အောင် သုတ်ပေးနေပြန်ရော။ အမေ ဘုရားရှိခိုးတိုင်း လည်း “စင်ကာပူမှာ အလုပ်လုပ်နေတဲ့

ဆိုလိုက်မိတယ်။

“ဦးလေး နေကောင်းရဲ့လား”

“ငါတူရေ နေကောင်းပါတယ်။ အသက်ကြီးတော့ ခြေထောက်တွေက ညောင်း ကိုက်နေတာ။ ဟူး. . . မိန်းမကို သတိရတယ်။ သူ့ရှိတုန်းကဆို နှိပ်ပေးနေကျလေ”

အောင်ခန့်အမေဆုံးခဲ့တာ သုံးနှစ်တောင် ရှိပြီလေ။ အဖေဖြစ်သူကိုကြည့်ပြီး အောင်ခန့် မျက်နှာပျက်သွားရှာတယ်။ သားအဖ နှစ်ယောက်ကိုကြည့်ပြီး ကျွန်တော် စိတ်ထဲ မကောင်း။

“အဖေ အနိုင်သည်အဒေါ်ကြီး ခေါ်ခဲ့ရ မလား”

“ဟာ ကောင်းတာပေါ့။ နာရီဝက်ပဲ နှိပ်ပေးရုံနဲ့ ငါးထောင်ပေးမှာလို့ပြောပြီး ခေါ်လာခဲ့”

ငါးထောင်ဆိုပါလား။ ကျွန်တော် နှိပ်ပေး ချင်မိတယ်။

“အောင်ခန့် ငါအိမ်မပြန်သေးဘူးကွာ။

## ငါးရာနှစ်ဆယ်ရှစ် ဆရာဝန်



သားကြီးလည်း ကျန်းမာပါစေ၊ ချမ်းသာပါစေ၊ ရန်အပေါင်းမှကင်းဝေးပါစေ၊ အိမ်ကိုလည်း အဆက်အသွယ်မြန်မြန်လုပ်ပါစေ အရှင် ဘုရား ဆိုပြီး ဆုတောင်းပေးတယ်။ အမေဟာ မကောင်းတဲ့သားမီးကိုလည်း မေတ္တာမမျက် ရှာဘူး။

“သားရေ အိမ်ရှေ့မှာ အောင်ခန့် လာ ခေါ်နေပြီ”

“ဟုတ်ကဲ့ အမေ”

အတွေးလွန်နေမိရာ အောင်ခန့်လာပြီ ဆိုတော့ လွယ်အိတ်ကို ကောက်လွယ်လိုက် တယ်။

“ဖိုးသားရာ ကြာလိုက်တာ”

“မကြာပါဘူးကွာ။ စက်ဘီးကို ငါနင်းမယ်”

ချမ်းသာသလောက် စိတ်ရင်းကောင်းတဲ့ အောင်ခန့်မှာ ဝိုက်ပေါင်းစုံနဲ့ သူငယ်ယူထားတဲ့ စာတွေကို ကျောင်းပိတ်ရက်တိုင်း အိမ်ခေါ်ပြီး ပြန်ရှင်းပြပေးတယ်။ အောင်ခန့်နင်းတဲ့ စက်ဘီးကို ဖိမ်းနဲ့လိုက်မစီးချင်တာကြောင့် သူငြင်းတဲ့ကြားက စက်ဘီးကို နင်းလာခဲ့တယ်။ အောင်ခန့်တို့ အိမ်ရောက်တာနဲ့ အိမ်အကူ အဒေါ်ကြီးက ကော်ဖီခပ်ခွက်ကို စာကြည့်နေ တဲ့အနား လာချပါရဲ့။ ကော်ဖီကို မသောက် နိုင်အောင် အောင်ခန့်ရှင်းပြတဲ့ တွက်စာတွေ ကို ကြိုးစားသင်ယူနေတော့တယ်။

“အဖေ သား ဖိုးသားကို ပြန်လိုက်ပို့မလို့”

“ဪ အေး အေး ဂရုစိုက်သွားကြနော်”

ကျွန်တော်တို့ စာကျက်ပြီးတော့ အောင်ခန့် အဖေ အလုပ်ကနေပြန်ရောက်နေပြီ။ မျက်နှာ မလန်းတာကို ခန့်မှန်းမိတာနဲ့ အမေးစကား

ဦးလေးကို နှိပ်ပေးပါရစေ။ နာရီဝက် မဟုတ် ဘူး။ တစ်နာရီ နှိပ်ပေးပါမယ်။ သုံးထောင်ပဲ ပေးပါ”

“ဟာ မင်းကလည်း အားနာစရာကြီး”

“ဟုတ်တယ်ကွာ။ ဦးလေးလည်း သား အရွယ်လေးက နှိပ်ပေးတာ မခံချင်ဘူး”

“ကျွန်တော်ကိုလည်း နှိပ်ပေးနေတဲ့အချိန် မှာ အနိုင်သည်လိုသဘောထားလို့ရတာပဲ။ အမေ အမောသက်သာအောင် ပိုက်ဆံရှာပေး ချင်လို့ပါ”

အပြိုင်အဆိုင်ငြင်းနေကြတဲ့ သားအဖ နှစ်ယောက်ကို ကျွန်တော် ဇွတ်တရွတ် တောင်းဆိုလိုက်တယ်။ ကျွန်တော် ခေါင်းမာ တာကိုသိတဲ့ ဖိုးခွားက

“အဖေရေ နှိပ်ခိုင်းလိုက်ပါ။ ဒီကောင်က ငြင်းမရဘူး” ဆိုပြီး ပြောလိုက်တာနဲ့ နှိပ်ပေးခွင့် ရသွားပါရဲ့။

အမေ့ကိုနှိပ်ပေးတိုင်း “ခြေကဖွားလို့ ဖြစ် မယ်။ သားနှိပ်ပေးတာ အညောင်းပြေတယ်” လို့ ချီးကျူးစကား အမြဲကြားရတာမို့ တစ် နာရီလောက် စေတနာပါပါနှိပ်ပေးလိုက်တာနဲ့ အောင်ခန့်အဖေက “ပေါ့ပါးသွားတာပဲကွာ။ ရော့ငါတူ တစ်သောင်းယူသွား”ဆိုပြီး ပေး တယ်။ ပိုပေးတဲ့ပိုက်ဆံကို ငြင်းချင်ပေမယ့် မငြင်းနိုင်ပါ။ အောင်ခန့်ကို ပြန်လိုက်ပို့ မခိုင်း တော့ဘဲ လမ်းလျှောက်ပြန်လာခဲ့တယ်။ အိမ် ရောက်တဲ့အခါ ထမင်းပွဲကို အဆင်သင့်တွေ လိုက်ရတယ်။

“ဟာ ထမင်းတွေ ခူးထားပါလား။ သား ပြန်လာတော့မှာ သိနေတယ်ပေါ့”

အမေ့မျက်နှာက တင်းမာနေတယ်။

“ခူးထားတာကြာလှပြီ။ ဘာလို့ နောက်ကျ နေတာလဲ အမေ့ကို ပြောစမ်း”

“အောင်ခန့်အဖေ ဝယ်လာတဲ့ ခေါက်ဆွဲ ကြော် စားနေလို့လေ။ ပိုက်တိုတင်းသွားတာပဲ။ သားကို မုန့်ဖိုးတစ်သောင်း ပေးလိုက်သေး တယ်”

“အောင်မယ်လေး သူတော်ကောင်း မိသားစုပါလား။ အောင်ခန့်က စာတွေ သင်ပြ ပေးတယ်။ သူ့အဖေကလည်း ခေါက်ဆွဲကြော် ကျွေးတဲ့အပြင် သားကို မုန့်ဖိုးတစ်သောင်း တောင် ပေးလိုက်တယ်။ ဒီထက်မက ကြီးပွား ကြပါစေ။ သား ပိုက်တင်းနေတော့ အမေ တစ်ယောက်တည်း ထမင်းစားရမှာပေါ့”

“သားလည်း ပိုက်ဆာနေတာစားမှာပေါ့” ဆိုပြီး ပြောမလို့ဟာ ပါးစပ်အမြန်ပိတ်လိုက်ရ တယ်။ အဖြစ်မှန်ပေါ်သွားရင် အမေ စိတ် ထိခိုက်လိမ့်မယ်။ ပိုက်ဆံတစ်သောင်းကို အမေမယူဘူးလို့ငြင်းနေတဲ့ကြားက ကျွန်တော် ဇွတ်ပေးလိုက်တယ်။ ပြီးတော့ ဆာနေတဲ့ ဝမ်းဗိုက်ကိုဖိကာ ရေသောက်မိပါရော။

ရင်တွေအဆမတန်ခုန်လာကာ လက် ဖျားတွေ အေးစက်လာပါရဲ့။ သူဌေးစီးကား ပေါ်ကနေ ဆင်းလာတဲ့ စတိုင်ကျကျ ဝတ်ဆင် ထားသူက ကိုကြီးဖြစ်နေတာကြောင့်ပါ။ တုန်ယင်တဲ့ခြေလှမ်းတွေနဲ့ ကျွန်တော် ကိုကြီး အနား ရောက်လာခဲ့တယ်။ ကိုကြီးဆိုပြီး ဖုန်းပြောနေတဲ့လက်ကို လှမ်းကိုင်လိုက်ရာ ကျွန်တော့်ကိုမြင်တာနဲ့ အံ့ဩထိတ်လန့်သွား ပုံပဲ။

“ကိုကြီး စင်ကာပူကနေပြန်လာပြီလား”

“အသံတုန်တုန်ယင်ယင်နဲ့ အမေးစကား ကြောင့် ကိုကြီးမျက်နှာ ခဏလေး ပျက်သွား တယ်။ ချက်ချင်းပဲ တင်းမာတဲ့အသွင် ပြောင်းလဲသွားပြီး

“စင်ကာပူကို ငါ မသွားခဲ့ဘူး။ အမေ့ကို ပိုက်ဆံပေးအောင် လိမ်ခဲ့တာ။ အဲဒီတုန်းက ငါ့ချစ်သူမှာ ရင်သွေးလေး လွယ်ထားရတယ်။ သူ့မိဘတွေက ကလေးမဖျက်ချစေချင်ရင် ပိုက်ဆံပေးပြီး သူ့သမီးကို လက်ထပ်မလား မေးတယ်။ ဖခင်တစ်ယောက်အနေနဲ့ ငါ့ ရင်သွေးကို အဆုံးရှုံးမခံနိုင်လို့ အမေ့ဆီက ပိုက်ဆံလိမ်တောင်းခဲ့ရတာပေါ့။ အမေ့ကိုစိတ် မဆင်းရဲစေချင်ရင် ငါနဲ့တွေ့တဲ့အကြောင်း ကို မပြောပါနဲ့”

ဘယ်လိုစိတ်မျိုးနဲ့များ ဒီစကားတွေ ပြော ထွက်ရတာလဲ။ ကျွန်တော် နာနာကြည်းကြည်း စိုက်ကြည့်ပြီး

“ခင်ဗျားက အဖေတတ်လိုသားပဲ။ တောက်. . .”

အမေဆုံးမတဲ့ “ကြီးသူကို ရှိသေရမယ်” ဆိုတဲ့စကားကို မလိုက်နာနိုင်တော့ပါ။ ကိုကြီး မျက်နှာကို အဆက်မပြတ် လက်သီးနဲ့ထိုး လိုက်တယ်။ ပလက်ဖောင်းပေါ် ကိုကြီး လဲကျ သွားပြီး ပါးစပ်ကသွေးတွေ ထွက်လာတာမြင်မှ စိတ်လျှော့ကာ အိမ်ကိုပြန်လာခဲ့တယ်။

အိမ်ပြန်ရောက်တာနဲ့ အမေ ဘုရားရှိခိုး နေတယ်။ ကိုကြီးအတွက်ပါ ဆုတောင်းပေး နေပါရဲ့။ ကိုကြီးအကြောင်း အမေ့ကို ပြန်မပြောပြတော့။ အမေကြားတာနဲ့ အိပ်ရာ ထဲ လဲသွားလိမ့်မယ်။ အမေ့ကို စိတ်ချမ်းသာမှု ပေးနိုင်ရန် ကျွန်တော် ဆရာဝန်ဖြစ်အောင် ကြိုးစားတော့မယ်။ ဒီခါတော့ စိတ်ထဲမှာ ရဲရဲဝံ့ ဆုံးဖြတ်လိုက်တယ်။

“ဟင်. . . အိမ်ရှေ့မှာ လူစည်နေပါလား”

အမေဈေးရောင်းပြန်လာရင် စားဖို့ မုန့်ဟင်းခါးဝယ်ပြီးပြန်အလာ အိမ်ရှေ့မှာ လူစည်နေတာကြောင့် ပြေးလာလိုက်တယ်။ ကျွန်တော်ကို မြင်ကြတာနဲ့

“ဖိုးသားရေ မင်းအမေမူးလဲလို့ ဆေးရုံပို့ လိုက်ရတယ်”

“ဗျာ. . . အမေ မူးလဲသွားတယ်”

“ဆေးရုံကို ငါလိုက်စောင့်ပေးတာ အခု သတိရပြီ။ လေဖြတ်သွားပုံရတယ်။ စိတ်ချရမှ

ငါပြန်လာတာ”

ထပ်ပြောလိုက်တဲ့ အန်တီကြီးရဲ့ စကား ကြောင့် ကျွန်တော့်ခြေထောက်တွေ ညွတ်ကျ သွားကာ ရင်ဘတ်ထဲက ဆိုလာတယ်။ နှစ်သိမ့်မှုတွေကို မကြားတစ်ချက်။ ကြား တစ်ချက်။ ဘေးအိမ်ကဆိုင်ကယ်နဲ့ ဆေးရုံကို မောင်းလာခဲ့တယ်။ ဆိုင်ကယ်လေတိုးသံနဲ့ အတူ ရသလောက် ဘုရားစာ ရွတ်ဆိုလာပြီး “အမေ ဘာမှ မဖြစ်ပါစေနဲ့”လို့ အကြိမ်ကြိမ် ဆုတောင်းနေမိတယ်။

ဆေးရုံအောက်မှာ ဆိုင်ကယ်ရပ်လိုက် တာနဲ့ အမေ့ရဲ့အခန်းကို ပြေးလာခဲ့တယ်။ အခန်းထဲလည်းဝင်ရော ဆေးရုံခွတ်ပေါ်မှာ အမေ ပက်လက်။ ကျွန်တော် ခုတင်နားရောက် တာနဲ့

“သား အမေ့ခြေထောက်တွေ လှုပ်မရ တော့ဘူး”ဆိုပြီး ငိုကြွေးနေပါရဲ့။

မျက်ရည်ကျနေတဲ့ အမေ့ပုံစံက သနားဖို့ ကောင်းလိုက်တာ။ ကျွန်တော် စိတ်တိုတည်ငြိမ် အောင်ထိန်းကာ မျက်ရည်တွေကို သုတ်ပေး ပြီး အမေ့ကို အားပေးတယ်။ ကျွန်တော့်ကို စိုက်ကြည့်ကာ “သား ကျောင်းမသွားဘူးလား” ဆိုပြီး ငိုပြန်တယ်။ ဒီအခြေအနေတိုင်းဆို အမေဖြစ်ချင်တာတွေ လုပ်မပေးနိုင်တော့ဘူး လို့ စိတ်ထဲကနေ ကျွန်တော်ပြောနေမိတယ်။

ဆေးရုံမှာ တစ်ပတ်လောက် အမေ ဆေးကုသမှုခံယူလိုက်ရတယ်။ ဆေးရုံက ဆင်းခွင့်ပေးပေမယ့် အမေ ပြန်လမ်းမလျှောက် နိုင်တော့။ လက်ထဲကျန်တဲ့ပိုက်ဆံကို ကျွန်တော်ရေတွက်ကြည့်ရင်း အိမ်ပြန်ဖို့ ကား ငှားမလို့ရှိသေး အောင်ခန့်က ငှားထားပါရဲ့။ အောင်ခန့်ငှားပေးတဲ့ကားနဲ့ပဲ ဆေးရုံကနေ အိမ်ကိုပြန်လာခဲ့တယ်။ လမ်းတစ်လျှောက်လုံး အသံတိုးတိုးလေးနဲ့ အမေ ဘုရားစာရွတ် နေတယ်။

အိမ်ရှေ့ကားလည်းရပ်ရော အိမ်နီးနား ချင်းတွေက သတင်းလာမေးကြပါရဲ့။ အောင်ခန့် က ကျွန်တော်ကို ပိုက်ဆံတစ်အုပ်ပေးရင်း

“မင်းဆုံးဖြတ်ချက် မပြင်တော့ဘူးလား” ဆိုပြီးမေးတော့ ခေါင်းယမ်းပြပြီး ပိုက်ဆံကိုပါ အတင်း ပြန်ပေးလိုက်တယ်။ ဒီကြားထဲ အောင်ခန့်ကူညီထားတဲ့ ပိုက်ဆံတောင် ပြန် မဆပ်နိုင်သေးဘူး။ ထပ်ပြီး အကူအညီမလို ချင်တော့။ အားနာလှပြီ။ ကျွန်တော့်ပခုံးကို ပုတ်ပြီး အောင်ခန့် ပြန်သွားတယ်။ အိမ်မှာ လူရှင်းသွားတာနဲ့ ဝယ်လာတဲ့ ကျန်ကျောင်း အိတ်ကြီးထဲကို ဆုရသည့် ဂုဏ်ပြုကတ်တွေ စီထည့်နေရင်း မျက်ဝန်းထဲကမျက်ရည်တွေ ပါးပြင်ပေါ် ကျမလာအောင် အကြိတ်တင်းထား ရတယ်။ အိတ်ပေါ်က ကျန်ကျောင်းပုံကို ကြည့်ကာ “ဟေ့ကောင် ကျန်ကျောင်း ငါ ဆုတံဆိပ်တွေကို သေချာမပျက်စီးအောင် စောင့်ရှောက်ပေးရမယ်နော်”လို့ မှာကြားရင်း အနာဂတ်မဲ့သွားသလိုပဲ။

“ဟင့် ဟင့် ဟီး ဟီး သားလေးရယ်”

သည်းထန်စွာငိုကြွေးနေတဲ့ အမေဘေး တွင် ထိုင်ချကာ ရင်ခွင်ထဲထွေးပွေ့လိုက်ပြီး။ ရင်ဘတ်ထဲက ထွက်ကျလာတဲ့စကားက

“အမေ မငိုပါနဲ့ဗျာ။ သား ဆရာဝန် မဖြစ် တော့လို့လား။ အမေ တွေးကြည့်စမ်းပါ။ အမေ့ ဝေဒနာတွေသက်သာလာအောင် ပြုစု ပေးမယ့်သားက အမေအတွက် ဆရာဝန် တစ်ဦး မဟုတ်ဘူးလားဗျာ”

“ဟုတ်တာပေါ့။ သားက အမေ့အတွက် အဖိုးမဖြတ်နိုင်တဲ့ ငါးရာနှစ်ဆယ်ရှစ် ဆရာဝန်ပါ”

ကျေးဇူးတင်ပါတယ် အမေ။ ဒီစကားက ရှေ့ဆက်ရမယ့် အနာဂတ်အတွက် အားအင် ဖြစ်စေပါတယ်။ အမေ့မျက်ရည်ကို သုတ်ပေး ကာ “ဟုတ်တယ်အမေ သားက ငါးရာ နှစ်ဆယ်ရှစ် ဆရာဝန်”လို့ ကျွန်တော် စိတ်ထဲ ကနေ ရေရွတ်ရင်း. . . ။ ။







